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Από τον Σεπτέμβριο θα δούμε νέες «αναμε-
τρήσεις» της Βουλής με τις τράπεζες για θέματα
που άπτονται επιτοκίων, χρεώσεων, εξυπη-

ρέτησης πελατών, βελτιστοποίησης του πλαι-
σίου των εκποιήσεων και υιοθέτησης επιπρό-
σθετων φόρων. Οικονομική, σελ. 3

ΤΡΑΠΕΖΕΣ - ΒΟΥΛΗ

Ξεκαθαρίζουν τους λογαριασμούς τους

ΓΛΥΠΤΙΚΗ

Εντυπωσιάστηκε
από το φως

Ο διευθυντής του Ιδρύματος Χένρι Μουρ,
Γκόντφρι Γουέρσντεϊλ, μιλάει στην «Κ» για
τη σχέση του Βρετανού γλύπτη με την Ελ-
λάδα, με αφορμή την έκθεση «Henry Moore
and Greece», στην Αθήνα. Τέχνες, σελ. 1

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Η ψήφος γύρω από
το «εθνικό εμείς»

«Η λογοτεχνία προσφέρει ανεκτίμητες πε-
ριγραφές του κοινωνικού κόσμου και μας
επιτρέπει να συλλάβουμε το περίγραμμα
της κοινωνικής δομής», λέει ο φιλόσοφος
και κοινωνιολόγος Ντιντιέ Εριμπόν. Σελ. 4

Χωρίς εκπτώσεις 
Η υπόθεση του τερματικού στο
Βασιλικό μπορεί να υποχώρησε
ως είδηση τις τελευταίες μέρες,
λόγω και της θερινής ραστώ-
νης, όμως είναι σημαντικό να
φωτιστεί σε όλες τις πτυχές
της. Να μην ξεχαστεί, καθώς
έχει τραυματίσει τους θεσμούς,
έχει όμως πλήξει –για άλλη μια
φορά– την εικόνα της χώρας
στο εξωτερικό. Πολλά είναι τα
ερωτήματα που πρέπει να
απαντηθούν για τους πολιτι-
κούς χειρισμούς που έγιναν.
Το τερματικό δυστυχώς απο-
τελεί ακόμα ένα στίγμα και πη-
γή δυσπιστίας για τη λειτουργία
του κράτους. Είναι λοιπόν στοί-
χημα η διαλεύκανσή του χωρίς
εκπτώσεις, αυτή τη φορά. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΡΟΥΝΤΖΟΣ

Χωρίς πρόσθετη
χορηγία δεν θα 
τα βγάλει πέρα
η πρωτεύουσα

Τον κώδωνα του κινδύνου για την
οικονομική κατάσταση του Δήμου
Λευκωσίας κρούει ο δήμαρχος της
πρωτεύουσας Χαράλαμπος Προ-
ύντζος. Υπογραμμίζει ότι με τα ση-
μερινά δεδομένα ο δήμος δεν θα
είναι σε θέση να παρουσιάσει ισο-
σκελισμένο προϋπολογισμό, και
τονίζει την ανάγκη για πρόσθετη
κρατική χορηγία. Σελ. 5

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Ενα κρίσιμο φθινόπωρο θα έχει να αντιμε-
τωπίσει ο πρόεδρος της Δημοκρατίας Νίκος
Χριστοδουλίδης. Στο Κυπριακό αναμένονται
εξελίξεις, ενώ η άτυπη εκκίνηση διεργασιών
για τις βουλευτικές εκλογές του 2026 βάζουν

στο κάδρο των συζητήσεων τις συνεργασίες
και το μέλλον της συγκυβέρνησης. Πόσο
εύκολη είναι άραγε η συμβίωσή τους μετά
την εμφανή δυσφορία τους από κινήσεις
του προέδρου; Ο Νίκος Χριστοδουλίδης θα

κληθεί συνεπώς μαζί με το Κυπριακό να
εξετάσει το μέλλον της εσωτερικής του
διακυβέρνησης, τους συμμάχους του, αλλά
και το κληροδότημά του αν θέλει να διεκ-
δικήσει επανεκλογή. Σελ. 3

ΗΠΑ-ΚΥΠΡΟΣ

Τι αναμένεται
από τον νέο
πλανητάρχη

Πώς θα μπορούσε το αποτέλεσμα
των προεδρικών εκλογών στις ΗΠΑ
να επηρεάσει τις κυπρο-αμερικα-
νικές σχέσεις; Τις απόψεις τους κα-
ταθέτουν στην «Κ» ο αναπληρωτής
καθηγητής Συγκριτικής Πολιτικής
Γιάννος Κατσουρίδης και ο ανα-
πληρωτής καθηγητής Διεθνών Σχέ-
σεων Μιχάλης Κοντός. Σελ. 7

ΜΕΣΗ ΑΝΑΤΟΛΗ

Μία ύστατη
προσπάθεια

Υστατες προσπάθειες για εκεχειρία
στη Γάζα εκτυλίσσονται και θεω-
ρούνται ως την τελευταία ευκαιρία
για την αποτροπή ενός μεγάλου
περιφερειακού πολέμου με άγνω-
στες επιπτώσεις. Σελ. 22

ΚΥΠΡΟΣ

Στα γρανάζια
των fake news

Ο πόλεμος Χαμάς-Ισραήλ στη Γάζα,
μετά την 7η Οκτωβρίου, δημιούρ-
γησε ένα νέο πεδίο παραπληροφό-
ρησης με πολλαπλά επίπεδα όσον
αφορά την Κύπρο, αλλά με τα ίδια
ποιοτικά χαρακτηριστικά ως προς
τη μεθοδολογία. Σελ. 8

ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Στην Ντι Κάρλο
η σκυτάλη
για τριμερή

Τα δέλεαρ για Τουρκία

Μετά την ανεπιτυχή προσπάθεια
της Ανχελα Ολγκίν για τριμερή, τη
σκυτάλη παίρνει η αναπληρώτρια
γ.γ. ΟΗΕ, Ρόζμαρι Ντι Κάρλο, η
οποία θα επιδιώξει να φέρει τις δύο
πλευρές στο τραπέζι των συνομι-
λιών τον Σεπτέμβριο. Οι διεθνείς
μεσολαβητές αναζητούν «ικανό δέ-
λεαρ» προκειμένου να πεισθεί η
τουρκική πλευρά. Σελ. 4

Αβέρωφ Νεοφύτου
Υπάρχει  (ακόμα) παράθυρο 

ευκαιρίας στο Κυπριακό. Σελ. 6

Μία εικόνα ολοκαυτώματος κατέκλυζε τις
οθόνες την περασμένη βδομάδα, όταν η
Ελλάδα αντιμετώπιζε –ακόμη ένα καλο-
καίρι– μία μεγάλη φυσική καταστροφή
στην Αττική. Ενα σημαντικό κομμάτι της

πυρκαγιάς εξελίχθηκε ανάμεσα σε αγρο-
τοδασικές εκτάσεις χαμηλής, κυρίως, βλά-
στησης βόρεια και ανατολικά της λίμνης
Μαραθώνα και στις βόρειες υπώρειες της
Πεντέλης, σε έδαφος κατά βάση και εκ φύ-

σεως βραχώδες και πετρώδες με χαμηλή,
φρυγανώδη βλάστηση. Από τη συνολικά
πληγείσα έκταση των 104.000 στρεμμάτων,
ποσοστό περίπου 10% συνιστούσε υψηλό
δάσος με δενδρώδη βλάστηση. Σελ. 21

Το σημείο απ’ όπου ξεκίνησε η πυρκαγιά, στον Βαρνάβα, δίπλα σε κατοικίες.

ΠΥΡΚΑΓΙΑ ΣΤΗΝ ΑΤΤΙΚΗ

Η ακτινογραφία μιας καμένης γης 

Τρία ανοιχτά μέτωπα
για τον πρόεδρο 

Ο Σεπτέμβριος κρίνει το Κυπριακό, συνεργασίες και την εικόνα του 

Π Α Ρ Ε Μ Β Α Σ Η

ΕΛΛΑΔΑ

Από την Παλλήνη, 
στη Βουλή

Σελ. 20
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ: Πρώτη εκδήλωσις της στενωτέρας συνεργασίας Ιτα-
λίας και Αυστρίας με κατεύθυνσιν την παλινόρθωσιν των Αψβούρ-
γων υπήρξεν η αποφασισθείσα συνάντησις Ντόλφους και Μουσολίνι
εις το Ριτσιόνε [φωτ.]. Την παραμονήν ακριβώς της μεταβάσεως του
Ντόλφους εις Αδριατικήν, ο Αυστριακός καγκελλάριος έπιπτε νε-
κρός – από σφαίρας χιτλερικάς, κατά περίεργον σύμπτωσιν...

ΥΠΕΡΚΟΠΩΣΗ: Ο υπουργός της Γεωργίας κ. [Ιωάννης] Θεοτόκης
απηύθυνεν από δεκαημέρου επιστολήν προς τον κ. Πρωθυπουργόν
[Π. Τσαλδάρη] διά της οποίας θέτει εις την διάθεσιν αυτού την παραί-
τησίν του με την παράκλησιν όπως αποδεχθή ταύτην. Εις την επιστο-
λήν του, δικαιολογεί την απόφασίν του όπως αποχωρήση της Κυβερ-
νήσεως ως υπαγορευθείσαν εξ υπερκοπώσεως εκ της επί διετίαν,
σχεδόν συνεχούς διευθύνσεως του υπουργείου της Γεωργίας.

ΑΝΗΣΥΧΙΑ: Αγγέλλεται εκ Κων/πόλεως ότι η στερεότης του κτιρίου
της Αγίας Σοφίας εμπνέει ανησυχίας. Η τουρκική κυβέρνησις απηυ-
θύνθη εις διαφόρους ξένους, ιδία Γερμανούς αρχιτέκτονας οίτινες
εκλήθησαν να είπουν τι δύναται να γίνη όπως περισωθή ο ιστορικός
ούτος ναός. Είνε πιθανόν ότι το κτίριον θα ενισχυθή δι’ υποστηριγμά-
των εκ σκυροκονιάματος.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ
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Της ΗΛΙΑΝΑΣ ΜΑΓΡΑ

Είναι 26 ετών. Αλλά είναι ήδη πολύ
επιτυχημένος και πλούσιος επαγ-
γελματίας – πολύ πιο πλούσιος απ’
ό,τι οι γονείς του. Οι γονείς του,
όμως, δεν είναι μόνο γονείς. Είναι
και συνεργάτες, και καθοδηγητές,
και συνεταίροι στην αξιοποίηση
του ταλέντου του. Είναι δυνατόν
αυτή η σύγχυση των ρόλων να
μην προκαλέσει εντάσεις και ψυ-
χικές επιπλοκές;

Το ελληνικό κοινό παρακολού-
θησε την προηγούμενη εβδομάδα
σοκαρισμένο τον σημαντικότερο
Ελληνα τενίστα να διώχνει βρί-
ζοντας τον προπονητή του από
το γήπεδο στο τουρνουά του Μόν-
τρεαλ. Το σοκ οφείλεται στο γε-
γονός ότι ο –τέως πλέον– προπο-
νητής είναι και πατέρας του Στέ-
φανου Τσιτσιπά.

Ακολούθησε κατακραυγή στα
κοινωνικά δίκτυα. Ο Τσιτσιπάς
αντιμετωπίστηκε σαν κακομαθη-
μένο πλουσιόπαιδο, που δεν σέ-
βεται ούτε το «αίμα» του. 

Τέτοια οικογενειακά δράματα
προς μιντιακή κατανάλωση δεν
αποτελούν ελληνική ιδιαιτερότητα.
Ο μεγιστάνας των ΜΜΕ Ρούπερτ
Μέρντοχ βρίσκεται με τρία από
τα παιδιά του σε δικαστική δια-
μάχη. Η πολυεκατομμυριούχος
Αμερικανίδα τραγουδίστρια Μπρίτ-
νεϊ Σπίαρς ήταν έως το 2021 σε
καθεστώς γονικής επιτήρησης.
Μετά τη δικαστική νίκη της, δή-
λωσε ότι οι γονείς της θα έπρεπε
να βρίσκονται στη φυλακή.

Δεν υπάρχει οικογένεια, λέει
στην «Κ» ο ψυχίατρος-ψυχαναλυ-
τής Σάββας Σαββόπουλος, που να
μην έχει έρθει κάποια στιγμή αν-
τιμέτωπη με συγκρούσεις, απλώς
στις περισσότερες αυτές γίνονται
ιδιωτικά. «Στον σύγχρονο κόσμο,
όπου υπάρχει μια κάμερα, ένα μι-
κρόφωνο, πάντα κοντά σε ένα δη-
μόσιο πρόσωπο, όταν υπάρχουν
συγκρούσεις αμέσως καταγρά-
φονται και δημοσιοποιούνται»,
σημειώνει. Χωρίς να γνωρίζει κα-
νείς τι πραγματικά συμβαίνει, είναι
άσκοπο ή ακόμη και επιζήμιο να
σχολιάσει κάποια συγκεκριμένη
περίπτωση, τονίζει, ειδικά επειδή
πολλές φορές κρίνουμε τους άλ-
λους, «για να πούμε ότι η οικογένειά

μας είναι πιο αρμονική και τα κα-
ταφέρνει καλύτερα». 

Αλληλεξάρτηση
Μπορούν, παρ’ όλα αυτά, τέτοια

περιστατικά να αποτελέσουν αφορ-
μή για αναστοχασμό πάνω στις
γκρίζες γραμμές των οικογενειακών
και επαγγελματικών σχέσεων,
αλλά και εν γένει στις εξαρτησιακές
σχέσεις που μπορεί να χτίζονται
μέσα σε μια οικογένεια. Οταν ένα
παιδί μαθαίνει να είναι εξαρτημένο
από τον γονιό, όσον αφορά το τι
καριέρα ή όνειρο θα ακολουθήσει,
παραδείγματος χάριν, μπορεί αρ-
γότερα να μην έχει τη δυνατότητα
να οριοθετηθεί, αναφέρει ο κ. Σαβ-
βόπουλος. «Και πώς θα την έχει
εάν δεν του την έχουν διδάξει οι
γονείς του, αν δεν του μάθουν από
την αρχή να είναι αύταρκες, αν
από την πρώτη στιγμή το βάζουν
σε έναν δρόμο δικό τους; Μετά,
επειδή το παιδί δεν θα έχει ανα-
πτύξει τη δική του επιθυμία, το
δικό του όνειρο, θα τους μισήσει
γι’ αυτό», εξηγεί. 

«Βλέπουμε πολλούς γονείς που
δεν αφήνουν τα παιδιά τους να
μεγαλώσουν, με την ελπίδα να πα-
ραμείνουν οι ίδιοι νέοι, χωρίς να
καταλαβαίνουν ότι τελικά γερνούν
όλοι μαζί. H αλληλεξάρτηση δη-
μιουργείται όταν ένας γονιός δεν
μπορεί να αντέξει χωρίς να είναι
γονιός κι έτσι κρατάει το παιδί του
μονίμως παιδί, ακόμη και όταν
ενηλικιώνεται», δηλώνει στην «Κ»
η ψυχολόγος-ψυχοθεραπεύτρια
Αννα Κανδαράκη. «Η γονεϊκότητα
είναι ένας ρόλος – δεν μπορεί να
είναι ταυτότητα», υπογραμμίζει.
Φυσικά, για να είναι ένα άτομο
ανεξάρτητο από τους γονείς του,
πρέπει να υπάρχει και οικονομική
ανεξαρτησία. «Δεν μπορείς να
είσαι υπαρξιακά ανεξάρτητος αν
είσαι οικονομικά εξαρτώμενος»,
λέει ο κ. Σαββόπουλος. Και όταν
οι γονείς εξαρτώνται οικονομικά
από τα παιδιά τους; «Θεραπευό-
μενος μου έχει πει ότι “στα 17 μου
έβγαζα σε ένα μήνα όσα έβγαζε
όλη η οικογένεια τον χρόνο” – εκεί
γίνεται αντιστροφή των ρόλων,
όταν ένα παιδί σηκώνει όλη την
οικογένεια, είναι πάρα πολύ δύ-
σκολο τόσο το παιδί όσο και ο γο-
νιός να μην μπερδευτούν όσον

αφορά τους ρόλους τους», σημει-
ώνει η κ. Κανδαράκη. 

Ο γονεϊκός ρόλος, συμπληρώνει,
είναι τόσο σημαντικός που είναι
καλό να μην μπερδεύεται με επαγ-
γελματικούς ρόλους και οικονο-

μικές συναλλαγές. «Το βλέπουμε
πολύ συχνά στην κλινική εμπειρία
μέσα σε οικογενειακές επιχειρήσεις
ή και στην περίπτωση του πρω-
ταθλητισμού, όπου το παιδί κα-
ταγράφει ότι για να κερδίσει τη
γονεϊκή αγάπη πρέπει να πολεμή-
σει, και η γονεϊκή αποδοχή περνάει
μέσα είτε από τις πωλήσεις της
επιχείρησης είτε από την κατά-
κτηση ενός μεταλλίου», επισημαί-
νει η ίδια, τονίζοντας ότι δεν γίνεται
εσκεμμένα από τους γονείς, αλλά
αυτομάτως όταν ο γονιός είναι
ταυτόχρονα και το αφεντικό ή ο
προπονητής ή ο μάνατζερ. 

Από την άλλη, όταν ένα παιδί
μπαίνει από νωρίς σε ρόλο ενηλί-
κου, δεν του επιτρέπεται να βιώσει
την παιδική ή την εφηβική ηλικία.
«Και η εφηβεία είναι περίοδος με
θυμό, ξέσπασμα – αν δεν την πε-

ράσει στην ανάλογη ηλικία μπορεί
να την περάσει αργότερα πιο άτσα-
λα», εξηγεί, αλλά ακόμη και από
ένα «άτσαλο ξέσπασμα» γίνονται
βήματα προς την ενηλικίωση, την
ενδυνάμωση, την απελευθέρωση.

Για να υπάρξει απελευθέρωση,
η οριοθέτηση χρειάζεται και από
τις δύο πλευρές, τονίζει ο κ. Σαβ-
βόπουλος. «Και από τις δύο υπάρχει
η τάση της συνένωσης αλλά και
η τάση της απομάκρυνσης – το
πρώτο είναι να είναι κάποιος αυ-
τόνομος, μόνον έτσι θα μπορέσει
να ζήσει κάπως ασφαλής τη ζωή
του», λέει. Ο επιτυχημένος γονιός,
σημειώνει, είναι αυτός που δεν
τον έχει ανάγκη το παιδί του, αλλά
που ταυτόχρονα έχει δώσει την
αίσθηση ασφάλειας στο παιδί ότι
αν τον χρειαστεί, θα είναι εκεί.
Είναι κάτι που δεν κάνουμε όσο
θα έπρεπε στην Ελλάδα, την τρίτη
χώρα στην Ευρωπαϊκή Ενωση, με-
τά την Κροατία και τη Σλοβακία,
με τον μεγαλύτερο ηλικιακό μέσο
όρο σχετικά με το πότε οι νέοι
φεύγουν από το πατρικό τους; 

«Στην Ελλάδα, νιώθουμε μεγάλη
ανασφάλεια με την ελευθερία επει-
δή υπάρχει ανασφάλεια στον κοι-
νωνικό τομέα, επειδή δεν υπάρχει
δημόσιος τομέας που θα είναι σαν
γονιός για όλα τα παιδιά, είναι
αναγκασμένος ο άνθρωπος να γαν-
τζωθεί από την οικογένειά του»,
αναφέρει ο κ. Σαββόπουλος. «Υπάρ-
χει μια συναλλαγή οικονομικο-ψυ-
χολογικο-κοινωνική, όπου μπαί-
νουν ψυχικοί και υλικοί παράγοντες
και αυτή η σχέση είναι αμφίδρομη
– αυτές οι σχέσεις δεν υπάρχουν
στο εξωτερικό», λέει. 

Στην Ελλάδα, αποτελεί διαγε-
νεακή πρακτική. «Παλιά, στα χωριά
έλεγαν θα δώσω την περιουσία σε
αυτόν που θα με γηροκομήσει»,
αναφέρει ο κ. Σαββόπουλος. Και
ακόμη και τώρα, υπάρχουν πολλές
περιπτώσεις που οι γονείς θεωρούν
τα παιδιά κτήμα τους. «Σου λέει
είναι κτήμα μου γιατί έχω κάνει
τόσες θυσίες. Πηγαίνουν μανάδες
στην Αγγλία για να πλύνουν, να
κάνουν μουσακάδες στα παιδιά
τους και λένε μετά “δεν χρωστάνε
κάτι;”». Σε άλλες περιπτώσεις, συμ-
πληρώνει, για να είναι οι γονείς
ευτυχισμένοι πρέπει να φτιάξουν
μια πολυκατοικία, να ζουν ο ένας

πάνω από το διαμέρισμα του άλλου,
να μαλώνουν, αλλά να θεωρούν
ότι ναι, αυτή είναι η ευτυχία. «Και
ύστερα πεθαίνουν οι γονείς και
όλοι νοικιάζουν τα διαμερίσματα
αυτά και δεν ξαναπατάνε», παρα-
τηρεί. Οι γονείς πρέπει να δίνουν
την αίσθηση στα παιδιά πως είναι
ισχυροί, εξηγεί – αν δεν μπορεί ο
γονιός να είναι μόνος του, πώς θα
μάθει να ζει μόνο του το παιδί;  

Ερευνα
Σύμφωνη είναι και η κ. Κανδα-

ράκη – στην Ελλάδα, έχει τρομερή
βαρύτητα η οικογένεια. Ηταν και
ένα από τα συμπεράσματα μιας
μεγάλης έρευνας που διεξήγαγε
πέρυσι για τους θεσμούς η Kapa
Research. Το 89% των ερωτηθέν-
των είχε απαντήσει ότι εμπιστεύε-
ται πολύ ή αρκετά τον θεσμό της
οικογένειας. Το 87% ένιωθε ικα-
νοποιημένο ή μάλλον ικανοποι-
ημένο με την οικογένεια στην
οποία ενηλικιώθηκε, και το 81%
είχε απαντήσει ότι ένιωθε πιο κον-
τά στην οικογένειά του από ό,τι
στους φίλους του. 

«Λέμε συχνά “το αίμα νερό δεν
γίνεται, να αγαπάς τους γονείς
σου, τα αδέλφια σου”», συνεχίζει
η κ. Κανδαράκη, τονίζοντας ότι
δεν είναι απαραιτήτως αρνητικό.
Το πρόβλημα δημιουργείται όταν
σε ένα παιδί που πάει να αυτονο-
μηθεί, καλλιεργούνται ενοχές, ανα-
φέρει. «Μπαίνει μετά το στοιχείο
ότι χρωστάς, το βλέπουμε ειδικά
στον πρωταθλητισμό αλλά όχι μό-
νον, ότι “εμείς κάναμε τόσες θυσίες,
θα τις αφήσεις τώρα πίσω;”». 

Για τον κ. Σαββόπουλο, η λύση
είναι μία. «Να διδάξουμε στους
γονείς να κάνουν τα παιδιά τους
πιο αυτόνομα, αλλά για να γίνει
αυτό, πρέπει να αρχίσει και η πο-
λιτεία να αντιμετωπίζει τους πο-
λίτες ως ώριμους ανθρώπους», λέει
στην «Κ». 

Ο Στέφανος Τσιτσιπάς έπαιξε
την Τετάρτη στο Σινσινάτι. Εχασε
το πρώτο σετ. Κέρδισε τα επόμενα
– και το παιχνίδι. Ηταν το πρώτο
του παιχνίδι χωρίς τον πατέρα του
στην εξέδρα. Τον είχε απολύσει
λίγες ημέρες πριν. 

Δόξασον και σταύρωσον αυτόν
Μετά τα τεκταινόμενα από την ει-
σβολή της Ουκρανίας στη Ρωσία,
δύο ήταν οι άλλες σημαντικές ειδή-
σεις της εβδομάδας που πέρασε:
Πρώτον, ο Φειδίας έκανε βίντεο με
Τουρκοκύπριο influencer και δεύτε-
ρο, ο Φειδίας βρήκε κοπέλα! Δεν ξέ-
ρουμε αν αυτή η σχέση έχει εγκριθεί
από τον Λουκάνικο! 

Υπό άλλες συνθήκες, το ζευγάρω-
μα του εθνικού μας τικ τόκερ θα
ήταν αρκετό για να κρατήσει απα-
σχολημένη την κυπριακή ειδησεο-
γραφία για μήνες. Πλην όμως, πέ-
ρασε σχεδόν απαρατήρητο καθότι
την δόξα της νεαρής καλλονής και
ινφλουένσερ που του έκλεψε την
καρδιά, επισκίασε μια άλλη δρα-
στηριότητα του Φειδία: το βίντεό
του με Τουρκοκύπριο ινφλουένσερ
(και μάλιστα γόνο οικογένειας που
ανήκει σε δεξιό τουρκοκυπριακό
κόμμα). Δεν το προλαβαίνουμε πια
αυτό το παιδί. 

Το βίντεο –που είχε φιλειρηνικό και
επαναπροσεγγιστικό χαρακτήρα–
εξήγγειλε μια μεταξύ τους μελλον-
τική συνεργασία, αλλά προκάλεσε
σχίσμα ανάμεσα στους φόλλοουερς
του ευρωβουλευτή. Κάποιοι επαί-
νεσαν την προσπάθεια να δημιουρ-
γηθεί ένα καλύτερο κλίμα ανάμεσα
στις δύο κοινότητες, ενώ κάποιοι
εξαγριώθηκαν θεωρώντας άκυρο
μέχρι και το τάιμινγκ, αφού συνέπε-
σε με την επέτειο της δεύτερης ει-
σβολής. Δόξασον και σταύρωσον
αυτόν. Σε κάθε περίπτωση δεν

φταίει ο Φειδίας, ο οποίος ως γνω-
στόν κάνει ό,τι του λέει ο Λουκάνι-
κος και ο αλγόριθμος. 

Είμαι έτοιμος και αύριο να παρακα-
θήσω σε συνομιλίες, είπε ο νεαρός
Νίκος, ο οποίος επίσης μελετά τον
αλγόριθμο αλλά γνώριζε ότι το «αύ-
ριο» ήταν η 15η Αυγούστου, της Πα-

ναγίας, και συνεπώς αργία! Για αυτό
δεν είπε μεθαύριο. Ο Γεροσκηπιώ-
της είναι πονηρός. 

Πάντως ο νεαρός μας συνταξιούχος
αποδείχθηκε γουρλής για την ομάδα
της Πάφου, αφού βρισκόταν στις
κερκίδες στη μεγάλη νίκη-πρόκριση
με 4-0 επί της ΤΣΣΚΑ 1948 (ονομα-
σία που θυμίζει λίγο την Ομόνοια
1948). Η άχρηστη πληροφορία της
εβδομάδας αναφέρει πως ζήτησε
και πήρε φανέλα ποδοσφαιριστή της
Πάφου, και συγκεκριμένα του Μάρι-
ου Ηλία. 

Για την ιστορία, ο έτερος Πάφιος
πολιτικός μας, ο Φούλης, δεν παρευ-
ρέθηκε στο παιγνίδι και φίλος εκ Πά-
φου μού εκμυστηρεύτηκε πως όπως
πάει μπορεί και να του αφαιρέσουν
την παφίτικη ιθαγένεια. 

Δεν θα εγκαταλείψουμε ποτέ τις
τουρκικές εγγυήσεις, δηλώνει ο Τα-
τάρ. Ευχαριστούμε αγαπητέ. Σε αυτό
βασιζόμαστε και εμείς –στη δική σου
αδιαλλαξία– για να μπορούμε να δη-
λώνουμε έτοιμοι για συνομιλίες ανά
πάσα στιγμή. Πρόσεξε όμως να μη
μας τα αλλάξεις καμιά φορά και να
μας φέρεις προ τετελεσμένων. Είπα-
με πως θέλουμε συνομιλίες για λύ-
ση, όχι όμως και λύση. Μην τρελα-
θούμε κιόλας. Ττέσεκουρ. 

Το Παραλίμνι πάντως είναι σίγουρα
κυπριακός δήμος, αφού κατόρθωσε
το ακατόρθωτο: να μην προλάβει να
ετοιμάσει έγκαιρα τις αιτήσεις για

ανάπλαση του κέντρου της κοινότη-
τας, με αποτέλεσμα να χαθεί η δυ-
νατότητα ευρωπαϊκής χρηματοδότη-
σης 7 εκατομμυρίων ευρώ. Τα ζώα
μου αργά. Φυσικά, τη στιγμή που
ετοιμαζόμαστε να δώσουμε δισεκα-
τομμύρια σε έργο αμφιβόλου απο-
τελέσματος, τα 7 εκατομμύρια φαί-
νονται ψιλά που αφήνεις σαν φιλο-
δώρημα. Είμαστε και large πανάθε-
μά μας. 

Τι πήγε στραβά; Προφανώς κάποιοι
ήταν απασχολημένοι κυνηγώντας
αμπελοπούλια. Ίσως πάλι το έργο να
κόλλησε αφού δεν λαδώθηκαν τα
κατάλληλα γρανάζια. Βλέπετε, είμα-
στε μεσογειακός λαός και το θέλου-
με το… λάδωμά μας –και όχι μόνο
στις σαλάτες. Έλεος και έλαιος δη-
λαδή. 

Το βάρος της ευθύνης πέφτει στο
προηγούμενο Δημοτικό Συμβούλιο
και αναμένουμε κάποια έρευνα και
εξηγήσεις από τον δήμαρχο κύριο
Πυρίλλη. Δυστυχώς φαίνεται πως
κάποιοι κωλυσιεργούσαν ή στην
πιο… καθομιλουμένη, «έπαιζαν το
ππιριλλίν τους»!

Μετά την Αφρική έχουμε τα πρώτα
κρούσματα της ευλογιάς των πιθή-
κων και στην Ευρώπη. Εμείς στην
Κύπρο δεν έχουμε λόγο να αγχωνό-
μαστε καθότι δεν είμαστε Αφρική
αλλά ούτε και ακριβώς Ευρώπη. Εί-
μαστε… μια ωραία ατμόσφαιρα είμα-
στε, που θα ‘λεγε και ο αείμνηστος
Ντίνος Ηλιόπουλος. 

Ο αλγόριθμος μου είπε να κάνω
βίντεο επαναπροσέγγισης. 

<<<<<<<

Η ανοιχτή σύγκρουση
του Τσιτσιπά με τους γο-
νείς του και ο υπερπρο-
στατευτικός κλοιός της
ελληνικής οικογένειας.
Τι έχουν να πουν για το
θέαμα ενός γιου που βρί-
ζει δημοσίως τον πατέρα
του οι ψυχαναλυτές;

Ο Σταύρος Χριστοδούλου απουσιάζει.

90 χρόνια πριν στην «Κ»
18.8.1934

Ο Στέφανος Τσιτσιπάς, σκεπτικός. Η πορεία του στα κορτ συνε-
χίζεται χωρίς την καθοδήγηση του πατέρα του.

Ρακέτα να πάρεις
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Όταν την 9η Ιουνίου ανακοινώνον-
ταν τα αποτελέσματα των εκλογών,
τα παραδοσιακά κόμματα βρίσκον-
ταν σε στιγμή αμηχανίας, και κυ-
ρίως αδυναμίας να αντιληφθούν
το τι ακριβώς οδήγησε στην απρό-
σμενη εκλογή του Φειδία Πανα-
γιώτου. Η εσωστρέφεια είχε ήδη
ξεκινήσει εξαιτίας της απώλειας
ποσοστών, ενώ η αμφισβήτηση
κάποιων εκ των αρχηγών των κομ-
μάτων ενισχύθηκε το τελευταίο
διάστημα. Η εκλογή του Φειδία Πα-
ναγιώτου, όμως, και κατ’ επέκταση
το πλήγμα των κομμάτων της συγ-
κυβέρνησης, παραδόξως δεν προ-
κάλεσαν οποιαδήποτε ανησυχία
στον Λόφο. Αντιθέτως. Οι δηλώσεις
του προέδρου έδειχναν την σαφή
απόστασή του από τον κομματικό
μηχανισμό. Η έμφασή του ότι δεν
προέρχεται από κόμματα, ότι δεν
διαθέτει κομματική ταυτότητα, ενί-
σχυαν τη δυσφορία των συγκυβερ-
νώντων, όμως την ίδια στιγμή κα-
ταδείκνυαν πως ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης ήθελε να ακολουθήσει
για τον εναπομείναντα χρόνο της
θητείας του ένα παρόμοιο μοντέλο
προσβλέποντας στην αυθόρμητη
στήριξη των πολιτών ανεξαρτήτως
κομματικής προέλευσης. Ο ίδιος,
βεβαίως, φαίνεται να αγνοεί πως
μία σειρά ανοικτών μετώπων κά-
νουν την προεδρία του ιδιαίτερα
σύνθετη, ενώ το ενδεχόμενο επα-
ναδιεκδίκησης δεν θα αποτελεί
υγιεινό περίπατο. Τρεις άξονες
όμως θα κρίνουν το παιχνίδι και
το βάρος του Νίκου Χριστοδουλίδη
μέχρι και την ολοκλήρωση της θη-
τείας του, και συνδέονται άμεσα
με τον προσεχή Σεπτέμβριο:
l Το Κυπριακό.
l Η σχέση με τους συγκυβερνώντες
- η στάση της Αντιπολίτευσης. 
l Η εικόνα και η αξιοπιστία του.

Η αμφισημία 
Είναι ο Νίκος Χριστοδουλίδης έτοι-
μος για τολμηρά βήματα στο Κυ-
πριακό, ή αποτελεί μέρος μίας τα-
κτικής για να αποσείσει από πάνω
του το μερίδιο ευθύνης σε ένα εν-
δεχόμενο ναυάγιο; Αυτό ήταν το
ερώτημα που τέθηκε εντόνως στα
πολιτικά πηγαδάκια όταν ο Πρό-
εδρος τελευταίως υπογράμμιζε την
ετοιμότητά του να παρακαθίσει
στο τραπέζι των συνομιλιών, ακόμα
και την επόμενη μέρα. Όταν μι-
λούσε για τολμηρά βήματα και μο-
ναχική πορεία στις δύσκολες και
μεγάλες αποφάσεις. Η αλήθεια ίσως
να είναι κάπου στη μέση. Η «Κ»
είχε αποκαλύψει την προηγούμενη
βδομάδα ότι η Λευκωσία είναι έτοι-
μη να δουλέψει με κάποια στοιχεία
για να επαναρχίσουν οι συνομιλίες.
Αναμένεται να γίνει μία σχετική
αξιολόγηση για το εμπόριο και τις
πτήσεις με έναν τρόπο που θα χρη-
σιμοποιεί ως νομική βάση το πρω-
τόκολλο 10 που προσαρτήθηκε στη
συνθήκη προσχώρησης της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας στην Ε.Ε. Η
κατάσταση παρουσιάζεται και πιο
διαλλακτική στο άνοιγμα οδοφράγ-
ματος της Μιας Μηλιάς που έθεσε
στον πρόεδρο Χριστοδουλίδη η κα
Ολγκίν, και ο πρώτος αρνήθηκε να
το κάνει. Διπλωματικές πηγές ση-
μειώνουν πως η θέση της ε/κ πλευ-
ράς είναι να γίνει κάποιο βήμα εφό-
σον ανταποκριθεί με κάποιον τρόπο
η τ/κ πλευρά. Δεν σημαίνει, όπως
σημειώνεται, πως δεν θα υπάρξει
κάποια αναπροσαρμογή σε αυτή
την προσέγγιση. Αυτό θεωρείται
από διπλωματικούς κύκλους ως μία
θετική κίνηση από πλευράς της
Λευκωσίας. Πέραν όμως αυτού,
εγείρονται ερωτήματα για το αν ο
πρόεδρος είναι πράγματι έτοιμος,
αν οι δηλώσεις του δεν περιορί-
ζονται στο να κερδίσει επικοινω-
νιακούς πόντους από κύκλους στο
εσωτερικό, ή απλώς αν θέλει να
εκθέσει την Τουρκία. Η εκτός των
διπλωματικών θεσμίων κίνησή του
να ανακοινώσει την ημερομηνία
προτού αυτή κλειδώσει έτυχε δια-
φόρων ερμηνειών. Κάποιοι επιμέ-
νουν πως ήταν γκάφα στη θέρμη
του να κερδίσει επικοινωνιακούς
πόντους και να χειροκροτηθεί από
το αυστηρό ακροατήριο των Βα-
ρωσιωτών. Η μέχρι τώρα πορεία
του προέδρου στην πολιτική απο-
δεικνύει άλλωστε την ανάγκη του
να γίνει αγαπητός, και ότι αρέσκεται
σε επικοινωνιακές κινήσεις που
του προσθέτουν πολιτικούς πόν-
τους. Υπάρχουν οι κύκλοι που εκτι-
μούν πως ο πρόεδρος γνώριζε για
την άρνηση του Ερσίν Τατάρ και
ήθελε να εκθέσει την άλλη πλευρά

βγάζοντας τον εαυτό του από το
κάδρο του blame game. Υπήρξαν
όμως και οι καχύποπτοι που θεω-
ρούν πως ήταν μία κίνηση καθαρά
υπολογιστική, με στόχο να «σκο-
τώσει» τη διαδικασία. Μεσούσης
της θερινής ραστώνης και της απου-
σίας της όποιας αντιπολίτευσης,
την πιο σκληρή κριτική του έκανε
ο τέως πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ
Νεοφύτου καταγγέλλοντάς τον για
τρικ επικοινωνίας.

Μία συνάντηση
Τις προηγούμενες μέρες βεβαίως,
ο τέως πρόεδρος του ΔΗΣΥ είχε
μετά από δική του πρωτοβουλία
συνάντηση με τον πρόεδρο της
Δημοκρατίας ούτως ώστε να τον
ενημερώσει για τις επαφές που έκα-
νε ο ίδιος με διεθνείς παράγοντες
και για όσα γνωρίζει γύρω από τις
επικείμενες εξελίξεις. Μία ενημέ-
ρωση που επανέλαβε στη συνέχεια
με την πρόεδρο του ΔΗΣΥ Αννίτα
Δημητρίου. Δεδομένης και της αρ-
χικής στήριξης που έδωσε ο κ. Νε-
οφύτου στον Νίκο Χριστοδουλίδη
–όταν ο τελευταίος ανακοίνωσε
την ημερομηνία και προτού αντι-
ληφθεί ότι επρόκειτο για βολιδο-
σκόπηση– η συνάντηση φαίνεται
να έγινε σε καλό κλίμα, το οποίο
ανατράπηκε στη συνέχεια με το
ναυάγιο της τριμερούς. 

Το όλο περιστατικό άνοιξε ωστό-
σο δύο ζητήματα για τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη. Αφενός, το ζήτημα
της αξιοπιστίας του στο εσωτερικό
και αφετέρου, τη σχέση εμπιστο-
σύνης με τα Ηνωμένα Έθνη. Κυ-
βερνητικές πηγές σημειώνουν πως
τα Ηνωμένα Έθνη δεν δυσφόρη-
σαν από την ανακοίνωση της ημε-
ρομηνίας καθώς αντιλαμβάνονται
εν μέρει και την ανάγκη της Λευ-
κωσίας να αποδείξει πως το αδιέ-
ξοδο δεν οφείλεται στη δική μας
πλευρά. Υπάρχουν ωστόσο και πο-
λιτικοί κύκλοι που εκτιμούν ότι
όλο αυτό έκανε ζημιά στη σχέση
των δύο πλευρών. Η κυβέρνηση
θα πρέπει άλλωστε να αντιμετω-
πίσει την ψυχρή σχέση που υπάρ-
χει αυτή τη στιγμή με την Ειρη-
νευτική Δύναμη και τον Κόλιν Στι-
ούαρτ. Μία σχέση που διασαλεύ-
τηκε εξαιτίας της στάσης της κυ-

βέρνησης στο ζήτημα των μετα-
ναστών που έχουν εγκλωβιστεί
στη Νεκρή Ζώνη και για τους οποί-
ους δεν προτίθεται να κάνει κάτι,
ανοίγοντας επιπλέον μέτωπα για
το γεγονός ότι η Κυπριακή Δημο-
κρατία αγνοεί διεθνείς συμβάσεις. 

Συνεργασίες 
στην κόκκινη ζώνη 

Οι προθέσεις του Νίκου Χριστο-
δουλίδη θα διαπιστωθούν τον Σε-
πτέμβριο δεδομένου ότι θα επιβε-
βαιωθούν οι πληροφορίες που θέ-
λουν σύγκληση συνάντησης στο
τέλος Σεπτέμβριο. Σε αυτό το πλαί-
σιο θα δοκιμαστούν οι πραγματικές
προθέσεις του προέδρου και σί-
γουρα η σχέση του με τους συγκυ-
βερνώντες. Κομματικοί κύκλοι από
τα κόμματα της συγκυβέρνησης
βλέπουν χωρίς επιφυλάξεις πάντως
τις τελευταίες δηλώσεις του προ-
έδρου, επιμένοντας πως δεν άλλαξε
προσέγγιση στο Κυπριακό. Όπως
λέγεται στο παρασκήνιο, ο πρό-
εδρος έχει δώσει τις δικές του δια-
σφαλίσεις σε κύκλους που βλέπουν
με επιφυλάξεις την κινητοποίηση
στο Κυπριακό, και αυτό ίσως να
συμβάλλει στον εφησυχασμό τους.
Εκτιμούν ότι η τακτική του εμπίπτει
στην προσπάθεια να εκτεθεί η
Τουρκία. Σίγουρα πάντως εξελίξεις
στο Κυπριακό σε συνδυασμό με
έναν τολμηρό πρόεδρο, ανοίγει πα-
ράλληλα ζητήματα στη συγκυβέρ-
νηση. Θα μείνουν άραγε ΔΗΚΟ και
ΕΔΕΚ στη συγκυβέρνηση εάν υπάρ-

ξουν τολμηρά βήματα, ή θα απο-
τελέσει την κατάλληλη αφορμή
που χρειάζονται για την αποχώρησή
τους; Υπενθυμίζεται ότι η ΕΔΕΚ
είχε αντιδράσει πρόσφατα όταν το
πρώην στέλεχός τους και νυν
υπουργός Μαρία Παναγιώτου μί-
λησε σε εκδήλωση υπέρ της ΔΔΟ,
καταδεικνύοντας την παραδοξό-
τητα αυτής της συγκατοίκησης.
Το ΔΗΚΟ από την άλλη, είχε αντι-
δράσει έντονα με την δημοσιοποί-
ηση των 14 μέτρων για τους Τ/κ
σε σημείο που δεν θα παρευρισκό-
ταν στον απολογισμό τού ενός
έτους. Η αρχικά καλή σχέση προ-
έδρου – Νικόλα Παπαδόπουλου
έχει διασαλευτεί από την περίοδο
των διορισμών στους ημικρατικούς
οργανισμούς μέχρι και σήμερα.
Στο κόμμα του Κέντρου θεωρούν
πως ο Νίκος Χριστοδουλίδης όχι
μόνο τους αγνοεί, αλλά και τους
υποσκάπτει όταν μιλά για κομμα-
τοκρατία. Δεν είναι τυχαίο ότι εντός
του ΔΗΚΟ, ελάχιστα είναι τα στε-
λέχη που βλέπουν θετικά τη συγ-
κυβέρνηση, όπως διαφάνηκε στην
πρόσφατη συνεδρία της Κεντρικής
Επιτροπής. Και αν ληφθεί υπόψη
το μεγάλο συνέδριο που προετοι-
μάζει το κόμμα ως απάντηση στην
ήττα των ευρωεκλογών, αναμένεται
με ενδιαφέρον να διαφανεί τόσο
η θέση στελεχών για την κυβέρ-
νηση όσο και οι θέσεις του κόμμα-
τος. Με δεδομένο άλλωστε ότι ξε-
κινά η προεκλογική για το 2026,
λίγοι είναι εκείνοι που θα στηρίξουν
την κυβέρνηση το επόμενο διά-
στημα, καθώς είναι γενικώς παρα-
δεχτό στους εν λόγω κύκλους ότι
κάτι τέτοιο θα τους πλήξει εκλογικά.
Ο Νίκος Χριστοδουλίδης συνεπώς,
θα έχει να αντιμετωπίσει δυσκολίες
ενόψει των βουλευτικών, είτε μεί-
νουν τα εν λόγω κόμματα στη συγ-
κυβέρνηση είτε φύγουν. Όχι μόνο
από τα στελέχη που θα κρατούν
αποστάσεις, αλλά γιατί –όπως όλα
δείχνουν– και τα κόμματα της αν-
τιπολίτευσης, ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ, ανα-
μένεται να εντείνουν την αντιπο-
λιτευτική τους στάση, στο ενδεχό-
μενο που δεν υπάρξουν εξελίξεις
στο Κυπριακό. Το πώς θα κινηθεί
ο ΔΗΣΥ είναι ένα ερώτημα. Το βέ-
βαιο είναι πως η στάση της χαλαρής
αντιπολίτευσης φαίνεται να ευνοεί

όλους, ενώ το ενδεχόμενο συγκυ-
βέρνησης –δεδομένου ότι δεν θα
υπάρξουν σοβαρές εξελίξεις– απο-
μακρύνεται. Το κύριο πρόσωπο
που φέρεται να ευνοούσε κάτι τέ-
τοιο ήταν το περιβάλλον του τέως
προέδρου της Δημοκρατίας, ο οποί-
ος πλέον έχει πολύ αποστασιοποι-
ημένες σχέσεις με τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη.

Οι επόμενες εκλογές συνεπώς,
είναι ήδη στο πλάνο των κομμάτων.
Δεν ήταν τυχαίες οι κινήσεις των
συγκυβερνώντων στις εκλογές της
τοπικής αυτοδιοίκησης. Η Δημο-
κρατική Παράταξη θέλησε με κάθε
τρόπο να συνεργαστεί με τον ΔΗΣΥ,
θυσιάζοντας και το ενδεχόμενο κα-
θόδου με τον δικό της υποψήφιο
στον Δήμο Λευκωσίας Μαρίνο Κλε-
άνθους, και ο ΔΗΣΥ με την πλευρά
του θυσίασε τον Δήμο Στροβόλου
για να κρατήσει κοντά του τη ΔΗ-
ΠΑ. Και το Δημοκρατικό Κόμμα
όμως φάνηκε να βλέπει ιδιαίτερα
θετικά το αποτέλεσμα της συνερ-
γασίας που είχε με το ΑΚΕΛ σε δή-
μους. Όπως σημειώνουν κομματικοί
κύκλοι και επιβεβαιώνεται από τις
τελευταίες δηλώσεις του γ.γ. του
ΑΚΕΛ Στέφανου Στεφάνου, μπήκαν
οι βάσεις για μετέπειτα συνεργασία,
είτε για την προεδρία της Βουλής
το 2026, είτε για τις προεδρικές
του 2028, δεδομένου ότι το ΑΚΕΛ
αποκλείει επί του παρόντος και
μετά το αποτέλεσμα των ευρωε-
κλογών, κάθοδο με δικό του υπο-
ψήφιο.

Η τραυματισμένη 
εικόνα 

Αυτές οι κινήσεις καταδεικνύουν
πως τα κόμματα του Κέντρου είτε
ότι έχουν εκτιμήσει πως ο Νίκος
Χριστοδουλίδης είναι πρόεδρος
μίας θητείας και θα πρέπει να βρουν
τις εναλλακτικές τους για το 2028,
είτε ότι δεν προτίθενται να τον
στηρίξουν στο ενδεχόμενο επανα-
διεκδίκησης. Το μεγάλο ερώτημα
σε αυτό είναι αφενός, αν ο Νίκος
Χριστοδουλίδης μπορεί να ανατρέ-
ψει το παιχνίδι και αφετέρου, αν
ευνοεί τα κόμματα του Ενδιάμεσου
ένας Νίκος Χριστοδουλίδης που
επανακάμπτει και διεκδικεί για το
2028. 

Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας,
αμέσως μετά τις διπλές εκλογές
έχει αλλάξει την επικοινωνιακή
του τακτική. Έχει γίνει πιο εξω-
στρεφής, έχει επιλέξει πολύ προ-
σεκτικά σε ποια ΜΜΕ και σε ποιους
δημοσιογράφους θα μιλήσει, έχει
παρουσία σε εκδηλώσεις, ποδο-
σφαιρικούς αγώνες και έντονη κά-
λυψη στα μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης. Έχει επιλέξει παράλληλα το
πετυχημένο μοντέλο του Έλληνα
πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσο-
τάκη στα μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης, για να ενημερώσει ο ίδιος τους
πολίτες για κυβερνητικά μέτρα και
προτάσεις. Με λίγα λόγια επιχειρεί
να έχει απευθείας επαφή με τους
πολίτες, χωρίς διαμεσολαβητές είτε
τα κόμματα είτε τα παραδοσιακά
ΜΜΕ. Η κύρια αντίληψη που φαί-
νεται να επικρατεί στο Προεδρικό
είναι πως όπως κατάφερε το 2023
να κερδίσει τις εκλογές χωρίς την
στήριξη –τουλάχιστον επίσημα–
ενός εκ των δύο μεγάλων κομμάτων,
ίσως να τα καταφέρει πρώτα να
επανακάμψει και στη συνέχεια να
βάλει πλώρη για το 2028. Η αίσθηση
αυτή φαίνεται να ενισχύθηκε μετά
την νίκη Φειδία Παναγιώτου και
την ήττα των παραδοσιακών κομ-
μάτων. Σίγουρα το κομματικό σύ-
στημα έχει να διαχειριστεί τα δικά
του προβλήματα, όμως την ίδια
στιγμή ένας Νίκος Χριστοδουλίδης
χωρίς την στήριξη οποιουδήποτε
κόμματος, χωρίς τη δημιουργία
ενός δικού του οργανωμένου συ-
νόλου θα δυσκολευτεί το επόμενο
διάστημα. Ο Νίκος Χριστοδουλίδης
του σήμερα, δεν είναι ο ίδιος με
αυτόν του 2023. Όχι μόνο επειδή
οι συγκυρίες ήταν τέτοιες το 2023
που τον ευνοήσαν, αλλά και γιατί
πλέον έχει να διαχειριστεί μία τραυ-
ματισμένη εικόνα. Είτε γιατί φθά-
ρηκε αναπόφευκτα από τη διακυ-
βέρνηση, είτε γιατί οι χειρισμοί
του έχουν πλήξει την αξιοπιστία
του. Το επόμενο διάστημα θα είναι
κρίσιμο για τον πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας, όχι μόνο στο να διαχει-
ριστεί τα μεγάλα ζητήματα του τό-
που όπως είναι το Κυπριακό, αλλά
και στο να αποφασίσει τι πρόεδρος
είναι, ποιο είναι το διακύβευμά του
πέραν από την επικοινωνιακή του
τακτική, και τι θέλει να αφήσει ως
κληροδότημα. 

Ενα κρίσιμο
φθινόπωρο για 

τον πρόεδρο 
Τα τρία μέτωπα που έχει ενώπιον του και θα κρίνουν 

τόσο την απόδοση της παρούσας διακυβέρνησης 
όσο και το μέλλον του για το ‘28

<<<<<<<<

Ο Ν. Χριστοδουλίδης
δηλώνει έτοιμος για τολ-
μηρά βήματα, την ίδια
στιγμή όμως έχει ανοι-

κτό μέτωπο αντιπαράθε-
σης με την ΟΥΝΦΙΚΥΠ
ενώ αρκετοί αμφισβη-
τούν τις προθέσεις του
μετά την ανακοίνωση

της ημερομηνίας 
βολιδοσκόπησης. 

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης εκλέχθηκε το 2023 ευνοημένος, μεταξύ άλλων, από τις συγκυρίες. Σήμερα έχει
να διαχειριστεί τη δυσαρέσκεια όλων των κομμάτων απέναντί του, την έλλειψη δικής του ομάδας αλλά και
την απουσία αφηγήματος. 
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Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

«Ικανό δέλεαρ» για συμμετοχή της
τουρκικής πλευράς σε μια νέα προ-
σπάθεια επίλυσης του Κυπριακού,
αναζητούν διεθνείς μεσολαβητές,
υπό το φως και της «ατυχούς», αν
μη τι άλλο, προσπάθειας της Μαρία
Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ να φέρει
τους ηγέτες των δύο κοινοτήτων,
μαζί, σε μια τριμερή συνάντηση
υπό τον γ.γ. ΟΗΕ, στις 13 Αυγού-
στου. Όπως πληροφορείται η «Κ»,
ρόλο στην όλη προσπάθεια αποκτά
και η αναπληρώτρια γ.γ. ΟΗΕ, Ρόζ-
μαρι Ντι Κάρλο, η οποία με χρονικό
ορίζοντα τον Σεπτέμβριο, επιδιώκει
να πετύχει αυτό που δεν έγινε κα-
τορθωτό τον Αύγουστο, παρά τις
προσδοκίες που φέρονται να είχαν
αναπτυχθεί, στην ελληνοκυπριακή
πλευρά. 

Την ίδια ώρα και ενώ το σκηνικό
παραμένει αβέβαιο, συγκλίνουσες
πληροφορίες της «Κ» αναφέρουν
ότι η Άγκυρα εξακολουθεί να δια-
συνδέει την επανέναρξη μιας δια-
δικασίας στο Κυπριακό, με την εξα-
σφάλιση «κάποιας μορφής διεθνών
εγγυήσεων για την επόμενη μέρα».
Εγγυήσεις τις οποίες η Τουρκία εμ-
φανίζεται να θεωρεί απαραίτητες,
ούτως ώστε η τουρκοκυπριακή
πλευρά «να είναι κατοχυρωμένη
ανεξαρτήτως αποτελέσματος» μιας
ενδεχόμενης νέας διαδικασίας δια-
πραγμάτευσης, διασφαλίζοντας
τον τερματισμό της λεγόμενης
«απομόνωσης» και εξυπηρετώντας
και τον απώτερο στόχο της «κυ-
ριαρχικής ισότητας». 

Στο πλαίσιο αυτό ανακυκλώνον-
ταν τις τελευταίες εβδομάδες «ιδέες»
για διασφάλιση των «ανησυχιών»
της τουρκικής πλευράς, οι οποίες
είχαν ακουστεί και στο παρελθόν
κυρίως από βρετανικά χείλη, πα-
ραπέμποντας σε κάποια δήλωση
ή πρόσκληση «που θα καθησυχάζει
τις τουρκικές ανησυχίες». Αν και
το περιεχόμενο/λεκτικό μιας δή-
λωσης ή μιας ενδεχόμενης πρό-
σκλησης είναι ρευστό και αποτελεί
στοιχείο βολιδοσκοπήσεων και πα-
ρασκηνιακών συζητήσεων, καθί-
σταται σαφές ότι στοχεύει να κα-
θησυχάσει σε τέτοιο βαθμό τις
«ανησυχίες» της τουρκικής πλευράς,
ώστε την ίδια ώρα θα μπορούσε
να προκαλέσει αντίστοιχες ανη-
συχίες στην ελληνοκυπριακή πλευ-
ρά. Καθώς μια δήλωση ή πρόσκλη-
ση, που για παράδειγμα θα φωτο-
γράφιζε τον τερματισμό της λεγό-
μενης «απομόνωσης» των Τ/κ, μέσω
απευθείας εμπορίου, πτήσεων και
σχέσεων με τη διεθνή κοινότητα,
ανεξαρτήτως λύσης του Κυπριακού,
όχι μόνο θα δημιουργούσε εικόνα
κυριαρχικής ισότητας, αλλά και
ένα σημαντικό πλεονέκτημα στην
τουρκική πλευρά. Η οποία, όπως
εκτιμάται, δεν θα είχε πλέον κανένα
κίνητρο να συμβάλει στην όποια
προσπάθεια λύσης στο Κυπριακό.
Διότι απλούστατα θα είχε εξασφα-
λίσει το αποτέλεσμα μιας διαπραγ-
μάτευσης, πριν καν αυτή ξεκινήσει.
Υπάρχουν πάντως και κάποιες ιδέες
για διασύνδεση της άρσης της λε-
γόμενης «απομόνωσης», με την
επίδειξη θετικής στάσης της τουρ-
κικής πλευράς στο τραπέζι των δια-
πραγματεύσεων, «από την αρχή
μέχρι και το τέλος». 

Σε όλα αυτά η Λευκωσία εμφα-
νίζεται απροετοίμαστη. Ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης αναλώνεται σε δη-
λώσεις αμφιλεγόμενου περιεχομέ-
νου, αρκούμενος απλώς να επανα-

λαμβάνει καθημερινά ότι είναι
«έτοιμος» για επανέναρξη των δια-
πραγματεύσεων από εκεί που στα-
μάτησαν στο Κραν Μοντανά. Γνω-
ρίζοντας ότι ακόμη κι αν το πλαίσιο
Γκουτέρες επανέλθει στο τραπέζι,
με κάποιες παραλλαγές, οι όροι
συμμετοχής της Άγκυρας δεν θα
είναι οι ίδιοι με το 2017. Και σε
αυτό έγκειται η μεγάλη διαφορά,
με τη Λευκωσία να δείχνει να μην
έχει απαντήσεις. Από την μια να
ζητάει διαπραγματεύσεις «τώρα»
και από την άλλη να μην είναι σε

θέση να διαχειριστεί το πλαίσιο
που επιχειρείται να οικοδομηθεί
για συμμετοχή της τουρκικής πλευ-
ράς στην όποια νέα διαδικασία δια-
πραγματεύσεων. 

Όπως απεκάλυψε η «Κ» την πε-
ρασμένη Κυριακή, η ελληνοκυ-
πριακή πλευρά κάνει κάποιες σκέ-
ψεις για πτήσεις και εμπόριο από
τα Κατεχόμενα, στο πλαίσιο του
Πρωτοκόλλου 10 της Συνθήκης
Προσχώρησης της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας στην Ε.Ε. Κάτι όμως που
εκ των πραγμάτων θα θέσει τις

πτήσεις και το εμπόριο κάτω από
την ομπρέλα της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας, καθιστώντας αμφίβολη
την αποδοχή τους από την τουρκική
πλευρά που εμμένει όπως οι οποι-
εσδήποτε ενέργειες, γίνονται «απευ-
θείας». Όπως άλλωστε ήταν και ο
στόχος της πρότασης Κανονισμού
της Κομισιόν, για απευθείας εμπό-
ριο, που εάν γινόταν αποδεκτή, θα
οδηγούσε σε ταϊβανοποίηση της
κατεχόμενης Κύπρου. 

Σημειώνεται ότι ανάλογες σκέ-
ψεις είχε κάνει η ελληνοκυπριακή

πλευρά και επί προεδρίας Τάσσου
Παπαδόπουλου, το 2006. Η Λευ-
κωσία τότε είχε προτείνει ένα κα-
θεστώς επέκτασης του εμπορίου
μέσω του Κανονισμού της Πράσινης
Γραμμής, ώστε τα Τουρκοκυπριακά
προϊόντα να εξάγονται από ένα
τμήμα του λιμανιού της Λάρνακας
με εμπλοκή των Ηνωμένων Εθνών
και της Ε.Ε. Οι σκέψεις αυτές είχαν
απορριφθεί από την τουρκική πλευ-
ρά που επέμενε από τότε στη λογική
«απευθείας», κατά παράκαμψη της
Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Ούτε ένα τηλεφώνημα 
Την ίδια ώρα, προκαλούνται εύ-

λογα ερωτηματικά για τα επίπεδα
συνεννόησης των μεσολαβητών,
και δη της Μαρία Άνχελα Ολγκίν
Κουεγιάρ, με τα εμπλεκόμενα μέρη.
Όπως πληροφορούμαστε, όταν ο
πρόεδρος Χριστοδουλίδης δέχθηκε
βολιδοσκόπηση για συμμετοχή σε
συνάντηση με τον Ερσίν Ταταρ,
υπό τον Αντόνιο Γκουτέρες, θεω-
ρήθηκε, ότι η Μαρία Άνχελα Ολγκίν
Κουεγιάρ είχε κάποιου είδους συ-
νεννόηση με την Άγκυρα και ότι
η πραγματοποίηση «τριμερούς»
ήταν εν πολλοίς δεδομένη. Πηγή
με άριστη γνώση των συζητήσεων,
έλεγε στην «Κ» ότι «θεωρήθηκε ότι
είχε ανάψει τουλάχιστον πορτοκαλί
για να δρομολογηθούν εξελίξεις
στο Κυπριακό». Σε αυτό το πλαίσιο,
εκλήφθηκε και η σύνταξη εγγράφου
concept paper, (την ύπαρξη του
οποίου απεκάλυψε ο «Πολίτης»).
Ωστόσο, η εικόνα που δόθηκε από
την Άγκυρα ή από την Μαρία Άν-

χελα Ολγκίν Κουεγιάρ ή που ει-
σπράχθηκε εν τέλει από τη Λευ-
κωσία, αναφορικά με τη στάση της
τουρκικής πλευράς, ήταν στην κα-
λύτερη περίπτωση διαβρωμένη,
προκαλώντας εύλογα ερωτηματικά
αναφορικά με τα επίπεδα συνεν-
νόησης, όλων των μερών. Με την
ευθύνη πάντως να βαραίνει κατά
κύριο λόγο την ίδια την Κολομβιανή
επίσημο του ΟΗΕ που, όπως πλη-
ροφορούμαστε, για μία και πλέον
εβδομάδα προσπαθούσε να επι-
κοινωνήσει με τον Ερσίν Τατάρ, ο
οποίος δεν απαντούσε καν τις κλή-
σεις της. Θα ανέμενε κανείς ότι σε
μια τέτοια περίπτωση, ο οποιοσ-
δήποτε μεσολαβητής θα επεδίωκε
να διευκρινίσει την κατάσταση,
επικοινωνώντας με την Άγκυρα
που έχει ως γνωστόν τον πρώτο
και τον τελευταίο λόγο. Κάτι που
ακόμη κι αν έγινε, δεν φάνηκε να
ήταν επαρκές ώστε η Μαρία Άνχελα
Ολγκίν Κουεγιάρ να αποκρυσταλ-
λώσει άποψη για τις θέσεις της
τουρκικής πλευράς. 

Το αποτέλεσμα της προσπάθειας
για τριμερή συνάντηση στις 13 Αυ-
γούστου, σε συνδυασμό με τις πιο
πάνω πληροφορίες δεν αντέχει σε
ιδιαίτερη κριτική. Και αφήνει εκτε-
θειμένα τα Ηνωμένα Έθνη, όχι
μόνο για την «τριμερή», αλλά και
γενικότερα για τα επίπεδα προετοι-
μασίας μιας νέας προσπάθειας προς
την κατεύθυνση επίλυσης του Κυ-
πριακού.

Εν μέσω της άρνησης της Τουρκίας
να συναινέσει σε τριμερή συνάν-
τηση, στο Κυπριακό, ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης έδωσε τη συγκα-
τάθεση της Λευκωσίας για συμμε-
τοχή του Τούρκου ΥΠΕΞ Χακάν
Φιντάν στο άτυπο Συμβούλιο των
ΥΠΕΞ της Ε.Ε., στις 29 Αυγούστου,
στις Βρυξέλλες. Η εξέλιξη αυτή χα-
ρακτηρίζεται από δύο στοιχεία, που
καταδεικνύουν ότι στην πραγμα-
τικότητα ο κ. Χριστοδουλίδης δεν
είχε άλλη επιλογή και άρα η συγ-
κατάθεσή του ήταν αναγκαστική:

Τον περασμένο Απρίλιο, ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας προσυπέ-
γραψε Συμπεράσματα για «προ-
ώθηση της εργασίας» επί του κοινού
εγγράφου Μπορέλ/Κομισιόν. Το
οποίο κοινό έγγραφο, εισηγείται
μεταξύ άλλων και τη συμμετοχή
του Τούρκου ΥΠΕΞ σε άτυπα Συμ-
βούλια της Ε.Ε., όταν υπάρχουν
«θέματα αμοιβαίου ενδιαφέροντος».

Η σύμφωνος λοιπόν γνώμη της Λευ-
κωσίας, για «προώθηση της εργα-
σίας» και στο ζήτημα πρόσκλησης
του Τούρκου ΥΠΕΞ σε άτυπα ΣΕΥ
της Ε.Ε., με την προσυπογραφή
Συμπερασμάτων στο ανώτατο πο-
λιτικό επίπεδο, δεν άφηνε ουσια-
στικά κανένα περιθώριο στον πρό-
εδρο της Δημοκρατίας να τοποθε-
τηθεί αρνητικά. Η πρόσκληση τρί-
των μερών σε άτυπα Συμβούλια
ΥΠΕΞ (ΣΕΥ) της Ε.Ε., βρίσκεται στην
αρμοδιότητα και κατ’ επέκταση
στη διακριτική ευχέρεια της εκά-
στοτε προεδρίας. Στην προκειμένη
περίπτωση και δεδομένου ότι η
σύγκληση του άτυπου ΣΕΥ έγινε
από τον ύπατο εκπρόσωπο της Ε.Ε.,
Γιοσέπ Μπορέλ, η «χορογραφία»
και οι προσκλήσεις αποτελούν δική
του αποκλειστική αρμοδιότητα. Το
γεγονός ότι ο κ. Μπορέλ ζήτησε τη
θέση της Λευκωσίας, αποτελεί μεν
μια θετική κίνηση, αλλά τυπικού

ωστόσο χαρακτήρα. Με άλλα λόγια,
εάν ο κ. Μπορέλ αποφάσιζε να προ-
σκαλέσει την Τουρκία στο άτυπο
ΣΕΥ, η όποια αρνητική τοποθέτηση
ενός κράτους-μέλους δεν θα είχε
καμιά ουσιαστική σημασία.

Σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ», ο Χακάν Φιντάν (που ενώ γρά-
φονταν αυτές οι γραμμές δεν είχε
κοινοποιήσει την απάντησή του
στην πρόκληση για συμμετοχή στο
άτυπο ΣΕΥ), έχει προσκληθεί να
συμμετάσχει σε κλειστή συνάντηση,
υπό μορφή γεύματος. Με την ατζέν-
τα να αντανακλά τις αποφάσεις της
Συνόδου Κορυφής του περασμένου
Απριλίου, παραπέμποντας σε «θέ-
ματα αμοιβαίου ενδιαφέροντος».
Συναφείς πληροφορίες αναφέρουν
ότι ο ΥΠΕΞ Κωνσταντίνος Κόμπος,
ζήτησε όπως διασφαλιστεί ότι σε
περίπτωση που η Άγκυρα επανα-
λάβει υποτιμητικές αναφορές του
παρελθόντος έναντι της Κυπριακής

Δημοκρατίας, η Ε.Ε. θα απαντήσει
διά του ύπατου εκπροσώπου, συλ-
λογικά. 

Γίνεται πάντως κατανοητό, ότι
το άτυπο Συμβούλιο ΥΠΕΞ ενδέχεται
να καταστεί πλατφόρμα προώθησης
των θέσεων της κάθε πλευράς. Από
τη μια, η Λευκωσία θα μπορούσε
να θέσει αφενός την υποχρέωση
της Άγκυρας να συμβάλει στην επί-
λυση του Κυπριακού και αφετέρου
και την υποχρέωση για υλοποίηση
των ανεκπλήρωτων κυπρογενών
της υποχρεώσεων, έναντι στην Ε.Ε. 

Από την άλλη, η Άγκυρα θα μπο-
ρούσε να εγείρει την «προώθηση
της εργασίας» επί των εισηγήσεων
του εγγράφου Μπορέλ/Κομισιόν,
στην οποία «προώθηση της εργα-
σίας» συναίνεσαν όλα τα κράτη-
μέλη της Ε.Ε., περιλαμβανομένης
και της Κυπριακής Δημοκρατίας.
Και το οποίο έγγραφο Μπορέλ/Κο-
μισιόν περιλαμβάνει, πέραν από

την πρόσκληση του ΥΠΕΞ της Τουρ-
κίας, σε άτυπα ΣΕΥ της Ε.Ε., το ξε-
πάγωμα όλων των ευρωτουρκικών
υψηλών διαλόγων, τη σύγκληση
Συμβουλίου Σύνδεσης Ε.Ε.-Τουρ-
κίας, τη διευκόλυνση χορήγησης
ευρωπαϊκών θεωρήσεων διαβατη-
ρίων, την πλήρη επαναδραστηριο-
ποίηση της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Επενδύσεων στην Τουρκία, την
Αεροπορική Περιεκτική Συμφωνία
και την αναβάθμιση της Τελωνει-
ακής Ένωσης Ε.Ε.-Τουρκίας. Αν
και η δρομολόγηση των επτά συ-
νολικά ντοσιέ θα γίνει σε διαφο-
ρετικά χρονικά σημεία, δεδομένων
της δυσκολίας και της σημασίας
τους, αυτό δεν εμποδίζει την Άγ-
κυρα να διεκδικήσει επιτάχυνση
των διαδικασιών, στα εύκολα του-
λάχιστον ντοσιέ που εισηγείται το
κοινό έγγραφο Μπορέλ/Κομισιόν,
το οποίο υποδέχθηκαν θετικά τα
27 κράτη-μέλη. 

Αναγκαστική συγκατάθεση για άτυπο ΣΕΥ

Αναζητείται 
«ικανό δέλεαρ» 
για την Τουρκία

Προσδοκίες ενόψει Σεπτεμβρίου και ρόλος Ντι Κάρλο – 
Υποτυπώδης προετοιμασία ελληνοκυπριακής πλευράς 

Ρόλο στην όλη προσπάθεια αποκτά και η αναπληρώτρια γ.γ. ΟΗΕ, Ρόζμαρι Ντι Κάρλο, η οποία με χρονικό ορί-
ζοντα τον Σεπτέμβριο, επιδιώκει να πετύχει αυτό που δεν έγινε κατορθωτό τον Αύγουστο.

<<<<<<<

Η Αγκυρα εξακολουθεί να διασυνδέει
την επανέναρξη μιας διαδικασίας 
στο Κυπριακό με την εξασφάλιση 
«κάποιας μορφής διεθνών 
εγγυήσεων για την επόμενη μέρα».
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Θ ριαμβευτής κατά των Οθω-
μανών και κατακτητής της
Κριμαίας, ο στρατηγός Γκριγ-

κόρι Ποτέμκιν, υποσχέθηκε στην
Αικατερίνη πως θα αναπτύξει τη
γόνιμη γη που κατέκτησε για το
καλό της αυτοκρατορίας. Καθώς η
αυτοκράτειρα προετοίμασε νέες
επιχειρήσεις κατά των Οθωμανών
το 1787, κάλεσε ξένους πρέσβεις
σε περιοδεία των περιοχών, με στό-
χο να τους πείσει πως, σε περίπτωση
σύρραξης, η Ρωσία είναι αρκούντως
ισχυρή για να νικήσει, και αποτε-
λούσε, επομένως, καλό «στοίχημα»
στις υπό διαμόρφωση συμμαχίες. 

Το πρόβλημα του Ποτέμκιν,
όμως, ήταν πως μετά τις στρατιω-
τικές του νικές, και λόγω της θεώ-
ρησης πως οι κατακτημένες περιο-
χές θα «πλήρωναν για τον εαυτό
τους», δεν είχε προϋπολογισμό για
να παραδώσει τα υπεσχημένα, κάτι
που θα γινόταν πλέον σαφές, όταν
η Αικατερίνη και η συνοδεία της
θα επισκέπτονταν την περιοχή. 

Στην πολιτική, όμως, λύσεις πάν-
τα υπάρχουν. Ο Ποτέμκιν έστησε
προσόψεις κτιρίων -ολόκληρα χω-
ριά- στο δρομολόγιο της Αικατερί-
νης, η οποία, όχι μόνο εντυπωσιά-
στηκε, αλλά εντυπωσίασε και τις
αντιπροσωπείες των δυνητικών
συμμάχων. 

Σύμφωνα με τον αστικό μύθο
των ιστορικών, ο στρατηγός έστησε,
όχι μόνο προσόψεις κτιρίων, αλλά
ακόμα και κεριά και εστίες πίσω
από τα παράθυρα, τα οποία λαμ-

πύριζαν από μακριά, ενώ βαλτοί
«χωρικοί» την επευφημούσαν από
μακριά, πριν μεταφερθούν στο επό-
μενο σημείο όπου θα ξανάβλεπαν
την αντιπροσωπεία για πρώτη φο-
ρά, με ενθουσιασμό, με πυροτε-
χνήματα και με ζώα σιτευτά. 

Το Δημοσιονομικό Συμβούλιο
έχει παραπονεθεί επανειλημμένα
πως η ψηφιοποίηση και η βελτίωση
της παραγωγικότητας της κρατικής
μηχανής μοιάζουν μάλλον με τα
χωριά του Ποτέμκιν. Πίσω από τις
προσόψεις, οι σαθρές δοκοί τρίζουν
ετοιμόρροπες: δαπανηρές, ασταθείς
και κούφιες. 

Ο πολίτης απολαμβάνει την τε-
λευταία δεκαετία σημαντική αύ-
ξηση των υπηρεσιών τού κράτους
στις οποίες μπορεί να συνδιαλλαγεί
με την Δημοκρατία από το σπίτι
του. Αυτή είναι μια σημαντική εξέ-
λιξη. 

Πίσω όμως από τους επευφη-
μούντες χωρικούς και τις εστίες
που λαμπυρίζουν, το κόστος, η κα-
θυστέρηση αλλά και η εδραίωση
της ενδημικής «χαμηλής» διαπλοκής
στην οποία στήθηκαν καριέρες (πο-
λιτικές και άλλες), συνεχίζονται. Οι
αξιολογήσεις από αναλυτές και Κο-
μισιόν είναι αρνητικές, ιδίως ως
προς το γεγονός ότι, όταν ρίχνεις
πάνω σε οθόνη μια αναλογική δια-
δικασία, αυτό δεν αποτελεί «ψη-
φιοποίηση του κράτους» αλλά «οθο-
νοποίηση» των αρχαιολογικού εν-
διαφέροντος διαδικασιών. 

Η αδιαφάνεια στις διαδικασίες

δε, όπου η βαθμολογία της Κύπρου
προκαλεί προβληματισμό, είναι
απόρροια αυτής της πρακτικής και
όχι κάποιας εγγενώς διεφθαρμένης
δημόσιας υπηρεσίας.

Μαζί με την αναλογική λειτουρ-
γία η οποία από μακριά μοιάζει με
ψηφιακή, το λειτουργικό κόστος
της κρατικής μηχανής συνεχίζει
να αυξάνεται, οι καθυστερήσεις
επιδεινώνονται και η δημοσιονομική
ανισορροπία κρύβεται πίσω από
αποτελέσματα που είναι καλά μεν,
προσωρινά δε. 

Η κοινωνία πληρώνει για αυτή
τη σαθρή μηχανή όλο και περισ-
σότερα κάθε χρόνο, χωρίς όμως να
απολαμβάνει καλύτερες, δικαιότε-
ρες, ταχύτερες ή πιο ποιοτικές υπη-
ρεσίες. Πληρώνουμε, δηλαδή, όλο
και περισσότερα για τις ίδιες, και
κάποτε χειρότερες, υπηρεσίες. Αν
ήταν ντομάτες, θα ήταν πρωτοσέ-
λιδο. 

Η πρώτη κίνηση που πρέπει να
γίνει είναι η (πραγματική) ψηφιο-
ποίηση, μαζί με ταυτόχρονη ανα-

θεώρηση των διαδικασιών. Ο γρά-
φων βρίσκει πως άπαντες στην πο-
λιτική ηγεσία συμφωνούν, τόσο
στην εκτελεστική όσο και στη νο-
μοθετική εξουσία. Πλην όμως, «πρέ-
πει πρώτα να διαμορφωθεί πολιτική
συνέναιση». Με άλλα λόγια «θα κά-
νω κάτι όταν κάποιος άλλος ανα-
λάβει την πρωτοβουλία και όταν
θα δω πού φυσάει ο άνεμος για να
ακολουθήσω». 

Μια απάντηση οριζόντια, δειλή
και καταθλιπτική. 

Πάνω από όλα φοβούνται, σχε-
δόν άπαντες, τη σκιά τους. Όταν
το ΔΣΚ εισηγήθηκε μείωση των
προϋπολογισμών για αγορά χάρτου
και φωτοτυπικές, σε μια προσπάθεια
να ενθαρρύνουμε τη χρήση των
υφιστάμενων ψηφιακών μέσων, η
απάντηση ήταν πως «θα αντιδρά-
σουν οι δημόσιοι υπάλληλοι»: μια
απάντηση ενστικτώδης και λυπηρή,
την οποία η κοινωνία πρέπει να αν-
τιμετωπίζει σαν κολάσιμη –πολιτι-
κά– αμαρτία. 

Το χειρότερο είναι πως φοβούν-
ται αντιδράσεις που δεν θα έρθουν.
Η ηγεσία της ΠΑΣΥΔΥ δεν δείχνει
να αγκαλίαζει τη λογική πως οι συν-
θήκες και η παραγωγικότητα πρέπει
να παραμείνουν, οι μεν κακές και
η δε ανεπαρκής για τον τόπο. Όλες
οι ενδείξεις δείχνουν πως οι άλλες
δύο συντεχνίες (ΣΕΚ, ΠΕΟ) τηρούν
επίσης μια προοδευτική στάση όταν
η μεταρρύθμιση δεν επηρεάζει δι-
καιώματα αλλά αναβαθμίζει την
ποιότητα της εργασίας. 

Πλέον, μάλιστα, υπάρχει και
απόδειξη. Στο υπουργείο Εργασίας
έγινε μια δοκιμή η οποία μπορεί –
τουλάχιστον εν μέρει– να δείξει
τον δρόμο. 

Το υπουργείο κατάφερε να επι-
τύχει τον στόχο της καταβολής της
θεσμοθετημένης σύνταξης, του
βοηθήματος τοκετού και του επι-
δόματος μητρότητας, εντός ενός
μηνός. Βελτίωση καταγράφηκε επί-
σης στον διάμεσο χρόνο καταβολής
του επιδόματος πατρότητας, «από
τους 4,4 μήνες στους 1,4 μήνες»,
του επιδόματος ανεργίας όπου ο
χρόνοςεξέτασης μειώθηκε από «4,5
μήνες στους 1,3 μήνες» και του επι-
δόματος ασθενείας «από τους 6,1
μήνες στους 2,1 μήνες». 

Το πιο σημαντικό στοιχείο, δε,
είναι πως το υπουργείο δεν κρίνει
πως βελτίωσε την εικόνα και «κα-
θάρισε», αλλά αναγνωρίζει πως θα
πρέπει να συνεχιστούν οι βελτιώσεις
και οι αναβαθμίσεις της επιχειρη-
σιακής του ικανότητας. 

Σύμφωνα με το υπουργείο, η
πρώτη αυτή επιτυχία αποδίδεται
στην «καλύτερη διοικητική οργά-
νωση», την «απλοποίηση διαδικα-
σιών», την «αξιοποίηση της τεχνο-
λογίας» και (πολύ σημαντικά), «της
αφοσίωσης των στελεχών της υπη-
ρεσίας» Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
Όχι μόνο δεν είδαμε αντιδράσεις,
απειλές για απεργίες, παράπονα
και συνδικαλιστική δράση, αλλά η
ΠΑΣΥΔΥ αγκάλιασε και ενθάρρυνε
την όλη προσπάθεια, αποδεικνύον-

τας πως η δειλή στάση των μελών
της πολιτικής μας ηγεσίας δεν είναι
μόνο ανεύθυνη απέναντι στις ανάγ-
κες του τόπου, αλλά και αβάσιμη
ως προς το τι φοβούνται. 

Δεν χρειάστηκαν μεγαλεπήβολα
σχέδια, νομοθετικές πράξεις, πο-
λιτικοί καβγάδες ή δύσκολες δια-
πραγματεύσεις. Αντίθετα, αυτό που
χρειάστηκε ήταν πολιτικό όραμα,
διοικητικό συγύρισμα, υιοθέτηση
λογικών και καλά εδραιωμένων
πρακτικών, συνεχής παρακολού-
θηση του αποτελέσματος και αί-
σθημα ευθύνης. Και, πάνω από όλα,
δεν μπορεί κανείς παρά να χαιρε-
τίσει τη στάση πως μια πολιτικά
θετική ανακοίνωση δεν μεταφρά-
στηκε στη συνήθη πρακτική τού
«τώραγύρνω πίσω», αλλά υφίσταται
ο στόχος να συνεχιστεί η προσπά-
θεια, αφού τα περιθώρια βελτίωσης
έχουν σμικρυνθεί αλλά παραμένουν
μεγάλα. 

Πάνω από όλα αποδεικνύεται
πως μπορούμε –αν θέλουμε κι αν
υπάρχει πολιτική διάθεση– να κτί-
σουμε χωριά, να παχύνουμε τα κο-
πάδια και να σπείρουμε σπόρο καλό,
χωρίς να αφιερώνουμε τόση ενέρ-
γεια και ζήλο στις προσόψεις του
Ποτέμκιν. Και η Κύπρος θα μπορεί,
με αυτά τα μικρά άλματα πάνω από
την πολιτική ανεπάρκεια, να γίνει
σιγά-σιγά πιο ισχυρήαπέναντι στους
«δυνητικούς συμμάχους».

Ο κ. Μιχάλης Περσιάνης είναι πρόεδρος
του Δημοσιονομικού Συμβουλίου

ΑΡΘΡΟ /  Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΕΡΣΙΑΝΗ

Ποτέμκιν, ντομάτες, «οθονοποιημένο» κράτος
<<<<<<<

Υπάρχει πλέον απτό
παράδειγμα πως 
η συνήθης πολιτική 
στάση –ενστικτώδης 
και λυπηρή– εκτός 
από πολιτικά κολάσιμη
είναι και αβάσιμη.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Προτού συμπληρωθούν δύο μήνες
ζωής από την εφαρμογή της νέας
τοπικής αυτοδιοίκησης, την εμφά-
νισή τους έχουν κάνει τα πρώτα
προβλήματα, με πιο σοβαρό τον
κίνδυνο τα νέα διοικητικά σχήματα
να κινηθούν μακριά από το γράμμα
του νόμου σε ό,τι αφορά το νοικο-
κύρεμα των οικονομικών τους. Εν-
δεικτικές της πραγματικότητας που
φαίνεται να υπάρχει είναι οι ανη-
συχίες που εκφράζει ο δήμαρχος
του μεγαλύτερου δήμου της Κύπρου.
Ο Χαράλαμπος Προύντζος χωρίς
τον παραμικρό ενδοιασμό εμφανί-
ζεται βέβαιος πως ο Δήμος Λευκω-
σίας, με τα σημερινά δεδομένα, δεν
θα είναι σε θέση να εκπληρώσει το
βασικό γράμμα του νόμου της με-
ταρρύθμισης που αφορά την πα-
ρουσίαση ισοσκελισμένου προϋπο-
λογισμού ως μια προϋπόθεση λήψης
της ετήσιας χορηγίας. Και δεν είναι
μόνο η κρατική αρωγή που φαίνεται
να προκαλεί πρόωρους πονοκεφά-
λους. Οι επιπτώσεις της οικονομικής
στενότητας που φαίνεται να επι-
κρατεί στον μεγαλύτερο δήμο, θε-
ωρείται βέβαιο πως θα αφήσει το
αποτύπωμά της και στην προσπά-
θεια ενσωμάτωσης των δήμων στο
νέο διοικητικό περιβάλλον. Τη στιγ-
μή μάλιστα που ο δήμος της πρω-
τεύουσας καλείται να διαχειριστεί
παράλληλα ένα τεράστιο όγκο λει-
τουργικών αλλά και αναπτυξιακών
θεμάτων –άλλων που βρίσκονται
στο στάδιο της υλοποίησης και άλ-
λων που είναι προγραμματισμένα.
Επιπλέον, η νέα δημοτική αρχή θα
βρει μπροστά της και τις ανάγκες
που θα προκύψουν από την ανά-
ληψη της Προεδρίας της Ε.Ε. το
2026 από την Κύπρο, που θα προ-

καλέσουν επιπρόσθετες οικονομικές
επιβαρύνσεις. «Η Λευκωσία θα πρέ-
πει να λάβει σημαντική κρατική
χορηγία πέραν από αυτή που έχει
εγκριθεί τόσο για το 2024 όσο και
για το 2025 και 2026» είναι το μή-
νυμα του δημάρχου Λευκωσίας μέ-
σω της «Κ».

Οι διεκδικήσεις
Τα «θέλω» της νέας δημοτικής

αρχής Λευκωσίας πηγάζουν από
την οικονομική κατάσταση που πή-
ραν ως προίκα από την προηγού-
μενη, την διαπιστωμένη και σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο ανάγκη και πρα-
κτική στήριξης της πρωτεύουσας
η οποία επιβαρύνεται καθημερινά
από χιλιάδες επισκέπτες από άλλες
πόλεις της Κύπρου, αλλά και ό,τι
συνεπάγεται σε οικονομικό κόστος
ότι η Λευκωσία είναι το διοικητικό
κέντρο του κράτους. Σύμφωνα με
τον Χαράλαμπο Προύντζο, η νέα
δημοτική αρχή παρέλαβε έναν ελ-
λειμματικό προϋπολογισμό που εκ
των πραγμάτων είναι αδύνατον να
καταστεί ισοσκελισμένος προκει-
μένου να πληροί της προϋποθέσεις
του νόμου για την ετήσια κρατική
χορηγία. Υπό αυτές τις περιστάσεις,
όπως αναφέρει ο δήμαρχος Λευκω-
σίας στην «Κ», οι προσπάθειες εστιά-
ζονται: Πρώτον, στο κομμάτι εσόδων
του δήμου, δεύτερον, στον εξορ-
θολογισμό του λειτουργικού κό-
στους με προτεραιότητα στη μι-
σθοδοσία και τρίτον, να πεισθούν
οι πολιτειακοί αξιωματούχοι ότι η
Λευκωσία θα πρέπει να χρηματο-
δοτηθεί ρεαλιστικά χωρίς να κιν-
δυνεύει να κατηγορηθεί για προ-
νομιακή μεταχείριση. «Και για αυτό
πρέπει να επιδειχθεί σεβασμός από
τους υπόλοιπους δήμους και να κα-
τανοήσουν πως η πρωτεύουσα δεν

έχει έσοδα από κρεβατάκια και ομ-
πρέλες, όπως έχουν άλλοι δήμοι»,
είναι το μήνυμα με νόημα τού δη-
μάρχου Λευκωσίας. Ωστόσο το πλέ-
ον σημαντικό που προκύπτει από
τα θέματα που θέτει ο δήμαρχος
της πρωτεύουσας είναι η αμφισβή-
τηση της συγκεκριμένης πρόνοιας
του νόμου. «Είναι εσφαλμένη η

πρακτική που ακολουθείται με την
κρατική χορηγία να διανέμεται με
συγκεκριμένα κριτήρια». 

Τα αγκάθια
Όπως και με άλλους δήμους έτσι

και η Λευκωσία δεν φαίνεται να κα-
λύπτει τα όρια που θέτει το νομο-
θετικό πλαίσιο σε ένα σημαντικό
κομμάτι των λειτουργικών του εξό-
δων. Η μισθοδοσία του Δήμου Λευ-
κωσίας υπερβαίνει το 40% του ετή-
σιου προϋπολογισμού, που είναι
το ανώτερο όριο, φθάνοντας στο
50%. Στο κομμάτι αυτό ο κ. Προ-
ύντζος αναφέρει μόνο ότι κάνει
ενέργειες προφανώς για να μειώσει
το ποσοστό. Ωστόσο στο κομμάτι
των λειτουργικών εξόδων δεν είναι
μόνο η μισθοδοσία που αποτελεί
αγκάθι. Ο πεπαλαιωμένος στόλος
οχημάτων του δήμου, με πρώτα τα
σκυβαλοφόρα, κοστίζουν ετησίως
στο δημοτικό ταμείο για καύσιμα
€1 εκατ. Κοντά στα τρέχοντα έξοδα
η νέα δημοτική αρχή Λευκωσίας
θα πρέπει να αντιμετωπίσει και το
κόστος που προκύπτει από τις ανάγ-
κες της μεταρρύθμισης. Ένα χα-
ρακτηριστικό παράδειγμα των πρό-
σθετων οικονομικών επιβαρύνσεων
είναι το κολυμβητήριο Αγλαντζιάς.
Όπως μας αναφέρει ο κ. Προύντζος,
το κολυμβητήριο αποτελεί κληρο-
νομιά για τη νέα δημοτική αρχή,
μιας και η ενοποίησή του σε θέματα
συντήρησης αλλά και ασφάλειας
θα επιφέρει κόστος πέραν των €400
χιλιάδων.

Οι προτεραιότητες
Πέραν από την προτεραιότητα

που έχουν τα οικονομικά του Δήμου
Λευκωσίας παράλληλα τρέχουν και
άλλα εξίσου σημαντικά θέματα τα
οποία δεν μπορούν να τύχουν δια-

χείρισης σε μεταγενέστερο χρόνο.
Σύμφωνα με την ιεράρχηση, στις
προτεραιότητες βρίσκονται:
l Η υλοποίηση έργων που βρίσκον-
ται σε εξέλιξη, η δρομολόγηση έρ-
γων που συμπεριλαμβάνονται στην
προγραμματική περίοδο 21-27, είτε
στο ταμείο αναζωογόνησης καθώς
και άλλων έργων όπως η ανάπλαση
του Σοπάζ και η μετατροπή της
Κρατικής Έκθεσης σε πάρκο.
l Η αναζωογόνηση του ιστορικού
κέντρου της Λευκωσίας με καλύτερη
διαχείριση των επιπτώσεων ένεκα
των αυξημένων μεταναστατευτικών
ροών.  
l Αλλαγή του στόλου των σκυβα-
λοφόρων οχημάτων τα οποία έχουν
συμπληρώσει 25 χρόνια ζωής, με
ό,τι αυτό συνεπάγεται για το κόστος
συντήρησης και το περιβάλλον.
l Η βελτίωση της καθημερινότητα
της πόλης, του πρασίνου, και της
συντήρησης της πόλης που σε με-
γάλο βαθμό δεν ήταν στο καλύτερο
επίπεδο τουλάχιστον σε κάποιους
δήμους που ενοποιήθηκαν.

Η μεταρρύθμιση
Η μεγαλύτερη προτεραιότητα

αλλά και πρόκληση και για τον Δήμο
Λευκωσίας είναι η προσαρμογή του
στο νέο μοντέλο τοπικής αυτοδι-
οίκησης. Ένα εγχείρημα το οποίο
ήδη παρουσιάζει δυσκολίες και προ-
βλήματα. Κατά τον κ. Προύντζο
«στη Λευκωσία κανένας δεν κατα-
νοεί το μέγεθος της αλλαγής, αυτή
τη στιγμή. Ούτε η κυβέρνηση, ούτε
η Ένωση Δήμων, ούτε το υπουργείο
Οικονομικών. Και το λέω γιατί που-
θενά στην Κύπρο δεν γίνεται κάτι
παρόμοιο». Τα θέματα που χρήζουν
προσαρμογής αφορούν το προσω-
πικό των δήμων που ενοποιήθηκαν,
την ενοποίηση των συστημάτων,

την ενοποίηση των στόλων οχη-
μάτων αλλά και την ενοποίηση των
ροών εργασίας. Κατά τον Δήμαρχο
Λευκωσίας ανοιχτά ζητήματα υπάρ-
χουν με τα περιουσιακά στοιχεία
των δήμων, όπως τα έργα τέχνης,
οι βιβλιοθήκες, ακίνητα, η διαχείριση
του προσωπικού, η απουσία τρο-
χονομίας στον Άγιο Δομέτιο και
Έγκωμη, καθώς και οι χρεώσεις σε
δημότες που ήταν διαφορετικές.
Όλες αυτές οι εκκρεμότητες συνε-
πάγονται οικονομικό κόστος για
τον κ. Προύντζο που ουδείς έχει
προϋπολογίσει με ακρίβεια. «Πολλά
δεν είχαν τύχει χειρισμού από τα
μεταβατικά Συμβούλια» υποστηρίζει
ο δήμαρχος Λευκωσίας.

Aλλαγές σε Μακαρίου
Η νέα δημοτική αρχή αντιμε-

τωπίζει με σκεπτικισμό τις αλλαγές
που έγιναν στο εμπορικό κέντρο
της Λευκωσίας, τη Μακαρίου. Όπως
αναφέρει ο δήμαρχος Λευκωσίας,
για το τι μέλει γενέσθαι με την εμ-
πορική λεωφόρο της πόλης θα ασχο-
ληθεί η Επιτροπή Κυκλοφοριακού
του δήμου. Επίσης, σε συνάντηση
που είχε ο κ. Προύντζος με τον
υπουργό Μεταφορών, Αλέξη Βα-
φεάδη, του μετέφερε την άποψη
κατάργησης της μονοδρόμησης
του κομματιού της Μακαρίου από
τον Αστυνομικό Σταθμό Λυκαβητ-
τού μέχρι τα φώτα του ΑΠΟΕΛ με
ενδεχόμενη δημιουργία μικρού κυ-
κλικού κόμβου στη συμβολή της
Μακαρίου με τη Γρίβα Διγενή. Κατά
τον ίδιο η αλλαγή αυτή επείγει. Για
το υπόλοιπο κομμάτι της Μακαρίου,
το εμπορικό, του θέματος θα επι-
ληφθεί η Επιτροπή Κυκλοφοριακού
ενώ παράλληλα ο δήμος θα προ-
χωρήσει και σε δημόσια διαβού-
λευση.

«Βουνό» τα
οικονομικά

για τον Δήμο
Λευκωσίας
Τον κώδωνα του κινδύνου κρούει 

ο δήμαρχος, ο οποίος διεκδικεί
επιπρόσθετη κρατική χορηγία

<<<<<<<

Εκτός από τα οικονομικά,
η μεγαλύτερη πρόκληση
και για τον Δήμο Λευκω-
σίας είναι η προσαρμογή
στο νέο μοντέλο τοπικής
αυτοδιοίκησης, το οποίο
απαιτεί επιπρόσθετη οι-
κονομική επιβάρυνση.

Ο δήμαρχος Λευκωσίας Χαράλαμπος
Προύντζος αμφισβητεί δημόσια τα
κριτήρια της νέας νομοθεσίας για την
ετήσια χορηγία, υποστηρίζοντας πως
ο δήμος της πρωτεύουσας θα πρέπει
να τύχει διαφορετικού χειρισμού.



6 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ Η Κυριακή 18 Αυγούστου 2024

Στις 14 Αυγούστου 2024, 50 χρόνια
από την κατάληψη της Αμμοχώστου
μας και μια μέρα μετά από την τρι-
μερή, που υποτίθεται ότι θα πραγ-
ματοποιείτο στη Νέα Υόρκη, αλλά
ναυάγησε, επιχείρησα να περιγρά-
ψω γεγονότα, να διατυπώσω σκέ-
ψεις και να υποβάλω εναγώνια ερω-
τήματα. Μοναδικό κίνητρό μου –
διαβεβαιώνω όλους τους συμπολίτες
μας– είναι η έγνοια και η αγωνία
μου για την πατρίδα μας. Γιατί ζητώ,
όπως και όλοι οι συμπολίτες μας,
να επουλωθούν οι πληγές από τη
συνεχιζόμενη εισβολή και κατοχή,
και να οικοδομηθεί ένα κοινό μέλ-
λον για τις δύο κοινότητες σε μια
κοινή πατρίδα.

Οι γεωστρατηγικές εξελίξεις στην
ευρύτερη περιοχή, αλλά και τον
κόσμο ολόκληρο, είναι δυσοίωνες
για τη σταθερότητα του παγκόσμιου
συστήματος. Ενώ εμείς βιώνουμε
μισό αιώνα κατοχής, η παγκόσμια
κοινότητα συνειδητοποιεί τον κίν-
δυνο ακόμα και ενός τρίτου παγ-
κοσμίου πολέμου. Δίπλα μας ο πό-
λεμος στη Γάζα συνεχίζεται, και το
Ιράν ετοιμάζει μαζί με τους δορυ-
φόρους του κτύπημα στο Ισραήλ,
με σοβαρές πιθανότητες η κατά-
σταση στη γειτονιά μας να ξεφύγει
από κάθε έλεγχο. (Την ώρα που δη-
μοσιοποιείται αυτό το άρθρο μπορεί
αυτά να συμβαίνουν ήδη). Παράλ-
ληλα, η επίθεση της Ρωσίας στην
Ουκρανία μαίνεται εδώ και 2,5 χρό-
νια, ενώ τις τελευταίες ημέρες η
Ουκρανία, με δυτικό πολεμικό εξο-
πλισμό, εισέρχεται στα σύνορα της
Ρωσίας, η Κίνα καιροφυλακτεί για
την Ταϊβάν, και η όξυνση των σχέ-
σεων Βόρειας και Νότιας Κορέας
εντείνεται.

Μέσα σ’ αυτό το δυστοπικό παγκό-
σμιο σκηνικό και μετά από εφτά
χρόνια στασιμότητας στο Κυπριακό,
τα Ηνωμένα Έθνη και ο δυτικός
παράγοντας –συνολικότερα– ακόμα
και κατά τη διάρκεια του θέρους
και παρά τη διαπιστωθείσα από
την κα Ολγκίν έλλειψη κοινού εδά-
φους για επανέναρξη των διαπραγ-
ματεύσεων, αποφάσισε να δώσει
προτεραιότητα στο εθνικό μας πρό-
βλημα. Είναι πασιφανές ότι για τη
Δύση η δημιουργία ενός πόλου στα-
θερότητας και ασφάλειας στην πε-
ριοχή μας περνάει μέσα από την
επίλυση του Κυπριακού. Η περι-
φερειακή αποσταθεροποίηση και
οι κίνδυνοι για ευρύτερη αναταραχή
δημιουργούν τις καταλληλότερες
συνθήκες για τη δικαίωση του αγώ-
να μας.

Ο πρόεδρος της Κυπριακής Δημο-
κρατίας εδώ και αρκετές βδομάδες
διακήρυττε τη βούλησή του για
επίλυση του ζητήματος, επανα-
λάμβανε ότι το status quo δεν είναι
λύση, εξέφραζε τη θέση ότι είναι
αποφασισμένος για τολμηρά βή-
ματα στο Κυπριακό, και προέβλεπε
σημαντικές εξελίξεις το προσεχές
διάστημα. Στις 3 Αυγούστου όμως,
σε εκδήλωση για την Αμμόχωστο,
δημοσιοποίησε ξαφνικά –ενώ τις
προηγούμενες ημέρες αρνείτο να
το πράξει, σωστά επικαλούμενος
την εξέλιξη της προπαρασκευα-
στικής διαδικασίας– ότι βολιδο-
σκοπήθηκε προκειμένου να πα-
ραστεί σε τριμερή διάσκεψη στη
Νέα Υόρκη στις 13 Αυγούστου και
ότι ανταποκρίθηκε θετικά, τονί-
ζοντας ότι αυτή ήταν μια εξ ολο-
κλήρου δική του πρωτοβουλία και
ότι ανέμενε και από τον κ. Τατάρ
θετική ανταπόκριση. Τελικά, βέ-
βαια, ο κ. Τατάρ δήλωσε ότι ποτέ
δεν έλαβε επίσημη πρόσκληση,
επανέλαβε τις πάγιες σκληρές και
αδιάλλακτες θέσεις του, το ναυάγιο
επήλθε ευκολότερα και η τριμερής

τού Αυγούστου απεδείχθη όνειρο
θερινής νυκτός.

Κάποιος, λογικά και καλοπροαίρετα,
θα μπορούσε να αναρωτηθεί: «μα
τι άλλο έπρεπε να κάνει ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας μπροστά στην
εμμονική απόρριψη του διαλόγου
από τον κ. Τατάρ»; Ας δούμε όμως
τα πραγματικά, αντικειμενικά δε-
δομένα: Η στάση Τατάρ είναι γνω-
στή και καταδικαστέα, όπως γνωστή
και ορθή είναι και η πανθομολο-
γούμενη διαπίστωση ότι το αδιέξοδο
βολεύει διαχρονικά την τουρκική
πλευρά, προκειμένου να εφαρμόσει
τους σχεδιασμούς της για εποικισμό
της Αμμοχώστου, άρση της απο-
μόνωσης του ψευδοκράτους, στα-
διακή επέλαση στην Πράσινη Γραμ-
μή και μετατροπής της σε σκληρό
σύνορο, και πιθανώς ενσωμάτωση
των κατεχομένων στην Τουρκία.
Γι’ αυτό και ο ίδιος ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας δήλωνε προσφάτως
ότι η στασιμότητα εμπερικλείει σο-
βαρότατους κινδύνους. 

Λαμβάνοντας υπόψιν όλα τα πιο
πάνω, και με προβληματίζει και με
ανησυχεί ο χειρισμός του Κυπρια-
κού από την κυβέρνηση, και προ-
σωπικά από τον πρόεδρο Χριστο-
δουλίδη. Τι τον οδήγησε να δημο-
σιοποιήσει πρόωρα τη βολιδοσκό-
πηση που δέχτηκε από τα Ηνωμένα
Έθνη; Εκφράζουν, κατ’ αρχάς, κά-
ποιοι την άποψη ότι το έπραξε σκό-
πιμα, για να οδηγήσει σε ναυάγιο
την πρωτοβουλία. Προσωπικά, δεν
υιοθετώ αυτή την άποψη. Υιοθετώ

τη θέση του ίδιου του προέδρου
ότι είχε υποχρέωση να πει στον
λαό την αλήθεια και να μην απο-
κρύψει τις διαβουλεύσεις.

Είμαι υποχρεωμένος να υποβάλω
όμως λογικά ερωτήματα, τα οποία
ο πρόεδρος της Δημοκρατίας και
η κυβέρνηση αρνούνται πεισματικά
να απαντήσουν, αγνοώντας ολοένα
και περισσότερους συμπολίτες μας
που υποβάλλουν επίμονα τα ερω-
τήματα αυτά:

1. Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας δή-
λωνε διαρκώς τη θέλησή του για
διαπραγματεύσεις. Οι διαπραγμα-
τεύσεις όμως είναι εφικτές μόνο
όταν και οι δύο πλευρές παρακα-
θίσουν στο τραπέζι. Γνωρίζοντας
τη διστακτικότητα του κ. Τατάρ,
πίστευε ο πρόεδρός μας ότι η μο-
νομερής δημοσιοποίηση της βολι-
δοσκόπησης θα έκαμπτε τη στάση
του Τουρκοκύπριου ηγέτη; Εάν αυ-
τό πίστευε, εκ του αποτελέσματος
προκύπτει ότι η κρίση του προέδρου
ήταν λανθασμένη.

2. Οι διπλωματικοί κύκλοι γνωρίζουν
άριστα ότι οι όποιες ενέργειες, δρο-

μολογούνταν από τον γενικό γραμ-
ματέα και την κα Ολγκίν με τη στή-
ριξη του διεθνούς παράγοντα. Δεν
αποτελούσαν, σε καμία περίπτωση,
πρωτοβουλία του προέδρου Χρι-
στοδουλίδη. Αλλά ας υποθέσουμε,
για χάρη της συζήτησης, ότι ήταν
πράγματι δική του πρωτοβουλία.
Πίστευε στ’ αλήθεια ότι δημοσιο-
ποιώντας την πρωτοβουλία αυτή,
προτού ο γενικός γραμματέας προ-
σεγγίσει και δεσμεύσει το άλλο μέ-
ρος για συμμετοχή στον διάλογο,
θα συνέβαλλε ώστε να πει ο Τατάρ
το «ναι» για την τριμερή; Δεν θέλω
να πιστέψω ό,τι σκέπτεται και λέει
δημόσια πολύς κόσμος: ότι ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας ευχόταν η
άλλη πλευρά να πει «όχι». Δεν συμ-
μερίζομαι αυτή την άποψη, αλλά,
εκ του αποτελέσματος, όσο καλο-
προαίρετα κι αν προσεγγίσει κά-
ποιος τη στάση και τους χειρισμούς
τού Προέδρου της Δημοκρατίας, η
κρίση του αποδεικνύεται ξανά λαν-
θασμένη και η εκτίμησή του για
τις εξελίξεις τραγικά άστοχη.

3. Ως έμπειρος διπλωμάτης καριέ-
ρας, διατελέσας υπουργός Εξωτε-
ρικών για τέσσερα χρόνια, είναι
δυνατόν άραγε να μη γνωρίζει έναν
από τους θεμελιωδέστερους κανό-
νες της διπλωματίας –δηλαδή ότι
κάποιος που βολιδοσκοπείται δεν
το κοινοποιεί ποτέ μονομερώς,
αλλά περιμένει τον εμπνευστή της
διαδικασίας, εν προκειμένω τον κ.
Γκουτέρες, να ανακοινώσει το θε-
τικό αποτέλεσμα, όταν αυτό ορι-
στικοποιηθεί; Δεν γνώριζε από την

εμπειρία της ενασχόλησής του με
το Κυπριακό, ότι όταν προκατα-
βάλλεις μία ήδη αρνητική πλευρά,
την οδηγείς μοιραία σε περαιτέρω
σκλήρυνση θέσεων; Να πεις την
αλήθεια στον κόσμο, ναι. Αλλά όταν
έχεις αποτέλεσμα.

Τα ερωτήματα που κατέγραψα ανα-
μένουν πολιτικές απαντήσεις. Δεν
θα δοθούν σε εμένα, αλλά στον κυ-
πριακό λαό και, βεβαίως, και στη
διεθνή κοινότητα. Γιατί ο άτσαλος
χειρισμός τού Προέδρου της Δη-
μοκρατίας αναφορικά με τη διαδι-
κασία επανέναρξης των συνομιλιών
δεν είναι ένα θέμα για εσωτερική
κατανάλωση, όπως συνηθίσαμε να
λέμε, αλλά εμπλέκει και τους θε-
σμούς του διεθνούς παράγοντα. Κι
όταν γίνεται ένα λάθος –συνειδητά
ή όχι– είναι λογικό να αναμένει κα-
νείς ότι θα κριθεί και από τον διεθνή
παράγοντα. Πρέπει επιτέλους να
συνειδητοποιήσουμε ότι δεν αρκεί
να επαναλαμβάνουμε ότι η πλευρά
μας επιθυμεί τη λύση, ενώ όμως
προβαίνουμε σε ενέργειες, έστω
και καλοπροαίρετες, που δημιουρ-
γούν σε όλους ερωτηματικά. Αυτή
η πρακτική δεν μας κάνει αξιόπι-
στους. Το αντίθετο.

Να διευκρινίσω ξανά κάτι: Δεν
ασκώ κριτική για προσωπικούς λό-
γους, για λόγους ισοπεδωτικής αν-
τιπολίτευσης. Κάθε άλλο. Μακάρι
όλα να πήγαιναν καλά, να είχαμε
οδηγηθεί στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων, και θα στεκόμουν δί-
πλα στον πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας. Γιατί –το λέω ξανά και δυνα-
τά– η έγνοια όλων μας είναι η πα-
τρίδα μας. Δεν καταγράφω τις σκέ-
ψεις μου γιατί θα αλλάξει κάτι σε
σχέση με αυτά που συνέβησαν τις
τελευταίες ημέρες. Το ορόσημο
της 13ης Αυγούστου παρήλθε, δυ-
στυχώς. Καταγράφω τις σκέψεις
και υποβάλλω τα ερωτήματά μου
για να μην επιτρέψω –όσο περνά
από το χέρι μου– να συμβούν τα
ίδια ή παρόμοια λάθη, αν προκύψει
μια νέα προσπάθεια για συγκρό-
τηση τριμερούς περί τα τέλη Σε-
πτεμβρίου.

Κλείνω το κείμενό μου με τρεις
πρόσθετες επισημάνσεις:

1. Λανθασμένο μήνυμα προς τη
διεθνή κοινότητα στέλνει και η νω-
χελική, σχεδόν ανύπαρκτη αντί-
δραση του συνόλου του πολιτικού
μας συστήματος, σε μια ακόμα
ναυαγήσασα πρωτοβουλία για επα-
νέναρξη του διαλόγου.

2. Όλοι ανεξαιρέτως, τουλάχιστον
δημοσίως, δηλώνουμε ότι απορρί-
πτουμε τη διχοτόμηση. Υπάρχει
όμως έστω και ένας που πιστεύει
ότι, μετά από 50 χρόνια, η στασι-
μότητα δεν οδηγεί στο «τσιμέντω-
μα» της διαίρεσης; Κι αν το πιστεύει,
πώς, σύντομα και με σχέδιο, προ-
σπαθεί να το αποτρέψει; Λέγοντας
και κάνοντας τι;

3. Εάν κάποιοι ανακουφίζονται με
την ιδέα ότι ακόμα μια φορά «τη
γλυτώσαμε» –μη μπαίνοντας στα
δύσκολα της διαπραγμάτευσης–,
εγώ προσωπικά τρομάζω στο εν-
δεχόμενο κάποιοι να ανακουφι-
στούν και τον ερχόμενο Σεπτέμβριο
με μια ανάλογη αποτυχία. Είναι θέ-
μα πολιτικού οράματος: Κάποιοι
επιλέγουν να είναι χρήσιμοι στην
πατρίδα μας. Κάποιοι άλλοι επιλέ-
γουν να είναι απλώς αρεστοί. Αξίζει
όμως; Για πρόσκαιρους επικοινω-
νιακούς πόντους και δημοφιλίες...; 

Ο Αβέρωφ Νεοφύτου είναι τέως πρό-
εδρος του ΔΗΣΥ και βουλευτής Λευκω-
σίας. 

<<<<<<< 

Ας μην το κλείσουμε
κυνηγώντας εφήμερες
εντυπώσεις, επικοινω-
νιακούς πόντους 
και δημοφιλίες.

Υπάρχει (ακόμα) παράθυρο
ευκαιρίας στο Κυπριακό

ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ /  Του ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Είναι θέμα πολιτικού οράματος: Κάποιοι επιλέγουν να είναι χρήσιμοι στην πατρίδα μας. Κάποιοι άλλοι
επιλέγουν να είναι απλώς αρεστοί. Αξίζει όμως; Για πρόσκαιρους επικοινωνιακούς πόντους…;
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Οι αναβαθμισμένες σχέσεις ΗΠΑ - Κύπρου 
Πώς οι αμερικανικές εκλογές της 5ης Νοεμβρίου μπορούν να διαφοροποιήσουν την παρούσα κατάσταση

Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

Η υποψήφια των ∆ημοκρατικών 
Κάμαλα Χάρις και ο Ντόναλντ 
Τραμπ από πλευράς του Ρεπου-
μπλικανικού Κόμματος θα διεκδι-
κήσουν την Προεδρία των ΗΠΑ 
στις εκλογές της 5ης Νοεμβρί-
ου. Ο αναπληρωτής καθηγητής 
Συγκριτικής Πολιτικής Γιάννος 
Κατσουρίδης και ο αναπληρω-
τής καθηγητής ∆ιεθνών Σχέσεων 
Μιχάλης Κοντός εξηγούν στην 
«Κ» κατά πόσο το αποτέλεσμα 
της κάλπης μπορεί να επηρεάσει 
τις σχέσεις της υπερδύναμης με 
την Κύπρο αλλά και ποια εκλογή 
θα ευνοούσε ίσως περισσότερο 
την Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ
Αναπληρωτής καθηγητής 
Συγκριτικής Πολιτικής, 
Πανεπιστήμιο Λευκωσίας

–Η παρούσα εκλογική αναμέ-
τρηση στις ΗΠΑ κατά πόσο επη-
ρεάζει την Κύπρο;

–Οι αμερικανικές εκλογές του 
Νοεμβρίου θα είναι καθοριστικό 
γεγονός για την παγκόσμια οικο-
νομία, τη γεωπολιτική σκηνή και 
τα πολιτικά συστήματα γενικό-
τερα, και όχι μόνο για την Κύ-
προ. Άρα σίγουρα επηρεάζουν. 
Πιο επιδραστική πιθανότατα ως 
προς το ευρύτερο (γεω)πολιτι-
κό σκηνικό θα είναι η εκλογή 
Τραμπ δεδομένων των θέσεων 
και συμφερόντων που εκφρά-
ζει για τη διεθνή θέση των ΗΠΑ 
τόσο σε τομείς του παγκόσμιου 
εμπορίου όσο και της ασφάλειας, 
και που υποδηλώνουν αλλαγές 
στην υφιστάμενη πολιτική των 
ΗΠΑ. Το ίδιο επιδραστική μπο-
ρεί να είναι μια πιθανή εκλογή 
Τραμπ σε ακροδεξιά, αυταρχι-
κά και αντισυστημικά/αντιμετα-
ναστευτικά σχήματα και ηγέτες 
ανά το παγκόσμιο. Όσον αφορά 
ειδικά στην Κύπρο, θεωρώ ότι η 
όποια επίδραση υπάρξει, θα εί-
ναι κατά βάση έμμεση, καθώς η 
ουσιαστική πολιτική των ΗΠΑ 
έναντι της Κύπρου έχει αποδει-
χθεί διαμέσου των χρόνων ότι 
δεν υπακούει τόσο σε εκλογικές 
αλλαγές, όσο σε βαθύτατα γεω-
πολιτικές αναπροσαρμογές του 
πολιτικού κατεστημένου της χώ-
ρας. Όταν λέω έμμεση επίδραση 
αναφέρομαι σε επιλογές που θα 
γίνουν για την περιοχή μας και 
που εμμέσως θα περιλάβουν και 
την Κύπρο – και όχι ειδικά για 
την Κύπρο.
–Η εκλογή Ντόναλτ Τραμπ ή Κά-
μαλα Χάρις θα ευνοούσε ίσως 
περισσότερο την Κυπριακή Δη-
μοκρατία;

–Όποιος και αν εκλεγεί πρόε-
δρος των ΗΠΑ, δεδομένων των 
πολλών και σοβαρών ανοικτών 
ζητημάτων που υπάρχουν αυ-
τή την περίοδο στον κόσμο και 
ιδιαίτερα τους δύο πολέμους, με 
τις επιπτώσεις που αυτοί έχουν 
για την ευρύτερη σταθερότητα 
στον κόσμο, θα έχει αντίκτυπο 
και στην Κύπρο. Ας μην ξεχνά-
με ότι η μεγαλύτερη σημασία 
που αποδόθηκε στην Κύπρο τα 
τελευταία χρόνια από τις ΗΠΑ, 
ήταν μέσα τα πλαίσια της όξυν-
σης του ανταγωνισμού, κυρίως, 
με τη Ρωσία. Έχοντας πει αυτό, 
όμως, νομίζω ότι πρέπει να εί-
μαστε προσγειωμένοι και ρεα-
λιστές και να μην δημιουργούμε 
προσδοκίες που αν και όταν δια-
ψευστούν, η διάψευση θα είναι 
τόσο πιο ηχηρή όσο το μέγεθος 
της προσδοκίας. 

Η εκλογή της νυν αντιπροέ-
δρου μάλλον θα σημαίνει συνέ-
χιση της υφιστάμενης πολιτικής 
προσέγγισης έναντι της Κύπρου. 
Μια πιθανή εκλογή Τραμπ ίσως 
να ανακατέψει την τράπουλα όχι 
για χάρη της Κύπρου, αλλά ως έκ-
φραση μιας διαφορετικής πολιτι-
κής για την περιοχή μας. Από την 
άλλη, επειδή η πολιτική των ΗΠΑ 
για αποσύνδεση της Κύπρου από 
άλλες σημαντικές επιρροές, όπως 
της Ρωσίας και της Κίνας, και η 
περαιτέρω πρόσδεσή της στα γε-
ωπολιτικά και οικονομικά στρα-
τηγικά συμφέροντα των ΗΠΑ δεν 

θεωρώ ότι θα διαφοροποιηθεί με 
πιθανή εκλογή Τραμπ, δεν εκτι-
μώ ότι θα υπάρξουν δραματικές 
αλλαγές. Μέσα σε αυτό το πλαί-
σιο δεν θεωρώ ότι η εκλογή τού 
ενός ή του άλλου θα ευνοήσει 
ιδιαίτερα την Κυπριακή ∆ημο-
κρατία, ειδικά αν συνυπολογί-
σουμε ότι Ισραήλ και Τουρκία 
είναι πάντα προτεραιότητα των 
ΗΠΑ στην περιοχή. 
–Οι αναβαθμισμένες σχέσεις 
των δύο χωρών, που όπως δη-
λώνεται και από την κυβέρνηση 
υπάρχουν σήμερα, μπορεί να 
επηρεαστούν από το εκλογικό 
αποτέλεσμα;

–Η κυπριακή εξωτερική πολι-
τική τα τελευταία χρόνια, και ει-
δικά με την παρούσα κυβέρνηση, 
προσπαθεί πολύ να πετύχει τη 
συμπερίληψη της Κύπρου στον 
γενικότερο γεωστρατηγικό σχε-
διασμό των ΗΠΑ για την περιο-
χή μας, και να αναβαθμίσει τις 
διμερείς σχέσεις. Χώρες όπως οι 
ΗΠΑ δεν αναβαθμίζουν τη σχέση 
τους με μια άλλη χώρα ευκαιρια-
κά και εκλογικά και για χάρη των 
χωρών αυτών, αλλά ως αποτέλε-
σμα πολύπλευρης επεξεργασίας 
που συνήθως διαμορφώνεται σε 
κάποιο βάθος χρόνου και λαμ-
βάνοντας υπόψη τα δικά τους 
συμφέροντα σε παγκόσμιο και 
περιφερειακό επίπεδο. ∆εν εί-
ναι εύκολο να κάνεις προβλέψεις 
στην πολιτική ειδικά με τη ρευ-
στότητα που την χαρακτηρίζει. 
Θεωρώ ως πιθανότερο σενάριο 
να συνεχίσει η πορεία των σχέ-
σεων όπως έχουν διαμορφωθεί, 
ανεξαρτήτως προσώπου, αλλά 
αυτό δεν μπορεί να θεωρεί κανέ-
νας ότι είναι γραμμένο σε πέτρα, 
καθώς οι εξελίξεις είναι ραγδαίες. 
–Η πολιτική των ΗΠΑ για την 
Κύπρο έχει τελικώς αλλάξει; Πό-
σο αυτό μπορεί να συμβάλει και 
σε περαιτέρω βήματα για την 
επίλυση του Κυπριακού; 

–Φαινομενικά κάποιος θα 
απαντούσε θετικά στην ερώτησή 

σας. Επί της ουσίας θεωρώ πρό-
ωρο να πούμε ότι έχει αλλάξει αν 
δεν δούμε επί του πρακτέου αν 
και πώς θα εκφραστεί η όποια αλ-
λαγή. Όταν θα υπάρξει δηλαδή 
κάποιο ζήτημα σημαντικό που 
θα εμπλέκει και την Κύπρο είτε 
σε σχέση με το Κυπριακό, είτε 
σε κάτι άλλο, και στο οποίο θα 
υπάρχει και κάποιο άλλο ενδια-
φερόμενο μέρος στην εξίσωση 
με το οποίο οι ΗΠΑ θα θέλουν 
να έχουν καλές σχέσεις. Πρω-
τεύον για τις ΗΠΑ θα είναι πάντα 
η εξυπηρέτηση των δικών τους 
συμφερόντων στην περιοχή μας, 
και στον βαθμό που αυτό περνά 
και από την Κύπρο ή τη λύση του 
Κυπριακού αυτό μπορεί να λει-
τουργήσει και ως μοχλός για το 
Κυπριακό. Με αυτό δεν σημαίνει 
βέβαια ότι η πολιτική των ΗΠΑ 
θα είναι θετική και υποβοηθη-
τική για τη δική μας πλευρά, ή 
κατ’ ανάγκη αρνητική, αν και 
τις πλείστες φορές στο παρελ-
θόν ήταν αρνητική. Κανένας εκ 
των δύο υποψηφίων δεν έχει το 
Κυπριακό ως προτεραιότητα και 
δεν πρέπει να έχουμε αυταπάτες 
ως προς αυτό.
–Θεωρείται για τις ΗΠΑ αναβαθ-
μισμένος ο ρόλος της Κύπρου 
στην ευρύτερη περιοχή; 

–Στην παρούσα συγκυρία και 
σε μια πρώτη ανάγνωση φαίνεται 
πως ναι. Ο πόλεμος στην περιο-
χή, η όξυνση του ανταγωνισμού 
με Ρωσία και Κίνα, και η αβεβαι-
ότητα στις σχέσεις με την Τουρ-
κία δημιουργούν την ανάγκη για 
περισσότερα ερείσματα στην πε-
ριοχή ακόμα και για δημιουργία 
αντίβαρων σε παραδοσιακούς 
συμμάχους, όπως η Τουρκία, που 
«λοξοστρατούν». Από την άλλη, 
επαναλαμβάνω, ότι αυτή η πολυ-
διαφημισμένη αναβάθμιση θα 
κριθεί επί του πρακτέου, αν και 
δεν ανήκω σε αυτούς που θεω-
ρούν μια πιθανή αναβάθμιση ως 
κάτι εξ ορισμού καλό και θετικό 
για την Κύπρο, διότι μάλλον ση-
μαίνει περισσότερη δέσμευση 
κυριαρχίας, πόρων και υποδο-
μών προς όφελος της υπερδύ-
ναμης και όχι κατ’ ανάγκη της 
Κύπρου και του λαού της.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΟΝΤΟΣ 
Αναπληρωτής καθηγητής Διεθνών 
Σχέσεων, Πανεπιστήμιο Λευκωσίας

–Η παρούσα εκλογική αναμέ-
τρηση στις ΗΠΑ κατά πόσο επη-
ρεάζει τη Κύπρο; 

–Η εκλογή του νέου προέδρου 
των ΗΠΑ επηρεάζει αναπόφευ-
κτα όσες χώρες διασυνδέονται 
με το ισχυρότερο κράτος στον 
κόσμο. Η Κύπρος δεν αποτελεί 

εξαίρεση, ιδιαίτερα αν λάβει κα-
νείς υπόψη τη ραγδαία βελτίω-
ση των σχέσεων μεταξύ ΗΠΑ 
και Κυπριακής ∆ημοκρατίας τα 
τελευταία χρόνια. Ιδιαίτερα δε, 
με το Νόμο East Med Act, του 
2020, η Ουάσιγκτον έχει εντάξει 
την Κύπρο και την Ανατολική 
Μεσόγειο στην εξωτερική της 
πολιτική με συγκεκριμένο τρό-
πο, ενώ οι πρόνοιες του εν λόγω 
νόμου φαίνεται να υλοποιούνται 
απρόσκοπτα τόσο από την κυ-
βέρνηση Τραμπ, που τον υπέ-
γραψε, όσο και από τη διάδοχη 
κυβέρνηση Μπάιντεν. Συνεπώς, 
αν λάβει κανείς υπόψη την πό-
λωση και την πολιτική βία που 
επικρατεί τελευταία στις ΗΠΑ, 
υπάρχει επιπλέον κυπριακό εν-
διαφέρον κυρίως σε σχέση με 
το κατά πόσο αυτή η σχέση θα 
εξακολουθήσει να αναπτύσσε-
ται και επί των ημερών του/της 
επόμενου/επόμενης προέδρου.
–Η εκλογή Ντόναλτ Τράμπ ή Κά-
μαλα Χάρις θα ευνοούσε ίσως 
περισσότερο την Κυπριακή Δη-
μοκρατία;  

–Η απάντηση στο ερώτημα 
αυτό δεν είναι εύκολη. Μπορού-
με όμως να παραθέσουμε κάποια 
στοιχεία, βάσει των οποίων ανα-
μένεται ότι θα πορευτούν είτε ο 
ένας είτε η άλλη σε θέματα που 
σχετίζονται με την Κύπρο. Αφε-
νός για τον Τραμπ υπάρχει το 
δείγμα της 1ης του προεδρίας. 
Ήδη οι σχέσεις ΗΠΑ-Κύπρου 
είχαν αρχίσει να βελτιώνονται, 
ενώ στελέχη της διακυβέρνησής 
του, όπως ο υπουργός Εξωτερι-
κών Μάικ Πομπέο, είχαν στηρίξει 
ενεργά τα τριμερή σχήματα στα 
οποία συμμετείχε η Κύπρος, ιδι-
αίτερα με το Ισραήλ. Εδώ πρέπει 
να αναφέρουμε ότι, σε αυτή την 
ιστορική συγκυρία, η αντι-ισραη-
λινή στροφή της Τουρκίας έπαιξε 
καθοριστικό ρόλο στο να τοποθε-
τηθούν ανάλογα αρκετά στελέχη 
των Ρεπουμπλικάνων, λόγω της 
πάγιας φιλο-ισραηλινής στάσης 

τους. Η διασάλευση λοιπόν των 
αμερικανο-τουρκικών σχέσεων 
έδωσε έδαφος για ανάπτυξη σχέ-
σεων με την Κύπρο, χωρίς αυτές 
να επηρεάζονται όσο στο παρελ-
θόν από την ανάγκη τήρησης 
ισορροπιών λόγω του κυπριακού 
προβλήματος. Ο ίδιος ο Τραμπ εί-
χε τηρήσει σκληρή στάση έναντι 
της Τουρκίας τo 2018, λόγω της 
κράτησης του πάστορα Άντρι-
ου Μπράνσον. Εν τούτοις, στην 
πορεία η στάση του Αμερικανού 
προέδρου άλλαξε και αναπτύχθη-
καν στενές προσωπικές σχέσεις 
με τον Τούρκο ομόλογό του, οι 
οποίες αποδόθηκαν από τον τέ-
ως σύμβουλό του, Τζον Μόλτον, 
σε προσωπικά κίνητρα. Από εκεί-
νο το σημείο και έπειτα ο Τραμπ 
στήριξε αρκετά την Τουρκία και 
τον Ερντογάν προσωπικά, εν μέ-
σω της οικονομικής κρίσης που 
αντιμετώπιζε. Το γεγονός αυτό 
δημιούργησε εμπόδια για την 
περαιτέρω ανάπτυξη των σχέ-
σεων των ΗΠΑ με την Κυπρια-
κή ∆ημοκρατία, εξ ου και η δι-
στακτική υπογραφή του επί του 
νόμου East Med Act, το 2020. 
Αυτό βέβαια δεν εξυπακούεται 
κατ’ ανάγκη ότι στη δεύτερή του 
θητεία, αν εκλεγεί, ο Τραμπ θα 
έχει την ίδια στάση έναντι της 
Τουρκίας. Ας μη ξεχνάμε ότι θα 
αναλάβει σε μια εποχή πολέμου 
στη Μέση Ανατολή, κατά την 
οποία το Ισραήλ δέχεται πιέσεις 
και οι σχέσεις του με την Τουρκία 
έχουν εκτραχυνθεί εκ νέου. Από 
την άλλη, η Κάμαλα Χάρις έρχε-
ται ως αντικαταστάτρια του Τζο 
Μπάιντεν, ο οποίος αποποιήθηκε 
το χρίσμα των ∆ημοκρατικών. Η 
προεδρία Μπάιντεν υπήρξε αρκε-
τά ευεργετική για τις κυπρο-αμε-
ρικανικές σχέσεις και αυτό δεν 
είναι άσχετο με τη διαχρονικά 
φιλο-ελληνική του στάση. Αυτό 
δεν μπορεί κανείς να πει με βε-
βαιότητα ότι θα συνεχιστεί και 
με τη Χάρις στον Λευκό Οίκο. 
Παρά ταύτα, υπάρχει παρακα-
ταθήκη και, το σημαντικότερο, 
τα ευρύτερα γεωπολιτικά δεδο-
μένα της Αν. Μεσογείου και της 
Μέσης Ανατολής ευνοούν τη δια-
τήρηση του θετικού μομέντουμ, 
ανεξαρτήτως του ποιος θα κατοι-
κήσει στον Λευκό Οίκο.
–Οι αναβαθμισμένες σχέσεις 
των δύο χωρών, που όπως δη-
λώνεται και από την κυβέρνη-
ση υπάρχουν σήμερα, μπορεί 
να επηρεαστούν αναλόγως του 
εκλογικού αποτελέσματος;  

–Αυτό που έχει αλλάξει τα τε-
λευταία 15 χρόνια είναι η γεω-
πολιτική συγκυρία στην περιοχή 
μας, αλλά και ευρύτερα η στρα-
τηγική προσέγγιση των ΗΠΑ σε 
θέματα ασφάλειας και εξωτερι-
κής πολιτικής. Η στρατηγική υπο-
χώρηση των ΗΠΑ από τη Μέση 
Ανατολή από το 2011 και έπειτα 
και η συνακόλουθη ανάδυση νέ-
ων επίδοξων περιφερειακών ηγε-
μόνων (ένας εκ των οποίων είναι 
και η Τουρκία) υπήρξε καταλυτι-
κή προς αυτή την κατεύθυνση. 
Το γεγονός ότι οι ΗΠΑ δεν ήταν 
πλέον ο αδιαμφισβήτητος ηγε-
μόνας της περιοχής προκάλεσε 
σοβαρές δομικές ανακατατάξεις 
τόσο σε επίπεδο ισορροπίας δυ-
νάμεων όσο και στην ανάγνωση 
των συμφερόντων διαφόρων πε-
ριφερειακών δρώντων. Μεταξύ 
των επιπτώσεων αυτής της εξέλι-
ξης υπήρξε και η αλλαγή των σχέ-
σεων μεταξύ ΗΠΑ και Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, προς το καλύτερο. 
Αυτό βέβαια έχει τα όριά του. Η 
Κύπρος δεν έχει το μέγεθος να 
υποκαταστήσει την μη συνερ-
γάσιμη Τουρκία για τα συμφέρο-
ντα των ΗΠΑ, εν τούτοις, ως πιο 
στενός πλέον εταίρος των ΗΠΑ, 
μπορεί να ελπίζει σε μεγαλύτερη 
διπλωματική στήριξη απ’ ό,τι στο 
παρελθόν. Επιπλέον, η ανάπτυξη 
πιο στενών σχέσεων σε θέματα 
άμυνας και ασφάλειας, π.χ. μέσω 
της σταδιακής άρσης του εμπάρ-
γκο πώλησης όπλων προς την 
Κύπρο, οι κοινές ασκήσεις και η 
ανάπτυξη του κέντρου CYCLOPS, 
αυξάνει σταδιακά τη σημασία της 
Κύπρου για τα αμερικανικά συμ-
φέροντα όχι μόνο ως γεωγραφία, 
αλλά και ως κρατική οντότητα. 

Γιάννος Κα-
τσουρίδης: 

«Χώρες όπως οι 
ΗΠΑ δεν ανα-
βαθμίζουν τη 
σχέση τους με 
μια άλλη χώρα 
ευκαιριακά και 
εκλογικά, και 
για χάρη των 
χωρών αυτών, 
αλλά ως αποτέ-
λεσμα πολύ-
πλευρης επε-
ξεργασίας που 
συνήθως δια-
μορφώνεται σε 
κάποιο βάθος 
χρόνου και λαμ-
βάνοντας υπό-
ψη τα δικά τους 
συμφέροντα». 

Μιχάλης Κο-
ντός: «Η Ουάσι-
γκτον έχει εντά-
ξει την Κύπρο 
και την Ανατο-
λική Μεσόγειο 
στην εξωτερι-
κή της πολιτική 
με συγκεκριμέ-
νο τρόπο, ενώ 
οι πρόνοιες του 
εν λόγω νόμου 
φαίνεται να υλο-
ποιούνται απρό-
σκοπτα τόσο από 
την κυβέρνηση 
Τραμπ,όσο και 
από τη διάδο-
χη κυβέρνηση 
Μπάιντεν».

Η ουσιαστική πολιτική 
των ΗΠΑ έναντι της 

Κύπρου έχει αποδειχθεί 
διαμέσου των χρόνων 

ότι δεν υπακούει 
τόσο σε εκλογικές 
αλλαγές, όσο σε 

βαθύτατα γεωπολιτικές 
αναπροσαρμογές του 

πολιτικού κατεστημένου 
της χώρας.

Η Κύπρος δεν 
έχει το μέγεθος να 

υποκαταστήσει την μη 
συνεργάσιμη Τουρκία για 
τα συμφέροντα των ΗΠΑ, 
εν τούτοις, ως πιο στενός 
πλέον εταίρος των ΗΠΑ, 

μπορεί να ελπίζει σε 
μεγαλύτερη διπλωματική 

στήριξη απ’ ό,τι στο 
παρελθόν.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΗΛΙΑ ΤΖΗΡΙΤΗ

Τι μας διδάσκει η ιστορία των πυρκαγιών

Η Βορειοανατολική Αττική και
η Πεντέλη καίγονται διαδο-
χικά από το 1981. Μάλιστα

σε αρκετά από αυτά τα περιστατικά
(1992, 1995, 2009) με παρόμοιο τρό-
πο όπως στην πρόσφατη πυρκαγιά.
Η δημόσια διαθέσιμη μελέτη της
ιστορίας και της συμπεριφοράς δα-
σικών πυρκαγιών σε συγκεκριμένες
περιοχές είναι ένας βασικός πυλώ-
νας της πρόληψης και ένα σημαν-
τικό εργαλείο για τις προσπάθειες
μελλοντικών κατασταλτικών δρά-
σεων. Είναι επίσης απαραίτητη για
τη βελτίωση των διαδικασιών, την
απόκτηση γνώσεων και την αξιο-
ποίησή τους για εκπαιδευτικούς
σκοπούς, με στόχο την ουσιαστική
βελτίωση του συστήματος δασο-
πυροπροστασίας.

Αντί να μαθαίνει από τα διαδο-
χικά παθήματα και να τολμήσει
μια ριζική αλλαγή στην κουλτούρα
του συστήματος δασοπυροπρο-
στασίας με τη συμμετοχή της κοι-
νωνίας, το ελληνικό κράτος προτιμά
την παρουσίαση μιας μαγικής ει-
κόνας. Μέσα σε αυτό το κάδρο όλα
πάνε καλά, οι πυροσβέστες μας
εξαντλούνται «ηρωικά» και όταν
ξεφύγει κάτι, φταίει πάντα το δύ-

σβατο, ο αέρας, η κλιματική αλλαγή
και η «κακιά η ώρα». To ελληνικό
κράτος επιμένει να ρίχνει το βάρος
στην καταστολή, στην επένδυση
σε drones, θερμικές κάμερες και
έξυπνα συστήματα που μπορεί,
υπό προϋποθέσεις, να είναι χρή-
σιμα, αλλά από μόνα τους δεν απο-
τελούν τη λύση. 

Τα τελευταία χρόνια έχουν γίνει
κάποια βήματα προς τη σωστή κα-
τεύθυνση, αλλά δεν αρκούν. Η Ελ-
λάδα δεν διαθέτει ακόμα μια συ-
νολική μακροπρόθεσμη στρατηγική
διαχείρισης των πυρκαγιών σε εθνι-
κό επίπεδο. Αλλες χώρες, όπως η
Ισπανία και η Πορτογαλία, το έχουν
κάνει. Αρα ξέρουμε ότι γίνεται.
Κάθε χρόνο κοιτάμε πρωτίστως

πώς θα «βγει» η αντιπυρική περίο-
δος, με ένα «νέο» δόγμα πυρόσβε-
σης που δεν αγγίζει σε βάθος κρί-
σιμα θέματα εκπαίδευσης και απο-
τελεσματικού συντονισμού και ένα
κράτος που αδυνατεί να θέσει ου-
σιαστικούς εθνικούς στόχους, όπως
η διάθεση τουλάχιστον του 40%
των διαθέσιμων πόρων σε δράσεις
πρόληψης με αυστηρούς όρους δια-
φάνειας και λογοδοσίας.  

Η αυστηροποίηση των ποινών

δεν αρκεί, αν δεν συνοδευτεί από
μια σοβαρή και δημόσια διαθέσιμη
ανάλυση των αιτίων και συγκεκρι-
μένων πολιτικών αντιμετώπισής
τους σε προληπτικό επίπεδο. Δεν
είναι δυνατόν να ξεσπούν κάθε
χρόνο 10.136 περιστατικά πυρκα-
γιών υπαίθρου και να μην υπάρχει
κανένας στρατηγικός ποσοτικός
στόχος μείωσής τους. 

Απουσιάζει επίσης ο σχεδιασμός
και η εφαρμογή πρόληψης σε το-

πικό επίπεδο (δηλαδή σε επίπεδο
ΟΤΑ Α΄ βαθμού), ειδικά στις ζώνες
μείξης οικισμών δασών. Ετσι ώστε
και αν κάποιο περιστατικό δασικής
πυρκαγιάς ξεφύγει να είναι πιο δια-
χειρίσιμο και οι πυροσβεστικές δυ-
νάμεις να μην επικεντρώνονται
κυρίως στην προστασία των οικι-
σμών. Η έλλειψη τοπικών σχεδίων
δυσχεραίνει την τεκμηρίωση των
αναγκών και των προτεραιοτήτων
πρόληψης, με αποτέλεσμα οι πόροι
που προορίζονται για αυτήν να μην
αξιοποιούνται σωστά. Το σχέδιο
«Ιόλαος», που χρησιμοποιείται (όταν
χρησιμοποιείται) από τους δήμους,
δεν εξυπηρετεί αυτό τον σκοπό,
καθώς πρόκειται για «σχέδιο αντι-
μετώπισης εκτάκτων αναγκών εξαι-
τίας δασικών πυρκαγιών» και συ-
νεπώς δεν περιλαμβάνει τον σχε-
διασμό της πρόληψης.

Ολα τα παραπάνω δεν είναι
μόνο διαχρονικές διαπιστώσεις ει-
δικών και φορέων στην Ελλάδα
(συμπεριλαμβανομένου φυσικά και
του WWF Ελλάς), αλλά περιλαμβά-
νονται και στα πορίσματα του Ευ-
ρωπαϊκού Μηχανισμού Πολιτικής
Προστασίας και του Οργανισμού
Οικονομικής Συνεργασίας και Ανά-

πτυξης (ΟΟΣΑ) που παραδόθηκαν
στην ελληνική κυβέρνηση τον Ιού-
νιο και τον Μάιο αντίστοιχα.  

Ηρθε η ώρα να σχεδιαστούν και
να εφαρμοστούν τα αυτονόητα. Τα
τελευταία δύο χρόνια έχουν ξεκι-
νήσει κάποιες προσπάθειες διαχεί-
ρισης της καύσιμης ύλης με τα προ-
γράμματα Antinero. Ωστόσο, η πρό-
ληψη δεν αφορά μόνο τη διαχείριση
της καύσιμης ύλης, ενώ επιπροσθέ-
τως θέλει υπομονή και επιμονή, αύ-
ξηση σε πόρους και μέσα, και απαιτεί
στρατηγικό σχεδιασμό από κάτω
προς τα πάνω με συμμετοχή και
εκπαίδευση των τοπικών κοινωνιών.
Η πρόληψη χρειάζεται επίσης να
καλύπτει όλα τα στάδια του κύκλου
διαχείρισης των δασικών πυρκαγιών
και να καθορίζει σαφείς πολιτικούς
σκοπούς, στόχους, θεσμικές αρμο-
διότητες και διαδικασίες δημόσιας
αξιολόγησης περιστατικών και δο-
μών με διαφάνεια. 

Σε κάθε άλλη περίπτωση θα
βλέπουμε την ιστορία να επανα-
λαμβάνεται ως τραγική φάρσα.

Ο κ. Ηλίας Τζηρίτης είναι υπεύθυνος
δράσεων για δασικές πυρκαγιές του
WWF Ελλάς.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Όταν την περασμένη εβδομάδα η
παρουσία πλοίων του αμερικανικού
πολεμικού στόλου, στη Λεμεσό, γι-
νόταν αφορμή για μια υψηλών τό-
νων αντιπαράθεση μεταξύ ΑΚΕΛ
και κυβέρνησης –με φόντο τη συ-
νεχιζόμενη κλιμακούμενη κρίση
στη Μέση Ανατολή– η παλιά συ-
ζήτηση για το γεωπολιτικό προσα-
νατολισμό της Κύπρου (Δύση VS
ανεξάρτητη εξωτερική πολιτική)
επανέρχονταν όχι μόνο ως υπεν-
θύμιση για το πώς η περιοχή μας
επηρεάζεται άμεσα και έμμεσα από
τις εξελίξεις, αλλά και το πώς ένα
«ψυχροπολεμικό debate» επανέρ-
χεται, σήμερα, με όρους μικροπο-
λιτικής αντιπαράθεσης. Ωστόσο
πέραν της κριτικής, καλώς εννο-
ούμενης σε μια δημοκρατία, εκ μέ-
ρους του ΑΚΕΛ πολύ πέραν αυτής
σπινάρονταν και δύο ισχυρά αφη-
γήματα παραπληροφόρησης (εν-
δεικτικά των νέων και των παλιών
μέσων ενημέρωσης): Ένα δημοσί-
ευμα της λιβανικής εφημερίδας “al
Akhbar” και μια ανάρτηση του λο-
γαριασμού “Megatron” (σ.σ. βασι-
σμένη στο ως άνω δημοσίευμα),
στη πλατφόρμα Χ, που υποστήριζαν
πως η Κύπρος εμπλέκεται, άμεσα,
στον πόλεμο Ιράν-Χεζμπολάχ-Ισ-
ραήλ. 

Με αφορμή την παρουσία του
αμερικανικού πολεμικού πλοίου
στην Κύπρο –που χρησιμοποιείτο
στην προκείμενη ως «σημείο εστία-
σης»– μια εφημερίδα που διατηρεί
δεσμούς με τη Χεζμπολάχ (και
ποτέ δεν έχει κριτικάρει τον ηγέτη
της, Χασάν Νασράλα) και ένας λο-
γαριασμός που αναπαράγει συχνά
ρωσική παραπληροφόρηση με
φόντο τον πόλεμο στην Ουκρανία
ενέπλεκαν την Κύπρο στον πλη-
ροφοριακό πόλεμο που μαίνεται
εδώ και μήνες μεταξύ Ισραήλ και
Χαμάς. 

Facts VS αφηγήματα
Η Κύπρος δεν εμπλέκεται για

πρώτη φορά στις οργανωμένες
καμπάνιες παραπληροφόρησης
(disinformation) και διασποράς
ψευδών ειδήσεων (fake news) από
τρίτες χώρες και δη, όπως στο σύ-
νολό της η Ε.Ε., της οργανωμένης
ρωσικής παραπληροφόρησης που
καταγράφεται, αναλυτικά, σε επί-
σημα έγγραφα της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής και του Συμβουλίου.
Τόσο η υπόθεση της «αγοράς κα-
ζίνο στα Κατεχόμενα» από τον Ου-
κρανό πρόεδρο Ζελένσκι όσο και
η «μεταφορά των τανκς Τ-80 της
Εθνικής Φρουράς στην Ουκρανία»
καταγράφονται τους τελευταίους
μήνες ως τυπική ρωσική παραπλη-
ροφόρηση που με αφετηρία την
Κύπρο, εξυπηρετεί τα αφηγήματα
αποδόμησης του Ουκρανού προ-
έδρου όπως και τη στρατιωτική
βοήθειας της Δύσης (ΗΠΑ και Ε.Ε.)
προς την δοκιμαζόμενη Ουκρανία
της ρωσικής προπαγάνδας. Ο πό-
λεμος Χαμάς-Ισραήλ στη Γάζα
όμως, μετά την 7η Οκτωβρίου, δη-
μιούργησε ένα νέο πεδίο παρα-
πληροφόρησης με πολλαπλά επί-

πεδα όσον αφορά την Κύπρο, αλλά
με τα ίδια ποιοτικά χαρακτηριστικά
ως προς την μεθοδολογία. Όπως
όλες οι υβριδικές καμπάνιες πα-
ραπληροφόρησης, η λεπτή γραμμή
μεταξύ γεγονότος (fact) και αφη-
γήματος εδράζεται στην αληθο-
φάνεια. Ωστόσο η διαφορά είναι
ουσιαστική με το γεγονός να είναι
πως α. «H Κύπρος τα τελευταία
χρόνια με φόντο την ανατολική
Μεσόγειο πραγματοποίησε στρα-
τιωτικές ασκήσεις με σειρά χωρών
της περιοχής (Ισραήλ και Αίγυπτος),
τις ΗΠΑ και την Ε.Ε. (Γαλλία, Ιταλία,
Ελλάδα, Γερμανία, κοκ)» και το
αφήγημα παραπληροφόρησης να
είναι πως β. «Η Κύπρος εμπλέκεται
στον πόλεμο, υπέρ του Ισραήλ».
Στον πραγματικό κόσμο εμπλοκή
σε ένα πόλεμο σημαίνει, αντικει-
μενικά, πως η Εθνική Φρουρά συμ-
μετέχει, ενεργά, με στρατιωτικό
προσωπικό και Μέσα σε μια στρα-
τιωτική σύγκρουση και πως κρί-
σιμες εγκαταστάσεις της Κ.Δ. χρη-
σιμοποιούνται από εμπλεκόμενο
μέρος στη σύγκρουση, πτυχές που

αμφότερες δεν ισχύουν –και δεν
θα ισχύσουν ακόμη κι αν ο πόλεμος
στην περιοχή κλιμακωθεί. 

Το ζήτημα των Βάσεων
Οι Βρετανικές Βάσεις υπήρξαν

διαχρονικά στόχος των παλιομοδί-
τικων ενεργειών παραπληροφόρη-
σης της Σοβιετικής Ένωσης, γνω-
στές και ως «Ενεργά Μέσα» (Active
Measures) λόγω της κομβικής τους
σημασίας, στρατηγικά, κατά την
διάρκεια του Ψυχρού Πολέμου. Οι
κλιμακώσεις στη Μέση Ανατολή
επαναφέρουν το διεθνές ενδιαφέρον
για τον ρόλο των Βάσεων με βασικό
άξονα παραπληροφόρησης να απο-
τελεί ο βρετανικός ιστότοπος De-
classified.UK που ασχολείται εδώ
και χρόνια με την άσκηση κριτικής
στη βρετανική εξωτερική πολιτική.
Το Declassified.UK επαναφέρει συ-
χνά το ζήτημα της μεταφοράς οπλι-
κών συστημάτων των ΗΠΑ προς
το Ισραήλ μέσω Βάσεων –και εν γέ-
νει τη στενή στρατηγική συνεργα-
σία ΗΠΑ-Η.Β.– αγνοώντας ωστόσο
τόσο την πάγια τακτική των ΗΠΑ

(ενδεικτική στους αραβοϊσραηλινούς
πολέμους του 1967 και του 1973)
να στήνουν αερογέφυρες μεταφοράς
στρατιωτικής βοήθειας στο Ισραήλ
μέσω Γερμανίας και μέσω ναυτικών
Μέσων, όσο και τη διαχρονική στρα-
τηγική συνεργασία της Δύσης στα
πλαίσια της συμφωνίας 5 Eyes –
ήδη από την περίοδο του Β΄ Π.Π.–
και, τέλος, την πραγματικότητα του
ίδιου του καθεστώτος των Βάσεων

στις οποίες η Κ.Δ. δεν ασκεί απο-
λύτως καμιά κυριαρχία. Η εμπλοκή
των Βρετανικών Κυρίαρχων Βάσεων
(SBA) στον πληροφοριακό πόλεμο
στα πλαίσια των εξελίξεων στην
περιοχή εξυπηρετεί επιμέρους αφη-
γήματα: α. Δημιουργίας τρόμου με-
ταξύ των Κύπριων για απευθείας
στοχοποίησή τους από δρώντα της
περιοχής, β. πολιτικής αντιπαρά-
θεσης σε σχέση με το καθεστώς
κυριαρχίας τους, άρα και κατ’ επέ-
κταση τριβών στις σχέσεις Λονδί-
νου-Λευκωσίας, και γ. αντιδυτικής
ρητορικής δεδομένου ότι η προ-
έλευση αλλά και η ανθεκτικότητα
τέτοιων στοχευμένων ενεργειών
παραπληροφόρησης έχει ως αφε-
τηρία τη Σοβιετική Ένωση και, με-
τέπειτα, τη σύγχρονη Ρωσία. 

Οι απειλές Νασράλα
Η Κύπρος από την αρχή του πο-

λέμου Ισραήλ-Χαμάς στη Γάζα όχι
μόνο τήρησε στάση αρχών (ως προς
τη λύση δύο κρατών στο Παλαι-
στινιακό), αλλά καταδίκασε ενέρ-
γειες των ισραηλινών ενόπλων δυ-

νάμεων που στόχευσαν άμαχους
ενώ εστίασε (σ.σ. όπως και στην
τρέχουσα συγκυρία στη διάσταση
της εκκένωσης του Λιβάνου από
πολίτες της Ε.Ε. και τρίτων χωρών)
και στην ανθρωπιστική διάσταση,
με την πρωτοβουλία «Αμάλθεια»
να υποστηρίζει, ουσιαστικά, το αν-
θρωπιστικό δράμα των Παλαιστι-
νίων στη Λωρίδα της Γάζας. Ωστόσο
οι διατυπωθείσες απειλές του ηγέτη
της σιιτικής οργάνωσης Χεζμπολάχ
του Λιβάνου, Χασάν Νασράλα, που
ουσιαστικά απείλησε την Κύπρο
με στοχοποίηση αν εμπλακεί στον
πόλεμο, αποτέλεσαν και το πεδίο
εφαρμογής μιας νέας διάστασης
παραπληροφόρησης. Στις αρχές
Ιουλίου η γαλλική έγκριτη εφημε-
ρίδα “Le Figaro” σε ρεπορτάζ του
δημοσιογράφου George Malbrunot
αναφέρθηκε σε βάσιμες απειλές
Νασράλα λόγω της στενής στρα-
τιωτικής συνεργασίας Κύπρου-Ισ-
ραήλ. Ωστόσο και εδώ η λεπτή
γραμμή μεταξύ αφηγημάτων και
γεγονότων πάσχει σε δύο διαστά-
σεις: α. Οι στρατιωτικές ασκήσεις
Κύπρου-Ισραήλ των τελευταίων
χρόνων γίνονται στο επίπεδο της
διμερούς στρατιωτικής συνεργασίας
και δεν αφορούν ενεργό συμμετοχή
της Κ.Δ. σε ένα πόλεμο Ισραήλ-
Χεζμπολάχ και β. Το δημοσίευμα
αφορά έναν βραβευμένο μεν αλλά
ιδιαίτερα αμφιλεγόμενο, στη Γαλλία,
δημοσιογράφο, ο οποίος πολλές
φορές με τη στάση του τόσο στο
ζήτημα θανάτου συναδέλφου του
στη Συρία από το καθεστώς Άσαντ
όσο και στο πώς προσεγγίζει στις
αναλύσεις του εν γένει τη διακυ-
βέρνηση Άσαντ (σύμμαχο των Ρώ-
σων αλλά και του Ιράν λόγω του
ιδεολογικού και θρησκευτικού συγ-
κείμενου του σιιτισμού της αλα-
ουτικής οικογένειας Άσαντ) φαί-
νεται πως διέπεται, μη αντικειμε-
νικά, υπέρ του. 

Η μεγάλη εικόνα
Η μεγάλη εικόνα της αντιμετώ-

πισης της οργανωμένης παραπλη-
ροφόρησης που στοχεύει την Κύ-
προ αφορά όχι μόνο το επίπεδο
της πολιτικής ιδεοληψίας, της πάντα
κακόβουλης διάστασης, αλλά και
τα επίπεδα του πολιτικού, ιστορικού
και μιντιακού γραμματισμού. Σχε-
τίζεται, κατεξοχήν, με την ανάλυση
των γεγονότων ως προς τη διάστα-
ση της επαλήθευσής τους ως facts,
σε σχέση με τα επιμέρους δεδομένα
τους (ως data) και με την κατανόηση
της διαδρομής, σε οριζόντια διά-
χυση στη δημόσια σφαίρα και σε
πραγματικό χρόνο, από την οποία
προέρχονται και καταλήγουν –εφό-
σον πρόκειται για στοχευμένες
ενέργειες και fake news με ισχυρό
αποτύπωμα αληθοφάνειας. Στην
Κύπρο έχουμε περάσει ανεπιστρε-
πτί στην εποχή που όλο και πιο συ-
χνά τόσο οι συγκρούσεις στην πε-
ριοχή και διεθνώς, όσο και σε πολ-
λές άλλες διαστάσεις, θα την εν-
τάσσουν στο πόλεμο παραπληρο-
φόρησης –με σημαντικές προεκτά-
σεις και συνέπειες σε πολιτικό και
κοινωνικό επίπεδο, αλλά και στη
διάσταση της ασφάλειας. 

<<<<<<<

Τα drones, οι θερμικές
κάμερες και τα έξυπνα
συστήματα μπορεί, 
υπό προϋποθέσεις, 
να είναι χρήσιμα, 
αλλά από μόνα τους 
δεν αποτελούν τη λύση.

<<<<<<<

Ο πόλεμος Χαμάς-
Ισραήλ στη Γάζα, μετά
την 7η Οκτωβρίου, 
δημιούργησε ένα νέο 
πεδίο παραπληροφόρη-
σης με πολλαπλά επίπε-
δα όσον αφορά την Κύ-
προ, αλλά με τα ίδια ποι-
οτικά χαρακτηριστικά
ως προς τη μεθοδολογία.

Η Κύπρος ως πεδίο
παραπληροφόρησης

Πώς η κρίση στη Μέση Ανατολή μας ενέταξε στον πληροφοριακό πόλεμο

Λόγω της κλιμάκωσης στον άξονα Ισραήλ-Ιράν η Κύπρος εντάσσεται στο πεδίο αφηγημάτων disinformation και ψευδών ειδήσεων ξένων δρώντων. 

Η Ελλάδα δεν διαθέτει ακόμα μια συνολική μακροπρόθεσμη στρατηγική δια-
χείρισης των πυρκαγιών σε εθνικό επίπεδο. 
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Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Η τρέχουσα τουριστική περίοδος
με την αυξημένη παρουσία επι-
σκεπτών στην περιοχή αλλά και
περιβαλλοντικοί λόγοι που προνοεί
η Ειδική Οικολογική Αξιολόγηση,
όπως η φωλεοποίηση των χελώ-
νων, μπορεί να έχουν παγώσει την
όποια πρόοδο επί του πεδίου για
τα έργα στο οδικό δίκτυο, συγκε-
κριμένα αυτά που αφορούν την
αποκατάσταση των αστοχιών στην
Α΄ Φάση, όμως δεν ισχύει το ίδιο
για τις απαραίτητες διεργασίες
ώστε να ληφθούν οι τελικές απο-
φάσεις από το Υπουργικό Συμβού-
λιο για την αναθεώρηση των έργων
στην Α΄ και Β΄ φάση του έργου. 

Τη δεδομένη στιγμή δύο είναι
τα μεγάλα ερωτήματα για το οδικό
δίκτυο του Ακάμα. Το πού βρίσκε-
ται το θέμα για την επανέναρξη
των έργων και το πόσο κοντά είναι
η ολοκλήρωση της πειθαρχικής
έρευνας για την απόδοση ευθυνών,
ένα ζήτημα το οποίο συνδέεται
με την άσκηση κριτικής προς την
κυβέρνηση από κόμματα που ζη-
τούν να δοθούν στο φως οι τρεις
διοικητικές έρευνες που έχουν
προηγηθεί, κάνοντας λόγο για συγ-
κάλυψη. 

Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει
η «Κ», και για τα δύο ζητήματα είναι
προγραμματισμένο στο τέλος Αυ-
γούστου το Υπουργικό Συμβούλιο
να λάβει ενημέρωση από την υπουρ-
γό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης
και Περιβάλλοντος, Μαρία Πανα-
γιώτου, ώστε να ληφθούν τελικές
αποφάσεις και να ανακοινωθούν
χρονοδιαγράμματα για τα έργα.

Το εργοτάξιο στην Α΄ Φάση έχει
ασφαλιστεί πριν την έναρξη της

τουριστικής περιόδου, ώστε η δια-
κίνηση των πολιτών να γίνεται με
ασφάλεια στον χώρο όπου εκτε-
λούνταν οι εργασίες. Υπενθυμίζεται
ότι για την Α΄ Φάση το Τμήμα Πε-
ριβάλλοντος έχει φροντίσει από
τον περασμένο Μάρτιο να γίνει
Ειδική Οικολογική Αξιολόγηση
από ad hoc επιτροπή. Πλέον η
συμπληρωματική μελέτη που εκ-
πόνησαν θα καθορίσει τις τελικές
αποφάσεις αναθεώρησης των έρ-
γων. 

Ήδη έχουν γίνει διαβουλεύσεις
μεταξύ του υπουργείου και οργα-
νωμένων συνόλων, όπου κατατέ-
θηκαν εισηγήσεις και απόψεις,
ώστε το υπουργείο να καταλήξει
σε συγκεκριμένο σχέδιο, το οποίο,
όπως προαναφέραμε, θα ανακοι-
νωθεί στο τέλος του μήνα στο
Υπουργικό για τη λήψη τελικών
και επίσημων αποφάσεων.

Νέα παράταση
Σε σχέση με τα χρονοδιαγράμ-

ματα, μπορεί το υπουργείο να ενη-
μέρωσε τους βουλευτές της Κοι-
νοβουλευτικής Επιτροπής Περι-
βάλλοντος τον περασμένο Ιούλιο
ότι ο στόχος είναι να αρχίσουν τα
έργα αποκατάστασης στην Α΄ Φά-
ση τον προσεχή Οκτώβριο, ωστό-
σο, σύμφωνα με πληροφόρηση
της «Κ», ενδεχομένως να χρειαστεί
νέα παράταση, καθώς εκκρεμεί η
μελέτη εμπειρογνωμόνων για τα
υδατικά έργα που έγιναν στην Α΄
Φάση. 

Πρόκειται για κατασκευές που,
μεταξύ άλλων, αφορούν την ελεύ-
θερη ροή του νερού, ώστε να μην
αποκόπτεται η κίνηση των χελώ-
νων προς τη θάλασσα. Αναμένεται

να αποτελέσει αντικείμενο μελέτης
από τους επόμενους εμπειρογνώ-
μονες, στους οποίους θα ανατεθεί.
Στην παρούσα χρονική στιγμή το
Τμήμα Δασών επεξεργάζεται τους
όρους εντολής, για να γίνει η ανά-
θεση. Σύμφωνα με αρμόδια κυ-
βερνητική πηγή, και για τις δύο
φάσεις του οδικού δικτύου, τον
Σεπτέμβριο θα είναι σε θέση το
υπουργείο να ανακοινώσει ασφαλή
χρονοδιαγράμματα.

Οι βασικές προκλήσεις
Όπως απορρέει από εκτιμήσεις

εμπλεκομένων στο όλο ζήτημα,
όσον αφορά την Α΄ Φάση δύο είναι
οι κύριες προκλήσεις. Η πρώτη
αφορά το πώς τα έργα, τα οποία
ξεκίνησαν και αναστάλθηκαν, θα
προσαρμοστούν τεχνικά στο πε-
ριβάλλον και τη φυσιογνωμία της
περιοχής. Η δεύτερη έχει να κάνει
με τα υδατικά έργα, για τα οποία
προς το παρόν τοποθετήθηκαν
μόνο στρογγυλοί αγωγοί και ορ-
θογωνικοί οχετοί. Θα πρέπει στο
τέλος, με βάση τη σχετική μελέτη
εμπειρογνωμόνων που θα διενερ-
γηθεί στο προσεχές στάδιο, να λη-
φθούν αποφάσεις για το αν θα πα-
ραμείνουν, αν θα απομακρυνθούν
ή αν θα τύχουν αλλαγών. 

Οι κόμβοι και το νερό
Και η Β΄ Φάση των έργων, τα

οποία δεν ξεκίνησαν, βρίσκεται
στο στάδιο της επαναξιολόγησης.
Προηγήθηκαν συζητήσεις για το
αν θα γίνουν όλοι οι δρόμοι που
είχαν σχεδιαστεί ή μέρος τους και
πώς. Επίσης και ο αριθμός των
κόμβων υποδομών αλλά και το τι
άλλο αυτοί θα περιλαμβάνουν,
εκτός από αποχωρητήρια για τους

επισκέπτες. Το ζήτημα της παρο-
χής νερού για τα αποχωρητήρια
απασχόλησε έντονα τις συζητή-
σεις, καθώς προβάλλονται σοβαρές
ενστάσεις για την τοποθέτηση
αγωγών, ενώ επισημάνθηκαν εναλ-
λακτικές και σύγχρονες λύσεις,
όπως συστήματα με στεγανές δε-
ξαμενές. 

Η πειθαρχική έρευνα
Σε σχέση με το πόρισμα της

πειθαρχικής έρευνας για την από-
δοση ευθυνών μετά τα γεγονότα
και τις διαδικασίες των έργων της
Α΄ Φάσης, αναμένεται κοντά στο
τέλος του τρέχοντος μήνα να πα-
ραδοθεί από την ερευνώσα λει-
τουργό της Νομικής Υπηρεσίας
στην υπουργό Γεωργίας. Υπενθυ-
μίζεται ότι στη συζήτηση τον πε-
ρασμένο μήνα στην Κοινοβουλευ-
τική Επιτροπή Περιβάλλοντος, τα
μέλη ζήτησαν από την κα Πανα-
γιώτου να καταθέσει στη Βουλή
και τις τρεις διοικητικές έρευνες
που προηγήθηκαν, καταλογίζοντας
προσπάθεια συγκάλυψης. Τότε η
υπουργός ενημέρωσε ότι μετά την
τρίτη στη σειρά διοικητική έρευνα,
ορίστηκε με απόφαση του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου ερευνώσα λει-
τουργός, που εξετάζει τα ενδεχό-
μενα πειθαρχικά αδικήματα. Απάν-
τησε στους βουλευτές ότι δεν υπάρ-
χει καμία προσπάθεια συγκάλυψης,
εξηγώντας ότι το υλικό στη διοι-
κητική έρευνα που έλαβε πρόσφα-
τα στα χέρια της είναι μέρος του
μαρτυρικού υλικού που βρίσκεται
αυτή τη στιγμή στα χέρια της ερευ-
νούσης λειτουργού και γι’ αυτόν
τον λόγο δεν μπορεί να κατατεθεί
στη Βουλή.

Στην τελική ευθεία
οι αποφάσεις 

για τον Ακάμα
Τα κρίσιμα ζητήματα γύρω από το οδικό δίκτυο, 
τα χρονοδιαγράμματα και η απόδοση ευθυνών

<<<<<<<

Σύμφωνα με πληροφόρηση της «Κ»,
ενδεχομένως να χρειαστεί νέα παράτα-
ση για επανέναρξη εργασιών στην Α΄
Φάση, καθώς εκκρεμεί η μελέτη εμ-
πειρογνωμόνων για τα υδατικά έργα.

<<<<<<<

Το ζήτημα της παροχής νερού 
για τα αποχωρητήρια απασχόλησε 
έντονα τις συζητήσεις, καθώς 
προβάλλονται σοβαρές ενστάσεις 
για την τοποθέτηση αγωγών.

Στο τέλος Αυγούστου το Υπουργικό θα λάβει ενημέρωση από την υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Περιβάλλοντος, Μαρία Παναγιώτου, τόσο για τις αναθεωρήσεις στο οδικό δίκτυο όσο και για την
πειθαρχική έρευνα, ώστε να ληφθούν τελικές αποφάσεις.

Για την Β΄ Φάση θα αποφασιστεί ο αριθμός των δρόμων και των κόμβων. Σε σχέση με το δεύτερο υπήρξε
έντονη συζήτηση αναφορικά με το τι θα περιλαμβάνουν.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Την προσεχή Πέμπτην αναχωρεί
εντεύθεν μετά της οικογενείας του
η Α.Ε. ο Μέγας Αρμοστής, όπως
ανέλθη εις το εν Τροόδει μέγαρόν
του χάριν παραθερισμού» (25 Ιου-
νίου 1910) είχαν περάσει τριάντα
περίπου χρόνια από τότε που η κυ-
βερνητική μηχανή είχε αποκτήσει
θερινή έδρα στο Τρόοδος. Το Μέ-
γαρον, μάλλον κατ’ ευφημισμόν η
λέξη, είχε αποφασιστεί να ανεγερθεί
στο Τρόοδος, έναν χρόνο μετά την
άφιξη των Βρετανών στην Κύπρο,
τον Σεπτέμβριο του 1879. Εκείνο
το έτος ο δεύτερος ύπατος αρμο-
στής του νησιού, ο αντιστράτηγος
Sir Robert Biddulph, άρχισε την
οικοδόμηση της θερινής κατοικίας
του, στο δροσερό Τρόοδος. 

Ο Βρετανός αξιωματούχος ακο-
λουθούσε την παράδοση της χώρας
του, να ανεγείρουν κυβερνητικές
κατοικίες και γραφεία μακριά από

τον συνήθη τόπο κατοικίας τους,
τα λεγόμενα hill stations και την
τοπική παράδοση του νησιού, που
θέλει τους κυβερνήτες της να με-
ταφέρονται τους θερινούς μήνες
στο Τρόοδος. Βέβαια, την ιδέα για
τη δημιουργία του κυπριακού hill
station είχε ο πρώτος μέγας αρμο-
στής του νησιού, ο αντιστράτηγος
Γούλσλεϋ Γκάρνετ. 

Φυσικά, η μεταφορά δεν αφο-
ρούσε μόνο τον μεγάλο αρμοστή
και την οικογένειά του, αλλά ολό-
κληρη την κυβερνητική μηχανή
ή τουλάχιστον το μεγαλύτερο μέρος
αυτής. Κάθε κυβερνητική εργασία
εκτελείτο από το Τρόοδος, μία-δύο
ημέρες μετά την εγκατάσταση
αξιωματούχων και υπαλλήλων, η
οποία άρχιζε από τις αρχές ή τα
μέσα Ιουνίου και διαρκούσε έως
τα μέσα περίπου του Σεπτεμβρίου.
Ενδεικτικό είναι το μονόστηλο της
εφημερίδας «Φωνή της Κύπρου»
της 6ης Ιουνίου 1912, τόσο για το
χρονικό διάστημα της παραμονής
της κυβέρνησης στο Τρόοδος όσο
και για τις υπηρεσίες που μεταφε-
ρόντουσαν: «Η Α.Ε. ο Μέγας Αρ-
μοστής και η Αρχιγραμματεία θα
αναχωρήσωσιν εκ Λευκωσίας διά
την εν Τροόδει θερινήν διαμονήν
της Κυβερνήσεως την 28ην και
29ην ισταμένου, ούτως ώστε τα
εν Τροόδει Κυβερνητικά Γραφεία
θα ήνε εν τακτική λειτουργία την
1ην Ιουλίου». Στο εν λόγω δημο-
σίευμα ο συντάκτης αναφέρει πως
από εκείνη τη χρονιά εισάγεται
μία καινοτομία, που είναι «η με-
ταφορά του Ταμίου της νήσου και
η εκεί μετάθεσις του ιδικού του
τουλάχιστον γραφείου», πράγμα
που ξενίζει τον συντάκτη «διά το
αηθές και ιδία διά την απαιτηθη-
σομένην δαπάνην». 

Μία ιδέα για τη μεταφορά στο
Τρόοδος της κυβέρνησης μάς δίνει
το δημοσίευμα της «Ελευθερίας»
τον Ιούνιο του 1952 όπου αναφέ-
ρεται πως για το Τρόοδος στις 30
Ιουνίου θα αναχωρήσουν ο κυβερ-
νήτης και ορισμένοι ανώτεροι λει-
τουργοί, όπως ο αποικιακός γραμ-
ματέας, ο προσωρινός δημοσιονο-
μικός γραμματέας, ο πρώτος βοηθός
αποικιακός γραμματέας, ο επί του
προσωπικού λειτουργός με τον
βοηθό γραμματέα. Επίσης, ο προ-

σωρινός γενικός εισαγγελέας και
ο προσωρινός γενικός αντιεισαγ-
γελέας και ο αρχιδικαστής.

Πλησίον των κυβερνητικών κα-
τοικιών και γραφείων, στις Πλάτρες
βρισκόντουσαν και οι θερινοί στρα-
τώνες του βρετανικού στρατού, ο
οποίος στρατοπέδευε στα Πολε-
μίδια, και όπως όμορφα παραλλη-
λίζει ο ιστορικός Αντρίκος Βαρνάβα
η Κύπρος, στο Τρόοδος είχε βρει
τη δική της Σίμλα, δηλαδή τη θε-
ρινή πρωτεύουσά της, όπως ήταν
από το 1864 η ινδική πόλη της
Σίμλα, θερινή έδρα των Βρετανι-
κών Ινδιών. Διαβάζουμε στην «Αλή-
θεια» το 1888: «Ο εν Πολεμιδίοις
αγγλ. στρατός ήρξατο ανερχόμενος
εις την θερινήν αυτού διαμονήν
εις Πλάτρας και Τρόοδος […]». Σε
αναφορά του ο συνταγματάρχης
του Βασιλικού Μηχανικού J.P. Ma-
quay της 4ης Ιανουαρίου 1879
γράφει: «Οι Πλάτρες φαίνεται να
είναι το καλύτερο σημείο για ένα
hill station και μπορεί εύκολα να
βρίσκεται σε επικοινωνία με τη
Λεμεσό, μέσω ενός δρόμου, που
θα ανοίξει επίσης μία από τις πιο
εύφορες και οινοκαλλιεργητικές
περιοχές του νησιού». 

Η κατασκευή της 
Σχετικά με το πότε ξεκίνησαν

οι εργασίες ανέγερσης της κατοι-
κίας, όπως πληροφορούμαστε από
σημείωμα του Τμήματος Δημοσίων
Έργων προς το Τμήμα Δασών, της
7ης Νοεμβρίου 1931, αυτές ξεκί-
νησαν το 1879/1880, όπως φαίνεται
στα αρχεία του εν Λεμεσώ γραφείου
των Δημοσίων Έργων. Προφανώς
το σημείωμα σχετίζεται με την ανα-
καίνιση της κατοικίας και του όλου
συμπλέγματος που έγινε εκείνα τα
χρόνια. Παράλληλα με τα έργα για
την κυβερνητική κατοικία έτρεχαν
και οι εργασίες για το στρατόπεδο
των Βρετανών στην περιοχή. Σύν-
τομα απ’ ό,τι φαίνεται τα έργα είχαν
τελειώσει, τουλάχιστον τα βασικά,

αφού στον Τύπο της εποχής, τον
Σεπτέμβριο του 1880 διαβάζουμε:
«[...] Λέγεται ότι κατ’ αυτάς ανα-
χωρούσιν αι Αρχαί εκ Τροόδου,
επιστρέφουσαι εις Λευκωσίαν». Τη
θερινή κυβερνητική κατοικία σχε-
δίασε ο ανθυπολοχαγός του Βασι-

λικού Μηχανικού George Wisely
και η οποία χρόνο με τον χρόνο
αναβαθμιζόταν, μεγάλωνε και ανα-
διαμορφωνόταν, ώστε να εξυπη-
ρετεί τις ανάγκες κάθε εποχής. Σύμ-
φωνα με έκθεση του κυβερνητικού
μηχανικού η κυβερνητική εξοχική

κατοικία ανεγέρθηκε στη νότια
πλαγιά του Τροόδους, μερικές εκα-
τοντάδες πόδια πιο κάτω από τον
στρατιωτικό καταυλισμό των Βρε-
τανών. Οι εργασίες ξεκίνησαν τον
Σεπτέμβριο του 1879 και ώς τον
Μάρτιο του 1880 είχαν τελειώσει
η τοιχοποιία, η οροφή και το με-
γαλύτερο μέρος των εργασιών. Είχε
επίσης τακτοποιηθεί και το ζήτημα
της ύδρευσης, «an ample supply
of excellent water has been led
from a spring by an aqueduct» ση-
μειώνεται στην έκθεση, δηλαδή
εξαιρετικής ποιότητας νερό υδρο-
δοτούσε την κατοικία από ένα υδρα-
γωγείο. 

Το λεγόμενο government cot-
tage ήταν ένα τριώροφο κτίσμα,
το οποίο διέθετε 21 δωμάτια, και
για την ανέγερσή του είχε χρησι-
μοποιηθεί ντόπιος μπλε ασβεστό-
λιθος, γαλλικά κεραμίδια αντί των
ντόπιων κόκκινων. Η κατοικία διέ-
θετε κελάρι, στάβλους, χώρους δια-
μονής του προσωπικού και γήπεδα
τένις και κροκέ. Βέβαια, συν τω
χρόνω και αναλόγως των αναγκών
κάθε εποχής στην κυβερνητική
κατοικία και στα τριγύρω της βοη-
θητικά κτήρια προστίθεντο νέες
χρήσεις. Ενδεικτικά αναφέρουμε
πως το 1888 υπήρχε μία μικρή κου-
ζίνα και κήπος μισού στρέμματος
(acre), και η τριώροφη κατοικία
βρισκόταν σε δασική γη με πεύκα
έκτασης 300 στρεμμάτων. Υπήρχε
χώρος για δώδεκα αλόγα, βοηθητικά
κτήρια για τους υπηρέτες και άπλε-
τος χώρος για σκηνές. Άλλωστε ο
γραμματέας του κυβερνήτη και ο
επικεφαλής αξιωματικός του πα-
ρακείμενου στρατοπέδου στεγά-
ζονταν σε σκηνές. 

Ως το 1901 η κυβερνητική κα-
τοικία είχε αποκτήσει ένα ξεχωρι-
στό κτήριο με τρία δωμάτια που
χρησιμοποιείτο ως αποθήκη και
ένα τσιμεντένιο γήπεδο τένις. To
1911 η έκταση ορίζεται στα 84½
στρέμματα και πλέον η κατοικία

διαθέτει περισσότερους αποθη-
κευτικούς χώρους, δωμάτια για
υπηρέτες, και εκτός από το γήπεδο
τένις στην εξοχική κατοικία του
Τροόδους υπάρχει και γήπεδο κρο-
κέ, αλλά και κοτέτσι. Επίσης, σε
ξεχωριστό κτήριο στεγάζεται το
γραφείο του μεγάλου αρμοστή και
του επικεφαλής αξιωματικού του
στρατοπέδου. Ως το 1921 ελάχιστα
άλλαξαν, βέβαια πλέον υπάρχει σε
ξεχωριστό κτήριο και δωμάτιο μπι-
λιάρδου. Βέβαια, δεν υπάρχει τρα-
πέζι μπιλιάρδου και το εν λόγω δω-
μάτιο χρησιμοποιείται ως γραφείο
του κυβερνήτη, όπως τουλάχιστον
αναφέρεται ώς το 1936. Έως το
1946 η κυβερνητική κατοικία του
Τροόδους είναι πλήρως εξοπλισμέ-
νη. Υπάρχουν αρκετά κτήρια που
εξυπηρετούν τις ανάγκες του κυ-
βερνήτη και των αξιωματούχων
του, όπως γραφεία, υπνοδωμάτια,
χώρους υγιεινής, εγκαταστάσεις
θέρμανσης. Υπάρχουν βοηθητικά

κτήρια, το γήπεδο τένις έχει ασφαλ-
τοστρωθεί, και σε χρήση φαίνεται
ότι βρίσκεται ακόμα το γήπεδο κρο-
κέ. Συνολικά σήμερα το σύμπλεγμα
της εξοχικής κατοικίας του Τρόο-
δους αποτελείται από επτά κτήρια
και μέχρι σήμερα έχουν γίνει δύο
μεγάλες συντηρήσεις, το 1932-1933
και επί Γλαύκου Κληρίδη τα χρόνια
1999-2001. 

Ο μύθος του Ρεμπώ
Την προεδρική κατοικία του

Τροόδους συνοδεύει και ο μύθος
του Γάλλου ποιητή ArthurRimbaud
(1854 -1891), ο οποίος φέρεται να
επέβλεπε την ανέγερσή της στα
τέλη του 19ου αιώνα. Πράγμα που
αναφέρεται από τον ίδιο σε επι-
στολή του προς τη μητέρα του, στις
23 Μαΐου 1880, στην οποία γράφει
πως βρίσκεται στο Τρόοδος, όπου
επιβλέπει την κατασκευή ενός πα-
λατιού ή μεγάρου (palais) το οποίο
ανεγείρεται για την κυβέρνηση.
Προηγούμενη επιστολή του ήταν
από τη Λάρνακα τον Απρίλιο του
1879, όπου εργαζόταν σε κάποιο
λατομείο και η τελευταία του ήταν
από τη Λεμεσό στις 4 Ιουνίου 1880,
στην οποία ανακοίνωνε την ανα-
χώρησή του από την Κύπρο. Αν
υποθέσουμε πως ο Ρεμπώ εργά-
στηκε στο Τρόοδος από τις πρώτες
κιόλας ημέρες του Σεπτεμβρίου
του 1879, σημαίνει πως απασχο-
λήθηκε στο έργο για εννέα μήνες,
προτού αφήσει τη θέση του. Στην
είσοδο του κεντρικού κτιρίου το-
ποθετήθηκε το 1948 από τον τότε
κυβερνήτη της Κύπρου, λόρδο Win-
ster μαρμάρινη πινακίδα στα γαλ-
λικά, η οποία αναφέρει: «Ο Arthur
Rimbaud, Γάλλος ποιητής και ιδιο-
φυία, παρά τη φήμη του, συνέβαλε
με τα ίδια του τα χέρια στην κατα-
σκευή αυτού του σπιτιού». Το πα-
ράδοξο της επιγραφής είναι πως ο
Ρεμπώ το 1880 δεν ήταν ακόμη
γνωστός, άρα ο λόγος της τοποθέ-
τησής της θα πρέπει να είναι δια-
φορετικός από τη μνημόνευση του
καταραμένου ποιητή. Σύμφωνα με
τον ιστορικό Αντρίκο Βαρνάβα η
πινακίδα πιστεύεται ότι ήταν επι-
νόηση του τότε Άγγλου κυβερνήτη
που αποσκοπούσε στη δημιουργία
μιας τοπικής αποικιοκρατικής ταυ-
τότητας και παράδοσης.

Το κυπριακό Hill Station
Η εξοχική κατοικία του πρώτου πολίτη του κράτους στο Τρόοδος, 
ο μύθος του Ρεμπώ και το δωμάτιο μπιλιάρδου χωρίς μπιλιάρδο

<<<<<<<

Οι εργασίες ξεκίνησαν
τον Σεπτέμβριο του 1879
και ώς τον Μάρτιο του
1880 είχαν τελειώσει 
η τοιχοποιία, η οροφή
και το μεγαλύτερο
μέρος των εργασιών.

<<<<<<<

Την προεδρική κατοικία
του Τροόδους συνοδεύει
και ο μύθος του Γάλλου
ποιητή Arthur Rimbaud ,
ο οποίος  φέρεται να επέ-
βλεπε την ανέγερσή της
στα τέλη του 19ου αιώνα. 

Το λεγόμενο government cottage ήταν ένα τριώροφο κτίσμα, που ανεγέρθηκε στη νότια πλαγιά του Τροόδους και για την ανέγερσή του χρησιμοποιήθηκε ντόπιος μπλε ασβεστόλιθος και γαλλικά κεραμίδια αντί των ντόπιων κόκκινων.

Οι σκηνές που υπήρχαν πριν από την ανέγερση των βοηθητικών
κτηρίων φαίνονται στην γκραβούρα που απεικονίζει την κατοικία
στο τεύχος 41 (9/10/1897) του περιοδικού «Le Tour Du Monde».

Ως το 1921 ελάχιστα άλλαξαν, βέβαια πλέον υπάρχει σε ξεχωριστό κτήριο και δωμάτιο μπιλιάρδου, χωρίς όμως τραπέζι μπιλιάρδου και το εν
λόγω δωμάτιο χρησιμοποιείται ως γραφείο του κυβερνήτη. Στη φωτογραφία κάτω η εξοχική κυβερνητική κατοικία στο Τρόοδος, 1930-1940. 
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Το διήμερο 2-3 Φεβρουαρίου
2024, η Βελγική τότε προεδρία
του Συμβουλίου της Ε.Ε., είχε
συγκαλέσει άτυπο Συμβούλιο
Υπουργών Εξωτερικών, το
γνωστό Gymnich, στις Βρυ-

ξέλλες. Αν και τα άτυπα Συμβούλια εμπίπτουν
στην αρμοδιότητα της εκάστοτε προεδρίας
και άρα οι προσκλήσεις βρίσκονται στη δια-
κριτική της ευχέρεια, οι Βέλγοι που προσα-
νατολίζονταν να προσκαλέσουν και τον
ΥΠΕΞ της Τουρκίας, αισθάνθηκαν την ανάγκη
να ρωτήσουν και την Κυπριακή Δημοκρατία
– την άποψή της. Η Λευκωσία απάντησε
τότε θέτοντας προϋποθέσεις για την πρό-
σκληση της Τουρκίας, οι οποίες όπως είχε
δημοσιεύσει η «Κ» (και επιβεβαίωναν κυ-
βερνητικές πηγές), «άγγιζαν ζητήματα που
άπτονται τόσο του κυπριακού προβλήματος,
όσο και των κυπρογενών υποχρεώσεων της
Τουρκίας έναντι της Ε.Ε.». Προς αυτή την
κατεύθυνση είχε επιχειρηματολογήσει ομο-
λογουμένως με εξαιρετική ευκρίνεια, ο ΥΠΕΞ
Κωνσταντίνος Κόμπος, ενώ παράλληλα η

Λευκωσία ζήτησε όπως οι θέσεις της μετα-
φέρονταν, υπό μορφή άτυπων προτάσεων,
προς την Άγκυρα. Ωστόσο, ούτε οι «μεσο-
λαβητές» έθεσαν επιτακτικά τις προτάσεις
αυτές προς την κυβέρνηση Ερντογάν, ούτε
η Τουρκία μπήκε στον κόπο να τις συζητήσει,
για να εξασφαλίσει την παρουσία της στο
Gymnich. 

Αυτό όμως που δεν εξασφάλισε η Άγκυρα
στο άτυπο Συμβούλιο Gymnichστις 2-3 Φε-
βρουαρίου, το διασφάλισε δύο μήνες αργό-
τερα, διά χειρός Χριστοδουλίδη, στη Σύνοδο
Κορυφής του Απριλίου. Τότε, ο πρόεδρος
της Κύπρου, που αρχικά «είχε δώσει την εν-
τολή» για να τεθούν «προϋποθέσεις» για
συμμετοχή της Τουρκίας στα άτυπα Συμ-
βούλια των ΥΠΕΞ της Ε.Ε., αποφάσισε να
προσυπογράψει Συμπεράσματα στο ανώτατο
δυνατό ευρωπαϊκό επίπεδο, ανάβοντας πρά-
σινο φως για την «προώθηση των εργασιών»,
επί του κοινού εγγράφου Μπορέλ/Κομισιόν.
Το οποίο έγγραφο Μπορέλ/Κομισιόν ειση-
γείται ρητώς και απεριφράστως, τόσο τη
συμμετοχή της Τουρκίας στα άτυπα Συμ-

βούλια Υπουργών Εξωτερικών, όσο και την
παραχώρηση έξι ακόμη δώρων προς την Άγ-
κυρα, σε ισάριθμους πυλώνες. Με άλλα λόγια,
ο πρόεδρος της Δημοκρατίας, μέσα σε ένα
δίμηνο, έκανε μια τέτοια πολιτική πιρουέτα
που θα ζήλευε και ο συγχωρεμένος ο Νου-
ρέγιεφ, ανατρέποντας και τις απαιτήσεις
του αλλά και την όποια σοβαρότητα μπορεί
θεωρητικά το κυπριακό κράτος να εκπέμπει
στην Ε.Ε. Το πλέον τραγελαφικό, είναι ότι ο
κ. Χριστοδουλίδης πανηγύριζε τον περασμένο
Απρίλιο. Και μαζί του και δημοσιογράφοι
που αναπαρήγαγαν τις δηλώσεις τού προ-
έδρου της Δημοκρατίας, συμπράττοντας
στην προβολή ενός παντελώς αβάσιμου ισχυ-
ρισμού, ότι δήθεν «πέτυχε διασύνδεση του
Κυπριακού με τα ευρωτουρκικά»! 

Αυτή η υποτιθέμενη «διασύνδεση», για
την οποία έγραψε πολλά η «Κ», είχε λοιπόν
πριν από μερικές μέρες την «τιμητική» της,
καταγράφοντας το πρώτο της απτό αποτέ-
λεσμα. Με πολύ απλά λόγια,, η Λευκωσία
κατάπιε και τις «εποικοδομητικές» της προ-
τάσεις και τις προϋποθέσεις που έθετε και

συναίνεσε στη συμμετοχή της Τουρκίας στο
άτυπο Συμβούλιο ΥΠΕΞ της Ε.Ε., στις 29 Αυ-
γούστου στις Βρυξέλλες, άνευ όρων και προ-
ϋποθέσεων. Ούτε Κυπριακό, ούτε κυπρογενείς
υποχρεώσεις της Τουρκίας στην Ε.Ε., ούτε
καν συνομιλίες από εκεί που μείναμε, ή δεν
μείναμε. Το απόλυτο τίποτα! 

Όλη λοιπόν αυτή η αμφιταλάντευση, με-
ταξύ δύο εντελώς διαφορετικών προσεγγί-
σεων, η μια στη δύση και η άλλη στην ανα-
τολή, αντανακλούν, αν μη τι άλλο, μια αλ-
λοπρόσαλλη πολιτική προσέγγιση. Πριν από
έξι μήνες, αυτή, η ίδια κυβέρνηση, με εντολές
του ίδιου προέδρου, του Νίκου Χριστοδουλίδη,
είχε φρενάρει τη συμμετοχή της Τουρκίας
στο Gymnich, θέτοντας προϋποθέσεις που,
όπως αποκαλύπτει σήμερα η «Κ», αφορούσαν
ακόμη και τη στάση της Άγκυρας στο ζήτημα
της νεκρής ζώνης! Και σήμερα, αφού μεσο-
λάβησαν τα πανηγύρια Χριστοδουλίδη και
η υποτιθέμενη διασύνδεση Κυπριακού-ευ-
ρωτουρκικών, η Λευκωσία τα κατάπιε όλα
– από τις προϋποθέσεις που η ίδια έθετε
μέχρι και την ίδια της τη γλώσσα. 

Κι όπως έγραψε η «Κ» τότε, και συνεχίζει
να γράφει και σήμερα, χωρίς καμιά αμφιτα-
λάντευση, αυτή είναι μόνο η αρχή. Ήδη,
δρομολογείται το ξεπάγωμα όλων των ευ-
ρωτουρκικών υψηλών διαλόγων, η σύγκληση
Συμβουλίου Σύνδεσης Ε.Ε.-Τουρκίας, και η
πλήρης επαναδραστηριοποίηση της Ευρω-
παϊκής Τράπεζας Επενδύσεων για νέα έργα
υποδομής στη χώρα και η παροχή διευκο-
λύνσεων για έκδοση ευρωπαϊκών θεωρήσεων
διαβατηρίων. Χωρίς καμιά διασύνδεση με
το Κυπριακό. Και θα ακολουθήσουν κι άλλα,
πιο δύσκολα ντοσιέ, όπως η Περιεκτική Αε-
ροπορική Συμφωνία και η αναβάθμιση της
Τελωνειακής Ένωσης Ε.Ε.-Τουρκίας. Το πού
στέκεται η Λευκωσία σήμερα, επί των πιο
πάνω ντοσιέ, είναι μάλλον ήσσονος σημασίας,
αν αναλογιστούμε την άνεση με την οποία
ο ηγέτης του κυπριακού κράτους, άγεται και
φέρεται, μετατοπίζεται και αυτοαναιρείται.
Άνευ ανταλλαγμάτων και –κυρίως– χωρίς
καμιά στόχευση. 

Ενας πολιτικός Νουρέγιεφ 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Σ χεδόν μισό εκατομμύριο στρέμματα δασικής έκτασης
είναι ο εφιαλτικός απολογισμός στην Αττική την τελευταία
πενταετία – με περιοχές που καίγονται ξανά και ξανά

και δύσκολα πλέον μπορούν να αναγεννηθούν. Που δείχνει
ότι ακόμη κι αν υπάρχει ακαριαία προειδοποίηση για μια
φωτιά από τα νέα drones της Πολιτικής Προστασίας, ακόμη
κι αν υπάρχει υπερεπάρκεια μέσων –πυροσβεστικά αεροσκάφη
και οχήματα– και ομάδες πυροσβεστών και εθελοντών σε
πλήρη ετοιμότητα, είναι πολύ δύσκολο να ανακοπεί μια
πυρκαγιά που ξεκινάει μέσα σε δάσος με ανέμους 7 και 8
μποφόρ, τρέχει με μεγάλη ταχύτητα και αλλάζει συνεχώς δι-
εύθυνση ανάλογα με το ανάγλυφο του εδάφους. Γι’ αυτό μέσα
σε λίγες ώρες η πρόσφατη φωτιά στην Αττική έκαψε 100.000
στρέμματα δάσους, δεκάδες σπίτια, ενώ έφτασε ακόμη και
στον αστικό ιστό στο Πάτημα Χαλανδρίου, καταστρέφοντας
κατοικίες και επιχειρήσεις ακόμη και σε κεντρικές λεωφόρους.
Με άλλα λόγια, παρά τα σύγχρονα μέσα, η χώρα εξακολουθεί
να παραμένει εν πολλοίς απροστάτευτη και εκτεθειμένη στη
ραγδαία αλλαγή κλίματος. Ομηρος της πρωτοφανούς ξηρασίας,
των συνεχών υψηλών θερμοκρασιών και των ισχυρών μελτεμιών.
Η μόνη σημαντική διαφορά των τελευταίων ετών είναι η προ-
ειδοποίηση των πολιτών μέσω του «112» που βοηθάει στην
έγκαιρη εκκένωση μιας περιοχής για να αποφεύγονται τραγωδίες
σαν εκείνη στο Μάτι.

Οι ελληνικές κυβερνήσεις θα πρέπει πλέον να ασχοληθούν
κυρίως με την πρόληψη και την αποτροπή των πυρκαγιών –
έναν τομέα στον οποίο έχουν γίνει ελάχιστα βήματα. Οι έρευνες
της Πυροσβεστικής δείχνουν –αντίθετα απ’ ό,τι πιστεύει ο κό-
σμος– ότι για τις περισσότερες φωτιές δεν ευθύνονται κακόβουλοι
εμπρηστές, Τούρκοι κομάντος ή συμφέροντα σχετικά με ανε-
μογεννήτριες. Κύρια αιτία των πυρκαγιών είναι, πρώτον, η
αμέλεια και η βλακώδης αδιαφορία κάποιων πολιτών – που
πετούν μια αναμμένη γόπα από το παράθυρο του Ι.Χ. τους ή
κάνουν επικίνδυνες εργασίες στην ύπαιθρο. Και δεύτερον, το
εγκαταλελειμμένο και συχνά απαρχαι- ωμένο δίκτυο της ΔΕΗ.
Θυμίζω ότι οι δύο μεγάλες πυρκαγιές –στο Μάτι το 2018 με
104 νεκρούς και στην Ηλεία το 2007 με πάνω από 60 νεκρούς–
προκλήθηκαν από έναν ηλικιωμένο άνδρα που επιχείρησε να
κάψει ξερά κλαριά στην περιοχή του Νταού Πεντέλης και μια
ηλικιωμένη γυναίκα που άναψε στην αυλή της στο Παλαιοχώρι
του Δήμου Ζαχάρως το πετρογκάζ για να μαγειρέψει κόλλυβα.
Ενδεικτικά αναφέρω, επίσης, ότι η πρόσφατη πυρκαγιά ξεκίνησε,
σύμφωνα με αυτόπτες μάρτυρες, από ελαττωματικό στύλο της
ΔΕΗ στην περιοχή του Βαρνάβα, σπινθήρες του οποίου έβαλαν
φωτιά στα ξερά χόρτα. Αρα οι κυβερνήσεις πρέπει να εξασφα-
λίσουν κονδύλια και να πιέσουν τη ΔΕΗ και τον ΔΕΔΔΗΕ να
εκπονήσουν σχέδιο για την υπογειοποίηση όλων των κα-
λωδίων – ιδιαίτερα εκείνων που διασχίζουν δασικές εκτάσεις
και δεν έχουν καμία επαφή με κατοικημένες περιοχές. Συγχρόνως
θα πρέπει να υπάρξει μια σοβαρή καμπάνια ενημέρωσης των
πολιτών –που θα ξεκινάει από το σχολείο– και θα εκπαιδεύει
τον κόσμο πώς να αποφεύγει κάθε ενέργεια που θα μπορούσε
να προκαλέσει πυρκαγιά. Αλλά και να καθοδηγεί πώς θα πρέπει
να προετοιμάσουν τα σπίτια τους που είναι κοντά σε δάσος
για το ενδεχόμενο φωτιάς (δεξαμενές νερού, γεννήτριες κ.λπ.).
Κυρίως, όμως, θα πρέπει η χώρα να προχωρήσει μέσω των δα-
σικών υπηρεσιών και των εθελοντών σε κάθε περιοχή στην
ολοκληρωμένη διαχείριση των δασών (καθαρισμός της εύφλεκτης
ύλης, δημιουργία ζωνών πυρασφάλειας, άνοιγμα δασικών
δρόμων για την πρόσβαση στο δάσος) ώστε να μην εγκατα-
λείπονται στην τύχη τους και μετατρέπονται σε μια εύφλεκτη
ζούγκλα. Ο πρόσφατος νόμος του υπουργείου Περιβάλλοντος
για τον καθαρισμό των ιδιωτικών οικοπέδων κινείται στη
σωστή κατεύθυνση. Ωστόσο χρειάζεται ολοκληρωμένη εθνική
στρατηγική για τα δάση μας, που εξακολουθούν να καλύπτουν
περίπου το ένα τρίτο της έκτασης της χώρας. Η αυστηροποίηση
της νομοθεσίας έναντι των εμπρηστών βάσει σχεδίου αλλά
και των εμπρηστών εξ αμελείας –που οδηγεί σε υψηλά πρόστιμα,
ακόμη και στη φυλάκιση των δραστών– είναι βέβαιο ότι θα
αναγκάσει πλέον τους πολίτες να συμπεριφέρονται πιο υπεύθυνα
και να τηρούν τους νόμους. Ενδεικτικό είναι ότι τα τελευταία
χρόνια, έως ότου να αλλάξει ο νόμος προς το αυστηρότερο, το
ποσοστό καταδίκης αυτών που συλλαμβάνονταν και διώκονταν
για εμπρησμό από πρόθεση δεν ξεπέρασε ποτέ το 2% των υπο-
θέσεων, ενώ προβλέπονταν ποινές-χάδι.

Πέρα όμως από το φόβητρο, το ζητούμενο είναι να καλ-
λιεργηθεί στον πολίτη κοινωνική συνείδηση και έγνοια για
το περιβάλλον που συνεχώς υποβαθμίζεται, δημιουργώντας
ολοένα πιο ασφυκτικές συνθήκες διαβίωσης για όλους μας
και κυρίως τις επόμενες γενιές.

Να ασχοληθούμε με 
το δάσος κι όχι τις φωτιές

Του ΝΟΤΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Nα το ξεκαθαρίσω από την αρχή: Δεν
ανήκω σε αυτούς που θεωρούν την πα-
ρουσία του Φειδία στην πολιτική υγιές
φαινόμενο, ούτε και υπερασπίζομαι την
άποψη που θέλει την εκλογή του «επα-
ναστατική» πράξη ενάντια στην χρεω-

κοπία του πολιτικού μας συστήματος. Αντιθέτως, υπο-
στηρίζω πως η παρουσία του είναι η άλλη όψη του
ιδίου νομίσματος, δηλαδή της επιδερμικότητας, της
απουσίας βάθους σκέψης, και όλης της αβάσταχτης
ελαφρότητας που μας σκεπάζει σαν αποπνιχτική σκόνη.
Κι αφού το ξεκαθάρισα, μπαίνω στο θέμα. Τις προάλλες
ο Φειδίας κυκλοφόρησε ένα βιντεάκι όπου ο ίδιος μαζί
με τον αντίστοιχό του Τουρκοκύπριο ινφλουένσερ προ-
σπάθησαν να μας υποδείξουν με ένα ομολογουμένως
απλοϊκό τρόπο, αλλά παρόλα αυτά ανθρώπινο και τρυ-
φερό, πως είναι η ώρα να αφήσουμε πίσω μας το τραυ-
ματικό παρελθόν και να ζήσουμε μαζί ειρηνικά. Το τι
επακολούθησε είναι εξόχως πιο ανησυχητικό από ότι
η όποια «απλοϊκή» –όπως λέχθηκε από διάφορους σο-
βαροφανείς– προσέγγιση των δύο ινφλουένσερ στο
εθνικό μας θέμα. Βρισιές, φανατισμός και ένας διαδι-
κτυακός «λιθοβολισμός» επειδή τάχα μου το εν λόγω
βίντεο «εξομοιώνει τον θύτη με το θύμα». Ακόμη κι αν
αυτός ο οχετός χαρακτηρισμών ανταποκρίνεται μόνο
σε ένα μικρό ποσοστό του κόσμου, δεν παύει να αποτελεί
σοβαρό λόγο ανησυχίας για κάθε σκεπτόμενο πολίτη.
Δεν τολμώ καν να σκεφτώ την πιθανότητα το ποσοστό
αυτό να μην είναι τόσο μικρό, παρότι τα σημάδια των
καιρών με υποψιάζουν προς αυτή την κατεύθυνση.
Διότι ό,τι και να διακηρύσσουν τα επίσημα χείλη, το
άγραφο «κείμενο» πίσω από τις «βαρυσήμαντες» αναρ-
τήσεις τους, υποδεικνύει πως το αφήγημα που συντηρεί
το τραύμα (και τη δικαίωση του τραύματος) παραμένει
αμετακίνητο χωρίς καμία προσπάθεια υπέρβασής του,
ώστε να προχωρήσουμε πιο κοντά στην σωτηρία του
τόπου και της ψυχής μας. Και είναι πραγματικά απορίας
άξιον γιατί στόχος του διαδικτυακού «λιθοβολισμού»
είναι το βίντεο του Φειδία και όχι π.χ. η ανάρτηση του
κ. Τορναρίτη όπου γράφει «Αμμόχωστος Βασιλεύουσα
κράτα ακόμα λίγο, θα επιστρέψουμε». Ή η ανάρτηση
της κα Δημητρίου όπου κλείνει με το απαράδεκτο:
«μέχρι να γυρίσουμε ξανά, μέχρι να προσκυνήσουμε
τα ιερά χώματά μας, μέχρι να είμαστε πραγματικά ελεύ-
θεροι». Αυτή την πλάνη της «πραγματικής ελευθερίας
των ιερών μας χωμάτων» που μας πλασάρεται εδώ και
πενήντα χρόνια για να χαϊδεύει ο κάθε καριερίστας
πολιτικός τα αυτιά των πονεμένων ανθρώπων, προς
ίδιον συμφέρον, γιατί την δεχόμαστε και την ανεχόμαστε;
Γιατί δεν έχουμε αποκτήσει επιτέλους την πολιτική
ωριμότητα να την μαυροπινακίσουμε ως εμπαιγμό της
νοημοσύνης και της αξιοπρέπειάς μας, αλλά μας φταίει
το βίντεο του Φειδία; Γιατί π.χ. δεν αντιδρούμε όταν
δημοσιογράφος του ΡΙΚ δεν αφήνει την κα Μαραγκού
να εκφράσει την άποψή της για το θέμα της Αμμοχώστου
επειδή αυτή δεν «εξυπηρετεί» τον σκοπό της εκπομπής
του να προτάξει τη μνήμη του τραύματος και όχι τρόπους
υπέρβασής του; Γιατί π.χ. δεν σπεύδουμε να αντιδρά-
σουμε όταν το ΔΗΚΟ ξεθάβει τον Μακάριο και τον
Σπύρο Κυπριανού στην προεκλογική του καμπάνια
επιλέγοντας τη συντήρηση του «μύθου» ηγετών που
θα ‘πρεπε να είχαν από καιρού αποκαθηλωθεί εξαιτίας
της ζημιάς που προκάλεσαν στο κυπριακό μας θέμα;
Αυτά γιατί δεν τα «λιθοβολούμε» διαδικτυακά, όπως
και πολλά άλλα όπου με σκοτεινά κίνητρα πολιτικάντηδες
προσπαθούν να μας κρατήσουμε σε μια πλάνη δικαίωσης
την οποία ταυτίζουν με τον πατριωτισμό επειδή έτσι
τους βολεύει; Η κα Ολγκίν το είπε ξεκάθαρα στην
ανοιχτή της επιστολή: «Οι Κύπριοι θα μπορούσαν να
έχουν μια πιο φωτεινή προοπτική αν μπορούσαν να
ξεπεράσουν την ιστορία του πόνου. Μόνο έτσι θα
γίνουν ανοιχτοί στην αλλαγή και θα πιστέψουν σε μια
ελπιδοφόρα εναλλακτική λύση». Αν αυτό είναι που
πραγματικά θέλουμε, τότε το βίντεο του Φειδία καμία
απολύτως βλάβη δεν προκαλεί, το αντίθετο. Άλλοι είναι
που επιμένουν να μας κρατούν εγκλωβισμένους στην
ιστορία του πόνου, κι αυτούς είναι που πρέπει να αρ-
χίσουμε επιτέλους να δαχτυλοδείχνουμε. 

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Το βίντεο του Φειδία
και η βλάβη μας

elenixenou11@gmail.com

Κάτοικοι δίνουν τιτάνια μάχη με τη φωτιά που άναψε στα προάστια της Αθήνας τη βδομάδα που πέ-
ρασε.

Τον Ιούλιο που πέρασε, η ανοχή
της κυπριακής κοινωνίας δοκι-
μαζόταν για ακόμη μία φορά κα-
θώς επιβεβαίωνε τον εγκλωβισμό
της στο μαζούτ. Ένας εγκλωβισμός
που μεταφραζόταν σε πρόστιμο

200 εκατομμυρίων ευρώ τον χρόνο σε ρύπους.
Διαπίστωνε όμως, παράλληλα, ότι θα φορτω-
νόταν στην πλάτη της ένα επιπλέον οικονομικό
βάρος. Αιτία των παραπάνω, αποτελούσε η
πολύ κακή συμφωνία για το τερματικό στο Βα-
σιλικό, που όχι μόνο ναυαγούσε μετά από εκ-
βιασμούς από τους Κινέζους, παρατυπίες και
κακούς χειρισμούς, αλλά και που εξελισσόταν
σε σκάνδαλο που ανάγκαζε την ευρωπαϊκή ει-
σαγγελία να παρέμβει. Ένα σκάνδαλο ολκής,
γιατί όσα άρχισαν να έρχονται στο φως της
δημοσιότητας ήγειραν συγκεκριμένα ερωτή-
ματα. Για ποιο λόγο η Πολιτεία επέμεινε στη
σύναψη μίας τόσο προβληματικής συμφωνίας;
Ποιες ήταν οι πραγματικές προθέσεις των πρω-
ταγωνιστών και ποιες οι οικονομικές επιπτώσεις
για το ίδιο το κράτος; Το πιο σοβαρό από όλα
όμως ήταν πως οι αποκαλύψεις του ναυαγίου
έστελναν το μήνυμα πως για ακόμα μία φορά
συγκεκριμένοι κύκλοι πλούτισαν εις βάρος των
πολιτών. Προσθέτοντας μία ακόμα τεράστια
κηλίδα στην εικόνα της χώρας. 

Όσο όμως κι αν το πολιτικό σύστημα δήλωνε
συγκλονισμένο από τις αποκαλύψεις τον πε-
ρασμένο μήνα, όσο κι αν κάποιοι ζητούσαν επι-
τακτικά μεν, αλλά κατόπιν εορτής, διαλεύκανση,
η αλήθεια είναι πως υπήρξαν προειδοποιήσεις
για το τι θα ακολουθούσε της συμφωνίας. Ο
Νίκος Αναστασιάδης είχε λάβει εμμέσως συ-
στάσεις από τις Βρυξέλλες προτού υπογραφεί
η συμφωνία. Εκφράστηκαν ανησυχίες τόσο για
την κατακύρωση μίας –όπως όλα έδειχναν–
φωτογραφικής σύμβασης με μία εταιρεία που
δεν είχε την ανάλογη πείρα να χειριστεί ένα
τόσο φιλόδοξο έργο, όσο και για την απόφαση
της κυβέρνησης στη συνέχεια να παραχωρήσει
επιπλέον 25 εκατομμύρια λόγω αύξησης του
χάλυβα, τη στιγμή που δεν υπήρχε τέτοια
πρόνοια στη συμφωνία. 

Και οι ανησυχίες και οι συστάσεις παραδόξως
αγνοήθηκαν. Ενδεικτικό ότι παρά τις ισχυρές
επιφυλάξεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, η κυ-
βέρνηση επέμεινε στην υλοποίηση της συμ-
φωνίας διαμηνύοντας πως αυτό το έργο θα
πρέπει να ολοκληρωθεί το συντομότερο. Έστω
κι αν αυτό ενδεχομένως συνεπαγόταν με την
απώλεια των 100 εκατομμυρίων που θα συνεί-
σφεραν οι Βρυξέλλες, προτάσσοντας μάλιστα
ως εναλλακτική το ενδεχόμενο κρατικού ομο-
λόγου. 

Ήταν άραγε οι πολιτικές πιέσεις για να συ-
νεχίσει η Κίνα να στηρίζει τη χώρα στο Συμβούλιο
Ασφαλείας που συνέτειναν σε αυτή την σκαν-
δαλώδη διαχείριση; Ήταν μήπως η ανάγκη της
να απεγκλωβιστεί από τα μεγάλα πρόστιμα ρύ-
πων; Η αλήθεια είναι πως η αίσθηση που δόθηκε
ήταν πως μετά το σκάνδαλο των πολιτογραφή-
σεων ένα ακόμα μεγάλο φαγοπότι στήθηκε,
αυτή τη φορά γύρω από το τερματικό. Ένα φα-
γοπότι το οποίο η κυβέρνηση είτε δεν αντιλή-
φθηκε εγκαίρως, είτε βολικά αγνόησε. Το τερ-
ματικό όμως αποτέλεσε το τελειωτικό κτύπημα
για την κυβέρνηση Αναστασιάδη. Γιατί πλέον
δεν είχε να διαχειριστεί μόνο την καχυποψία
ότι επί των ημερών της η διαπλοκή και η δια-
φθορά γιγαντώθηκαν. Είχε να αντιμετωπίσει
και την αίσθηση της πλήρους ανεπάρκειας.
Μία κυβέρνηση που για χρόνια κόμπαζε πως
ξέρει να κυβερνά, πως μπορεί να φέρει εις πέρας
μεγαλεπήβολα έργα. Μία κυβέρνηση που υπο-
σχόταν ανάπτυξη, έκανε –στο καλό σενάριο–
τόσο κακές πολιτικές εκτιμήσεις που κατέληξε
θύμα των εκβιασμών μίας κοινοπραξίας και
τελικά φέσωνε τους πολίτες εγκλωβίζοντας την
χώρα στο μαζούτ.

Μόνο που αυτό –δυστυχώς– δεν περιορίζεται
σε μία κυβέρνηση που ολοκλήρωσε την θητεία
της. Ο πρόεδρος σωστά παραδέχεται πως το
έργο δεν έπρεπε εξαρχής να δοθεί στην εν λόγω
εταιρεία. Ο ΔΗΣΥ ορθά ζητά πλήρη διαλεύκανση,
έτοιμος να συγκρουστεί για τα συμφέροντα.
Όμως τι θα έκαναν άραγε αν ένας ανεξάρτητος
θεσμός δεν εμπλεκόταν στην υπόθεση; Ο πρό-
εδρος μέσω επισκέψεων στις εγκαταστάσεις
πουλούσε μέχρι πρόσφατα το παραμύθι πως
όλα πήγαιναν ρολόι. Και η ηγεσία του Συναγερμού
επιχειρούσε να φιμώσει τον γενικό ελεγκτή, με
το πρόσχημα πως οι αποκαλύψεις του για το
σκάνδαλο θα στοιχίσουν στο κράτος. 

Η συμφωνία του τερματικού αποτελεί τον
καθρέφτη τού γιατί αυτή η χώρα θα συνεχίσει
να ηττάται. Μία χώρα που παρά τα σκάνδαλα
δεν έμαθε ποτέ πως ό,τι είναι ανήθικο σπάνια
μπορεί να είναι μακροπρόθεσμα βιώσιμο. Μία
άπληστη οικονομική και πολιτική ελίτ που συ-
νέχεια και με συνέπεια πλήττει την αξιοπιστία
της χώρας. Μία πολιτεία ανεπαρκής με θεσμούς
ανάπηρους. Το σκάνδαλο του τερματικού δεν
αποτελεί το πρώτο μεγάλο μας χαστούκι. Αποτελεί
όμως τη χαριστική βολή που αποδεικνύει για
ποιο λόγο η Κύπρος κατέληξε από πολλά υπο-
σχόμενο κράτος να αποτελεί απλώς ένα παρά-
δειγμα failed state. Και που καθημερινά επιβε-
βαιώνει τις προοπτικές του. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Γιατί αποτύχαμε ως κράτος 

economidoum@kathimerini.com.cy
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Κ άθε χρόνο, από τότε που
θυμάμαι τον εαυτό μου, ο
Δεκαπενταύγουστος είναι

μια πρώτης τάξεως ευκαιρία για
τους «σοφολογιότατους» της γε-
νιάς μου να επιδείξουν τη δια-
νοητική τους υπεροχή. Αφορμή,
οι τελετές που γίνονται στη Με-
γαλόχαρη της Τήνου, από όσους
πιστεύουν ότι αν γονατίσουν και
περάσει από πάνω τους η εικόνα
της, θα θεραπευθούν ή θα της
αποδώσουν τα χρέη τους, το τάμα
που της έκαναν όταν είχαν φτάσει
στα όρια της απελπισίας, εκεί
όπου ξέρεις ότι καμιά ανθρώπινη
δύναμη δεν μπορεί να σε σώσει
από τα δεινά σου. Οι «σοφολογιό-
τατοι» όλους αυτούς τους θεωρούν
αφελείς, τους σαρκάζουν, τους
απαξιώνουν ρίχνοντάς τους στο
πυρ το εξώτερον του πρωτογονι-
σμού. Τους εκμεταλλεύονται, λένε,
οι διάφοροι επιτήδειοι που απο-
κομίζουν οφέλη από την αφέλειά
τους. Και «σε τελευταία ανάλυση»,
όλα ανάγονται στην οικονομία.
Χλευάζουν επίσης και τους πολι-
τικούς, όπως ο κ. Χρυσοχοΐδης
φέτος. Εν τη σοφία τους, δεν ανα-
ρωτιούνται αν το οικονομικό όφε-
λος προκύπτει επειδή υπάρχει μια
πραγματική κοινωνική ανάγκη.
Και ότι αυτούς τους ανθρώπους
κανείς δεν τους υποχρεώνει να

συμμετάσχουν στην τελετή ή να
κάνουν δωρεές τάματα. Κανείς,
εκτός από την πίστη τους.

Ξεκαθαρίζω ευθύς εξαρχής ότι
δεν θα μπορούσα να είμαι ένας
απ’ αυτούς. Προσπαθώ, όμως, να
τους καταλάβω. Και σίγουρα δεν
αισθάνομαι ότι έχω το δικαίωμα
να τους περιφρονήσω ή να τους
χλευάσω. Ποιο θράσος σού επι-
τρέπει να χλευάσεις τη γερόντισσα
που έχει χάσει τα πάντα στη ζωή
της και αναζητά παρηγοριά στο
πένθος της Παναγίας; Προσπαθώ
να καταλάβω ποιοι είναι οι δεσμοί
με τον χριστιανισμό όσων προ-
σκυνούν στην Τήνο ή στη Λούρδη;
Και ποια είναι η δύναμη αυτής
της πίστης, η οποία, παρά τον συ-
στηματικό πόλεμο που έχει δεχθεί,
εξακολουθεί να αντιστέκεται και
να εμπνέει ένα μεγάλο μέρος των
κοινωνιών της Ευρώπης. Δεν θα
αναφερθώ στο Ισλάμ, όπου η εκ-
κοσμικευμένη αντίληψη είναι
στην παρανομία. Αναφέρομαι στις
ευρωπαϊκές κοινωνίες, με την εκ-
κοσμικευμένη παιδεία και την πο-
λιτική. Να προσθέσω και το Ισραήλ
το οποίο απ’ αυτήν την άποψη,
τη σχέση κοσμικού κράτους και
θρησκείας, είναι ευρωπαϊκό.

Είναι άθεη η Ευρώπη; Αν ναι,
είναι ο πρώτος άθεος πολιτικός
οργανισμός της ιστορίας της αν-

θρωπότητας. Μήπως θα πρέπει
να θυμηθούμε ότι οι πατέρες-ιδρυ-
τές της, οι χριστιανοδημοκράτες
Σουμάν, Αντενάουερ και Ντε Γκά-
σπερι, ήσαν και οι τρεις ένθερμοι
καθολικοί; Ο Ζακ Ντελόρ ήταν
αριστερός μεν, χριστιανός δε. Ο
Εκο είπε ότι η γλώσσα της Ευρώ-
πης είναι η μετάφραση. Ο Γκαίτε,
όμως, υποστήριζε ότι η γλώσσα
της Ευρώπης είναι ο χριστιανισμός.
Ο δε Καντ υποστήριζε ότι ο πολι-
τισμός μας ξεπήδησε από την πηγή
του Ευαγγελίου. Μήπως η Ευρώπη
έχει καταλήξει να είναι σήμερα
μια τεράστια γραφειοκρατική μη-
χανή που τρέφεται μόνον από τη
γεωπολιτική επειδή έχει χάσει την
πνευματικότητά της; «Ο ευρωπαϊ-
κός πολιτισμός καταρρέει και δεν
υπάρχει τίποτε για να τον αντι-
καταστήσει», έγραψε ο καθολικός
Μπερνανός το 1946, αν δεν κάνω
λάθος. Φαντασθείτε τι θα έγραφε
αν είχε ζήσει τη συνέχεια.

Χλευάζουμε τον πιστό που προ-
σκυνάει τη Μεγαλόχαρη στην Τή-
νο, όμως, δεν έχουμε να αντιπρο-
τείνουμε κάτι εξίσου ισχυρό με
την πίστη του. Ο μαρξισμός-λε-
νινισμός πάλεψε να αντικαταστή-
σει την παλαιά πίστη με τη δική
του ολοκαίνουργια. Γέρασε πριν
προλάβει να ωριμάσει. Αν μη τι
άλλο, οι «άγιοι» πατέρες του κα-

ταλάβαιναν ότι δεν μπορούσαν
να κερδίσουν τις κοινωνίες χωρίς
να τους προτείνουν κάποια πίστη
η οποία να ξεπερνάει τις συγκυ-
ριακές ισορροπίες δυνάμεων. Εγ-
καθίδρυσε μια ανθρώπινη θεο-
κρατία, η οποία αποδείχθηκε
απάνθρωπη, αφού ο άνθρωπος
δεν μπορεί να αναλάβει τις ευθύ-
νες του Θεού.

Φαντάζεστε την Ελλάδα χωρίς
την Εκκλησία της; Δεν έχω αν-
τίρρηση ότι πολλές φορές, ίσως
περισσότερες από όσες πρέπει,
η Εκκλησία δεν στέκεται στο ύψος
του ρόλου της. Δεν αντιλαμβάνεται
την ευθύνη της πνευματικότητας
σε έναν κόσμο που πάσχει από
πνευματική ανυδρία. Και ας δια-
θέτει στα αποθέματά της ένα τόσο
σημαντικό κεφάλαιο σκέψης. Η
Εκκλησία μας μου θυμίζει το κρά-
τος μας – διόλου περίεργο αφού
είναι δεμένη μ’ αυτό. Οπως το
κράτος μας δεν μπορεί να παράγει
υπεραξία από την αρχαία κληρο-
νομιά του και αρκείται στην προ-
σοδοφόρα εκποίησή του, έτσι και
η Εκκλησία. Δεν παράγει υπεραξία
από τη μακραίωνη πνευματική
της παράδοση. Ισως να την απε-
λευθέρωνε απ’ την αγκύλωση ο
διαχωρισμός της από το κράτος.

Θα τα πούμε ξανά αρχές Σε-
πτεμβρίου.

Η άθεη Ευρώπη είναι χριστιανική
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ν ομίζω ότι ένας πολιτισμός
αποτιμάται κατά κύριο λόγο
από τον τρόπο που πενθεί

και από τον τρόπο που γιορτάζει.
Και, ειλικρινά, δεν γνωρίζω κάποιον
που να καυχάται για τους σημερι-
νούς τρόπους. Στα μέρη μας ωστόσο
αυτοί οι, κάποτε αξεχώριστοι, τρόποι
είχαν για πολλούς αιώνες συγκε-
κριμένες εκφάνσεις κι εκφορές. Η
Παναγία, καλή ώρα, ακαμάτως με-
σίτευε υπέρ πλεόντων, οδοιπορούν-
των, νοσούντων, καμνόντων, αιχ-
μαλώτων και της σωτηρίας αυτών
και στάθηκε η καταφυγή των αναγ-
κεμένων, η παραμυθία των αδικου-
μένων, το αντιστύλι των οδυνομέ-
νων.

Τα παραπάνω δεν είναι θεολο-
γικά φληναφήματα αλλά ιστορικές
αποτιμήσεις από τις οποίες κάθε
άλλο παρά λείπουν τα τεκμήρια. Η
ταπεινή κόρη της Ναζαρέτ ήταν
ένα πρόσωπο εξόχως οικείο και
αγαπητό στον λαό. Ολα τα σπίτια
–ακόμη και τα πιο φτωχά ή κυρίως
αυτά– είχαν το εικονοστάσι τους
κι όλα τα εικονοστάσια είχαν εικόνα
της. Αυτή η οικειότητα και η αγάπη
θησαυρίστηκε σε αχειροποίητα ει-
κονίσματα και απέριττα ξωκλήσια
που στέγασαν απελπισμούς και
ανατάσεις. Η εγγύτητα προς το
πρόσωπό της εκφράστηκε εναργώς
με τα αμέτρητα, κυριολεκτικά, Θε-
οτοκονύμια και την πάγκοινη και
σπαρακτική επίκληση «βόηθα Πα-
ναγιά». Στη γλυκύτητα της Γυναίκας,
που ήταν κόρη των ανθρώπων και

μάνα Εκείνου που έκοψε την Ιστορία
στα δυο, προσέτρεχαν κι οι μικρο-
μάνες, ζητώντας της στα νανουρί-
σματά τους να συντροφεύει τα παι-
διά τους.

Πριν από τον Δεκαπενταύγουστο
οι άνθρωποι δέονταν, νήστευαν κι
άσπριζαν τις αυλές τους για να κα-
λοδεχτούν τη Δέσποινά τους. Πα-

ράδοξο κι ετούτο: να είναι, δηλαδή,
γιορτή ζωής και αφθαρσίας εγκώμιο
η Κοίμησή της! Δεύτερο Πάσχα,
Πάσχα του καλοκαιριού λογίζονταν
ο Δεκαπενταύγουστος και σε πολλά
μέρη στόλιζαν και περιέφεραν τον
Επιτάφιό της.

Η εκκλησιαστική εμπειρία βε-
βαιώνει ότι ο θάνατος στην επι-
κράτειά της δεν έχει ούτε τον πρώτο
ούτε τον τελευταίο λόγο. Γι’ αυτό
ανάβονταν κεριά στη χάρη της, γί-

νονταν γονυκλισίες στα εικονίσματά
της, τάματα σωρεύονταν στην ποδιά
της και πανηγύρια στήνονταν στο
όνομά της σε αυλόγυρους ναών και
ανοιχτωσιές. Οι κοινότητες συνά-
ζονταν γύρω από τα χοροστάσια
και, συχνά, δεξιώνονταν τους ξε-
νιτεμένους τους – ζώντες και τε-
θνεώτες. Οι πανηγυριστές φίλιωναν,
φιλιούνταν και πιάνονταν χέρι χέρι
σε κυκλωτικούς χορούς.

Η όπου γης ελληνική Ορθοδοξία
τον Δεκαπενταύγουστο φόραγε τα
καλά της για να αξιωθεί και να υπο-
δεχθεί την υπέρμαχο Στρατηγό της.
Ακόμα και την επανάκτηση της
αλωμένης Πόλης σε Εκείνη την
έταζε. «Πάλι με χρόνους με καιρούς
πάλι δικά σου θα ’ναι», της υπο-
σχόταν. (Η στενόκαρδη και επηρ-
μένη αλλαγή της κτητικής αντω-
νυμίας από «δικά σου» σε «δικά
μας» είναι σχετικά πρόσφατη λα-
θροχειρία και μια από τις, μάλλον,
λιγοστές συμβολές των λογίων μας
στην ιστορική αυτοσυνειδησία του
λαού μας, που μέχρι πρότινος πάν-
τως έδινε λόγο στα εικονίσματα
και όχι στους... οίκους αξιολόγη-
σης).

Σήμερα στοιχεία και στοιχειά
αυτής της ένσαρκης κάποτε γιορτής
συναντάμε ακόμη σε όλη την ελ-
ληνική επικράτεια. «Επιβιώματα»
αμέτοχα της τρυφερής γνησιότητας
του βιώματος της λαϊκής ευσέβειας.
Περισσότερο ομοιάζουν με προκα-
ταλήψεις συνεπείς σε μια ξεθυμα-
σμένη προσκοπική θρησκευτικό-

τητα αλλά παντελώς άσχετες με
τον συντριμμό της πίστης. Οπωσ-
δήποτε όμως ως φολκλορικά υπο-
λείμματα, όσο να πεις, εντυπωσιά-
ζουν τουλάχιστον τους αλλοδαπούς
επισκέπτες μας. Συνθεσάιζερ, νε-
οδημοτικές αθλιότητες, φαγοπότια,
ουίσκια και λουλουδοπόλεμος –
όλα αυτά που, τέλος πάντων, σω-
ρεύουν επιπλέον κόπωση και αφή-
νουν μετέωρες τις χειρονομίες και
τα χαμόγελα όλων την ώρα που το
πανελλήνιο ετοιμάζει τα μπαγκάζια
της επιστροφής του στην όχι και
τόσο ανεόρταστη καθημερινότητά
του. Σήμερα, λόγου χάριν, εορτά-
ζεται η Διεθνής ημέρα αδέσποτων
ζώων και κοντοζυγώνει η Παγκό-
σμια ημέρα κατά των κουνουπιών!

Μετά τον Θάνατο του Θεού, τη
δυσανεξία στη μεταφυσική και την
πλησίστια προσχώρησή μας στην
Culte de la Raison, όσο ιερό απέμεινε
στις ζωές μας, το ξέκανε η εθιμο-
τυπία.

Οπότε τι νόημα έχει η δική μου
μεμψιμοιρία με επισημάνσεις που
μεσούντος του Αυγούστου παρα-
βιάζουν θύρες ανοιχτές; Για να πω
την αλήθεια μάλλον κανένα, εκτός
από το να μην ξεχαστεί ότι η Πα-
ναγία, η Παντοχαρά, η Πάντων
χαρά (η «άλλη» χαρά) είναι μάνα,
μάνα πάντων και, κυρίως, να μην
περνιέται η ορφάνια μας και για
προνόμιο.

Ο κ. Θεόδωρος Ε. Παντούλας είναι συγ-
γραφέας.

«Κυρά μου, αν θα κρεμαστείς, κρεμιέται ο κόσμος όλος»
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ Ε. ΠΑΝΤΟΥΛΑ

Πέντε ρευστοί μήνες
στην παγκόσμια σκακιέρα

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Πέντε μήνες απομέ-
νουν έως τη στιγμή
που θα ορκιστεί ο
επόμενος πρόεδρος
των ΗΠΑ. Πέντε πο-
λύ ρευστοί και επι-

κίνδυνοι μήνες. Ολοι γνωρίζουν
ότι ο πρόεδρος Μπάιντεν βρίσκε-
ται σε τροχιά εξόδου. Η ισχύς και
η επιρροή του φθίνουν κάθε μέρα
που περνάει. Αυτό δεν θα ήταν
ιδιαίτερα αξιοσημείωτο αν δεν
βιώναμε μια περίοδο ασύλληπτης
γεωπολιτικής αστάθειας. Είναι
πολύ σπάνιο να υπάρχουν ταυ-
τόχρονα τόσο πολλά και εκρηκτικά
μέτωπα ανοιχτά. Ο πόλεμος στην
Ουκρανία μπαίνει ίσως στην τε-
λική φάση του, αλλά μοιάζει να

κρύβει ακόμη αρκετές εκπλήξεις.
Ο πόλεμος στη Μέση Ανατολή
βαθαίνει και επεκτείνεται. Η έν-
ταση ανάμεσα στην Κίνα και στην
Ταϊβάν παραμένει αμείωτη.

Οι ισχυροί παίκτες της παγκό-
σμιας πολιτικής σκακιέρας βλέ-
πουν τους επόμενους μήνες είτε
σαν ευκαιρία είτε σαν μια ασφυ-
κτική προθεσμία. Ο Νετανιάχου
εκτιμά πως ο Μπάιντεν θα έχει
όλο και λιγότερη δύναμη, ενώ θα
παραμένει εγκλωβισμένος στο
δόγμα της απόλυτης στήριξης στο
Ισραήλ. Πρακτικά, αυτό σημαίνει
ότι θα τραβάει τα πράγματα στα
άκρα, όσο τον παίρνει. Στόχος, η
πολιτική του επιβίωση. Αλλά και,

αν είναι εφικτό, ο εξαναγκασμός
σε φυγή από τη Γάζα και τη Δυτική
Οχθη όσο περισσότερων Παλαι-
στινίων.

Ο Πούτιν έκανε την αντεπίθεσή
του και βασικά περιμένει να φύγει
ο Μπάιντεν, τον οποίο θεωρεί τον
βασικό του αντίπαλο στη Δύση.
Προφανώς προτιμά τον Τραμπ
στην εξουσία ή μια αδύναμη Χάρις,
που δεν θα μπορεί εύκολα να εξα-
σφαλίσει τη στήριξη του Κογκρέ-
σου σε περαιτέρω ενίσχυση του
Κιέβου. Αυτά τα γνωρίζει όμως και
ο Ζελένσκι, ο οποίος καταλαβαίνει
ότι κάποια στιγμή το 2025 θα έλθει
η ώρα της τελικής διαπραγμάτευ-
σης. Και γι’ αυτό προσπαθεί και
εκείνος να ενισχύσει τα χαρτιά
του με απρόβλεπτες κινήσεις.

Ο κίνδυνος είναι κάποιος να
δοκιμάσει κάτι εντελώς απρόβλε-
πτο και επικίνδυνο τους επόμενους
πέντε μήνες, θεωρώντας πως η
μακρά έξοδος του Μπάιντεν από
τη σκηνή αποτελεί μια μοναδική
ευκαιρία να το πράξει χωρίς συ-
νέπειες. Μπορεί να είναι ο Πούτιν,
μπορεί το Ιράν, ακόμη και η Κίνα.
Ή οποιοσδήποτε άλλος ηγέτης
που βλέπει την Αμερική σε βαθιά
κρίση και τον μετα-αμερικανικό
κόσμο να ανατέλλει.

Προς το παρόν, όλοι προσπα-
θούν να μαντέψουν ποιος θα κερ-
δίσει τις εκλογές του Νοεμβρίου,
οι οποίες έγιναν ξαφνικά πολύ πιο
απρόβλεπτες και ενδιαφέρουσες.
Και κατόπιν να προβλέψουν τι θα
σημάνει για την αμερικανική εξω-
τερική πολιτική η επικράτηση
του Τραμπ ή η νίκη της Χάρις. Οι
περισσότεροι συμφωνούν ότι η
εκλογή της σημερινής αντιπρο-
έδρου θα σημάνει τη συνέχιση
της σημερινής εξωτερικής πολι-
τικής, σε μια πιο «λάιτ» εκδοχή.
Και πως ο Τραμπ θα «κάνει παι-
χνίδι» χωρίς κανένα θεσμικό ή
άλλο ανάχωμα να τον φιλτράρει,
όπως συνέβη στην πρώτη του θη-
τεία.

Οι ηγέτες των τριών
ισχυροτέρων ευρω-
παϊκών κρατών,
Βρετανίας, Γαλλίας
και Γερμανίας, επι-
κοινώνησαν με τον

πρόεδρο του Ιράν Μασούντ Πε-
ζεσκιάν, ζητώντας να άρει την
απειλή αποδόσεως στρατιωτικών
αντιποίνων στο Ισραήλ, που ορ-
γάνωσε τη δολοφονία του ηγέτη
της Χαμάς Ισμαήλ Χανίγια στην
Τεχεράνη στις 31 Ιουλίου.

Το διάβημα απορρίφθηκε από
τον εκπρόσωπο του υπουργείου
Εξωτερικών του Ιράν, Νασέρ Κα-
ναανί. Την επομένη, ημέρα Τρίτη,
ο επικεφαλής του Στέιτ Ντιπάρ-
τμεντ Αντονι Μπλίνκεν ανέβαλε
την προγραμματισμένη επίσκεψή
του στο Ισραήλ, στην Αίγυπτο και
στο Κατάρ, με στόχο την επίτευξη
μιας συμφωνίας καταπαύσεως
του πυρός στη Γάζα.

Διερωτάται, βέβαια, κανείς πώς
είναι δυνατόν να ευδοκιμήσουν
συνομιλίες στις οποίες δεν μετέχει
η Χαμάς. Και με δεδομένο ότι το
Ισραήλ ουδέποτε αναγνώρισε τις
κόκκινες γραμμές των αντιπάλων
του, αφού έχει τη βεβαιότητα ότι
οι Ηνωμένες Πολιτείες θα επέμ-
βουν στρατιωτικώς για να το προ-
στατεύσουν. Ο λόγος ως εκ τούτου
περί «εικονικής διπλωματίας», κά-
ποιου τύπου, σε μια προεκλογική
περίοδο στις ΗΠΑ, με ό,τι συνε-
πάγεται αυτό.

Εχουν περάσει εκατό χρόνια
από το τέλος του Μεγάλου Πολέ-
μου, οπότε με τη διάλυση των αυ-
τοκρατοριών –Αψβούργων και
Οθωμανών– που προώθησε με-
θοδικά ο πρόεδρος Γούντροου
Ουίλσον, ετέθησαν οι βάσεις της
αμερικανικής ηγεμονίας στην Ευ-
ρώπη. Οχι όμως στη Σοβιετική
Ενωση, τη διάδοχο της αυτοκρα-
τορίας των Τσάρων.

Μετά τον Δεύτερο Παγκόσμιο
Πόλεμο η αμερικανική ηγεμονία
στη Δυτική Ευρώπη εδραιώθηκε.

Η άφρων συμμαχία Γαλλίας, Βρε-
τανίας και Ισραήλ και o πόλεμος
που εξαπέλυσαν εναντίον της να-
σερικής Αιγύπτου το 1956, όπως
επίσης o κίνδυνος να περιέλθουν
οι αραβικές χώρες στη σφαίρα
επιρροής της ΕΣΣΔ, ώθησε τις
Ηνωμένες Πολιτείες να παρακάμ-
ψουν τις «ιμπεριαλιστικές δυνά-
μεις» της Ευρώπης και να αναλά-
βουν την ευθύνη της περιοχής.

Η Pax Americana που είχε επι-
βληθεί στην Ευρώπη –με την ΕΣΣΔ
να αποτελεί το αντίπαλον δέος–
μεταφέρθηκε στη Μέση Ανατολή
και σταδιακώς το Ισραήλ αναδείχ-
θηκε σε προκεχωρημένο φυλάκιο
των ΗΠΑ στην περιοχή, εντάσ-
σοντας το κράτος αυτό στη δια-
μάχη Ανατολής και Δύσεως. Εξ
ου και η δέσμευση των Αμερικα-
νών για την ασφάλεια του Ισραήλ,
που δεν ισχύει για άλλη συμμαχική
χώρα των ΗΠΑ. Αυτό ήταν το μέγα
επίτευγμα του Χένρι Κίσινγκερ.

Η Pax Americana λειτούργησε
εν μέρει, διακοπτόμενη από πο-
λέμους, έως ότου η Ρωσία απο-
σύρθηκε σταδιακώς από την πε-
ριοχή. Για να αρχίσουν στη συ-
νέχεια μονομερείς στρατιωτικές
επεμβάσεις των ΗΠΑ με Eυρω-
παίους συμμάχους τους στο Ιράκ,
στη Συρία, στη Λιβύη και στο Αφ-
γανιστάν.

Χώρες καταστράφηκαν περί-
που ολοσχερώς. Εξανδραποδισμός
εκατομμυρίων ατόμων. Στρατιές
προσφύγων δημιουργήθηκαν. Και
ξαφνικά τα λόγια που απηύθυνε
ο Καλγάκος, ο ηγέτης της Καλη-
δονιακής Συνομοσπονδίας, στους
στρατιώτες του όταν αντιμετώ-
πιζαν τον ρωμαϊκό στρατό του
Γάιου Αγρίκολα, στη βόρεια Σκωτία
το 84 μ.Χ., ηχούν επίκαιρα στη
Μέση Ανατολή, στις μέρες μας. 

«Ονομάζουν την κλοπή, τις
σφαγές, τη λεηλασία αυτοκρατο-
ρία. Δημιουργούν μία έρημο και
την αποκαλούν ειρήνη», κατά πως
γράφει ο Τάκιτος.

Pax Americana
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ
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<<<<<<

Μέχρι την ορκωμοσία
του επόμενου προ-
έδρου των ΗΠΑ, κάποι-
ος από τους ισχυρούς
παίκτες μπορεί να δο-
κιμάσει κάτι εντελώς
απρόβλεπτο και επικίν-
δυνο.

<<<<<<

Παράδοξο να είναι
γιορτή ζωής και αφθαρ-
σίας εγκώμιο η Κοίμη-
ση της Παναγίας! Δεύ-
τερο Πάσχα, Πάσχα του
καλοκαιριού λογίζον-
ταν ο Δεκαπενταύγου-
στος και σε πολλά μέρη
στόλιζαν και περιέφε-
ραν τον Επιτάφιό της.

Μην ανησυχείτε. Ο δήμαρχος έχει πει ότι θα μειώσει τη θερμοκρασία κατά 5 βαθμούς Κελσίου.
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Την ίδια μέρα, τα δύο
Ιράν. Το ένα: «Ο στρατός
των φρουρών της ισλα-
μικής επανάστασης
πραγματοποιεί στρατιω-
τικά γυμνάσια στα δυ-

τικά τμήματα της χώρας, τα οποία θα
συνεχιστούν μέχρι αύριο Τρίτη», (Irna,
11/8). Την προηγούμενη μέρα ο βοηθός
αρχηγός των φρουρών της ισλαμικής
επανάσταση δήλωσε ότι το Ιράν «είναι
έτοιμο με διαταγή της ηγεσίας του να
επιφέρει σκληρή τιμωρία στο Ισραήλ»,
(Reuters, 10/8). Προηγήθηκε ο ανώ-
τατος ηγέτης αγιατολάχ Αλί Χαμενεΐ,
ορκίστηκε «αυστηρή τιμωρία» στο Ισ-
ραήλ», (Irna, 31/7).

Το άλλο: O νέος πρόεδρος του Ιράν,
καρδιοχειρούργος στο επάγγελμα, Μα-
σούντ Πεζεσκιάν, διόρισε τον Αμπάς
Αράγκτσι στη θέση του υπουργού Εξω-
τερικών «που διετέλεσε πρεσβευτής
του Ιράν σε διάφορες χώρες και έπαιξε
κρίσιμο ρόλο στις συνομιλίες για τη
συμφωνία για το πυρηνικό πρόγραμμα
του Ιράν το 2015 με τις έξι παγκόσμιες
δυνάμεις –από το οποίο αποχώρησαν
οι ΗΠΑ επί προεδρίας Τραμπ και επέ-
βαλαν ξανά κυρώσεις στο Ιράν το 2018.
Ο Αμπάς Αράγκτσι αργότερα ήταν επι-
κεφαλής διαπραγματευτής κατά τη
διάρκεια των πολυμερών διαπραγμα-
τεύσεων -τελικά μη επιτυχημένων-
που είχαν ως στόχο την αναζωογόνηση
της συμφωνίας του 2015 μέσω έμμεσων
διαπραγματεύσεων με την Ουάσιγ-
κτον», (Reuters, 8/8). 

Επίσης, ο νέος πρόεδρος του Ιράν
«επαναδιόρισε τον Mohammad Eslami
ως επικεφαλής του Οργανισμού Πυ-
ρηνικής Ενέργειας της χώρας του»

(9/8), και, όπως του ανέφερε «εξαιτίας
της πολύτιμης διοικητικής σου εμπει-
ρίας, σε διορίζω και αντιπρόεδρο της
κυβέρνησης», (Reuters, 10/8). Κάτι

ίσως ασήμαντο για πολλούς, για το
Ιράν όμως έχει σημασία: Ο πρόεδρος
Πεζεσκιάν ονόμασε την Farzaneh Sa-
deq υποψήφια για τη θέση της υπουρ-
γού Μεταφορών –αν ο διορισμός της
επικυρωθεί από το Κοινοβούλιο θα
είναι μόλις η 2η γυναίκα υπουργός
στην ιστορία της ισλαμικής δημοκρα-
τίας», (Reuters, 11/8).

Το σκηνικό: η απάντηση Ιράν στο
Ισραήλ εξαιτίας της δολοφονίας Χα-
νίγιε, φαίνεται να είναι η πιο πιθανή
εξέλιξη των πραγμάτων. Ωστόσο, σύμ-
φωνα με δημοσίευμα του Iran Inter-
national «ο νέος πρόεδρος Μασούντ
Πεζεσκιάν έχει εισηγηθεί στον ανώ-
τατο ηγέτη της χώρας να αποφύγει

άμεση επίθεση στο Ισραήλ», (Καθη-
μερινή, 8/8).

Το Ιράν στηρίζει (στρατιωτικά, οι-
κονομικά), Χεσμπολάχ, Χαμάς, Χούθι.
Ο στρατιωτικός και πολιτικός αντα-
γωνισμός με το Ισραήλ δεν έχει όρια
και αυτή τη στιγμή φαίνεται εκτός
ελέγχου. Λύση εύκολη και απλή δεν
φαίνεται στον ορίζοντα. Αλλά η μόνη
μακροχρόνια βιώσιμη λύση είναι η
επανένταξη του Ιράν στο διεθνές πε-
δίο, όπως συμφωνήθηκε το 2015 με-
ταξύ Ιράν και Η.Ε./Ε.Ε. συν ΗΠΑ, Γαλ-
λία, Μ.Β., Ρωσία, Κίνα και για πρώτη
φορά Γερμανία. Η συμφωνία προνο-
ούσε τερματισμό των κυρώσεων κατά
Ιράν με εποπτεία του πυρηνικού του
προγράμματος από τα Η.Ε. Οι επιλογές
Μασούντ Πεζεσκιάν (Α. Αράγκτσι, Μ.
Εσλάμι) μιλούν από μόνες τους. 

Οι δυσκολίες πολλές, καθώς ο τε-
λικός λόγος ανήκει στον Χαμενεΐ. Σω-
στά, αλλά και το 2015 ήταν ο ίδιος εκεί
και παρά τις αντιδράσεις στην προ-
σπάθεια Ζαρίφ, έδωσε την έγκρισή
του στη συμφωνία. Δύσκολο διεθνές
περιβάλλον, οι ΗΠΑ σε εκλογική πε-
ρίοδο, ο ΥΠΕΞ τους Α. Μπλίνκεν συ-
νήθως πάει περιοδείες. Ο αποχωρών
ΥΠΕΞ της Ε.Ε. Ζ. Μπορέλ απεδείχθη
κατώτερος των περιστάσεων σε αν-
τίθεση με την προκάτοχό του βαρώνη
Άστον που έπαιξε καθοριστικό ρόλο
στην επιτυχία του 2015. Σε αυτή τη
σκληρή συγκυρία –πολύ κοντά σε πε-
ριφερειακή σύγκρουση με απρόβλεπτες
διαστάσεις– ο Μ. Πεζεσκιάν προτείνει
ένα μικρό παράθυρο ευκαιρίας για την
περιοχή...

Ενας καρδιοχειρούργος με... μήνυμα
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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A

Βρετανοί λουόμενοι χαλαρώνουν στο Jesus Lido στο Κέιμπριτζ της Βρετανίας καθώς την περασμένη Δευτέρα η θερμοκρασία έφτασε τους 34
βαθμούς Kελσίου και θεωρήθηκε η πιο ζεστή μέρα του χρόνου μέχρι σήμερα.

www.larkoslarkou.org.cy

Καθώς ο «Δεκαπενταύγουστος» σημα-
τοδότησε, φέτος, μισό αιώνα από τη
δεύτερη φάση της τουρκικής εισβολής
στην Κύπρο, το 1974, τον «Αττίλα 2»,
η πάροδος μισού αιώνα από τα γεγονότα
που σφράγισαν την τύχη της Κύπρου

τον 20ό αιώνα επιτρέπουν τόσο την κατάρριψη των
μύθων σε σχέση με το 1974 όσο και την εξαγωγή
ασφαλών συμπερασμάτων –δεδομένου ότι κατά την
δεύτερη φάση της τουρκικής εισβολής ο πόλεμος χά-
θηκε, επί του πεδίου. 

Συχνά στην Κύπρο το τραύμα της απώλειας του
36,2% της κυπριακής επικράτειας, το πλέγμα της ελ-
ληνικής εμπλοκής –λόγω Χούντας– και του κυπριακού
αποτυπώματός της στο πραξικόπημα, και η αναπα-
ραγωγή του πολιτικού, πλέον, αφηγήματος η «Κύπρος
κείται μακράν» –έναντι της ιστορικής κατανόησης
του γεγονότος– δημιουργούν μύθους, ακατάρριπτους
κι ανθεκτικούς στον χρόνο, όπως τον «φάκελο της
Κύπρου που παραμένει κλειστός». Δημιουργούν ένα
συναισθηματικό φορτίο τύψεων, στρεβλώσεων και
υποθετικών σεναρίων τύπου “what if” για το αν η Κύ-
προς δεν είχε προδοθεί και αν ο πόλεμος δεν χάνονταν. 

Ο βασικός μύθος του 1974 που μισό αιώνα δεν πα-
ραδεχόμαστε, ακόμη, ανοικτά σε Κύπρο και Ελλάδα
είναι πως το καλοκαίρι του 1974 χάσαμε τον πόλεμο.
Ηττηθήκαμε, επί του στρατιωτικού πεδίου, επιχειρη-
σιακά και στρατηγικά από τις τουρκικές ένοπλες δυ-
νάμεις. Ούτε οι καταδρομείς στον Πενταδάχτυλο, ούτε
οι ηρωισμοί των στρατιωτών της ΕΛΔΥΚ, ούτε τίποτε
άλλο δεν ανέτρεψε την ουσία των στρατιωτικών επι-
χειρήσεων της Τουρκίας, που κέρδισε τον πόλεμο,
επέβαλε τα τετελεσμένα της επί του εδάφους, και το
αποτέλεσμα αυτών παραμένει σήμερα, εμφανές, μισό
αιώνα μετά. Ούτε τα F-4, ούτε το αν η Ελλάδα θα εμ-
πλέκονταν σε ένα ελληνοτουρκικό πόλεμο για την
Κύπρο, ούτε αν ο Χ μαχητής –που έκανε το ακατόρθωτο
επί του πεδίου– αλλάζουν κάτι από το αποτέλεσμα
της de facto κατοχής και η Ιστορία δεν γράφεται με
υποθετικές προκείμενες αλλά από τα ίδια τα γεγονότα
–οφείλει ωστόσο να εξετάζεται μακριά από μυθεύματα,
ιδεοληψία και συντήρηση μύθων ως άλλοθι για την
κατάρρευση που ξεκίνησε πενήντα χρόνια πριν, μετά
την 14η Αυγούστου. 

Οι μύθοι του 1974 δημιούργησαν και συντηρούν
μια σειρά μύθων που μας ακολουθούν μέχρι και σήμερα
με αφορμή την συζήτηση για την επίλυση του Κυ-
πριακού και την απαλλαγή από το απαράδεκτο στάτους
κβο της τουρκικής κατοχής και της διαίρεσης της πα-
τρίδας μας. Ο ισχυρότερος μύθος είναι αυτός του ότι
«η μοναδική λύση είναι η απελευθέρωση» -φωτογρα-
φίζοντας ουσιαστικά την αρχή στρατιωτικών επιχει-
ρήσεων που θα απελευθερώσουν το 36,2% της κυ-
πριακής επικράτειας και θα την επιστρέψουν στον
αποτελεσματικό έλεγχο της Κυπριακής Δημοκρατίας.
Είναι ένα σύνθημα, χωρίς ουσία, που αγνοεί το πώς
δουλεύει ο πόλεμος ως έννοια, ως διεξαγωγή και ως
«μικροοικονομία», αλλά και τι πραγματικά αποτελεί
σε φιλοσοφικό επίπεδο. Και αναπαράγεται, όχι τυχαία,
από αυτούς που για το 1974 αναπαράγουν τους μύθους
του «φυλακόβιου, υπό την επήρεια ναρκωτικών
Τούρκου στρατιώτη», του «ηρωικού Ελδυκάριου που
με ένα αντιαρματικό έκαψε πολλά τουρκικά άρματα»,
του «εθνοπροδότη Καραμανλή» και του «Ελληνοκύπριου
που δεν αγοράζει οπλικά συστήματα και ψωνίζει στα
Κατεχόμενα». 

Ας σοβαρευτούμε επιτέλους. Από τα τραγικά γε-
γονότα του 1974, μισό αιώνα μετά, πρέπει να κρατή-
σουμε το σπουδαιότερο μάθημα. Το πως χάνονται οι
πόλεμοι επί του πεδίου. Ας μην θεωρούμε πως μισό
αιώνα μετά το 1974, ένα αιώνα και δύο χρόνια μετά
από το 1922 και ένα αιώνα και 27 χρόνια μετά το 1897
σε Κύπρο και Ελλάδα θα κερδίσουμε τον επόμενο πό-
λεμο που θα εμπλακούμε. Μπορεί να τον κερδίσουμε,
μπορεί ωστόσο και τον χάσουμε. Συνεπώς ας σκοτώ-
σουμε οριστικά τους μύθους του 1974 και ας σκεφτούμε,
επιτέλους, χωρίς συνθήματα.

Οι μύθοι του 1974
Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Eνα κράτος αδιαίρετο,
ενιαίο, ομοούσιο που
γίνεται ομοσπονδία,
λέμε εμείς. Δύο κράτη
ανεξάρτητα, κυρίαρ-
χα, ετερόνομα που γί-

νονται ομοσπονδία, λένε οι άλλοι.
Δύο δόγματα για τη φύση του Κυ-
πριακού. Οι πιο απλοί συντελεστές
της εξίσωσης κάτω από τις λέξεις
και τα όσα έγιναν τις τελευταίες
δεκαετίες στη διαδικασία που κρατά
κλειδωμένες τις δυνατότητες και
απασχολημένο το ανθρώπινο δυ-
ναμικό της χώρας.

Όλα τα υπόλοιπα, η χαλαρότητα
ή μη του κράτους, οι εξουσίες και
το από πού εκπορεύουν και πού
διαχέονται, είναι τα εργαλεία με
τα οποία τα δύο δόγματα παν-
τρεύονται ούτως ώστε οι πολιτικές
τάξεις των δύο πλευρών και η τουρ-
κική και η ελληνική εξωτερική πο-
λιτική να μπορέσουν μια μέρα να
δηλώσουν όλες νικήτριες.

Σε τόσα χρόνια Κυπριακού γυ-
ρίζουμε γύρω από τις ίδιες εποικο-

δομητικές ασάφειες. Ασάφειες όχι
μόνο μεταξύ των κοινοτήτων, αλλά
και στο εσωτερικό τους. 

Η ομοσπονδία για τους Ελλη-
νοκύπριους διασφαλίζει μεν την
ενότητα του κράτους, και μαζί την
ελευθερία στη διακίνηση και τη
διαμονή (αυτό σημαίνουν στην
πράξη τα τσιτάτα της «απελευθέ-
ρωσης» και του «τερματισμού της
κατοχής»). Ταυτόχρονα όμως απο-
δέχεται την πραγματικότητα της
ύπαρξης δύο αποκλινουσών κοι-
νωνιών που θα συνεχίσουν να
έχουν ξεχωριστές πολιτειακές δομές
–κάτι που θέλει και ο μέσος Ε/κ,
τουλάχιστον των γενιών του εμ-
φυλίου της δεκαετίας του 1960, και
της εισβολής του 1974, χωρίς να
το παραδέχεται.

Για τους Τουρκοκύπριους, όπως
το αντιλαμβάνομαι από την περιο-
ρισμένη μου οπτική ως Ελληνοκύ-
πριος, η ομοσπονδία διασφαλίζει
την αυτονομία την οποία ζητούν
μετά από όσα έγιναν μέχρι τη δε-
καετία του 1970, αλλά και τη συμ-

μετοχή σε ένα συντεταγμένο (σε
έναν βαθμό) κράτος εντός της Ε.Ε.,
χώρια και αγαπημένοι από την Τουρ-
κία. Η οποία, υποθέτω, είναι ανάλογα
με το κάθε άτομο κάπου μεταξύ κα-
τοχικής δύναμης και αδελφής χώ-
ρας. Η οποία δεν είναι ξένη, όμως
καλύτερα να παραμένει διακριτή.

Αν τελικά ο Ερσίν Τατάρ εξα-
ναγκαστεί να χαλαρώσει τη στάση
του (όπως είχε γίνει και με τον Ντερ-
βίς Έρογλου), η τουρκική πλευρά
θα κληθεί να συζητήσει και να πα-
ρουσιάσει τη «λύση των δύο κρα-
τών» με έναν πιο ευέλικτο τρόπο,
αν δεν θέλει να στριμωχτεί. Γιατί
η τουρκική πλευρά δεν είναι τόσο

παντοδύναμη και ικανά μακιαβε-
λική όσο θέλει να την παρουσιάσει
η ε/κ ηγεσία και οι απολογητές της
διαχρονικά για να καλύψουν την
ανεπάρκειά τους. Έχει μεν περισ-
σότερη στρατηγική σκέψη από
εμάς, αλλά και αυτή άγεται από τη
μικροπολιτική, τις συνθήκες και
τις ανάγκες.

Η «λύση των δύο κρατών» για
την οποία μιλά η άλλη πλευρά δεν
ερμηνεύεται μόνο ως το 194ο κρά-
τος-μέλος του ΟΗΕ ή το 28ο κρά-
τος-μέλος της Ε.Ε. Από τις δηλώσεις
που γίνονται και από τα πραγματικά
εμπόδια στην προοπτική μιας πλή-
ρους ανεξάρτητης «ΤΔΒΚ», προ-
κύπτουν και άλλες πιθανότητες.
Όπως η μετάβαση σε έναν τουρ-
κοκυπριακό μακροχρόνιο –με τα
κατεχόμενα εδάφη να αναγνωρί-
ζονται από κάποιους αλλά όχι από
άλλους– και τη βόρεια Κύπρο στρα-
τιωτική βάση για το τουρκικό κρά-
τος και πλυντήριο διαφθοράς για
το τουρκικό παρακράτος. 

Η συνομοσπονδία όμως, με απο-

δοχή κάποιας κυριαρχίας, μπορεί
επίσης να παρουσιαστεί ως «λύση
δύο κρατών». Όπως και η χαλαρή
ομοσπονδία δύο κρατών εντός της
Ε.Ε. Ή η χαλαρή ομοσπονδία που
θα παρουσιάζεται ως συνομοσπον-
δία δύο κρατών εντός της Ε.Ε. (ανε-
ξάρτητα αν η Ε.Ε. συνεχίζει να ανα-
γνωρίζει μόνο ένα κράτος). 

Αυτές φυσικά είναι ερμηνείες
για την τουρκική θέση, την τουρ-
κοκυπριακή θέση και τα περιθώρια
μεταξύ και εντός των δύο. Πρέπει
να ερμηνεύουμε βάσει της λογικής
και των δεδομένων, και όχι βάσει
αυτού που θα θέλαμε να δούμε.
Από την άλλη όμως, πρέπει να εί-
μαστε ευέλικτοι στις ερμηνείες
ώστε να μην επαναπαυθούμε ρου-
φώντας το ναρκωτικό της τουρκικής
αδιαλλαξίας και να πιαστούμε απρο-
ετοίμαστοι.

Αν υπάρχει η παραμικρή πιθα-
νότητα να επιστρέψουμε σε συζή-
τηση για κάποιου είδους ομοσπον-
δία πρέπει να την αρπάξουμε και
να τη φέρουμε στα μέτρα μας τώρα.

Κάθε «σχέδιο» είναι και χειρότερο,
αλλά αυτό το αξίωμα δεν είναι από-
λυτο. Όταν δουλέψουμε σοβαρά
και εντατικά, όπως έγινε επί Χρι-
στόφια - Ταλάτ και επί Αναστασιάδη
- Ακιντζί, μπορούν να υπάρξουν
βελτιώσεις.

Η σημαντικότερη βελτίωση αυτή
τη στιγμή θα ήταν η διαδικασία να
διεξαχθεί με πλήρη, συνεχή, καθαρή
και προληπτική επεξήγηση στους
πολίτες, και με συμμετοχή τους
στην ανατροφοδότηση των συζη-
τήσεων. Η ε/κ ηγεσία δηλαδή θα
πρέπει να ακούει ιδέες, εισηγήσεις
και αντιρρήσεις επί της ουσίας, και
όχι μόνο δημοσκοπήσεις για τη δη-
μοφιλία του ΠτΔ. Και πρέπει οι μη-
χανισμοί στους οποίους να κατα-
λήξουμε να έχουν εξελικτική δυ-
ναμική, ούτως ώστε αν οι πολίτες
θελήσουν χαλαρό κεντρικό κράτος
ή όλο και πιο ισχυρό κεντρικό κρά-
τος, να μπορούν να το προωθούν
μέσω της ψήφου τους.

Χαλαρή, σφιχτή, μελάτη ομοσπονδία
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<<

Σε τόσα χρόνια 
Κυπριακού γυρίζουμε
γύρω από τις ίδιες 
εποικοδομητικές 
ασάφειες.

<<<<<<<

Ο στρατιωτικός και πολιτι-
κός ανταγωνισμός με το 
Ισραήλ αυτή τη στιγμή φαί-
νεται εκτός ελέγχου. H μό-
νη μακροχρόνια βιώσιμη
λύση είναι η επανένταξη
του Ιράν στο διεθνές πεδίο. 

Σε αυτή τη σκληρή συγκυρία –πολύ κοντά σε περιφερειακή σύγκρου-
ση με απρόβλεπτες διαστάσεις– ο νέος πρόεδρος του Ιράν Μασούντ
Πεζεσκιάν προτείνει ένα μικρό παράθυρο ευκαιρίας για την περιοχή...
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Η έκκληση για ενί-
σχυση των ανεξάρ-
τητων αρχών γίνεται
όλο και πιο επιτακτι-
κή μετά τα αποτελέ-
σματα των γαλλικών

εκλογών, που έφεραν τον ακροδεξιό
σχηματισμό των Le Pen - Bardella
προ των θυρών της εξουσίας. Είναι
εξάλλου γνωστό ότι στο διάστημα
που μεσολάβησε από την προκή-
ρυξη έως τη διεξαγωγή των βου-
λευτικών εκλογών, ο πρόεδρος Μα-
κρόν τοποθετούσε ανθρώπους τού
δημοκρατικού τόξου σε νευραλγικά
πόστα, όσο βέβαια του το επέτρε-
παν τα όρια της διακριτικής του
εξουσίας. Τόσο η ιδέα της προστα-
σίας του κράτους από επικίνδυνες
κυβερνήσεις, όσο και η προστασία
της κοινωνίας από επικίνδυνους
πολιτικούς ή από τον ίδιο της τον
εαυτό, μπορεί να φαίνονται θελ-
κτικές, ωστόσο ενέχουν μεγάλους
κινδύνους. Μάλιστα, ενώ η ιδέα
των ανεξάρτητων αρχών είχε στη-
λιτευτεί από τους αριστερούς κομ-
ματικούς χώρους ως «νεοφιλελεύ-
θερη», τώρα ο αριστερός χώρος
πρωτοστατεί στην υπεράσπιση
και προώθησή της. 

Δύο είναι τα σημαντικότερα

επιχειρήματα για την θέσπιση ανε-
ξάρτητων αρχών. Το πρώτο θα
μπορούσαμε να το αποκαλέσουμε
«γνωσιολογικό», υπό την έννοια
ότι δεν μπορεί δημοκρατικά μια
κοινωνία να αποφασίζει για θέματα
τα οποία άπτονται ειδικής εμπει-
ρικής γνώσης και τεκμηρίωσης.
Τέτοιος ανεξάρτητος θεσμός είναι
οι κεντρικές τράπεζες, οι οποίες,
αν και ελέγχονται δημοκρατικά
μέσω του διορισμού των μελών
τους από την εκάστοτε κυβέρνηση,
λειτουργούν αυτόνομα και ανε-
ξάρτητα από την οικονομική ή δη-
μοσιονομική πολιτική της κυβέρ-
νησης. Το δεύτερο επιχείρημα υπέρ
των ανεξάρτητων θεσμών θα μπο-
ρούσαμε να το αποκαλέσουμε «μει-
ονοτικό»: όπως χαρακτηριστικά
έγραφε ο Rousseau, δεν μπορούν
τα δύο τρίτα μιας πολιτικής κοι-
νωνίας να αποφασίσουν «δημο-
κρατικά» την εξόντωση του υπό-
λοιπου τρίτου. Ο δεύτερος αυτός
τύπος θεσμών αφορά την προστα-
σία των μειονοτήτων, των μειονο-
τικών και ατομικών δικαιωμάτων,
όπου κάθε άτομο πλέον νοείται ως
«μειονότητα». Κύριος εκπρόσωπος
του δεύτερου αυτού τύπου ανε-
ξάρτητων αρχών είναι τα συνταγ-

ματικά δικαστήρια, όπου υπάρχουν,
ή τα ανώτατα δικαστήρια, όπου
δεν υπάρχουν συνταγματικά. 

Τόσο τα πλεονεκτήματα όσο
και τα μειονεκτήματα των δύο τύ-
πων ανεξάρτητων αρχών έχουν
εντοπισθεί και συζητηθεί ευρέως.
Τα πρώτα επιτρέπουν σε έναν μικρό
αριθμό εμπειρογνωμόνων να απο-
φασίζουν για τα σημαντικότερα
θέματα της συλλογικής ζωής. Τα
δεύτερα απαγορεύουν σε οποιαδή-
ποτε αρχή να αναμειχθεί στον ατο-
μικό τρόπο ζωής και τις προσωπικές
επιλογές της καθεμιάς και του κα-
θενός. Αυτό βέβαια δε σημαίνει
ότι οι δύο τύποι αρχών δεν έρχονται
σε σύγκρουση, όπως στην περί-
πτωση του εμβολιασμού κατά την
περίοδο του COVID-19. Εκεί που
οι ρυθμιστικές υγειονομικές αρχές
επιβάλλουν τον εμβολιασμό για
να καταπολεμηθεί η πανδημία, οι
φιλελεύθερες αρχές αρνούνται την
επιβολή του εμβολιασμού στο σύ-
νολο χωρίς προσωπική συγκατά-
θεση, προκειμένου να εξασφαλιστεί
η ελευθερία επιλογής των ατόμων.
Άλλα παραδείγματα είναι η χρήση
ναρκωτικών ουσιών, το κάπνισμα
στους δημόσιους χώρους, αλλά και
η χρήση και κατάχρηση αλκοόλ.

Τα συμπεράσματα που λογικά συ-
νάγονται είναι ότι οδεύουμε σε μια
κοινωνία όπου η πολιτική εκλείπει
και όπου η βασική λειτουργία ενός
απολιτικού κράτους θα είναι η εξι-
σορρόπηση ανάμεσα στην εξυπη-
ρέτηση των βιοπολιτικών αναγκών
της κοινωνίας, κυρίως στους τομείς
της οικονομίας και της υγείας, και
στην προστασία των ατομικών επι-
λογών και τρόπων ζωής.   

Αν και πολλές φορές έχει γίνει
η σύγκριση με τη γραφειοκρατική
κοινωνία σοβιετικού τύπου, όπως
την κατέγραψε από πολύ νωρίς ο
Burnham στην «Επανάσταση των
διευθυντών» (“The managerial re-
volution”, 1941, μτφ. Τάκης Κον-
δύλης), δεν είναι βέβαιο ότι η νέα
κοινωνία έχει τα ίδια χαρακτηρι-
στικά. Καταρχάς, η νέα κοινωνία
δεν είναι προσανατολισμένη στην
παραγωγή πλούτου, αλλά πρωταρ-
χικά στην προάσπιση των ατομι-
κών δικαιωμάτων, όπου κάθε ατο-
μική προτίμηση ή καπρίτσιο νο-
είται πλέον ως «δικαίωμα», η πρα-
κτική του οποίου οφείλει να προ-
στατεύεται από τις κρατικές αρχές.
Η σταθερότητα του νομίσματος,
για παράδειγμα, και η μάχη κατά
του πληθωρισμού αφορούν το δι-

καίωμα των νοικοκυριών στην κα-
τανάλωση. Στη συνέχεια, οι ανώ-
τατες ανεξάρτητες αρχές έχουν
τη μορφή επιτροπών σοφών, όχι
εξειδικευμένου εργαστηριακού
επιστημονικού προσωπικού. Αν
ο Burnham μιλούσε για κοινωνία
ή επανάσταση των διευθυντών,
σήμερα μιλάμε για κοινωνία ή επα-
νάσταση των «σοφών». Τέλος, η
σημαντικότερη διαφορά ανάμεσα
στην κοινωνία των διευθυντών
και στην κοινωνία των σοφών είναι
ότι, ενώ η πρώτη είναι απαισιό-
δοξη, η δεύτερη είναι αισιόδοξη.
Αυτό σημαίνει ότι οι «σοφοί» δεν
καταλήγουν στο σοφιστικό συμ-
πέρασμα του Burnham ότι για να
προστατεύσουμε την ανθρώπινη
ελευθερία πρέπει να την αναστεί-
λουμε. 

Σε σύγκριση με την εποχή του
Burnham, η σημερινή εποχή δια-
κατέχεται περισσότερο από την
ιδεολογία της ελευθερίας και λι-
γότερο από εκείνη της επιστήμης.
Έχει δηλαδή ταχθεί υπέρ μιας εξ
ορισμού ατελούς επιστήμης στην
υπηρεσία του ανθρώπου και κατά
μιας εφαρμογής της τέλειας επι-
στημονικής ουτοπίας στις ανθρώ-
πινες κοινωνίες. Στην εισαγωγή

τής έκδοσης του έργου του Bur-
nham, ο Κονδύλης μιλούσε πολύ
εύστοχα για «μια βαθύτερη διαί-
σθηση του ότι πολλές φορές η ορθή
γνώση υπονομεύει τις ψυχολογικές
πηγές της δράσης, ενώ αντίθετα
η “ιδεολογία” τις αναζωογονεί». Η
ενσωμάτωση των ανεξάρτητων
αρχών θα είναι δημοκρατική μόνο
εφόσον υπηρετεί τον ίδιο τον σκο-
πό της κοινωνίας και ενδυναμώνει
την ικανότητά της να αυτοπροσ-
διορίζεται, δημιουργώντας διαρκώς
νέες κοινωνικές πρακτικές και θε-
σπίζοντας κάθε φορά εκείνες εξ
αυτών που θεωρεί βέλτιστες. Οι
ανεξάρτητες αρχές νομιμοποιούν-
ται μόνο στην περίπτωση που η
κοινωνία εκφράζεται άμεσα μέσω
αυτών –στην περίπτωση δηλαδή
που οι αρχές αυτές αυξάνουν την
αυτονομία της. Έτσι θα είναι σε
θέση να αντισταθεί σε κάθε είδους
αντιδημοκρατική πολιτική αρχή,
αποτέλεσμα συγκυριακών φαινο-
μένων και τάσεων, αντίθετων σε
κάθε περίπτωση με την αυτοπραγ-
μάτωσή της. 

* Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. κα-
θηγητής Πολιτικής και Κοινωνικής Φιλο-
σοφίας στο Πανεπιστήμιο Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Οι θεσμοί ως πλυντήριο
Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Νύκτα με πανσέλη-
νο, νύκτα ξελογιά-
στρα, σε ένα συμπό-
σιο χαράς, στην
πλάζ της Πύλας. Τα
νιάτα, χιλιάδες φοι-

τητές και όχι μόνο, ανταποκρίθη-
καν σε διαδικτυακό κάλεσμα και
μαζεύτηκαν στην παραλία της Πύ-
λας, για μια ξεχωριστή βραδιά.
Παρακολούθησαν την ταινία “Nice
Guys”, την οποία επέλεξαν ύστερα
από διαδικτυακή ψηφοφορία. Χα-
λάρωσαν με τα ποτάκια τους, ξα-
πλωμένοι, είτε στην άμμο, είτε σε
καρέκλες τις οποίες έφεραν μαζί
τους. Αρκετοί απόλαυσαν νυκτε-
ρινό μπανάκι και χαλάρωσαν και
την ψυχή και το κορμί τους. Όλα
θύμιζαν το παλιό καλό παρελθόν,
χωρίς τα δεσμά των κινητών τη-
λεφώνων. Λίγες οι φωτογραφίες,
και λίγα και τα βίντεο, αφού η
ομορφιά της παραλίας, η σαγήνη
της θαλάσσιας αύρας και η ζων-
τανή επικοινωνία με τα μάτια και
τα λόγια, δεν άφηναν χώρο στα
μικρά «διαβολάκια» της απρόσω-
πης επικοινωνίας. Οι εξαιρέσεις
με το «σκρόλινγκ» και το χάζεμα
σε ιστοσελίδες ήταν για να επι-
βεβαιώσουν τον κανόνα. Με την
πάροδο του «νωχελικού» χρόνου,
οι κουβέντες άναψαν, τα πειράγ-
ματα ξέφυγαν, τα γέλια κάλυπταν
τους ήχους των κυμμάτων και οι
ψυχές φτεροκοπούσαν αγαλλό-
μενες. Απλά και ταπεινά, χωρίς
φόβο και με ελάχιστα χρήματα.
Με το απλό χαρτζιλίκι. 

Ψυχή του όλου εγχειρήματος,
η Χρυστάλλα Πρωτοπαπά και η
Άντρια Ζεβεδαίου, δύο νεαρά κο-
ρίτσια τα οποία ίδρυσαν τον ορ-
γανισμό “Make it Natural”, ο οποί-
ος έτυχε και χρηματοδότησης από
τα ευρωπαϊκά ταμεία, ύστερα από
υποβολή της ανάλογης αίτησης.
Ο οργανισμός διενεργεί εκδηλώ-
σεις μία φορά τον μήνα. Στην προ-
ηγούμενη εκδήλωση συμμετείχε
και διερμηνέας ελληνικής νοημα-
τικής γλώσσας δίνοντας τη δυνα-
τότητα και σε κωφά άτομα να συμ-
περιληφθούν στη δράση.  Η επό-
μενη θα είναι κάμπινγκ στο Τρό-
οδος και πεζοπορία. Το εγχείρημα
είναι πολύ δύσκολο, δεδομένου
ότι τα κορίτσια παλεύουν με την
γραφειοκρατία, αλλά και απίστευ-
τες κυπριακές νοοτροπίες. Τα καλά
κορίτσια δεν «μασούν» και προ-
χωρούν πάντα με τη δύναμη της
γνώσης και την ξεγνοιασιά της
νεότητας. Ακλόνητοι βράχοι δίπλα
τους, αγαπημένα τους πρόσωπα,
τα οποία ενεργούν ως αόρατοι
φρουροί, στις μάχες με το αόρατο
κατεστημένο. 

Οι «παλιοί είναι αλλιώς», αλλά
φαίνεται ότι όλα κάνουν κύκλο.
Το πάρτυ της Πύλας, ξαναζωντά-

νεψε νύκτες, του Γούντστοκ του
1969 και της Βουλιαγμένης του
1983, δύο ιστορικά γεγονότα. Στο
Woodstock Festival σε μια φάρμα
69 χιλιόμετρα έξω από τη Νέα Υόρ-
κη, για τέσσερις μέρες από τις 15
έως τις 17 Αυγούστου, 32 καλλι-
τέχνες έπαιζαν μουσική μπροστά
σε ένα ακροατήριο 400 χιλιάδων
ανθρώπων. Στην πλαζ της Βου-
λιαγμένης, μια Δευτέρα με παν-
σέληνο, στις 25 Ιουλίου, ο Λου-
κιανός Κηλαηδόνης μαζί με πλει-
άδα καλλιτεχνών έβγαλαν τις συ-
ναυλίες από τα γήπεδα και πραγ-
ματοποίησαν μια παρεΐστικη σύ-
ναξη 50 χιλιάδων ανθρώπων. Η
εξέδρα ήταν πλωτή, 15 μέτρα από
την ακτή και οι καλλιτέχνες έφθα-
ναν στον χώρο με καραβάκια. Δια-
τέθηκαν 25 χιλιάδες εισητήρια,
αλλά, άλλοι τόσοι τσαμπατζήδες
έφθασαν στον χώρο είτε κολυμ-
πώντας είτε από άλλες διόδους.
Οι στίχοι και η μουσική του Διο-
νύση Σαββόπουλου, έγραψαν από
τότε ιστορία. «Nα μας έχει ο Θεός
γερούς, πάντα ν’ ανταμώνουμε
και να ξεφαντώνουμε, βρε...».

Πολλά δεν θέλει ο άνθρωπος
για να βρει την ηρεμία της ψυχή
και την ευτυχία του κορμιού. Λίγο
κρασί, λίγο θάλασσα και το αγόρι
ή το κορίτσι του, όπως τραγούδησε
και η μέγιστη Μαρινέλλα, στο
πρώτο τραγούδι της Ελλάδας στην
Eurovision. Όλοι οι άνθρωποι,
στη δημιουργική μοναξιά τους,
αντιλαμβάνονται ότι η πραγματική
ευτυχία βρίσκεται στις καθημε-
ρινές καλές συνήθειες, στην καλή
παρέα και κυρίως στο άγγιγμα των
ψυχών και των σωμάτων. Από εκεί
και πέρα, τα βάσανα και οι καημοί
του κόσμου δεν έχουν τελειωμό,
όπως θα έλεγε και ο μέγας κοσμο-
καλόγερος, ο συγκλονιστικός συγ-
γραφέας, Αλέξανδρος Παπαδια-
μάντης: «Σαν να ‘χαν ποτέ τελει-
ωμό / τα πάθια κι οι καημοί του
κόσμου...». Λυτρωτικά λόγια πα-
ρηγοριάς, τα οποία γράφτηκαν με
λίγο κρασί, με λίγη θάλασσα, με
πολύ πόνο, με μεγάλη φτώχεια,
με πολύ φιλότιμο και με πολλή
προσευχή. 

Ο καλός άνθρωπος, ο Θανάσης
Βέγγος, τα είπε όλα με λίγες λέξεις:
«Έπρεπε να γεράσω, αγόρι μου,
για να μάθω τι είναι ευτυχία. Τε-
λικά ευτυχία είναι ένα ζευγάρι χέ-
ρια, δύο χέρια… Αυτά που θα σε
αγκαλιάσουν, θα σε κρατήσουν,
θα σε κοιμίσουν, θα σε περιποι-
ηθούν, θα σου μαγειρέψουν, θα
σε χαϊδέψουν και στο τέλος θα
σου κλείσουν τα μάτια. Τα πολλά
χέρια απλά σε κατσιάζουν… Χά-
σιμο χρόνου. Θα το δεις κι εσύ
όσο μεγαλώνεις…».

Το πάρτυ 
της Πύλας
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Προς μια επανάσταση των «σοφών»;

H δημοκρατία είναι και τύπος
και ουσία. Τύπος είναι οι
θεσπισμένες διαδικασίες –

π.χ. λειτουργία κομμάτων, διεξα-
γωγή εκλογών, διάκριση εξουσιών,
κ.λπ. Ουσία είναι το υποκείμενο
ήθος – π.χ. πόσο μια δημοκρατική
κυβέρνηση σέβεται την ανεξαρ-
τησία και τις αποφάσεις τής Δι-
καιοσύνης, αποδέχεται τον έλεγχο
από Ανεξάρτητες Αρχές, μεριμνά
για την πολιτική ουδετερότητα
της δημόσιας διοίκησης, κ.λπ. Σε
χώρες με περιορισμένη δημοκρα-
τική παράδοση, οι κυβερνήσεις
αντλούν συμβολική ισχύ προβάλ-
λοντας τον τύπο (επιδεικνύοντας,
δηλαδή, δημοκρατικοφάνεια), πα-
ρακάμπτοντας την ουσία. Οι πε-
ριπτώσεις Ερντογάν και Όρμπαν
είναι χαρακτηριστικές.

Όπως οι ευσεβιστές αποδει-
κνύουν την πίστη τους τηρώντας
τους χριστιανικούς τύπους, οι δη-
μοκρατικοφανείς κυβερνήσεις
αποδεικνύουν τη δημοκρατική
νομιμοποίησή τους όταν παριστά-
νουν ότι οι αποφάσεις τους είναι
σύμφωνες με τις επιταγές του κρά-
τους δικαίου. Η νομιμοφάνεια υπο-
στυλώνει τη δημοκρατικοφάνεια. 

Πρόκειται για ζήτημα τεράστιας
σημασίας: μια δημοκρατικά εκλεγ-
μένη κυβέρνηση είναι υποχρεω-
μένη να εμφανίζεται ότι σέβεται
τη νομιμότητα – να δείχνει ότι τη-
ρεί τους τύπους· οι αποφάσεις της
να είναι νομιμοφανείς. Για να πα-
ραφράσω το απόφθεγμα του Γκρά-
ουτσο Μαρξ για την ειλικρίνεια:
η νομιμότητα είναι πολύ σημαντική
κι αν την προσποιηθείς, τα κατά-
φερες.

Πώς κατασκευάζεται η νομι-
μοφάνεια; Όταν οι δικαιοδοτικοί
ή ελεγκτικοί θεσμοί του κράτους
δικαίου βεβαιώνουν ότι συγκεκρι-
μένες πράξεις ή παραλείψεις κυ-

βερνητικών αξιωματούχων ή υπη-
ρεσιών είναι σύννομες. Οι τύποι
τηρούνται όταν το συμπέρασμα
φαίνεται ότι προκύπτει από έναν
παραγωγικό συλλογισμό: εφόσον
μια γενική αρχή κι ένα πραγμα-
τολογικό δεδομένο είναι αληθή,
το συμπέρασμα είναι αναγκαστικά
αληθές. 

Ιδού ένα παράδειγμα. Όταν ο
Ν. Αναστασιάδης ήταν πρόεδρος
της Κυπριακής Δημοκρατίας, τα-
ξίδεψε ιδιωτικώς στις Σεϋχέλλες,
όπου φιλοξενήθηκε από πλούσιο
Σαουδάραβα φίλο του, σε μέλη της
οικογένειας του οποίου αποκαλύ-
φθηκε ότι είχε παρανόμως χορη-
γηθεί κυπριακό διαβατήριο επί
της θητείας του. Όταν κλήθηκε
να δώσει εξηγήσεις ενώπιον ερευ-
νητικής επιτροπής για τη χρημα-
τοδότηση του ταξιδιού του, ο κ.
Αναστασιάδης απάντησε ότι το
ταξίδι έγινε «ιδίοις εξόδοις». Ση-
μαντικό: η Επιτροπή δεν του ζή-
τησε να αποδείξει τον ισχυρισμό
του (π.χ. τιμολόγια, παραστατικά,
κ.λπ.). Κάνοντας δεκτό τον ανα-
πόδεικτο ισχυρισμό, η Επιτροπή
κατασκεύασε ένα πραγματολογικό
δεδομένο, το οποίο, σε συνδυασμό
με τη γενική αρχή ότι είναι απο-
λύτως θεμιτό ένας δημόσιος αξιω-
ματούχος να χρηματοδοτεί ιδιωτικό
ταξίδι του, οδήγησε αναγκαστικά
στο συμπέρασμα: ουδέν μεμπτόν
για τον πρόεδρο Αναστασιάδη! Η
νομιμοφάνεια κατασκευάστηκε.

Εκτός από τη διακριτική σιωπή
ελεγκτικών επιτροπών (την απο-
φυγή κρίσιμων ερωτήσεων), υπάρ-
χουν κι άλλοι τρόποι κατασκευής
της νομιμοφάνειας. Ένας από αυ-
τούς είναι η κυβερνητική εκμαί-
ευση ευμενούς κρίσης από φιλό-
δοξους δικαστές και εισαγγελείς,
οι οποίοι ευελπιστούν σε, ή οφεί-
λουν τον, διορισμό τους σε ηγετικές

θέσεις της Δικαιοσύνης σε κυβερ-
νητική απόφαση. Η χορογραφία
είναι γνωστή: ο (μελλοντικός) ευερ-
γετούμενος (θα) προσφέρει τις
υπηρεσίες του στον (μελλοντικό)
ευεργέτη του. Οι μεν ευελπιστούν-
τες έναντι, οι δε ευεργετούμενοι
ανταποδοτικά. 

Σε κάθε επαγγελματικό πεδίο,
η διαχείριση των φιλοδοξιών επη-
ρεάζει τη συμπεριφορά των μελών
του. Στη Δικαιοσύνη, η τεράστια
ισχύς των πολιτικών στον ελληνικό
δημόσιο βίο εκδηλώνεται με την
επιλογή προσώπων προς πλήρωση
ηγετικών θέσεων ανωτάτων δι-
καστηρίων. Αυτή η ισχύς, και ο
τρόπος με τον οποίο ασκείται, τεί-
νουν να αλλοιώνουν τα αμιγώς
επαγγελματικά κίνητρα των δικα-
στικών λειτουργών. Ένας ανώτα-
τος δικαστικός λειτουργός λ.χ. που
επιθυμεί να ανέλθει στη θέση αν-
τιπροέδρου και/ή προέδρου ανώ-
τατου δικαστηρίου ή του εισαγ-
γελέα του Αρείου Πάγου, ωθείται
να συνδιαλλαγεί με την κυβέρνηση
ή τα κόμματα εξουσίας – να στρε-
βλώσει, συνεπώς, την επαγγελμα-
τική συνείδησή του. 

Στο βαρυσήμαντο βιβλίο του
«Ελέγχοντας το “πόθεν έσχες” πο-
λιτικών» (Πληθώρα, 2018), ο Φίλης
Αρναούτογλου, πρώην αντιπρό-
εδρος του Συμβουλίου της Επι-
κρατείας, του ανώτατου διοικητι-
κού δικαστηρίου της Ελλάδας, ανα-
δεικνύει πώς ωθείται να σκέπτεται
ο ανώτατος δικαστής που έχει τη
θεμιτή, κατ’ αρχήν, φιλοδοξία να
ανελιχθεί: όχι μόνο ενθαρρύνεται
να επιδιώκει πολιτικές γνωριμίες
και να καλλιεργεί δημόσιες σχέσεις
με ΜΜΕ, αλλά ωθείται «να “στρα-
τευθεί” στην “παράταξη”». Πώς;
«Έμπρακτα: δίνω για να δίνεις».
Δηλαδή; «Θα πρέπει [ο δικαστής]
να προσαρμόσει κατάλληλα την

συμπεριφορά του. Και σε υποθέσεις
με πολιτική χροιά θα πρέπει να
ακολουθήσει την επιθυμία του
κόμματος, ρητή ή εικαζόμενη».
«Για να προσελκύσεις την συμπά-
θεια του κόμματος, για να γίνεις
αρεστός, για να έχεις ελπίδες την
κρίσιμη στιγμή, πρέπει να ψηφίζεις
κατά τις επιθυμίες του. Και να μην
στις είπαν ρητά, πρέπει να τις μαν-
τεύεις». Να κατανοείς, λ.χ. τι θα
επιθυμούσε μια κυβέρνηση που
βαρύνεται με το σκάνδαλο των
τηλεφωνικών υποκλοπών, και να
δράσεις αναλόγως. 

Η αλλοιωμένη δικαστική κρίση
αναμένεται από τους πολιτικούς.
Ο κ. Αρναούτογλου αναφέρει ότι,
πριν χρόνια, υπουργός σχολίασε
επικριτικά έναν ανώτατο δικαστή,
που, σε υπόθεση κυβερνητικού
ενδιαφέροντος, είχε ψηφίσει δια-
φορετικά από το αναμενόμενο:
«Αντί να δώσει ένα χέρι και να
βοηθήσει την παράταξη…».

Το φαινόμενο δεν είναι αιτιο-
κρατικό – η δικαστική/εισαγγελική
κρίση σε θέματα μείζονος πολιτικής
σημασίας δεν είναι προδιαγεγραμ-
μένη. Αν και πάντα θα υπάρχουν
παραταξιακοί ή καιροσκόποι δι-
καστικοί λειτουργοί, αυτό που έχει
σημασία είναι να ενισχυθεί η αμι-
γώς επαγγελματική δικαστική/ει-
σαγγελική συνείδηση, η οποία δεν
θα επιδιώκει να είναι αρεστή στην
εκάστοτε κυβέρνηση. Η διαμόρ-
φωση αυτής της συνείδησης δεν
απαιτεί μόνο ριζικές τομές στους
δικαστικούς θεσμούς, αλλά, προ-
πάντων, την εγρήγορση των ίδιων
των δικαστικών λειτουργών. 

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας (www.htsou-
kas.com) είναι καθηγητής στο Πανεπι-
στήμιο Κύπρου και αντεπιστέλλον μέ-
λος της Κυπριακής Ακαδημίας Επιστη-
μών, Γραμμάτων και Τεχνών.

Εμείς υποφέρουμε από καύσωνες και πυρκαγιές, στην Ιαπωνία από τυφώνες. Τουρίστας
στο Τόκιο απαθανατίζει τη στιγμή που διαλύεται από τον ισχυρό άνεμο η πλαστική του ομ-
πρέλα. Μηδαμινή απώλεια.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΒΑΣΙΛΗ ΚΩΣΤΟΥΛΑ

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Τον μεγαλύτερο αριθμό νέων αιτή-
σεων για διεθνή προστασία από
το 2016, κατέγραψε το Ευρωπαϊκό
Δίκτυο Μετανάστευσης (European
Migration Network - EMN) σε έκ-
θεσή του για το 2023, καταγράφον-
τας παράλληλα και τα πολλά επι-
χειρησιακά βήματα που έγιναν σε
επίπεδο χωρών για βελτίωση των
ελέγχων και των επιστροφών, αλλά
και για καλύτερη διαχείριση της
νόμιμης μετανάστευσης.

Σύμφωνα με τα στοιχεία που
παρουσιάζει η έκθεση, οι νέες αι-
τήσεις για διεθνή προστασία ξε-
πέρασαν το 1 εκατομμύριο για πρώ-
τη φορά από το μεγάλο κύμα προ-
σφύγων της περιόδου 2015-2016,
μετά δηλαδή την κορύφωση του
εμφυλίου πολέμου στη Συρία και
την παρέμβαση του ρωσικού κα-
θεστώτος υπέρ του καθεστώτος
Άσαντ.

Ο αριθμός των παράτυπων διε-
λεύσεων αυξήθηκε το 2023 σε σχέ-
ση με το 2022 κατά 17%, κάτι που
όπως σημειώνει το EMN είχε ως
αποτέλεσμα την ενίσχυση των δια-
δικασιών και των υποδομών στα
σύνορα των χωρών της Ευρώπης,
όχι μόνο στα εξωτερικά σύνορα
(όπως στην Εσθονία και τη Φιν-
λανδία) αλλά και σε εσωτερικά σύ-
νορα με άλλες χώρες της Ε.Ε., όπως
έκαναν η Γερμανία και η Σλοβενία,
οι οποίες προχώρησαν σε προσω-
ρινούς συνοριακούς ελέγχους.

Η άλλη τάση που το ΕΜΝ κατέ-
γραψε για το 2023 ήταν οι νέες ή
ενισχυμένες συμφωνίες με τρίτες
χώρες για τη διαχείριση της μετα-
νάστευσης σε διάφορους τομείς
που δεν περιορίζονται στην απο-

τροπή και τη διαχείριση παράτυπων
αφίξεων, αλλά και την ρύθμιση της
νόμιμης μετανάστευσης και διευ-
θετήσεων για διευκόλυνση της επο-
χιακής εργασίας.

Όσον αφορά τη νόμιμη μετα-
νάστευση, η έκθεση καταγράφει
σειρά νομοθετικών πρωτοβουλιών
που διευκολύνουν την είσοδο για
διάφορες κατηγορίες εργαζομένων,
ειδικά ειδικευμένων εργαζομένων
και εργαζομένων σε επαγγέλματα
στα οποία υπάρχουν ελλείψεις.

Το ΕΜΝ είναι δίκτυο ειδικών σε
θέματα μετανάστευσης από τα κρά-
τη-μέλη της Ε.Ε. (εκτός της Δανίας)
και άλλων ευρωπαϊκών χωρών που
συμμετέχουν ως παρατηρητές.
Στην Κύπρο το σημείο επαφής του
ΕΜΝ συντονίζεται από το υπουρ-
γείο Εσωτερικών και αποτελείται
από το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού
και Μετανάστευσης, και την Υπη-
ρεσία Αλλοδαπών και Μετανάστευ-
σης της Αστυνομίας.

Ψηλά ακόμα η Κύπρος
Η Κύπρος παρέμεινε το 2023

μία από τις χώρες όπου η αναλογία
καινούργιων αιτήσεων για άσυλο
ξεπέρασε τα πέντε άτομα ανά 1.000
κάτοικους, μαζί με την Ελλάδα και
την Αυστρία. Στην Κύπρο η ανα-
λογία αυτή βρισκόταν στα 12,7 άτο-
μα ανά 1.000, στην Αυστρία στα
6,1 και στην Ελλάδα στα 5,6. 

Οι περισσότεροι το 2023 ήταν
πολίτες της Συρίας (6.155 από συ-
νολικά 11.660), της Νιγηρίας (935)
και του Αφγανιστάν (730). Όσον
αφορά τις επιστροφές, η Κύπρος
επέστρεψε στις χώρες τους το 2022
συνολικά 1.110 Ινδούς πολίτες,
1.010 Νιγηριανούς και 1.000 Πα-
κιστανούς.

Η Κύπρος ήταν επίσης μία από
τις χώρες με τα μεγαλύτερα ποσο-
στά κατοίκων από τρίτες χώρες
(9,5% ή 90.455 άτομα), πέμπτη στη
σειρά μετά από τη Μάλτα (17,5%),
την Εσθονία (15,6%), τη Λετονία
(13,6%), το Λουξεμβούργο (10,2%).
Τα ποσοστά ωστόσο αυτά δεν αφο-
ρούν μόνο τους αιτητές ασύλου,
αλλά όλους τους πολίτες από τρίτες
χώρες.

Η Κύπρος βρισκόταν ενδεικτικά
ψηλά και στην αναλογία προσώπων
που έλαβαν καθεστώς προσωρινής
προστασίας αφού διέφυγαν από
την Ουκρανία μετά τη ρωσική ει-
σβολή (21,7 ανά 1.000 άτομα, ή συ-
νολικά 20.020 άτομα), αρκετά ψηλά
μετά από τη Λιθουανία (26,7), την
Πολωνία (26,0), την Εσθονία (24,9)
και τη Λετονία (23,7).

Όσον αφορά την απόδοση υπη-
κοότητας της χώρας σε πολίτες
τρίτων χωρών, η Κύπρος είχε το
2022 μία από τις χαμηλότερες ανα-
λογίες, με 2,9 ανά 100 κάτοικους
που είναι πολίτες τρίτης χώρας
(αντιστοιχεί σε 2.223 νέες πολιτο-
γραφήσεις το συγκεκριμένο έτος)
–πολύ πιο κάτω από τις υψηλότερες
αναλογίες στη Ρουμανία (15,1) και

τη Σουηδία (13,1). Οι περισσότεροι
πολίτες τρίτων χωρών που έλαβαν
κυπριακή υπηκοότητα το 2022
προέρχονταν από το Ηνωμένο Βα-
σίλειο (781), τη Ρωσία (394) και την
Κίνα (179).

Γίνονται βήματα
Η έκθεση καταγράφει και τις

ενέργειες στις οποίες προχώρησε
η Κύπρος το 2023, μεταξύ άλλων
με μέτρα για αύξηση της πρόσβασης
στην αγορά εργασίας για μετανά-
στες, σε μια προσπάθεια να αντι-
μετωπιστούν οι ελλείψεις στην αγο-
ρά εργασίας. Ειδικότερα, η έκθεση
αναφέρεται στα μέτρα για αύξηση
στο 50% του ποσοστού εργαζομέ-
νων από χώρες εκτός Ε.Ε. που μπο-
ρούν να εργοδοτηθούν από μια

εταιρεία αν δεν υπάρχει αρκετό
ντόπιο δυναμικό. Παρόμοια, πιο
ευρέα μέτρα προωθήθηκαν και από
την Αυστρία, την Τσεχία και την
Ιρλανδία.

Παράλληλα, σημειώνεται, η Κύ-
προς εφάρμοσε μέτρα ρύθμισης
των ιδιωτικών υπηρεσιών εξεύρε-
σης εργαζομένων, μέσω και της
δημιουργίας διυπουργικής ομάδας
για καταπολέμηση της αδήλωτης
εργασίας και της εκμετάλλευσης
εργαζομένων, καθώς και την υπο-
γραφή συμφωνίας συναντίληψης
μεταξύ του Τμήματος Επιθεώρησης
Εργασίας και της Αστυνομίας.

Σε σχέση πάντως με την πρό-
σβαση στην αγορά εργασίας, η Κύ-
προς αύξησε την περίοδο μεταξύ
της κατάθεσης της αίτησης για διε-
θνή προστασία και της δυνατότητας
ένταξης στην αγορά εργασίας από
έναν σε εννέα μήνες, ώστε να πε-
ριορίσει αιτήσεις από άτομα που
δεν διατρέχουν πραγματικό κίνδυνο
δίωξης στη χώρα τους.

Όσον αφορά την ανάγκη δια-
σφάλισης πως ακολουθούνται οι
κατάλληλες διαδικασίες για επε-
ξεργασία αιτημάτων διεθνούς προ-
στασίας, η έκθεση καταγράφει ότι
η Κύπρος παρέχει στους αιτητές
πληροφόρηση από την Ευρωπαϊκή
Υπηρεσία Υποστήριξης για το Άσυ-
λο. Επίσης, η Κύπρος ξεκίνησε να
εφαρμόζει διαδικασίες αξιολόγησης
του κατά πόσο ένας αιτητής ανήκει
σε ευάλωτη ομάδα κατά την άφιξή
του.

Καταγράφονται επίσης αλλαγές
σε σχέση με την αντιμετώπιση των
αιτητών που δηλώνουν ασυνόδευ-
τοι ανήλικοι, και ειδικότερα την
τροποποίηση της κυπριακής νο-
μοθεσίας βάσει της οποίας άτομα
που αρνήθηκαν να συμμετάσχουν

σε αξιολόγηση της ηλικίας τους
καταγράφονται μεν ως ενήλικες,
μπορούν όμως στη συνέχεια να κα-
ταθέσουν νέα στοιχεία ή να ζητή-
σουν να τύχουν ιατρικής εξέτα-
σης.

Σημειώνεται ακόμα πως μετά
από αξιολόγηση του Συμβουλίου
της Ευρώπης η Κύπρος προχώρησε
σε αλλαγές σε σχέση με τους μη-
χανισμούς χειρισμού προσώπων
που θεωρείται πως ενδεχομένως
να ήταν θύματα παράνομης διακί-
νησης, μέχρι αυτό να επιβεβαιωθεί,
καθώς και την ανάληψη μέτρων
για στήριξη των θυμάτων με την
πρόσληψη δύο επαγγελματιών συμ-
βούλων.

Μεταξύ άλλων ενεργειών της
Κύπρου που καταγράφονται στην
έκθεση, ξεχωρίζει και η έναρξη του
προγράμματος για στήριξη της εκ-
μάθησης ελληνικών στην προδη-
μοτική εκπαίδευση, μέσω του οποί-
ου τυγχάνουν της αναγκαίας εκ-
παίδευσης οι δάσκαλοι με μαθητές
μεταναστευτικής βιογραφίας. Γε-
νικότερα γίνεται αναφορά στην εν
εξελίξει κατάρτιση του σχεδίου
δράσης για την κοινωνική ένταξη
των μεταναστών.

Σε σχέση με την αποτροπή, τέ-
λος, καταγράφεται η απόφαση της
Κύπρου να αναθέσει σε 200 αστυ-
νομικούς την παρακολούθηση της
Πράσινης Γραμμής.

<<<<<<<

Η Κύπρος ήταν μία από τις χώρες με
τα μεγαλύτερα ποσοστά κατοίκων από
τρίτες χώρες (9,5% ή 90.455 άτομα),
πέμπτη στη σειρά μετά από Μάλτα,
Εσθονία , Λετονία και Λουξεμβούργο.

<<<<<<<

Η έκθεση καταγράφει και τις 
ενέργειες στις οποίες προχώρησε 
η Κύπρος το 2023, μεταξύ άλλων με
μέτρα για αύξηση της πρόσβασης
στην αγορά εργασίας για μετανάστες.

Αύξηση αφίξεων, 
αλλά και

συντονισμού
Τον υψηλότερο αριθμό νέων αιτήσεων διεθνούς 
προστασίας από το 2016 καταγράφει για το 2023 

έκθεση του Ευρωπαϊκού Δικτύου Μετανάστευσης

Ο «πόλεμος» του Τραμπ και η Ευρώπη

Ο ι ΗΠΑ ανακοινώνουν επιδεί-
νωση της απασχόλησης. Οι
επενδυτές πανικοβάλλονται,

τα χρηματιστήρια κατρακυλούν,
η Ευρώπη «μαζεύεται». Μόνο μία
μορφή της έκθεσης στην αμερι-
κανική οικονομία.

Παρά την ανανέωση των Δη-
μοκρατικών με την Κάμαλα Χάρις,
η επανεκλογή του Ντόναλντ Τραμπ
εξακολουθεί να συγκεντρώνει τις
υψηλότερες πιθανότητες. Ο Τραμπ
απεχθάνεται τις διεθνείς εμπορικές
συνέργειες. Εστιάζει, αντιθέτως,
σε προστατευτικά μέτρα με «όπλο»
τους δασμούς. Εχει ήδη προδια-
θέσει για οριζόντιο φόρο 10% στις
εισαγωγές από όλες τις χώρες και
60% επιβάρυνση συγκεκριμένα
στα προϊόντα της Κίνας.

Πρόκειται για περαιτέρω κλι-
μάκωση της εμπορικής πολιτικής
των Ρεπουμπλικανών σε σχέση με
την πρώτη θητεία, όταν η Ουάσιγ-
κτον επέβαλε δασμούς που κατά
περίπτωση πήρε πίσω με εμπορικά
ανταλλάγματα. Δεν είναι η πρώτη
φορά που οι Ρεπουμπλικανοί χρη-
σιμοποιούν την επιβολή δασμών
έναντι παραχωρήσεων, απειλώντας
συγχρόνως για τη μείωση της βοή-
θειας στην ασφάλεια ακόμη και
συμμάχων τους. Το ίδιο έκανε και
το πρότυπο του Τραμπ, Ρίτσαρντ
Νίξον, τη δεκαετία του ’70· εφάρ-
μοσε μάλιστα δασμούς επίσης 10%.

Είναι τέτοια η αποφασιστικότητα
της ομάδας Τραμπ στην αύξηση
των δασμών ώστε να προτείνει την
αντικατάσταση του φόρου εισο-

δήματος... στις ΗΠΑ με τα προσ-
δοκώμενα έσοδα από τον φόρο στα
ξένα προϊόντα. Με άλλα λόγια, είναι
έτοιμος για εμπορικό πόλεμο. Η
Ευρώπη είναι έτοιμη να τον αντι-
μετωπίσει; Αν λάβει σοβαρά όσους
θεωρούν ότι για να διαχειριστείς
τον Τραμπ θα πρέπει να έχεις έτοιμη
μια συμφωνία να του προσφέρεις,

πιθανώς είναι αυτός ο δρόμος. Ει-
δάλλως, μένει η επιλογή των αντι-
ποίνων, με αντίστοιχους δασμούς
σε εξαγωγές των ΗΠΑ. Παρεμπι-
πτόντως, οι Ρεπουμπλικανοί φλερ-
τάρουν και με την προοπτική ενός
ασθενέστερου δολαρίου για να ενι-
σχύσουν τις εξαγωγές τους, με ό,τι
αυτό συνεπάγεται για τα νομίσματα
των υπόλοιπων χωρών.

Το ενδιαφέρον είναι ότι η προ-
οπτική της επανεκλογής Τραμπ
φαίνεται να βάζει κάποιο φρένο
στη μετανάστευση ευρωπαϊκών
βιομηχανιών μέσα από την αξιο-
ποίηση των κινήτρων για πράσινες
επενδύσεις στις ΗΠΑ· οι Ρεπουμ-
πλικανοί ασκούν κριτική στο αν-
τίστοιχο πακέτο Μπάιντεν. Εξάλλου,
θα υπάρξουν και οφέλη, για παρά-

δειγμα, από το γεγονός ότι μια κυ-
βέρνηση Τραμπ θα μειώσει τους
φόρους αυξάνοντας την αγοραστική
δύναμη των Αμερικανών κατανα-
λωτών (και) για ευρωπαϊκά προϊόν-
τα. Στον βαθμό που θα αποσύρει
την ομπρέλα ασφαλείας των ΗΠΑ
στην Ευρώπη, δυνητικά θα ευνοη-
θούν αντίστοιχα και οι ευρωπαϊκές
αμυντικές βιομηχανίες. Απομονω-
τισμός των ΗΠΑ σημαίνει ιδανικά
και αυτονομία της Ευρώπης σε τε-
χνολογικούς και βιομηχανικούς το-
μείς με προοπτικές ανάπτυξης.

Ο Τραμπ θέλει χαμηλά επιτόκια,
χαμηλούς φόρους και υψηλούς δα-
σμούς. Χωρίς να προδικάζει κανείς
το αποτέλεσμα των αμερικανικών
εκλογών, η Ευρώπη δεν έχει παρά
να λάβει τα μέτρα της.

<<<<<<<

Εάν εκλεγεί, θα εστιάσει
σε προστατευτικά 
μέτρα με «όπλο» 
τους δασμούς, όπως 
σε οριζόντιο φόρο 10%
στις εισαγωγές. 

Οσον αφορά τη νόμιμη μετανάστευση, η έκθεση καταγράφει σειρά νομοθετικών πρωτοβουλιών που δι-
ευκολύνουν την είσοδο για διάφορες κατηγορίες εργαζομένων, ειδικά ειδικευμένων εργαζομένων και
εργαζομένων σε επαγγέλματα στα οποία υπάρχουν ελλείψεις.
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Του ΠΑΡΗ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗ

Είκοσι χρόνια έχουν περάσει από
την εποχή που η μυθική φλόγα
των Ολυμπιακών Αγώνων, μετά
από έναν και πλέον αιώνα, θα επέ-
στρεφε επιτέλους σπίτι της. Η ιστο-
ρική πλέον τελετή έναρξης του
Δημήτρη Παπαϊωάννου πυροδό-
τησε ισχυρές δόσεις συγκίνησης
και θαυμασμού για το επίπεδο του
θεάματος, σε εκατομμύρια ανθρώ-
πους, τόσο εντός, όσο και εκτός
Ελλάδος, με αποτέλεσμα πολλοί
να επαναφέρουν τις στιγμές και
να τις επαναξιολογούν. 

Ελενα Αντωνίου

Η σπουδαιότητα 
στη διαχρονικότητα

«Ισως η μεγαλύτερη σημαντικότητα
εκείνης της τελετής», αναφέρει
στην «Κ» η διεθνούς βεληνεκούς,
πλέον, Κύπρια χορογράφος και περ-
φόρμερ, Έλενα Αντωνίου, είναι η
συγκινητική διαχρονικότητά της
«αφού πρόκειται για μια δουλειά
και μια παρουσίαση που θα μπο-
ρούσε να παρουσιαστεί και τώρα,
σήμερα, αποσπώντας εξίσου διθυ-
ραμβικά σχόλια!». 

Καλλιτέχνις του χορού, χορο-
γράφος, περφόρμερ και κινησιο-
λόγος στο θέατρο, η Έλενα Αντω-
νίου έκανε τότε τα πρώτα της επαγ-
γελματικά βήματα. «Είχα δει κάλε-
σμα πως για την τελετή έναρξης
έψαχναν εθελοντές περφόρμερς.
Θα γινόντουσαν ακροάσεις και απο-
φάσισα να πάω να δοκιμάσω. Στο
άκουσμα του Δημήτρη Παπαϊωάν-
νου σκέφτηκα άλλωστε πως έστω
κι ως εθελόντρια θα ήταν μια πολύ
σημαντική ευκαιρία να εργαστώ
μαζί του, που δεν θα ήθελα με τί-
ποτα να χάσω».

Παρότι το μεγάλο του γκελ, που
εκτόξευσε τη διεθνή του αναγνω-
ρισιμότητα –το πέτυχε μάλλον
μέσω του αριστουργήματος που
έφτιαξε για τους Ολυμπιακούς της
Αθήνας–, ανάμεσα στην καλλιτε-
χνική κοινότητα ο Δημήτρης Πα-
παϊωάννου ήταν από πριν πολύ δη-
μοφιλής και γνωστός, σημειώνει η
Έλενα Αντωνίου. «Είχα παρακο-
λουθήσει πολλές εξαιρετικές του
δουλειές, αρκετά πριν τους Ολυμ-
πιακούς».

«Πέρα από ξεχωριστή, η εμπειρία
των Ολυμπιακών για μένα ήταν και
πολύμηνη, δεν ήταν μόνο μια ημέ-
ρα», συμπληρώνει η χορογράφος.
«Ήμασταν δύο με τρεις μήνες πριν
στην Ελευσίνα και κάναμε πρόβες
σε ειδικό χώρο που είχε διαμορ-
φωθεί εκεί. Εγώ συμμετείχα στην
περίφημη κλεψύδρα της τελετής,
που ήταν άρματα τα οποία είχαν
πάνω μορφές από την αρχαιότητα
και τη μυθολογία μέχρι τη μοντέρνα
εποχή, και παρουσιάστηκαν ως
μορφές που κυλούσαν σαν τρένο
μπροστά από τους θεατές. Προσω-
πικά ήμουν στις Κροκοσυλλέκτριες,
που ήταν μια τοιχογραφία από αρ-
χαίο οικισμό, στη Θήρα στη Σαν-
τορίνη».

Μια μαγική στιγμή κατά τη διάρ-
κεια της τελετής, σημειώνει η Έλε-
να Αντωνίου και τα μάτια της αμέ-
σως φωτίζονται από συγκίνηση,
«ήταν όταν ο Γιάννης Μανταφούνης
που υποδυόταν τον ρόλο του Έρω-
τα, ο οποίος πετούσε πάνω από τις
μορφές, κάποια στιγμή κατέβαινε
χαμηλότερα, άπλωνε το χέρι του
και του έδινα ένα λουλούδι». 

Η βραδιά της έναρξης ήταν
σπουδαία, εξίσου σπουδαία όμως
ήταν και η γενική πρόβα που πάλι
είχε γίνει με κόσμο και είχαμε πάρει
μια γεύση του τι επρόκειτο να συμ-
βεί την επόμενη μέρα, επισημαίνει
η Έλενα Αντωνίου. «Ένα στάδιο
γεμάτο με πολλές χιλιάδες θεατές
και μια γιορτινή ατμόσφαιρα παν-
τού. Μια μοναδική στιγμή που μοι-
ράζεσαι με εκατομμύρια κόσμο.
Αναμνήσεις που ξυπνούν δέος,
καρδιοχτύπι και ηλεκτρισμό στην
καρδιά σου. Η Αθήνα εκείνες τις
μέρες ζούσε σε ρυθμούς μιας απέ-
ραντης γιορτής».

«Νομίζω, όμως, πως τώρα που
πέρασαν είκοσι χρόνια μπορώ πραγ-
ματικά να αντιληφθώ το μεγαλείο

εκείνης της τελετής. Θυμάμαι προς
το τέλος της βραδιάς, όταν ο κύκλος
της κλεψύδρας ολοκληρωνόταν,
αφαιρούσαμε όλοι οι περφόρμερ
τα κοστούμια μας και κατεβαίναμε
στο νερό για να περπατήσουμε σε
ένα τεράστιο κύκλο μαζί με τους
μουσικούς που έπαιζαν κρουστά
και μπουζούκια. Την ώρα που πα-
τούσαμε μέσα στο νερό, τα πόδια
μου έτρεμαν. Εκείνο το περπάτημα
γύρω από το στάδιο με τον Χατζι-
δάκι να παίζει “Το Αστέρι του Βοριά”
ήταν μια από τις συγκλονιστικό-
τερες στιγμές της ζωής μου, μέχρι
σήμερα».

Χρύστα Ντζάνη

Δυστυχώς χάθηκε 
η κληρονομιά

Στην Ολυμπιάδα της Αθήνας ήμουν
εθελόντρια στο χάντμπολ, αναφέρει
η δημοσιογράφος και σύμβουλος
επικοινωνίας, σήμερα, Χρύστα
Ντζάνη. Η Αθήνα εκείνες τις μέρες
ήταν υπέροχη, θυμάται η κα Ντζά-
νη. «Ήταν πάρα πολύ ήσυχη, νο-

μίζω ότι ένας μεγάλος αριθμός κα-
τοίκων είχε φύγει, για να μην μπλέ-
ξουν με την κίνηση, είχε λυθεί κά-
πως το κυκλοφοριακό, είχαν δημι-
ουργηθεί έκτακτες λωρίδες στους
δρόμους με σήμανση για τους ολυμ-
πιακούς κρίκους που ήταν μόνο
για ολυμπιακά οχήματα και υπήρ-
χαν άνθρωποι κυριολεκτικά από
όλο τον κόσμο σε μια πολύ ωραία
και ευχάριστη ατμόσφαιρα. Όπου
κι αν κυκλοφορούσες, κυρίως στο
κέντρο αλλά και στα μέσα μεταφο-
ράς, έβλεπες συνέχεια ανθρώπους
με σημαίες της χώρας τους, βαμ-
μένους με τα χρώματα της χώρας
τους, όλοι χαρούμενοι, όλοι να γλεν-
τούν μαζί, χωρίς να κοιτούν εθνι-
κότητες».

Η Ολυμπιάδα της Αθήνας άφησε
ωστόσο στην Αθήνα και την Ελ-
λάδα λιγότερα από όσα μπορούσε
και θα έπρεπε, πιστεύει η Χρύστα
Ντζάνη. «Δυστυχώς χάθηκε όλη η
κληρονομιά η πνευματική, και
πολύ περισσότερο η υλική. Πνευ-
ματική εννοώ κυρίως στον εθε-
λοντισμό και στην οργάνωση. Είχε
εξαιρετική οργάνωση και ακόμη

κι εμείς που κάναμε μια απλή δου-
λειά ως εθελοντές μπορούσαμε να
το διακρίνουμε. Θυμάμαι το εγχει-
ρίδιο του εθελοντή που είχε πολύ
σαφείς οδηγίες για την παραμικρή
λεπτομέρεια με το κυρίαρχο πνεύμα
σε αυτό να ήταν πως ό,τι κάνεις,
το κάνεις ευγενικά και με καλή
διάθεση. Αυτό διακατείχε τους εθε-
λοντές και νομίζω ότι αυτό δεν
αξιοποιήθηκε όσο θα έπρεπε. Οι
άνθρωποι που ήμασταν εθελοντές
τότε, δεν οργανωθήκαμε ή δεν μας
οργάνωσαν για να μπορέσουμε αυ-
τή την εμπειρία να την αξιοποι-
ήσουμε και αλλιώς. Σίγουρα, η πλη-
γή των ολυμπιακών ακινήτων που
χτίστηκαν και έμειναν κυριολε-
κτικά αναξιοποίητα είναι επίσης
μεγάλη».

Μετά την Ολυμπιάδα της Αθή-
νας κάποιοι έκαναν λόγο για εθε-
λοντισμό, συμπληρώνει η κα Ντζά-
νη. «Αυτό όμως που νομίζω ότι
νιώσαμε όσοι προσφέραμε τότε,
χωρίς να περιμένουμε αντίκρισμα
παρά μόνο την αποκόμιση της εμ-
πειρίας και της ευκαιρίας για προ-
σφορά, νιώθω ότι το συνεχίσαμε
με κάποιο τρόπο στη ζωή μας. Ίσως
σε άλλους τομείς, ίσως όχι σε ένα
τόσο μεγάλο ιβέντ, αλλά μας άφησε
πιστεύω μια κουλτούρα εθελοντι-
σμού εκείνη η εμπειρία, που κρα-
τάει μέχρι σήμερα».

Δημήτρης Δερματάς

Από τις καλύτερες
διοργανώσεις που

έγιναν στην Ελλάδα
«Με πάτε πολύ πίσω τώρα στους
Ολυμπιακούς της Αθήνας του 2004,
μια μεγάλη γιορτή», αναφέρει από
την πλευρά του ο ραδιοφωνικός
παραγωγός Δημήτρης Δερματάς,
που είχε εργαστεί τότε εντός του
ΟΑΚΑ σε κατάστημα με σουβενίρ.
«Ήταν η χρονιά που η Ελλάδα είχε
την τιμητική της, είχαμε κερδίσει
ήδη το Euro, όπου κι αν βρισκό-
σουν στην Αθήνα σε κάθε γωνιά
υπήρχε μια μικρή γιορτή. Μουσική
του δρόμου, τραγουδιστές, ζων-
τανή μουσική, ο κόσμος ήταν χα-
ρούμενος και περήφανος. Τουρι-
σμός πάρα πολύς εννοείται. Εγώ
δούλευα στο ΟΑΚΑ και το έζησα
εκ των έσω όλο το πράγμα, μιλάμε
για απίστευτη κοσμοσυρροή. Δεν
θα ξεχάσω ποτέ την έναρξη των
Ολυμπιακών Αγώνων όπου στο
Ολυμπιακό Στάδιο γινόταν χαμός,
πετούσαν ελικόπτερα από πάνω,
πετούσαν ζέπελιν, ακουγόντουσαν
οι κραυγές του κόσμου μέσα από
το στάδιο και ήταν ανατριχιαστικό
όλο αυτό το πράγμα, η λάμψη, τα
φώτα, τα πυροτεχνήματα! Το ένιω-
θες ότι γινόταν κάτι πολύ σπουδαίο
και πολύ μεγάλο. Δεν θα ξεχάσω
ποτέ τη διάθεση των εθελοντών.
Υπήρχε βασικά μια διασκεδαστική
διάθεση από όλες τις απόψεις.
Ήταν ξεχωριστό ιβέντ για την Ελ-
λάδα. Νομίζω ήταν από τις καλύ-
τερες διοργανώσεις που έχουν
γίνει ποτέ».

Στις 13 Αυγούστου 2004 η μυθική φλόγα των Ολυμπιακών Αγώνων επέστρεψε επιτέλους στην Ελλάδα, με την τελετή έναρξης να πυροδοτεί ισχυρές δόσεις συγκίνησης και θαυμασμού.

Η Αθήνα του 2004
από τη ματιά 

των εθελοντών
Με αφορμή τη συμπλήρωση 20ετίας από τις ιστορικές 
εκείνες μέρες, τρία πρόσωπα που εργάστηκαν για τους 
Ολυμπιακούς Αγώνες μοιράζονται τις αναμνήσεις τους

«Εκείνο το περπάτημα
γύρω από το στάδιο με
τον Χατζιδάκι να παίζει
“Το Αστέρι του Βοριά”

ήταν μια από τις συγκλο-
νιστικότερες στιγμές

της ζωής μου», αναφέ-
ρει η Έλενα Αντωνίου.

«Αυτό που νομίζω ότι
νιώσαμε όσοι προσφέ-
ραμε τότε, χωρίς να πε-
ριμένουμε αντίκρισμα,
νιώθω ότι το συνεχίσα-
με με κάποιο τρόπο στη
ζωή μας», λέει η Χρύ-

στα Ντζάνη.

«Οπου κι αν βρισκό-
σουν στην Αθήνα, σε κά-
θε γωνιά υπήρχε μια μι-
κρή γιορτή. Μουσική,

τραγούδι, ο κόσμος ήταν
χαρούμενος και περή-
φανος»,  θυμάται ο  Δη-

μήτρης Δερματάς.
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Ηταν ένας πολιτικός έρωτας που κα-
τέληξε σε πολιτικό μίσος. Συνέβη 
με πολλούς από τους συνεργάτες 
του Τραμπ που βρέθηκαν κοντά 
του στον Λευκό Οίκο. Πρώτα τον 
αποθέωναν και μετά την έξοδό 
τους αποκάλυπταν με γλαφυρές 
λεπτομέρειες την ανεπάρκειά του. 
Με κανέναν, όμως, η μεταστρο-
φή δεν ήταν τόσο θεαματική, όσο 
με τον εκρηκτικό Αντονι Σκαρα-
μούτσι. Ο διαβόητος για το ταμπε-
ραμέντο του Ιταλονεοϋορκέζος 
επιστρατεύτηκε ως διευθυντής 
Επικοινωνίας του Τραμπ στις 21 
Ιουλίου του 2017 και απεπέμφθη 
από τον Λευκό Οίκο στις 31 του 
ίδιου μήνα. Σε αυτές τις 10 ημέρες 
προκάλεσε μεγάλη πολιτική θύελ-
λα, ζητώντας και επιτυγχάνοντας 
την απόλυση του προσωπάρχη 
Ρινς Πρίμπους και τροφοδοτώντας 
τα media με πολύ παραπολιτικό 
δράμα. Εκτοτε, ο Σκαραμούτσι 
έχει εξελιχθεί σε έναν από τους 
πιο σφοδρούς επικριτές του τέως 
προέδρου. Στη συνέντευξη που 
παραχώρησε στην «Κ», ο «Μουτς» 
–όπως είναι το παρατσούκλι του– 
σκιαγραφεί την προσωπικότητα 
του πρώην αφεντικού του. Οικοδε-
σπότης του podcast «Open Book» 
και επικεφαλής της επενδυτικής 
εταιρείας SkyBridge, ο Σκαραμού-
τσι εξηγεί στην «Κ» γιατί η προ-
εκλογική εκστρατεία έχει δυσκο-
λέψει πολύ για τον Τραμπ και τον 
Βανς μετά την είσοδο της Χάρις.

 
– Κύριε Σκαραμούτσι, έχοντας 
συνδεθεί με τον Ντόναλντ Τραμπ 
κατά τη διάρκεια της προεδρίας 
του, πώς θα περιγράφατε την 
προσωπικότητά του; Πώς θα εξη-
γούσατε την επιτυχία του;

– Είναι πολύ καλός στην επι-
κοινωνία, είναι αντισυμβατικός 
και έχει πολύ καλό πολιτικό έν-
στικτο. Στις Ηνωμένες Πολιτείες 
υπάρχουν ορισμένα θέματα, όπως 
οι εντάσεις στα σύνορα και η μετα-
νάστευση, που ενοχλούν μερικές 
ομάδες ανθρώπων. Ο Τραμπ τα 
έχει εντοπίσει και τα χρησιμοποιεί. 
Το ίδιο συμβαίνει και με τον μεγά-
λο «πολιτισμικό πόλεμο» που διε-
ξάγεται στην κοινωνία μας, όπου 
η σκληρή Αριστερά και η σκληρή 
∆εξιά θέλουν να επιβάλουν η μία 
στην άλλη τον τρόπο ζωής τους. 
Ο Τραμπ έχει κατορθώσει να πά-
ρει το μέρος της σκληρής ∆εξιάς 
και να την κινητοποιήσει. 

Ωστόσο, ο Τραμπ έχει έλλειψη 
ικανοτήτων διαχείρισης στελε-
χών και γενικά δεν συμπαθεί τους 
ανθρώπους. Πρέπει να γνωρίζετε 
ότι είναι λίγο μισάνθρωπος και 
μισογύνης. Οι πολύ πλούσιοι φί-
λοι του θέλουν να δημιουργήσουν 
μια ολιγαρχία όπου θα διοικούν το 
σύστημα και θα προσπαθούν να 
αποδείξουν ότι είναι καλύτεροι 
από τους υπόλοιπους.

 
– Θυμάστε κάποια συγκεκριμέ-
νη ιστορία ή περιστατικό από 
την περίοδο που περάσατε μαζί 
του, ενδεικτικό της προσωπικό-
τητάς του;

– Στην αρχή τον αντιπαθείς, 
αλλά έχει ισχυρή βάση και πολι-
τική δύναμη και λες, «εντάξει, ας 
βρω τρόπους να τον συμπαθήσω». 
Οπότε βρίσκεις τρόπους να τον συ-
μπαθήσεις. Προσπαθείς να συντα-
χθείς μαζί του και να τον βοηθή-
σεις, αλλά συνεχίζει την κακοήθειά 
του, την υστερία του και διάφορα 
επίπεδα παραφροσύνης, και τότε 
τον αντιπαθείς ξανά. Οπότε λες, 
«δεν μπορώ να βοηθήσω αυτόν 
τον τύπο, πρέπει να προστατέψω 
τη χώρα μου και να μιλήσω ενα-
ντίον του». Είναι πατριωτικό καθή-
κον να είσαι σε θέση να εξηγήσεις 
στον κόσμο πώς είναι πραγματι-
κά ο Τραμπ. 

Προσωπικά, είμαι Ρεπουμπλι-
κανός, αλλά αυτό που πρεσβεύει 
ο Τραμπ δεν είναι ο «ρεπουμπλι-
κανισμός». Είναι ένα είδος «αναρ-
χοχριστιανικού ριζοσπαστισμού» 
και δεν είναι κάτι που θέλω για 
τη χώρα.

 
– Προσφάτως, οι Δημοκρατικοί 
άρχισαν να χρησιμοποιούν τον 
όρο «αλλόκοτος» στην επικοι-
νωνιακή τους στρατηγική για να 
περιγράψουν τους Τραμπ - Βανς 
και τις απόψεις τους. Συμφωνεί-
τε με αυτόν τον χαρακτηρισμό;

– Φυσικά. Ρίξτε μια ματιά στον 
Τζέι Ντι Βανς να περπατάει στην 
πίστα αμήχανα με όλους αυτούς 
τους παχουλούς λευκούς και να 
φέρεται σαν ηλίθιος, λέγοντας «αυ-

τό θα είναι το αεροπλάνο μου (Air 
Force Two) κάποια μέρα». Αυτό εί-
ναι πολύ αλλόκοτο, ενώ, από την 
άλλη πλευρά, ο Τραμπ χρησιμοποι-
εί πορτοκαλί «μακιγιάζ» στο πρό-
σωπό του, φοράει πέντε πόντους 
τακούνι στα παπούτσια του και τα 
μαλλιά του είναι βαμμένα πορτο-
καλί. Θέλω να πω, είναι ο Μπερ-
λουσκόνι στο πολλαπλάσιό του και 
όλο αυτό είναι πολύ περίεργο και 
αλλόκοτο, ιδίως για τους νέους.

 
– Η φωτογραφία της απόπειρας 
δολοφονίας του τέως προέδρου 
Τραμπ φαίνεται να ξεθωριάζει 
στο μυαλό του κοινού. Ποια λάθη 
αποδίδετε στην επικοινωνιακή 
στρατηγική του Τραμπ;

– Ηταν ένα πολύ τραγικό γεγο-
νός και, δόξα τω Θεώ, δεν τραυμα-
τίστηκε σοβαρά. Αλλά τώρα πρέπει 
να ζυγίσετε αυτήν τη φωτογρα-
φία και να εξετάσετε τις επιλογές. 
Η κυβερνήτης Νίκι Χέιλι δήλωσε 
ότι το κόμμα που θα απομακρύνει 
πρώτο έναν από τους δύο 80χρο-
νους και θα βάλει κάποιον νεότερο 
θα κερδίσει τις εκλογές. Και έτσι 
τώρα έχουμε μια 60χρονη που κα-
τεβαίνει εναντίον ενός 80χρονου, 
και η Κάμαλα είναι πολύ έξυπνη 
και πολύ πειθαρχημένη. ∆ιεξάγει 
μια πολύ καλή εκστρατεία ενώ ο 
Τραμπ παραπαίει και ο λόγος που 
παραπαίει είναι ότι δεν καταλαβαί-
νει πώς να την πολεμήσει.

Κάτι που πρέπει να καταλάβουν 
οι αναγνώστες σας για την Αμε-
ρική είναι ότι 20,2 εκατομμύρια 
«baby boomers» (γεννηθέντες με-

ταξύ 1946-1964) που στις εκλογές 
του 2016 ψήφισαν Τραμπ έχουν 
πλέον αποβιώσει. Από την άλλη 
πλευρά, 40 εκατομμύρια άνθρω-
ποι της γενιάς X έχουν ενταχθεί 
στους εκλογικούς καταλόγους. 
Ετσι, ολόκληρο το μωσαϊκό της χώ-
ρας, ολόκληρη η σύνθεση της δη-
μογραφικής βάσης των ψηφοφό-
ρων έχει μετατοπιστεί μακριά από 
τους «baby boomers» και ο Τραμπ 
μοιάζει αρκετά κουρασμένος. Συ-
νεπώς, αν πρόκειται να αποκαλέ-
σει την Κάμαλα χαζή, η γενιά Χ θα 
αντιδράσει και θα πει «αυτό είναι 
ρατσιστικό». Ξέρετε, μπορείς να 
αποκαλέσεις τον Τζο Μπάιντεν 
ηλικιωμένο. Αλλά η Κάμαλα δεν 
είναι. Οταν ο Τραμπ πηγαίνει στην 
Εθνική Ενωση Μαύρων ∆ημοσιο-
γράφων (NABJ) και προσπαθεί να 
υπονοήσει ότι η Κάμαλα υποδύεται 
τη μαύρη ή κάποια τέτοια ανοησία, 
ο κόσμος τον κοιτάζει σαν τρελό. 
Και, παρεμπιπτόντως, ποιος νοιά-
ζεται αν έχει μαύρο πατέρα; Αλλά 
ο Τραμπ είναι ένας παλαιολιθικός 
τύπος που κάνει «αρχαία» πράγ-
ματα εναντίον μιας μη «αρχαίας» 
υποψήφιας. Οπότε, αν ο 78χρονος 
Τραμπ έναντι του 81χρονου Μπάι-
ντεν έδειχνε νέος και δυναμικός, 
τώρα μοιάζει με έναν γεροξεκούτη.

 
– Με τα νούμερα των δημοσκο-
πήσεων να δείχνουν ένα μικρό 
προβάδισμα της Κάμαλα Χάρις, 
ποια χαρακτηριστικά της προ-
σωπικότητάς της πείθουν τους 
πολίτες να την υποστηρίξουν;

– Εχω βρεθεί μπροστά της και 

την έχω γνωρίσει προσωπικά. Εί-
ναι πολύ πιο ταλαντούχα απ’ ό,τι 
της αναγνωρίζουν οι άνθρωποι. 
Θεωρώ ότι ένα από τα προβλή-
ματα με το να είσαι αντιπρόεδρος 
των ΗΠΑ είναι ότι δεν έχεις την 
ευκαιρία να ξεφύγεις ή να δείξεις 
τις ικανότητές σου. 

Εκτιμώ ότι ως υποψήφια τα 
πάει πολύ καλά και νομίζω ότι θα 
δείτε τις ικανότητές της να λά-
μπουν. Εχει κάποιους πολύ έξυ-
πνους ανθρώπους στο επιτελείο 
της, ενώ τη βοηθούν οι άνθρωποι 
του Μπάιντεν, καθώς και ο ίδιος 
ο Μπάιντεν. Και νομίζω ότι οι ∆η-
μοκρατικοί καταλαβαίνουν τι δι-
ακυβεύεται σε αυτές τις εκλογές. 
Ξέρετε, ο Τραμπ θέλει πραγματικά 
να αλλάξει τη σύνθεση της χώρας 
και αυτό θα ήταν μια απόλυτη κα-
ταστροφή για εμάς και πρέπει να 
κάνουμε ό,τι μπορούμε για να το 
αποτρέψουμε.

 
– Μπορεί η Κάμαλα Χάρις να κερ-
δίσει τον Τραμπ;

– Νομίζω ότι θα κερδίσει τις 
εκλογές. Και έχω πει με συνέπεια 
πως ο Τραμπ θα χάσει ακόμη και 
όταν κατέβαινε απέναντι στον Τζο 
Μπάιντεν. Ο Τραμπ δεν είναι το 
κατάλληλο πρόσωπο για την Αμε-
ρική αυτή τη στιγμή της Ιστορίας. 
Θα πρέπει λοιπόν να αναρωτη-
θούμε: θέλουμε να αθετήσουμε 
την υποχρέωσή μας στο ΝΑΤΟ και 
να αποχωρήσουμε; Θέλουμε να 
υποστηρίξουμε δικτάτορες όπως 
ο Πούτιν και την εισβολή τους σε 
άλλες κυρίαρχες χώρες; Θέλουμε 
έναν άνθρωπο που είναι φίλος με 
δικτάτορες και αποκηρύσσει τους 
συμμάχους μας και έναν άνθρω-
πο που θα αυξήσει τους δασμούς; 

Για όλους αυτούς τους λόγους 
λοιπόν, οι άνθρωποι λένε ότι δεν 
τον θέλουν και δεν θέλουν τις πολι-
τικές του στη χώρα. Από την άλλη 
πλευρά, συμφωνούν με ορισμένες 
θέσεις του Τραμπ, όπως για περισ-
σότερη σαφήνεια σχετικά με τη 
νόμιμη και την παράνομη μετα-
νάστευση και τη δημιουργία ενός 
περιβάλλοντος υπέρ της ανάπτυ-
ξης των επιχειρήσεών μας. Αλλά 
δεν θέλουν όλο αυτό το μίσος και 
τον διχασμό που προωθεί.

 
– Δηλώσατε προσφάτως ότι θα 
ήταν καταστροφή για τον Ντό-
ναλντ Τραμπ αν επέλεγε να μην 
πάει σε ντιμπέιτ με την Κάμα-
λα Χάρις. Πιστεύετε ότι τελικά 
θα αντιμετωπίσει την Κάμαλα 
σε ζωντανή τηλεοπτική αντιπα-
ράθεση και αν ναι, υπό ποιους 
όρους;

– Εχει ήδη συμφωνήσει στο ντι-
μπέιτ του ABC, καθώς βλέπει ότι 
έχει πέσει στις δημοσκοπήσεις. 
Θυμηθείτε πως όταν πίστευε ότι 
κέρδιζε δεν έκανε ντιμπέιτ με κα-
νέναν από τους αντιπάλους του για 
το χρίσμα των Ρεπουμπλικανών. 
Τώρα που έχει υποχωρήσει στις 
δημοσκοπήσεις, ξέρει ότι πρέπει 
να συζητήσει μαζί της για να δει αν 
μπορεί να τη νικήσει στο παιχνί-
δι της. Και έτσι συμφώνησαν για 
ένα ντιμπέιτ στις 10 Σεπτεμβρίου 
και πρότεινε άλλα δύο ντιμπέιτ. 

Αν συμβούλευα την Κάμαλα Χά-
ρις, θα έλεγα, «ας είμαστε προσε-
κτικοί και να δούμε αν θα συμπε-
ριφερθεί σαν “τρελός” στη σκηνή 
του ντιμπέιτ. Αν ναι, δεν χρειάζε-
ται να αντιπαρατεθεί ξανά μαζί 
του», αλλά θα πρέπει οπωσδήπο-
τε να τον αντιμετωπίσει τουλάχι-
στον μία φορά.

 
– Ποιοι παράγοντες θα καθορί-
σουν το αποτέλεσμα των εκλο-
γών;

– Ο Τραμπ έχει 100% αναγνω-
ρισιμότητα και οι εκλογές θα απο-
τελέσουν ένα είδος δημοψηφί-
σματος, δηλαδή ή μας αρέσει ο 
Ντόναλντ Τραμπ και θα επιστρέ-
ψουμε στις πολιτικές του ή δεν μας 
αρέσει και θα προχωρήσουμε πα-
ρακάτω. Ολα αυτά θα εξαρτηθούν 
από την προσέλευση του κόσμου. 

Τα κακά νέα για τον Τραμπ 
είναι ότι δεν έχει προεκλογικές 
ομάδες στο πεδίο, έχει μειώσει το 
προσωπικό του και συνήθως στις 
εκλογές υπάρχουν άνθρωποι που 
μπαίνουν σε αυτοκίνητα και λεω-
φορεία και πηγαίνουν στις κάλπες 
την ημέρα των εκλογών για να 
επηρεάσουν το αποτέλεσμα. Οπό-
τε θα είναι μια αμφίρροπη εκλο-
γική αναμέτρηση και νομίζω ότι 
θα τις χάσει. Αν πέσω έξω, θα ζή-
σουμε με τον Ντόναλντ Τραμπ για 
ένα χρονικό διάστημα, αλλά αν 
έχω δίκιο θα έχουμε το τέλος του 
«τραμπισμού».

Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

Αυτό που πρεσβεύει 
ο Τραμπ δεν είναι 

ο «ρεπουμπλικανισμός». 
Είναι ένα είδος 

«αναρχοχριστιανικού 
ριζοσπαστισμού».

Aν ο 78χρονος Τραμπ 
έναντι του 81χρονου 

Μπάιντεν έδειχνε νέος 
και δυναμικός, 
τώρα μοιάζει 

με έναν γεροξεκούτη.

Οι εκλογές αυτές
είναι δημοψήφισμα:

Ναι ή όχι στον Τραμπ
Γιατί η καμπάνια του τέως προέδρου μοιάζει να έχει 

εκτροχιαστεί – Πόσες πιθανότητες έχει η Χάρις να επικρατήσει

Αντονι Σκαραμούτσι
Πρώην διευθυντής Επικοινωνίας του Λευκού Οίκου επί Τραμπ

Ο Αντονι Σκαραμούτσι υπήρξε διευθυντής Επικοινωνίας του Λευκού Οίκου, επί Τραμπ, το 2017, για μό-
λις δέκα ημέρες. Σήμερα, περιγράφει τη σύντομη εμπειρία του χρησιμοποιώντας λέξεις όπως «υστερία» 
και «παραφροσύνη» και παρότι δηλώνει Ρεπουμπλικανός, υποστηρίζει ότι «είναι πατριωτικό καθήκον» 
για τον ίδιο να εξηγήσει στον κόσμο «πώς είναι πραγματικά ο Τραμπ».
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Με την περίοδο της θερινής ρα-
στώνης να οδεύει προς το τέ-
λος της, τα επιτελεία σε Ν.∆., 
ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ καλούνται 
σταδιακά να ανεβάσουν ρυθ-
μούς και να διαμορφώσουν τον 
σχεδιασμό τους για ένα «σύν-
θετο» και πολιτικά κρίσιμο φθι-
νόπωρο. Για το κυβερνητικό 
στρατόπεδο διπλό στοίχημα 
αποτελεί η σταδιακή απορρό-
φηση του όποιου κόστους από 
την πυρκαγιά στη βορειοανα-
τολική Αττική και η ανάκτηση 
της πρωτοβουλίας των κινήσε-
ων με αφετηρία τις οικονομικές 
εξαγγελίες του Κυρ. Μητσοτά-
κη στις 7 Σεπτεμβρίου από το 
βήμα της ∆ΕΘ. 

Στο Μέγαρο Μαξίμου επι-
κρατεί η εκτίμηση πως η ψυ-
χραιμότερη αποτίμηση της 
πρόσφατης επέλασης της φω-
τιάς θα συμβάλει στη βελτίωση 
του κλίματος, καθώς η πλειονό-
τητα της κοινής γνώμης αντι-
λαμβάνεται τη δυσκολία δια-
χείρισης των συνεπειών της 
κλιματικής αλλαγής, ενώ η Ν.∆. 
έχει απορροφήσει κραδασμούς 
από φυσικές καταστροφές και 
στο παρελθόν. 

Σε κάθε περίπτωση η συζή-
τηση, που με πρωτοβουλία του 
πρωθυπουργού θα πραγματο-
ποιηθεί στη Βουλή με την επα-
νέναρξη των εργασιών της –και 
σε κάθε περίπτωση πριν από 
τη μετάβασή του στη Θεσσα-
λονίκη–, θα επιχειρηθεί να με-
ταφερθεί από τα τηλεοπτικά 
πλάνα της ∆ευτέρας και Τρίτης 
στις ουσιαστικές παρεμβάσεις 
στο μέτωπο της πυροπροστασί-
ας τα τελευταία χρόνια. Παρεμ-
βάσεις, που όπως σημειώνουν 
συνομιλητές του πρωθυπουρ-
γού «δεν θα πρέπει να απαξιω-
θούν» με αφορμή την πυρκαγιά 
της περασμένης εβδομάδας. 
Στο πλαίσιο αυτό, κατά πλη-
ροφορίες, ο Κυρ. Μητσοτάκης 
δεν προτίθεται να εστιάσει μό-
νο στη φωτιά με αφετηρία τον 
Βαρνάβα, αλλά –με παράθεση 
στοιχείων– πρωτίστως στα βή-
ματα που έχουν γίνει στα μέ-
τωπα της πρόληψης και αντιμε-
τώπισης των πυρκαγιών, χρόνο 
με τον χρόνο από το 2019 μέ-
χρι φέτος. 

Συγκεκριμένα, θα αναδει-
χθεί ότι από την 1η Μαΐου και 
μετά η Πυροσβεστική κλήθη-
κε να αντιμετωπίσει πάνω από 
3.543 ενάρξεις πυρκαγιών, δη-
λαδή 50% περισσότερες απ’ ό,τι 
το ίδιο χρονικό διάστημα το 
2023 και αυτό έγινε με επιτυ-
χία, παρά τις προσπάθειες απα-
ξίωσης του μηχανισμού Πολιτι-
κής Προστασίας με αφορμή τη 

βορειοανατολική Αττική. Πα-
ράλληλα, πλέον η χώρα διαθέ-
τει 17.500 πυροσβέστες, τους 
περισσότερους από κάθε άλ-
λη περίοδο και βρίσκεται στην 
πρώτη θέση μεταξύ των χωρών 
της Ε.Ε. αναλογικά με τον πλη-
θυσμό της. 

Επίσης, στα «κεκτημένα» του 
φετινού καλοκαιριού καταγρά-
φεται, σύμφωνα με τους επιτε-
λείς του Μεγάρου Μαξίμου, ότι 
στους δήμους της βορειοανα-
τολικής Αττικής καθαρίστηκαν 
83.243 οικόπεδα, περιορίζοντας 
σε έναν βαθμό το μέγεθος της 
πρόσφατης καταστροφής, ενώ 
στις ίδιες περιοχές στο πλαίσιο 
του προγράμματος πρόληψης 
και πυροπροστασίας Anti-Nero 
έχουν υπογραφεί συμβάσεις συ-
νολικού ύψους 38,8 εκατ. ευρώ. 
Οπως επισημαίνεται, ενώ πριν 
από το 2020 οι δαπάνες πρόλη-
ψης για τις πυρκαγιές περιορί-
ζονταν ετησίως στα 3,5 εκατ. 
ευρώ, την περίοδο 2022-23 αυ-
τές ανήλθαν –για πρόληψη και 
αποκατάσταση– σε πάνω από 
320 εκατ. μόνο από το Ταμείο 
Ανάκαμψης. 

Ο κίνδυνος 
της πράσινης Βαβέλ

Για το ΠΑΣΟΚ, το κρίσιμο ερώτη-
μα είναι εάν η πορεία του το δί-
μηνο Σεπτεμβρίου - Οκτωβρί-
ου, κατά το οποίο θα δοθεί και 
θα ολοκληρωθεί η μάχη για την 
ηγεσία, θα λειτουργήσει «προ-
ωθητικά» ή θα σηματοδοτήσει 
την οπισθοχώρηση της παρου-
σίας του στην κεντρική σκηνή. 
Η Χαριλάου Τρικούπη θεωρητι-
κά εισέρχεται στη νέα πολιτική 
περίοδο με δύο πλεονεκτήμα-
τα, ανεξαρτήτως του ποιος θα 
επικρατήσει στις επερχόμενες 
εσωκομματικές κάλπες: πρώ-
τον, η διαδικασία εκλογής νέου 
προέδρου θα στρέψει τους προ-
βολείς της δημοσιότητας στο 
ΠΑΣΟΚ. ∆εύτερον, τις επόμε-
νες εβδομάδες ο ΣΥΡΙΖΑ, βασι-
κός αντίπαλός του στη μάχη για 
την ηγεμονία στον χώρο της Κε-
ντροαριστεράς, αναμένεται να 
παραμείνει σε καθεστώς περιδί-

νησης. Στον αντίποδα, όμως, για 
τη Χαριλάου Τρικούπη ελλοχεύ-
ουν και συγκεκριμένοι κίνδυνοι:
- Οι διεκδικητές της ηγεσίας –Ν. 
Ανδρουλάκης, Χ. ∆ούκας, Αν-
να ∆ιαμαντοπούλου, Π. Γερου-
λάνος, Μ. Κατρίνης και Νάντια 
Γιαννακοπούλου– θα ξεδιπλώ-
σουν τις βασικές προγραμμα-
τικές τους θέσεις, που εκ των 
πραγμάτων θα είναι σε πολλά 
σημεία ασύμπτωτες ή αντιθε-
τικές. Τον Σεπτέμβριο, μήνα 
κατά τον οποίο τα κόμματα εκ-
πέμπουν μέσω ∆ΕΘ τα βασικά 
τους πολιτικά μηνύματα, το ΠΑ-
ΣΟΚ είναι ως εκ τούτου πιθα-
νό να μεταδίδει εικόνα Βαβέλ, 
που μπορεί να προκαλέσει την 
αντίδραση «δεξαμενών» πέραν 
του στενού πυρήνα των ψηφο-
φόρων του.
- Επίσης, το ΠΑΣΟΚ καλείται να 
ξεπεράσει στις κάλπες της 6ης 
και της 13ης Οκτωβρίου τον πή-
χυ της συμμετοχής των 270.000 
ψηφοφόρων του 2021 και των 
210.000 του 2017. Εάν δεν το 
επιτύχει, στην κοινή γνώμη θα 
δημιουργηθεί η αίσθηση ότι η 
εκλογή ηγεσίας παρέμεινε μια 

εσωστρεφής διαδικασία, που τε-
λικώς δεν αφορούσε ευρύτερα 
στρώματα της κοινωνίας.

- Τέλος, μένει να αποδειχθεί 
πως η προεκλογική εκστρατεία 
των υποψηφίων για την ηγεσία 
του ΠΑΣΟΚ δεν θα συνοδευθεί 
από «χτυπήματα κάτω από τη 
μέση», που θα στρέψουν την 
προσοχή στη Χαριλάου Τρικού-
πη με αρνητικό τρόπο και θα δι-
αμορφώσουν σκηνικό εντάσεων 
ενόψει της «επόμενης ημέρας» 
στο κόμμα. 

 

Αναπόφευκτη
σύγκρουση

Εάν για τη Ν.Δ. και το ΠΑΣΟΚ το 
επερχόμενο φθινόπωρο εμπεριέ-
χει δύσκολα στοιχήματα, για τον 
ΣΥΡΙΖΑ συνιστά διέλευση από 
«διακεκαυμένη ζώνη». Πρώτον, 
με χρονικό ορίζοντα το συνέ-
δριο στις 4-6 Οκτωβρίου η εσω-
κομματική σύγκρουση θεωρεί-
ται σχεδόν αναπόφευκτη: θα 
επέλθει είτε με βάση τον σχε-
διασμό του ίδιου του Στ. Κασ-
σελάκη προκειμένου να μετα-
τρέψει –όπως χαρακτηριστικά 
λέγεται– τον ΣΥΡΙΖΑ σε «κόμμα 
Ι.Χ.», ή από «λάθος», αφού συχνά 
ο ίδιος πυροδοτεί ακραίες εντά-
σεις με χειρισμούς τους οποί-
ους στη συνέχεια επιχειρεί να 
αμβλύνει. Υπό το ανωτέρω πρί-
σμα και αναλόγως των κινήσεων 
του προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ, όλα 
τα ενδεχόμενα και για τη στάση 
της ομάδας των «87» της εσω-
κομματικής αντιπολίτευσης θα 
είναι τις επόμενες εβδομάδες 
ανοιχτά. Από την οριστική ρή-
ξη με τον Στ. Κασσελάκη μέχρι 
την αποχή από το συνέδριο. Το 
δεύτερο ερώτημα που πλανάται 
πάνω από την Κουμουνδούρου 
είναι το επόμενο επεισόδιο στις 
σχέσεις Κασσελάκη με Τσίπρα, 
μετά και την «απειλή» του τε-
λευταίου ότι θα δημοσιοποιή-
σει τους λόγους της μεταξύ τους 
ρήξης. Πάντως, πολλοί εκτιμούν 
με βάση και την έως τώρα στά-
ση του, πως ο Αλ. Τσίπρας δεν 
πρόκειται να σηκώσει ούτε αυ-
τή τη φορά το γάντι του διαδό-
χου του στην ηγεσία του ΣΥΡΙ-
ΖΑ. Οπως σημειώνουν, ο πρώην 
πρωθυπουργός εμφανίζεται να 
έχει υιοθετήσει την προσέγγιση 
ότι για τον ίδιο το κόστος θα εί-
ναι μεγαλύτερο εάν εμπλακεί σε 
«διάλογο» με τον Στ. Κασσελάκη 
από το να αφήνει τα πυρά του 
αναπάντητα. 

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

ΕΚΤΟΣ ΗΜΕΡΗΣΙΑΣ ΔΙΑΤΑΞΕΩΣ

Από την Παλλήνη στη Βουλή

Το γράμμα του Συντάγματος 
δεν αφήνει περιθώρια. Εστιά-
ζει στον βουλευτή, ως το κύτ-
ταρο του κοινοβουλευτισμού, 
και στην προσωπική σχέση με 
τους εκλογείς του. Η σχέση εί-
ναι ιερή. Προσδίδει άμεση δη-
μοκρατική νομιμοποίηση στον 
ίδιο και στο σώμα της Βουλής. 
Αποτυπώνει την «ελεύθερη και 
ανόθευτη εκδήλωση της λαϊκής 
θέλησης, ως έκφραση της λα-
ϊκής κυριαρχίας», κατά το άρ-
θρο 52 Σ. Αντίστοιχη ελευθερία 
διαθέτουν οι βουλευτές για τις 
επιλογές τους. Το άρθρο 60 Σ 
τούς απονέμει «απεριόριστο το 
δικαίωμα της γνώμης και ψή-
φου κατά συνείδηση», ενώ η 
παραίτηση από το αξίωμα «εί-
ναι δικαίωμα». Ως αντιπρόσω-
ποι του λαού, δεν υπόκεινται σε 
κανενός είδους πίεση, ούτε καν 
από το κόμμα μέσω του οποίου 
αναδείχθηκαν. Αν διαγραφούν 

–συνήθως με αδιαφανή τρόπο, 
μιας και η εσωκομματική δη-
μοκρατία είναι ακόμη ζητού-
μενο– διατηρούν ακέραιη τη 
βουλευτική ιδιότητα, παρά τις 
κραυγές για το αντίθετο. Eτσι 
αντιμετωπίστηκαν οι ιστορι-
κές παθολογίες του ελληνικού 

συνταγματισμού και εξασφαλί-
στηκε μισός αιώνας μεταπολι-
τευτικής γαλήνης. 
 
Για να έχουν νόημα οι παραπάνω 
εγγυήσεις, αυξημένη προστα-
σία απολαμβάνουν και όσες(οι) 
πρόκειται να αποκτήσουν τη 
βουλευτική ιδιότητα σύμφωνα 
με το αποτέλεσμα της εκλογι-
κής διαδικασίας, όπως διαμορ-
φώνεται από τον εκλογικό νόμο 
και επικυρώνεται από το Ανώ-
τατο Ειδικό ∆ικαστήριο (ΑΕ∆). 
Η σειρά κατάταξης με βάση τις 
επιδόσεις στον πολιτικό στίβο 
συνιστά εξίσου εκδήλωση της 
λαϊκής θέλησης, η οποία απα-
γορεύεται να φαλκιδεύεται ή 
να χειραγωγείται. Επομένως, 
όσοι καλούνται να καταλάβουν 
κενή βουλευτική θέση και να 
δώσουν τον όρκο του άρθρου 
59 Σ, έχουν εξίσου «δικαίωμα» 
να αποδεχθούν ή να αποποιη-
θούν. Η τυχόν άρνησή τους, 
προφανώς δεν γίνεται υπέρ τρί-

του. Οι επικυρωμένοι κατάλο-
γοι από το ΑΕ∆ υποδεικνύουν 
δεσμευτικά εκείνη(ον) που θα 
τους αντικαταστήσει.
 
Τα ανωτέρω ισχύουν και για 
την πρόσφατη παραίτηση του 
κ. Οθωνα Ηλιόπουλου από τη 
θέση του βουλευτή ΣΥΡΙΖΑ. 
Υπάρχουν, βέβαια, ιδιαιτερό-
τητες. Oταν κάποιος εκλέγεται 
μέσω της λίστας Επικρατείας 
του κόμματός του, η προσωπι-
κή σχέση με τους ψηφοφόρους 
είναι λιγότερο στενή, συγκριτι-
κά με τους συναδέλφους του οι 
οποίοι αναδείχθηκαν σε συγκε-
κριμένες περιφέρειες με σταυ-
ροδοσία. Για τον λόγο αυτό, το 
Σύνταγμα περιορίζει τον ανώ-
τατο αριθμό βουλευτών Επι-
κρατείας στο ένα εικοστό του 
συνόλου της Βουλής. Επίσης, 
όσο χαμηλότερα βρίσκεται κά-
ποιος στη λίστα Επικρατείας, 
τόσο αποδυναμωμένη είναι εξ 
ορισμού η προσδοκία του να ει-

σέλθει στη Βουλή. Τούτο ισχύ-
ει αναμφίβολα και κατά τρό-
πο αυξανόμενο για τα πέντε 
πρόσωπα που προηγούνται του 
κ. Κασσελάκη στη λίστα Επι-
κρατείας του ΣΥΡΙΖΑ. Μήπως, 
λοιπόν, οφείλουν να παραμε-
ρίσουν ώστε να ορκιστεί βου-
λευτής ο οψιγενής αρχηγός του 
κόμματος που τους τοποθέτησε 
–χωρίς κάποια ανοιχτή διαδικα-
σία– στον συγκεκριμένο κατά-
λογο; Πόσο μάλλον εάν, πλέον, 
αυτοπροσδιορίζονται πολιτικά 
σε χώρους εκτός του ΣΥΡΙΖΑ;    
 
Ας μη συγχέουμε τους νομικούς 
κανόνες με την πολιτική δεο-
ντολογία. ∆εν υποτιμώ την τε-
λευταία. Η συνταγματική μας 
ιστορία είναι γεμάτη με περι-
στατικά –όπως τα Ιουλιανά του 
1965– όπου το βάρος της αντι-
παράθεσης αφορούσε όχι το τι 
επιτρέπει το Σύνταγμα στους 
βουλευτές, αλλά το αν οι επι-
λογές τους συνάδουν με το πο-

λιτικό ήθος (όπως το αντιλαμ-
βάνεται ο καθένας). 
 
Οι πέντε επιλαχόντες μετά τον 
παραιτηθέντα κ. Ηλιόπουλο φέ-
ρουν την «τιμή και την ευθύνη» 
για τον δρόμο που θα επιλέξουν, 
αποκλειστικά από ηθική σκοπιά. 
Η θεσμική τους θωράκιση είναι, 
πάντως, αδιαμφισβήτητη. «∆ι-
καιούνται» να ορκιστούν όπως 
«δικαιούνται» να κάνουν πίσω, 
με μοναδικό γνώμονα τη συνεί-
δησή τους. 
 
Αν ανοίξουν τον δρόμο στον κύριο 
Κασσελάκη, θα είναι δείγμα αυ-
ξημένου πολιτικού πολιτισμού. 
Αρκεί να αιτιολογηθεί σωστά. 
Οχι με το σκεπτικό ότι οι βουλευ-
τές και όσοι καλούνται να τους 
αναπληρώσουν, είναι αναλώσι-
μοι αυτοφωράκηδες των κομ-
μάτων και των αρχηγών τους.  
       
Ο κ. Γιώργος Δελλής είναι καθηγητής 
στη Νομική Σχολή Αθηνών.

Η συνταγματική μας 
ιστορία είναι γεμάτη 
με περιστατικά –όπως 
τα Ιουλιανά του 1965– 
όπου το βάρος της αντι-
παράθεσης αφορούσε όχι 
το τι επιτρέπει το Σύνταγ-
μα στους βουλευτές, αλ-
λά το αν οι επιλογές τους 
συνάδουν με το πολιτικό 
ήθος (όπως το αντιλαμ-
βάνεται ο καθένας).

Α Π Ο Ψ Η

Σε ποιον «ανήκουν» οι έδρες;
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΔΕΛΛΗ

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης στην αεροπορική βάση της Ελευσίνας την περασμένη Τετάρτη. Με πρω-
τοβουλία του πρωθυπουργού, η Βουλή θα ανοίξει με συζήτηση για την Πολιτική Προστασία, καθώς η 
κυβέρνηση θεωρεί ότι στον τομέα αυτό έχουν γίνει σημαντικά βήματα προόδου.
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Οταν την περασμένη Τρίτη ο πρω-
θυπουργός Κυριάκος Μητσοτά-
κης, ο υπουργός Περιβάλλοντος 
και Ενέργειας Θοδωρής Σκυλακά-
κης και στενοί συνεργάτες τους 
επιβιβάστηκαν σε συνθήκες σχε-
τικής μυστικότητας σε ελικόπτε-
ρο της Πολεμικής Αεροπορίας για 
να έχουν μια πρώτη, άμεση, προ-
σωπική εικόνα της κλίμακας της 
καταστροφής που χτύπησε για 
ένα ακόμη καλοκαίρι την Αττι-
κή, ήταν προετοιμασμένοι για το 
χειρότερο. Ωστόσο, διαπίστωσαν 
κάτι που δεν περίμεναν: η φωτιά 
πριν μπει στον αστικό ιστό το 
πρωί της ∆ευτέρας δεν σάρωσε 
στο πέρασμά της πυκνά δάση, 
άκαυτα ή αναγεννημένα, που να 
δικαιολογούν την εικόνα ολοκαυ-
τώματος που βλέπαμε στις οθόνες 
μας από το απόγευμα της Κυρια-
κής. Ενα σημαντικό κομμάτι της 
πυρκαγιάς εξελίχθηκε ανάμεσα 
σε αγροτοδασικές εκτάσεις χα-
μηλής, κυρίως, βλάστησης βόρεια 
και ανατολικά της λίμνης Μαρα-
θώνα και στις βόρειες υπώρειες 
της Πεντέλης, σε έδαφος κατά 
βάση και εκ φύσεως βραχώδες 
και πετρώδες με χαμηλή, φρυ-
γανώδη βλάστηση. 

Την πληροφορία επιβεβαι-
ώνει ο γενικός διευθυντής ∆α-
σών και ∆ασικού Περιβάλλοντος 
Βαγγέλης Γκουντούφας, ο οποίος 
ήταν παρών στην από αέρος κα-
τόπτευση της καμένης έκτασης, 
αλλά δεν θέλει σε καμία περίπτω-
ση να υποβαθμίσει το μέγεθος 
της νέας οικολογικής καταστρο-
φής. Το τοπίο της λίμνης του Μα-
ραθώνα που είχε διαταραχθεί για 
πρώτη φορά στη μεγάλη φωτιά 
του Γραμματικού, το 2009, δοκι-
μάστηκε εκ νέου.

Απρόβλεπτες εφεδρείες

Παρ’ όλα αυτά, κι ενώ είχε με-
σολαβήσει και η θηριώδης πυρ-
καγιά της Βαρυμπόμπης το 2021, 
που έφτασε μέχρι εδώ καίγοντας 
τις δυτικές παρυφές της λίμνης, 
η ανθεκτικότητα ολόκληρης της 
παραλίμνιας περιοχής αποδεί-
χθηκε κάτι περισσότερο από 
αξιοθαύμαστη. H φύση επέδει-
ξε απρόβλεπτες εφεδρείες, αλ-

λά τώρα ένα μεγάλο κομμάτι της 
φυσικής αναγέννησης από το 
2009 και μετά χάθηκε. Αν και 
δεν αποκλείεται τα καμένα νε-
αρά πευκάκια να πέταξαν ξανά 
σπορείς όταν καίγονταν (βρισκό-
μαστε στο όριο των 15-17 ετών 
που απαιτούνται για να προκύ-
ψει φυσική αναγέννηση), ο κ. 
Βαγγέλης Γκουντούφας πιστεύει 
ότι τελικά για την αποκατάστα-
ση της ευρύτερης περιοχής της 
λίμνης θα απαιτηθεί και τεχνη-
τή αναδάσωση.

Αλλά ας επιστρέψουμε στη 
«μεγάλη εικόνα». «Οντως, ένα 
σημαντικό κομμάτι είναι βρα-
χώδεις, πετρώδεις εκτάσεις με 
φρυγανώδη, χορτολιβαδική βλά-
στηση, θαμνώδη δασική βλά-
στηση (σ.σ. αείφυλλα-πλατύφυλ-
λα: πουρνάρια, σχίνα κ.λπ.) και 
αναγεννημένη τραχεία πεύκη 
από προηγούμενες πυρκαγιές», 
επισημαίνει ο γενικός διευθυ-
ντής ∆ασών και ∆ασικού Περι-
βάλλοντος. Μαζί του συμφωνεί 
και το Εθνικό Παρατηρητήριο 
∆ασικών Πυρκαγιών (ΕΠα∆αΠ) 
της Σχολής ∆ασολογιας του ΑΠΘ, 
το οποίο αφού ανέλυσε δορυφο-
ρικές εικόνες υψηλής ευκρίνειας 
ανακοίνωσε ότι από τη συνολικά 
πληγείσα έκταση των 104.000 
στρεμμάτων ποσοστό περίπου 
10% συνιστούσε υψηλό δάσος 
με δενδρώδη βλάστηση, ενώ οι 
υπόλοιπες δασικού χαρακτήρα 
εκτάσεις (70%) αποτελούνταν 
από χαμηλή, θαμνώδη δασική 
βλάστηση και βραχώδη-πετρώδη 
εδάφη με φρυγανώδη και χορτο-
λιβαδική βλάστηση. Στο εν λόγω 
10% περιλαμβάνεται και η φυσι-
κή αναγέννηση διαφορετικών 
σταδίων εξέλιξης από προηγού-
μενες πυρκαγιές. Ενα ποσοστό 
κοντά στο 20% της συνολικής 
καμένης έκτασης δεν είχε δα-
σικό χαρακτήρα. Εντελώς άκαυ-
το δάσος κάηκε σε πολύ μικρή 
έκταση, κατά βάση σε ρεματιές. 

«Στο μάτι του κυκλώνα»

Για τον γενικό διευθυντή ∆α-
σών και ∆ασικού Περιβάλλοντος 
Βαγγέλη Γκουντούφα το εντυπω-
σιακό αυτής της φωτιάς ήταν ότι 
«όπου είχαμε δάσος και είχαμε 
κάνει και καθαρισμούς, η φω-
τιά πέρασε κάτω από τα δέντρα, 
έκαψε τον λεγόμενο “υπόροφο”, 
καψάλισε κορμό αλλά η κώμη, 
το ίδιο το δέντρο έμεινε αλώβη-
το». Αυτό είναι πολύ σημαντικό 

όχι μόνο γιατί θα συνε-
χίζουν να ζουν αυτά τα 
δέντρα, αλλά γιατί επιπλέ-
ον θα λειτουργήσουν ευεργετι-
κά ως σπορείς στην ευρύτερη 
περιοχή τους. Επίσης σύμφωνα 
με τον ίδιο και τους συνεργάτες 
τους αποδείχθηκε ότι το δασικό 
οδικό δίκτυο υπήρχε και ήταν 
πολύ καλά συντηρημένο. 

Τι έφταιξε, λοιπόν, και ξέφυγε 
τόσο πολύ η φωτιά; «Είχε ειπωθεί 
στη διυπουργική σύσκεψη μία 
ημέρα νωρίτερα ότι αν με αυτές 
τις ακραίες συνθήκες ξεσπού-
σε πυρκαγιά και την “έπιανε” η 
ένταση του ανέμου στο κρίσιμο 
σημείο εκδήλωσής της θα ήταν 
πολύ δύσκολο να “μαζευτεί” και 
το πιθανότερο σενάριο θα ήταν 
να εξελιχθεί σε μέγα περιστατι-
κό και ανεξέλεγκτο. ∆υστυχώς, 
συνέβη ακριβώς αυτό», συμπλη-
ρώνει ο κ. Βαγγέλης Γκουντού-
φας. Του υπενθυμίζω ότι την ίδια 
περίπου ώρα και με τις ίδιες και-
ρικές συνθήκες είχαμε περιστα-
τικά στα Μέγαρα, στην Ερέτρια 
και στα Γλυκά Νερά που ευτυχώς 
ελέγχθηκαν γρήγορα. «Ο Βαρνά-
βας ήταν πάνω στον βοριά, στο 
μάτι του κυκλώνα». 

Στη ∆ασική Υπηρεσία, αλλά 
και στην πολιτική ηγεσία, το 
απόγευμα της Κυριακής υπήρ-
ξαν πολύ έντονες ανησυχίες για 
κάτι που ελάχιστοι σκέφτηκαν 

εκείνη τη στιγμή: την πιθανό-
τητα η φωτιά να ξεφύγει δυτι-
κά προς Αφίδνες, να καβαλήσει 
την εθνική οδό –σε μια αντί-
στροφη επανάληψη του εφιαλ-
τικού σκηνικού του 2021– και 
να απειλήσει εκ νέου την Πάρνη-
θα και τον Εθνικό ∆ρυμό. Αφού 
αποφεύχθηκε το πλέον δυσοίω-
νο σενάριο, αργότερα το βράδυ 
ξύπνησε ένας ακόμη εφιάλτης: 
μια καθοδική πορεία της πυρ-
καγιάς από την κορυφογραμμή 
του ∆ιονύσου προς την άκαυτη 
πλαγιά της Πεντέλης που αγκα-
λιάζει τα πιο πυκνοκατοικημέ-
να προάστια από τη ∆ροσιά και 
την Εκάλη μέχρι τη Νέα Ερυ-
θραία και την Κηφισιά. Αν και 
αποσοβήθηκε με υπεράνθρω-
πες προσπάθειες μια πραγμα-
τικά τραγική εξέλιξη, ο ορεινός 
όγκος της Πεντέλης βγήκε για 
πολλοστή φορά βαριά τραυμα-
τισμένος από μία ακόμη πυρκα-
γιά. Μόνο τα τελευταία 15 χρόνια 
έχουν «διασταυρωθεί» πάνω της 
τρεις πολύ μεγάλες πυρκαγιές: 
του 2009 (210.000 στρέμματα), 
του 2022 (27.000 στρ.) και του 
2024 (104.000 στρέμματα). Στον 
λογαριασμό δεν βάζουμε τις δύο 
πρώτες μεγάλες πυρκαγιές της 
Πεντέλης το 1995 και το 1998, 
που «εγκαινίασαν» τη σταδιακή 
αποψίλωση του βουνού. Τμήμα-
τα του δάσους που είχαν καεί 
το 2009 και το 2022 κάηκαν ξα-
νά τώρα. Τον περασμένο Μάιο, 
υπογράφηκαν στο πλαίσιο του 
εθνικού σχεδίου συμβάσεις για 
εργασίες τεχνητής αναδάσωσης 
τόσο στην Πεντέλη –ακόμη και 
μέσα στον αστικό ιστό, πάνω από 
τους καταρράκτες αλλά και πά-
νω από τη Μονή Παντοκράτο-
ρος (Νταού) Πεντέλης– αλλά και 
στον Μαραθώνα, πολύ κοντά στη 
λίμνη. Υπολογίζεται ότι ένα με-
γάλο κομμάτι της έκτασης που 
είχε καεί (ή ξανακαεί) το 2022 
έχει ενταχθεί στο πρόγραμμα.  

Χορηγίες για αναδασώσεις

Μήπως υπό το φως της νέας 
καταστροφικής πυρκαγιάς θα 
πρέπει να γίνουν τροποποιήσεις 
ή αλλαγές στο εθνικό σχέδιο ανα-
δασώσεων; «Θα το εξετάσουμε 
και αυτό», απαντάει ο κ. Βαγγέ-
λης Γκουντούφας, υπογραμμί-
ζοντας ότι υπάρχει μια ορισμέ-
νη διαδικασία που θα πρέπει να 
ακολουθηθεί. Από τη ∆ευτέρα, η 
∆ιεύθυνση Αναδασώσεων Αττι-

κής ξεκινάει αυτοψίες προκει-
μένου να εντοπίσει κατ’ αρχάς 
τις περιοχές που θα χρειαστούν 
αντιδιαβρωτικά έργα έτσι ώστε 
να συγκρατηθούν το έδαφος και 
το χώμα, συνθήκη ζωτικής ση-
μασίας για την αναγέννηση του 
δάσους. «Αμέσως μετά, θα μας 
δώσει επιφάνειες που χρήζουν 
άμεσης τεχνητής αναδάσωσης, 
ενέργειες τις οποίες θα χρηματο-
δοτήσουμε είτε με τροποποίηση 
του εθνικού σχεδίου αναδάσω-
σης είτε αξιοποιώντας τον θεσμό 
του αναδόχου αποκατάστασης 
και αναδάσωσης. Υπάρχουν ήδη 
εταιρείες που έχουν εκδηλώσει 
ζωηρό ενδιαφέρον στο πλαίσιο 
της Εταιρικής Κοινωνικής Ευθύ-
νης για να συνεισφέρουν οικο-
νομικά στις αναδασώσεις των 
περιοχών που επλήγησαν πριν 
από λίγες ημέρες».

Μέσα στο πυκνό σκοτάδι των 
τελευταίων ημερών υπάρχουν 
εδώ κι εκεί χαραμάδες αισιοδο-
ξίας. Συνταξιδιώτες του πρωθυ-
πουργού πάνω από τις καμένες 
εκτάσεις παρατήρησαν τα εμ-
φανή ίχνη των αντιδιαβρωτι-
κών έργων που είχαν γίνει στον 
Μαραθώνα μετά τις φωτιές του 
2009. Και το θεσπέσιο τοπίο της 
λίμνης του Μαραθώνα θεωρείται 
από τους επιστήμονες ευτυχώς 
ανατάξιμο. Αλλά, προς Θεού, το 
γεγονός ότι κάηκε μικρό, σχετι-
κά, ποσοστό «ψηλού» δάσους 
δεν σημαίνει ότι η φωτιά στον 
Βαρνάβα δεν έχει σοβαρό πε-
ριβαλλοντικό κόστος. Περιοχές 
υψηλού φυσικού κάλλους, κά-
ποιες άγνωστες στο ευρύ κοινό 
και μάλλον «αντιτουριστικές», 
όπως η ρεματιά του Βαρνάβα, το 
φαράγγι της Οινόης ή το φράγμα 
και οι (πιο δημοφιλείς) καταρ-
ράκτες στη Ραπεντώσα Πεντέ-
λης, δέχθηκαν βαρύτατο πλήγ-
μα. Ταυτόχρονα, καταστράφηκε 
φυσική αναγέννηση,  υποβαθ-
μισμένα εδάφη από προηγούμε-
νες πυρκαγιές υποβαθμίστηκαν 
περαιτέρω. Αλλά κρατάω τη συ-
γκρατημένη αισιοδοξία των δα-
σολόγων της Γενικής Γραμματεί-
ας ∆ασών. «Είτε με εγκατάσταση 
πρόδρομου δάσους με φυσική 
αναγέννηση και υποβοήθηση με 
τεχνητή αναδάσωση όπου αυτό 
χρειαστεί είτε απευθείας με τε-
χνητή αναδάσωση, θα κάνουμε 
τα πάντα για να ανατάξουμε αυ-
τές τις πολύτιμες φυσικές ανά-
σες της Αττικής».

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΡΗΓΟΠΟΥΛΟY

Η ακτινογραφία των καμένων

Οι πυρκαγιές 
που εκδηλώθηκαν 
σε Μέγαρα, Ερέτρια 
και Γλυκά Νερά 
αντιμετωπίστηκαν 
γρήγορα, όμως 
ο Βαρνάβας «ήταν 
πάνω στον βοριά». 

ΑΘΗΝΑ

ΧΑΛΑΝΔΡΙ

ΜΑΡΟΥΣΙ

ΚΗΦΙΣΙΑ

ΜΑΡΑΘΩΝΑΣ

ΒΑΡΝΑΒΑΣ

ΚΑΠΑΝΔΡΙΤΙ

ΝΕΑ ΠΕΝΤΕΛΗ

ΓΕΡΑΚΑΣ

ΜΑΤΙ

(1) Το σαρωτικό πέρασμα της φω-
τιάς πάνω από τη λίμνη του Μαραθώ-
να, που είχε ανακάμψει σε σημαντικό 
βαθμό μετά τις εξίσου καταστροφικές 
πυρκαγιές του 2009 και του 2021. Η 
φωτιά πριν μπει στον αστικό ιστό εξε-
λίχθηκε σε μεγάλο βαθμό σε αγροτο-
δασικές εκτάσεις χαμηλής βλάστησης 
με εκτεταμένη οικιστική ανάπτυξη (2), 
ενώ στον ορεινό όγκο της Πεντέλης 
(3,4) έκαψε τόσο φυσική αναγέννη-
ση όσο και υποβαθμισμένα οικοσυ-

στήματα.

Η από αέρος αυτοψία της περασμένης Τρίτης και οι δορυφορικές εικόνες έδειξαν τι είδους φυσικό κεφάλαιο καταστράφηκε

Από τη συνολικά 
πληγείσα έκταση 
των 104.000 στρεμμάτων 
ποσοστό περίπου 10% 
συνιστούσε υψηλό 
δάσος με δενδρώδη 
βλάστηση.

1 2

4

3

Το πύρινο μονοπάτι

ΣΕ ΠΥΡΙΝΟ 
ΚΛΟΙΟ
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Αυτές τις ημέρες, κρίνεται η τύχη 
της κατάπαυσης του πυρός στη 
Λωρίδα της Γάζας, η οποία εφό-
σον διαρκούσε και τηρούνταν με 
σχετική συνέπεια, θα μπορούσε να 
επηρεάσει θετικά τις εξελίξεις στη 
Μέση Ανατολή. Είναι, όμως, ικανή 
συνθήκη για να αποτρέψει το Ιράν 
από το να απαντήσει στο Ισραήλ 
για τη δολοφονία Χανίγια στην 
Τεχεράνη; Μάλλον όχι, αν και θα 
μπορούσε να χρησιμοποιηθεί ως 
πρόφαση, στη λογική ότι η απειλή 
σκληρής ανταπάντησης υποχρέ-
ωσε το Ισραήλ να συμβιβαστεί με 
την πρόταση Μπάιντεν, την οποία 
μέχρι σήμερα υπονόμευε. Ή, του-
λάχιστον, θα έδινε τη δυνατότητα 
στην Τεχεράνη να δικαιολογήσει 
μια ηπιότερη αντίδραση από αυ-
τή για την οποία μας προδιαθέτει 
εδώ και σχεδόν 20 ημέρες. 
 
Σε μια τέτοια περίπτωση, θα απέδι-
δε στον πόλεμο νεύρων που ασκεί 
στο Ισραήλ τη στροφή Νετανιά-
χου, που, και για προσωπικούς λό-
γους, δείχνει απρόθυμος να τερ-
ματίσει τον πόλεμο στη Γάζα. Η 
αλήθεια είναι ότι το Τελ Αβίβ βρί-
σκεται σε αναμονή και προετοι-
μάζεται για ηχηρά χτυπήματα εκ 

μέρους του Ιράν και των πληρε-
ξουσίων του. Ισως, τελικά, η πα-
ραπάνω άποψη να εκφράζει πε-
ρισσότερο ευσεβείς πόθους των 
δυτικών αλλά και μετριοπαθών 
ηγεσιών στην περιοχή, ακόμη 
και κύκλους εντός του ίδιου του 
Ιράν. ∆ηλαδή, ακόμη και αν η κα-
τάπαυση του πυρός γινόταν εκα-
τέρωθεν σεβαστή, ενδεχομένως 
να μην οδηγούσε στο επιθυμητό 
αποτέλεσμα. Είναι εύλογα αντιλη-
πτές οι δυσκολίες απαρέγκλιτης 
τήρησης της όποιας συμφωνίας, 
όχι μόνο λόγω της αμοιβαίας δυ-
σπιστίας ανάμεσα σε Χαμάς και 
Ισραήλ, αλλά και επειδή η κατά-
σταση είναι τέτοια που αρκεί μια 
προβοκάτσια ή ένας λάθος υπολο-
γισμός για να τινάξει στον αέρα 
μία συμφωνία, που από τη φύση 
της θα είναι εύθραυστη.
 
Υπάρχουν, όμως, λόγοι που μας κά-
νουν να αισιοδοξούμε ότι δεν θα 
προκύψει μια μεγαλύτερη εστία 
έντασης στην περιοχή και αφο-
ρούν την κατάσταση που επικρα-
τεί στο εσωτερικό του Ιράν. Κατ’ 
αρχάς, μπορεί μεν ο ψυχολογι-
κός πόλεμος εναντίον του Ισραήλ 
και των συμμάχων του καλά να 
κρατεί, από την άλλη, όσο περ-
νούν οι ημέρες χάνεται το στοι-

χείο του αιφνιδιασμού, ενώ η συ-
γκέντρωση πολλών δυνάμεων, 
κυρίως αμερικανικών, περιορίζει 
εκ των πραγμάτων την αποτελε-
σματικότητα των όποιων χτυπη-
μάτων, εφόσον αυτά πρόκειται 
να γίνουν σε στρατιωτικούς και 
όχι σε πολιτικούς στόχους. Αν συ-
νέβαινε το δεύτερο, η Τεχεράνη 
θα ρίσκαρε μια δικαιολογημένα 
σφοδρή απάντηση από πλευράς 
Ισραήλ, στην οποία άλλωστε η 
ηγεσία του δεύτερου κάλλιστα 

προσβλέπει. Το Ιράν έχει ήδη υπε-
ρεκτείνει τις δικές του επιχειρησι-
ακές και οικονομικές δυνατότητες 
με τη διάσωση του καθεστώτος 
Ασαντ στη Συρία, την παραμο-
νή σιιτικών πολιτοφυλακών στο 

Ιράκ, την υποστήριξη που παρέχει 
σε Χαμάς, Χεζμπολάχ και Χούθι. 
Και οπωσδήποτε δεν επιθυμεί την 
αποδυνάμωση των στενότερων 
συμμάχων του.
 
Και όλα αυτά σε περιβάλλον οικο-
νομικών κυρώσεων από πλευ-
ράς ∆ύσης, που έχει στρέψει το 
Ιράν στην Ανατολή και ειδικότε-
ρα στην αγκαλιά της Κίνας, αλ-
λά έχουν δημιουργήσει σοβαρά 
οικονομικά και κοινωνικά προ-
βλήματα στο εσωτερικό. Υπάρχει 
και μια νέα γενιά, πολύ δυναμική 
και πολυπληθής, που δεν βοηθάει 
το καθεστώς των μουλάδων, για-
τί επιζητεί την αλλαγή, ακόμη και 
την ανατροπή του. 
 
Τα αποτελέσματα των πρόσφατων 
προεδρικών εκλογών και κυρίως 
το ηχηρό μήνυμα της αποχής, που 
στις προτελευταίες εκλογές έφτα-
σε στην Τεχεράνη σχεδόν το 90%, 
κλονίζουν εσωτερικά το καθεστώς. 
Μάλιστα, η εκλογή Πεζεσκιάν, του 
μετριοπαθέστερου εκ των τριών 
υποψηφίων, άλλαξε τους συσχε-
τισμούς εις βάρος των σκληρο-
πυρηνικών, αν και η πρόσφατη 
παραίτηση Ζαρίφ, αντιπροέδρου 
της κυβέρνησης, δείχνει ότι τα πιο 
ακραία στοιχεία, εκμεταλλευόμενα 

τη δολοφονία Χανίγια, προσπα-
θούν να επανακάμψουν. Αυτές οι 
εγχώριες ζυμώσεις και κατ’ επέ-
κταση η διελκυστίνδα ανάμεσα σε 
σκληροπυρηνικούς και μετριοπα-
θείς (ενώ ο Χαμενεΐ βρίσκεται σε 
αποδρομή) πλήττουν την ενότητα, 
την ταχύτητα λήψης αποφάσεων, 
ακόμη και την αποτελεσματικότη-
τα του ιρανικού καθεστώτος, κάτι 
που φαίνεται να είναι σε γνώση 
του Ισραήλ. Η Τεχεράνη, παρότι 
έχει προκληθεί και παρά τις απει-
λές της για εκδίκηση, πέραν των 
εσωτερικών διεργασιών, είναι ανα-
γκασμένη να σταθμίσει τις συνέ-
πειες, οι οποίες προφανώς εξαρτώ-
νται από το μέγεθος και τη φύση 
της απάντησής της. Το μεγαλύτερο 
πρόβλημά της φαίνεται να είναι η 
επικράτηση των εξτρεμιστών στην 
πλευρά του Ισραήλ. ∆ιότι η τωρινή 
ηγεσία αυτού, και οι σύμμαχοί της, 
φαίνεται πρόθυμη να πάει ακόμη 
και σε έναν ολοκληρωτικό πόλεμο 
με το Ιράν. Μάλιστα, η εμφανής 
αδυναμία των Αμερικανών να επη-
ρεάζουν καταλυτικά τις αποφάσεις 
των Ισραηλινών, ανησυχεί ακόμη 
περισσότερο την Τεχεράνη. ∆ιό-
τι ο αμετροεπής Νετανιάχου, που 
επενδύει στον πόλεμο και ενισχύ-
εται από αυτόν (η τελευταία δημο-
σκόπηση δείχνει να προηγείται 

για πρώτη φορά μετά τον Οκτώ-
βριο του Γκαντζ), πιθανόν να πι-
στεύει ότι είναι τώρα η κατάλληλη 
ευκαιρία ώστε το Ισραήλ να εξου-
δετερώσει μια και καλή τον κίν-
δυνο που συνιστούν το Ιράν και 
οι περιφερειακοί σύμμαχοι. Αυτή 
η πεποίθηση φτάνει μέχρι και τα 
προληπτικά χτυπήματα εις βάρος 
του πυρηνικού προγράμματος του 
Ιράν, γιατί από τη στιγμή που μετά 
την 7η Οκτωβρίου η ασφάλεια των 
Ισραηλινών και μάλιστα με κάθε 
κόστος έγινε και πάλι η απόλυτη 
προτεραιότητα, σε βάθος χρόνου 
αυτή θα ετίθετο σε κίνδυνο, αν το 
Ιράν αποκτούσε πυρηνικά όπλα. 
 
Εντέλει, οι εξτρεμιστικές αντιλή-
ψεις της ισραηλινής κυβέρνησης, 
που μοιάζει ικανή για όλα, καθώς 
και η μεταβατική φάση στην οποία 
βρίσκεται το Ιράν, όπως και η συ-
νειδητοποίηση ότι η περιοχή δεν 
«σηκώνει» περαιτέρω εντάσεις και 
αστάθεια, μετριάζουν σημαντικά 
(χωρίς να αποκλείουν) τις πιθανό-
τητες ευθείας στρατιωτικής σύ-
γκρουσης μεταξύ των δύο.   

 
O κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι 
διευθυντής του Ινστιτούτου Διεθνών 
Υποθέσεων (IGA) και καθηγητής του 
Αμερικανικού Κολλεγίου Ελλάδος.

Ο δρόμος για την αποτροπή, έστω 
και στις δώδεκα παρά πέντε, του 
επαπειλούμενου πολέμου ανάμε-
σα στο Ισραήλ και στο Ιράν περ-
νάει από το Κατάρ. Ο νέος γύρος 
συνομιλιών, που ξεκίνησε την Πέ-
μπτη στην Ντόχα για μια συμφω-
νία κατάπαυσης του πυρός στη 
Γάζα και ανταλλαγής αιχμαλώτων 
μεταξύ Ισραήλ και Χαμάς, εθεω-
ρείτο από όλα τα εμπλεκόμενα μέ-
ρη η τελευταία ευκαιρία για την 
αποτροπή ενός μεγάλου περιφε-
ρειακού πολέμου με επιπτώσεις 
που ενδεχομένως θα μπορούσαν 
να υπερβούν τα όρια της φαντα-
σίας μας. Αμερικανοί αξιωματού-
χοι, που μίλησαν σε διεθνή μέσα 
επιμένοντας να κρατήσουν την 
ανωνυμία τους, ανέφεραν ότι η 
Τεχεράνη τούς είχε διαμηνύσει 
πως μόνο μια συμφωνία για τον 
οριστικό τερματισμό του πολέμου 
στη Γάζα, με πλήρη απόσυρση του 
ισραηλινού στρατού, θα μπορούσε 
να βάλει στο συρτάρι το σενάριο 
των θεαματικών αντιποίνων για 
τη δολοφονία του ηγέτη της Χα-
μάς, Ισμαήλ Χανίγια, στην ιρανική 
πρωτεύουσα.

Μπλίνκεν ξανά

Στις αρχές της εβδομάδας, η 
πλάστιγγα της Ουάσιγκτον έδει-
χνε να γέρνει στην πλευρά της 
αισιοδοξίας για το ραντεβού της 
Ντόχα, όπως μαρτυρούσε η αναγ-
γελία της ένατης περιοδείας του 
Αμερικανού υπουργού Εξωτερι-
κών Αντονι Μπλίνκεν στη Μέση 
Ανατολή στους δέκα μήνες που 
μεσολάβησαν από τις επιθέσεις 
της Χαμάς, στις 7 Οκτωβρίου του 
περασμένου χρόνου. Η ατμόσφαι-
ρα ωστόσο επιβαρύνθηκε την Τε-
τάρτη, όταν το Στέιτ Ντιπάρτμεντ 
ανακοίνωσε την αναβολή της πε-
ριοδείας, ενώ ταυτόχρονα γινόταν 
γνωστό ότι η Χαμάς δεν θα στείλει 
αντιπροσωπεία της στο εμιράτο 
του Κόλπου. 

Βέβαια, οι διαβουλεύσεις της 
Ντόχα ξεκίνησαν, όπως είχε προ-
γραμματιστεί, στις 15 Αυγούστου, 
σε πολύ υψηλό επίπεδο. Η κυβέρ-
νηση Μπάιντεν έστειλε τον δι-
ευθυντή της CIA, Μπιλ Μπερνς, 
και τον προσωπικό απεσταλμένο 
του Μπάιντεν για το Μεσανατο-
λικό, Μπρετ Μαγκέρκ. Το Ισραήλ 
εκπροσωπήθηκε από τους διευ-
θυντές των μυστικών υπηρεσιών 
Μοσάντ και Σιν Μπετ, Νταβίντ 
Μπαρνέα και Ρόνεν Μπαρ, αντί-
στοιχα. Οσο για τους δύο μεσο-
λαβητές, το μεν Κατάρ εκπροσώ-
πησε ο πρωθυπουργός του σεΐχ 
Μοχάμεντ μπιν Αμπντουλραχμά-
νι αλ Θάνι, τη δε Αίγυπτο ο επικε-
φαλής των μυστικών υπηρεσιών, 
Αμπάς Καμέλ. Οσο για τη Χαμάς, 
αν και διευκρίνισε ότι δεν εννοεί 
να εμπλακεί σε νέες διαπραγμα-
τεύσεις, έστω και έμμεσες, με το 
Ισραήλ, εμφανίστηκε ανοιχτή να 
συζητήσει οποιαδήποτε «λογική» 
πρόταση των μεσολαβητών. 

Την απροθυμία της Χαμάς να 
προσέλθει στις διαπραγματεύσεις 
ενίσχυσε σειρά παραγόντων. Το 
γεγονός ότι οι Ισραηλινοί επέλεξαν 
να δολοφονήσουν τον υπ’ αριθμόν 
1 διαπραγματευτή της, τον Ισμαήλ 
Χανίγια, στις 31 Ιουλίου, ασφαλώς 
δεν μαρτυρούσε ιδιαίτερο ζήλο του 
Μπέντζαμιν Νετανιάχου να κλεί-
σει τον κύκλο αυτού του πολέμου, 
που έχει στοιχίσει ήδη τη ζωή άνω 
των 40.000 Παλαιστινίων. 

Τη ∆ευτέρα, ο ακροδεξιός 
υπουργός Εθνικής Ασφαλείας του 
Ισραήλ και έποικος στην κατεχό-
μενη ∆υτική Οχθη, Ιταμάρ Μπεν-
Γκβιρ, άναψε καινούργιες φωτιές, 
ηγούμενος 2.500 φανατικών σιωνι-
στών στην Πλατεία των Τεμενών, 
στην Παλιά Πόλη της Ιερουσαλήμ, 

όπου βρίσκεται το τέμενος Αλ Ακ-
σα, ο τρίτος ιερότερος χώρος, με-
τά τη Μέκκα και τη Μεδίνα, για 
τους όπου Γης μουσουλμάνους. 
Μια εξίσου προκλητική επίσκεψη 
του τότε αρχηγού της αντιπολίτευ-
σης και μετέπειτα πρωθυπουργού 
του Ισραήλ, Αριέλ Σαρόν, τον Σε-
πτέμβριο του 2000, ήταν το φιτί-
λι που οδήγησε στην έκρηξη της 
δεύτερης Ιντιφάντα. 

Τρεις ημέρες αργότερα, τη στιγ-
μή που ξεκινούσαν οι ειρηνευτικές 
συνομιλίες στην Ντόχα, τη σκυτά-
λη του Μπεν-Γκβιρ ήρθε να πάρει 
ένας άλλος ακροδεξιός έποικος 
και υπουργός, ο επί των Οικονο-
μικών, Μπεζαλέλ Σμότριτς. Παρά 
τη διεθνή κατακραυγή που προ-
κάλεσε η πρόσφατη δήλωσή του 

ότι θα ήταν «ηθικό και δικαιολο-
γημένο» να οδηγηθούν στην εξό-
ντωση από πείνα τα 2,4 εκατομμύ-
ρια Παλαιστινίων της Γάζας στον 
βαθμό που δεν απελευθερώνουν 
τους ομήρους, ο Σμότριτς προ-
χώρησε σε νέα πρόκληση. Ανα-
κοίνωσε μέσω της πλατφόρμας Χ 
την έγκριση σχεδίου ανέγερσης 
νέου εβραϊκού οικισμού σε κατε-
χόμενη παλαιστινιακή γη, κοντά 
στη Βηθλεέμ, που έχει περιληφθεί 
στην Παγκόσμια Κληρονομιά της 
UNESCO. Μάλιστα, ανέφερε με 
έμφαση ότι «θα συνεχίσουμε να 
αγωνιζόμαστε κατά του επικίνδυ-
νου σχεδίου της ίδρυσης παλαιστι-
νιακού κράτους δημιουργώντας 
τετελεσμένα επιτόπου».

Με αυτά τα δεδομένα, διάχυτη 
είναι η υποψία πως ο Μπέντζα-
μιν Νετανιάχου δεν θέλει ή δεν 
μπορεί, σε αυτή τουλάχιστον τη 
φάση, να τερματίσει τον πόλεμο 
της Γάζας, αφού κάτι τέτοιο θα 
σήμαινε, πιθανότατα, την ανατρο-
πή της εύθραυστης κυβέρνησης 
συνεργασίας από τους ακροδεξι-
ούς υπουργούς και βουλευτές που 
σήμερα τον στηρίζουν. Ωστόσο, 
η αδιαλλαξία αυτού του μπλοκ 
έχει ανοίξει βαθύ ρήγμα στο εσω-
τερικό της ισραηλινής κυβέρνη-
σης, με τις ηγεσίες του στρατού 
και των μυστικών υπηρεσιών να 
αντιτάσσονται στον Νετανιάχου, 
επιδιώκοντας μια εκεχειρία που 
αφενός μεν θα οδηγήσει σε απε-
λευθέρωση ομήρων, αφετέρου, 
δε, θα επιτρέψει στο στράτευμα 
να πάρει ανάσες και να αναδια-
ταχθεί ενόψει πιθανής σύγκρου-
σης στον Λίβανο με τη Χεζμπο-
λάχ. Είναι χαρακτηριστικό ότι ο 
ίδιος ο υπουργός Αμυνας, Γιόαβ 
Γκάλαντ, ειρωνεύτηκε δημοσίως 
τον Νετανιάχου μέσα στο ισραηλι-
νό κοινοβούλιο, χαρακτηρίζοντας 
«ασυναρτησίες» τις διακηρύξεις 
του για ολοκληρωτική συντριβή 
της Χαμάς.

Αμερικανικές ενισχύσεις

Οπως προκύπτει από τις τελευ-
ταίες δηλώσεις εκπροσώπων του 
Λευκού Οίκου και του Πενταγώ-
νου, εν τω μεταξύ, οι Αμερικανοί 
εκτιμούν ότι το Ιράν θα απαντήσει, 
σε κάθε περίπτωση, στρατιωτικά 
στο Ισραήλ, γι’ αυτό ενίσχυσαν αυ-
τή τη βδομάδα ακόμη περισσότερο 
τη στρατιωτική παρουσία τους στη 
Μέση Ανατολή με ένα υποβρύχιο 
και ένα αεροπλανοφόρο, μαζί με 
την αρμάδα του. Τα ερωτήματα 
που μένουν ανοιχτά αφορούν το 
πότε και το πώς. Στο θετικό σε-
νάριο της εκεχειρίας στη Γάζα, η 
ιρανική απάντηση θα μπορούσε 
να είναι περιορισμένη, αντίστοι-
χη με τη δολοφονία του Χανίγια, 
κάτι που δεν θα οδηγούσε σε γε-
νικευμένο πόλεμο. Εάν όμως οι 
συνομιλίες της Ντόχα κλείσουν 
χωρίς αποτελέσματα, τίποτα δεν 
θα μπορεί να αποκλειστεί. 

REUTERS, A.P.

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Διπλωματικοί
ψίθυροι, κραυγές

πολέμου

Βλέπει ο Νετανιάχου τον πόλεμο σαν ευκαιρία;

Στρατός και μυστικές 
υπηρεσίες πιέζουν για 
αναστολή των επιχει-
ρήσεων, αλλά ο Νετα-

νιάχου ξέρει ότι αυτό θα 
προκαλέσει αποχώρηση 
της Ακροδεξιάς και κα-
τάρρευση της κυβέρνη-

σής του.

Ο Ισραηλινός πρωθυ-
πουργός πιθανόν να πι-
στεύει ότι είναι τώρα η 
κατάλληλη στιγμή να 

εξουδετερωθεί η απειλή 
του Ιράν και των περιφε-
ρειακών συμμάχων του.
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Υστατες προσπάθειες για εκεχειρία στη Γάζα
ώστε να αποτραπούν δραματικά αντίποινα

του Ιράν εναντίον του Ισραήλ

Στη Χαν Γιουνίς, στη Γάζα, ανοίγουν τάφους. Το μέλλον των αμάχων κρίνεται στις διαπραγματεύ-
σεις που είναι σε εξέλιξη στην Ντόχα, την ώρα που ο αριθμός των νεκρών ξεπερνά τις 40.000.
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Επίδειξη δύναμης ή κίνηση απελπι-
σίας; Ο αντιπερισπασμός με εισβο-
λή σε ρωσικό έδαφος εγκυμονεί 
κινδύνους πρωτίστως για την Ου-
κρανία. Ερχεται όμως σε μια χρο-
νική στιγμή που ο Ζελένσκι είχε 
ανάγκη να αντιδράσει. Η επιχείρη-
ση ήδη πέτυχε τουλάχιστον έναν 
από τους στόχους της· ανακατεύει 
την τράπουλα στο μέτωπο στέλνο-
ντας το μήνυμα ότι ο Πούτιν δεν 
είναι άτρωτος. «Μπήκαμε εύκολα, 
με μικρή αντίσταση», έλεγαν στρα-
τιώτες οι οποίοι συμμετείχαν στην 
έκπληξη την οποία επιφύλασσε η 
Ουκρανία στο Κουρσκ. Οι πρώτες 
δυνάμεις φέρεται να διέσχισαν τα 
ρωσικά σύνορα προς διάφορες κα-
τευθύνσεις τη νύχτα της 6ης Αυ-
γούστου, προσεγγίζοντας τα δυ-
τικά προάστια της πόλης Σούτζα. 
Μονάδα drones φαίνεται πως είχε 
προηγηθεί δύο 24ωρα νωρίτερα, 
προετοιμάζοντας την εισβολή. «Οι 
Ρώσοι δεν περίμεναν μια επίθεση 
τέτοιας κλίμακας στην περιφέρεια 
του Κουρσκ. Για να προστατεύ-
σουν τα σύνορα της περιοχής εί-
χαν τοποθετήσει κυρίως μικρές 
δυνάμεις, όπως συνοριοφύλακες. 
Γι’ αυτό και άρχισαν αμέσως να 
επιστρατεύουν τακτικές μονάδες 
από άλλα σημεία, όπως η περιοχή 
βόρεια του Χάρκοβο», τονίζει στην 
«Κ» από την Ουάσιγκτον ο Τζον 
Χάρντι, αναπληρωτής διευθυντής 
του Ρωσικού Προγράμματος στο 
Ιδρυμα για την Αμυνα των ∆ημο-
κρατιών - FDD. Η διείσδυση του 
ουκρανικού στρατού στο εσωτε-
ρικό της Ρωσίας φέρεται να εκτεί-
νεται έως και σε 20 χλμ. Σύμφωνα 
με το Κίεβο, περισσότεροι από 70 
οικισμοί σε τουλάχιστον 1.000 τ. 
χλμ. ρωσικού εδάφους τέθηκαν 
υπό ουκρανικό έλεγχο. Ρωσικές 
πηγές έχουν επιβεβαιώσει ότι έως 
και 200.000 Ρώσοι αναγκάστηκαν 
να εγκαταλείψουν τις εστίες τους.

Ερώτημα αποτελεί κατά πόσον 
η ιδέα της ουκρανικής επιχείρησης 

σε ρωσικό έδαφος ήταν σε γνώση 
των ΗΠΑ. Ο Χάρντι εμφανίζεται 
αρκετά βέβαιος ότι το Κίεβο λει-
τούργησε με άκρα μυστικότητα 
προς πάσα κατεύθυνση: «Το ου-
κρανικό σχέδιο φαίνεται να έπιασε 
τον Λευκό Οίκο απροετοίμαστο, αν 
κρίνουμε από τις επίσημες δηλώ-
σεις των Αμερικανών αξιωματού-
χων. Υπάρχουν αναφορές ότι ακό-
μη και Ουκρανοί αξιωματικοί που 
συμμετείχαν στην προετοιμασία 
δεν γνώριζαν τα χαρακτηριστικά 
και τον σκοπό της. Η μυστικότητα 
της επιχείρησης φαίνεται να ήταν 
και ο βασικός λόγος της επιτυχίας 
της». Από την άλλη, πρόκειται για 
μια εξέλιξη που δοκιμάζει τα όρια 
του αμερικανικού αφηγήματος, 
σύμφωνα με το οποίο η Ουκρανία 
δεν θα πρέπει να χρησιμοποιεί δυ-
τικούς εξοπλισμούς για τη διενέρ-
γεια επιθέσεων στη ρωσική επι-
κράτεια. Υπό αυτή την έννοια, δεν 
μπορεί να αποκλειστεί το σενάριο 
η αμερικανική κυβέρνηση να εί-
χε γνώση της επιχείρησης και να 
μην το αναγνωρίζει για ευνόητους 
λόγους. «Στην πραγματικότητα οι 
Ουκρανοί λαμβάνουν μέτρα για να 
προστατευθούν από τις ρωσικές 

επιθέσεις», διαμηνύουν τώρα στην 
Ουάσιγκτον, επιχειρώντας έτσι να 
προσδώσουν αμυντικό χαρακτήρα 
στην ουκρανική επιχείρηση. Υπάρ-
χει όμως και η εκδοχή οι Ουκρανοί 
πράγματι να μην ενημέρωσαν τις 
ΗΠΑ υπό τον φόβο ότι θα δέχο-
νταν πιέσεις να υπαναχωρήσουν 
από τον σχεδιασμό τους.

Επίλεκτες μονάδες

Για τη διεξαγωγή της επιχεί-
ρησης στο Κουρσκ, το Κίεβο ανέ-
πτυξε κάποια από τα επίλεκτα 
στρατεύματά του. «Η ουκρανι-
κή δύναμη αποτελείται από μισή 
ντουζίνα διαφορετικές ταξιαρχίες 
και άλλες μονάδες. Είναι μια ισχυ-
ρή κινητή δύναμη, εξοπλισμένη 
με οχήματα μάχης πεζικού, συ-
μπεριλαμβανομένων των γερμα-
νικών Marder, τεθωρακισμένα 
οχήματα μεταφοράς προσωπικού 
Stryker που έχουν παράσχει οι 
ΗΠΑ, μια ποικιλία οχημάτων πε-
ζικού, μεταξύ των οποίων και ο 
τύπος MRAP, καθώς και συστήμα-
τα προστασίας από ναρκοπέδια. 
Ουσιαστικά, οι Ουκρανοί κατά-
φεραν να προλάβουν τους Ρώ-
σους, οι οποίοι δεν ήταν προετοι-

μασμένοι να αντιμετωπίσουν μια 
δύναμη αυτού του μεγέθους, γι’ 
αυτό και αιφνιδιάστηκαν. Πλέον, 
όσο οι Ρώσοι στέλνουν ενισχύσεις 
στην περιοχή, τόσο επιβραδύνο-
νται τα κέρδη των Ουκρανών, αν 
δεν σταματήσουν εντελώς. Αν και 
υπάρχουν δυνατότητες σε κάποια 
σημεία να προχωρήσουν ακόμη 
περισσότερο, τώρα η ουκρανι-
κή προσπάθεια θα επικεντρώνε-
ται περισσότερο στην υπεράσπι-
ση των κεκτημένων, στην άμυνα 
απέναντι στις ρωσικές δυνάμεις 
οι οποίες θα επιχειρήσουν να πά-
ρουν πίσω τα χαμένα εδάφη», εξη-
γεί ο αναλυτής του FDD.

Στόχος της Ουκρανίας είναι 
αφενός να διασπάσει τις ρωσικές 
δυνάμεις, οδηγώντας στην εκτρο-
πή μονάδων από άλλες εστίες, 
αφετέρου να κατοχυρώσει ρωσι-
κή έκταση με στόχο να την αξιο-
ποιήσει σε μελλοντικές ειρηνευ-
τικές διαπραγματεύσεις, για να 
επιτύχει ως αντάλλαγμα την επι-
στροφή ουκρανικού εδάφους. Ενα 
ακόμη πιο σημαντικό ίσως κίνη-
τρο ήταν να τονώσει το ηθικό γύ-
ρω από την Ουκρανία, εντός και 
εκτός συνόρων, σε μια φάση που 
δοκιμαζόταν η δυτική υποστήρι-
ξη στο Κίεβο, εν μέσω σταθερής 
προόδου της ρωσικής προώθησης 
στο μέτωπο. Η συγκυρία βεβαίως 
δεν ήταν καθόλου τυχαία, λίγους 
μήνες πριν από τις αμερικανικές 
εκλογές. «∆εν θα εκπλησσόμουν 
αν το βασικό κριτήριο της απόφα-
σης ήταν οι εκλογές στις ΗΠΑ, με 
στόχο να μετατοπίσει τα αμερικα-
νικά media από το αφήγημα της 
ουκρανικής ήττας. Νομίζω λοιπόν 
ότι είναι μια εξέλιξη πολύ σημα-
ντική», σχολιάζει ο Χάρντι. Υπεν-
θυμίζεται ότι οι Ρεπουμπλικανοί 
προσάπτουν στους ∆ημοκρατικούς 
πως δαπανούν χρήματα σε έναν 
πόλεμο τον οποίο η Ουκρανία δεν 
μπορεί να κερδίσει και προαναγ-
γέλλουν παύση της αμερικανικής 
βοήθειας στο Κίεβο από μια κυβέρ-
νηση Τραμπ.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΚΩΣΤΟΥΛΑ

Η εισβολή στο Κουρσκ προκάλεσε αιφνιδιασμό και 
σύγχυση στη Ρωσία. Μπορούν όμως οι ουκρανικές 

δυνάμεις να κρατήσουν το νέο μέτωπο; 

Στόχος του Κιέβου ήταν να 
καταλάβει ρωσική έκτα-

ση για να την αξιοποιήσει 
σε μελλοντικές διαπραγ-
ματεύσεις, καθώς και να 
τονώσει το ηθικό φίλων 

και συμμάχων, ιδίως πέρα 
από τον Ατλαντικό.

Ουκρανός στρατιώτης στο Σούμι, κοντά στα ρωσοουκρανικά σύνορα. Τα εδαφικά και ψυχολογικά κέρδη της επιχείρησης είναι εντυπωσιακά. Οι απώτεροι στρατηγικοί της στόχοι, όμως, παραμένουν 
ασαφείς. Σύμβουλος του Ζελένσκι είπε την Παρασκευή ότι ο στόχος είναι να συρθεί η Ρωσία στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων.
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Το μεγάλο ρίσκο
του ουκρανικού

αντιπερισπασμού

Ο απόλυτος 
αιφνιδιασμός

Η ουκρανική επιχείρηση στο ρω-
σικό έδαφος έχει ορατούς κινδύ-
νους. Ο ρωσικός στρατός εξακο-
λουθεί να υπερτερεί σε μέγεθος. 
Πριν από την επίθεση της Ουκρα-
νίας, υπήρχαν αυξημένοι φόβοι 
για ρωσική επέκταση στον Βορρά. 
Αν αποτύχει η ουκρανική εισβο-
λή στο Κουρσκ, τότε οι Ρώσοι θα 
αποκτήσουν ταυτόχρονο πλεο-
νέκτημα στα βόρεια και ανατολι-
κά και οι Ουκρανοί θα τους έχουν 
προσφέρει μια ευκαιρία να κερδί-
σουν ακόμη περισσότερο έδαφος, 
ιδίως στην περιοχή του Ντονέτσκ. 
«Η Ουκρανία πήρε μια απόφαση. 

Να δεσμεύσει τα περιορισμένα 
στρατιωτικά της αποθέματα σε 
αυτήν την επίθεση στο Κουρσκ, 
αντί να τα χρησιμοποιήσει στην 
άμυνα. Αν το στοίχημα δεν αποδώ-
σει και η Ρωσία καταστρέψει αυτές 
τις εφεδρείες, τότε η Ουκρανία θα 
είναι σε χειρότερη θέση από αυτή 
στην οποία βρισκόταν πριν από 
την επίθεση. Από την άλλη πλευρά 
όμως, εάν η επιχείρηση επιτύχει, 
θα έχει μετατοπίσει τη δυναμική 
προς όφελος της Ουκρανίας. Μεγά-
λο το ρίσκο, μεγάλη η ανταμοιβή. 
Ο χρόνος θα δείξει», υπογραμμίζει 
ο Τζον Χάρντι.

Σε κάθε περίπτωση, ο ουκρα-
νικός αιφνιδιασμός έχει ήδη προ-
καλέσει σύγχυση στη Ρωσία, εκ-
πέμποντας παροδικά τουλάχιστον 
το μήνυμα ότι ο Πούτιν δεν είναι 
σε θέση να προστατεύσει τους 
Ρώσους πολίτες από έναν πόλεμο 
τον οποίο ο ίδιος εμπνεύστηκε. 
Ομως, μέχρι στιγμής, δεν αλλάζει 
τη μεγάλη εικόνα για την έκβα-
ση του πολέμου αυτή καθαυτήν. 
«Νομίζω ότι ο πόλεμος θα συνεχι-
στεί και το 2025. Και οι Ρώσοι θα 
περνούν όλο και πιο δύσκολα. Η 
διαθεσιμότητα των τεθωρακισμέ-
νων αρμάτων μάχης θα μειώνεται 

και τα σοβιετικά αποθέματα δεν 
είναι ανεξάντλητα. Ηδη οι Ρώσοι 
έχουν “κάψει” ένα πολύ μεγάλο 
μέρος τους. Αν ο πόλεμος μπει 
στο 2026, η Ρωσία θα δυσκολευ-
τεί. Και δεν μπορούμε να ξέρουμε 
για πόσο καιρό θα συνεχίσει η Βό-
ρεια Κορέα να την προμηθεύει με 
εκατομμύρια οβίδες και ρουκέτες 
πυροβολικού που παρέχει ετησί-
ως. Η ρωσική πλευρά έχει αρχίσει 
να αναφέρεται σε διαπραγματεύ-
σεις, όμως οι απαιτήσεις της είναι 
μαξιμαλιστικές και δεν αντικατο-
πτρίζουν κάποιο είδος γνήσιας 
προθυμίας για σοβαρές διαβου-

λεύσεις με στόχο τη διευθέτηση 
μέσω συνομιλιών», σημειώνει ο 
Αμερικανός αναλυτής.

Και ο Ζελένσκι όμως δεν δεί-
χνει διατεθειμένος να καθίσει στο 
τραπέζι της διαπραγμάτευσης, όσο 
δεν πιστεύει ότι ο Πούτιν είναι 
έτοιμος για συμβιβασμό και όσο η 
Ουκρανία δεν βρίσκεται στα πρό-
θυρα της κατάρρευσης. Γι’ αυτό 
και μια ουσιαστική ειρηνευτική δι-
αδικασία δεν διαφαίνεται στον ορί-
ζοντα, παρά τις επιμέρους εξελίξεις 
στο μέτωπο· ακόμη και όταν είναι 
τόσο θεαματικές όσο η ουκρανι-
κή εισβολή στο ρωσικό Κουρσκ.

Εκτίθεται στον Βορρά, τσαλακώνει τον Πούτιν

Ο Τζον Χάρντι εκτιμά πως 
βασικός λόγος της επιτυχί-
ας των ουκρανικών επιχει-
ρήσεων στο Κουρσκ ήταν η 
μυστικότητα και ο αιφνιδια-
σμός, όχι μόνο της Μόσχας.

Η περιοχή 
όπου εισέβαλαν 
οι Ουκρανοί

Υπό την 
κατοχή του 
ρωσικού 
στρατού

Προμήθειες 
χωρών του ΝΑΤΟ 
στο οπλοστάσιο 
της Ουκρανίας

Javelin, Nlaw
Αντιαρματικά όπλα

Starstreak, Patriot
Συστήματα αεράμυνας

Οβίδες M777, Himars, 
M270 MLRS
Πυροβολικό

Scalp, Storm Shadow, 
ATACMS
Πύραυλοι

Challenger 2, M1 
Abrams, Leopard 2

Τανκς

Bayraktar TB2, 
Switchblade, DJI Mavic 3

Drones

F-16 Fighting Falcon
Μαχητικά αεροσκάφη
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Οσα έζησα ως εθελοντής στο Παρίσι
Ελληνες που πρόσφεραν τις υπηρεσίες τους στη διοργάνωση μιλούν στην «Κ» για τα κίνητρα και τις εμπειρίες τους

ΠΑΡΙΣΙ. Ντυμένοι σε αποχρώσεις 
του πράσινου, του χρώματος που 
παραπέμπει στη σταθερότητα 
και στην υπομονή, οι εθελοντές 
των Ολυμπιακών Αγώνων του 
Παρισιού με περίσσια ψυχικά 
αποθέματα βοήθησαν τα μέγι-
στα στην ολοκλήρωση της 33ης 
διοργάνωσης. 

Σταθερότητα, υπομονή, αλ-
λά και φρεσκάδα πρόσθεσαν οι 
εθελοντές σε αυτό το... μείγμα 
μιας αθλητικής γιορτής που θα 
περάσει από σήμερα στην Ιστο-
ρία, παρά τα σοβαρά λάθη που 
προέκυψαν από την υπερβολική 
φιλοδοξία των Γάλλων να διορ-
γανώσουν κάτι πρωτοποριακό. 
Ανάμεσα στους 45.000 εθελο-
ντές υπήρχαν και δεκάδες Ελλη-
νες. Πολύγλωσσοι, ευγενικοί, με 
διάθεση για προσφορά, κάποιοι 
εξ αυτών ταξίδεψαν από την Ελ-
λάδα στη Γαλλία καλύπτοντας 
από το υστέρημά τους διαμονή 
και διατροφή και αποτέλεσαν 
ένα είδος πρεσβευτών της Ελ-
λάδας σε νευραλγικούς τομείς 
των Αγώνων.

«Οι Ολυμπιακοί Αγώνες δεν θα 
μπορούσαν να διεξαχθούν χωρίς 
εθελοντές», λένε οι Αθάνατοι της 
∆ιεθνούς Ολυμπιακής Επιτροπής 
και την άποψή τους ενστερνίζο-
νται και οι διοργανωτές. Με την 
ανιδιοτελή προσφορά και την ευ-
χάριστη διάθεσή τους όχι μόνο 
μειώνουν το κόστος των Αγώ-
νων, αλλά και δίνουν εορταστικό 
τόνο. Με το χαμόγελο στα χείλη 
ξεπερνούν την κόπωση της πο-
λύωρης εργασίας και νιώθουν 
ότι συνεισφέρουν, όπως δήλω-
σαν στην «Κ», «στη μαγεία του 
αθλητισμού». Στη γαλλική διορ-
γάνωση προσφέρουν αφιλοκερ-
δώς τις υπηρεσίες τους 74 Ελλη-
νες εθελοντές και εθελόντριες.

«Ο εθελοντισμός είναι κά-
τι σαν μικρόβιο. Αυτό “κόλλη-
σα” και εγώ όταν συμμετείχα 
για πρώτη φορά στους Ολυμπι-
ακούς του Σίδνεϊ. Μου αρέσει 
να εργάζομαι στο παρασκήνιο, 
να βλέπω πράγματα που δεν τα 
βλέπει το ευρύ κοινό. Είναι πολύ 
ενδιαφέρον», δήλωσε στην «Κ» 
η Ολγα, η οποία ταξίδεψε από 
την Κορινθία στο Παρίσι για να 
συνεισφέρει σε αυτή την αθλητι-
κή γιορτή. Το λιθαράκι της προ-
σφοράς έχει βάλει και στις διορ-
γανώσεις του Σίδνεϊ, της Αθήνας 
και του Λονδίνου. Η ανιδιοτέλεια 
κοστίζει αρκετά χρήματα, αλλά 
όταν στην άλλη άκρη της ζυγα-
ριάς τοποθετείται η χαρά, τό-
τε η πλάστιγγα γέρνει προς αυ-
τήν. «Ευτυχώς βρήκα ένα σπίτι 
σε λογική τιμή. Μας παρέχουν 
τη στολή, ένα γεύμα, μια κάρτα 
απεριορίστων διαδρομών και ένα 
ρολόι», μας είπε η Κορίνθια εθε-
λόντρια, η οποία κάθε απόγευμα 
βρίσκεται στις εξέδρες του Σταντ 
ντε Φρανς.

Ο Πασχάλης Μπιλτάρης εί-
ναι από τις Σέρρες. Καθημερι-
νά βρίσκεται στον αγωνιστικό 

χώρο στο «Μεγάλο Παλάτι». Η 
ενέργειά του και η χαρούμενη 
διάθεσή του είναι μεταδοτική 
και αποτελεί έναν από τους αγα-
πημένους εθελοντές των φιλά-
θλων. «Ηθελα να ζήσω αυτό το 
φαντασμαγορικό γεγονός. Να 
ζήσω αυτή τη μαγεία και να συ-
νεισφέρω όσο το δυνατόν περισ-
σότερο», τόνισε.      

«Μια πρωτόγνωρη εμπειρία»

Μια ομάδα από νέα παιδιά βρί-
σκεται στο πλευρό των Ελλήνων 
αθλητών στο Ολυμπιακό Χωριό. 
Τα περισσότερα από αυτά επέ-
λεξαν να ενταχθούν στην ομά-
δα για να αποκομίσουν εμπειρί-
ες και να τις χρησιμοποιήσουν 
μελλοντικά και επαγγελματικά. 
«Ηταν μια τυχαία επιλογή. Η μη-
τέρα μου εργάζεται εδώ και, έτσι, 
είχα καλυμμένη τη διαμονή. Θα 
με ενδιέφερε να ασχοληθώ στο 
μέλλον με τη διοργάνωση αθλη-
τικών events», μας είπε η 20χρο-
νη ∆έσποινα Τριανταφύλλου, η 
οποία σπουδάζει χρηματοοικο-

νομικά και λογιστική στο Πανε-
πιστήμιο Μακεδονίας. 

Η 27χρονη Αλθέα Συναδινού 
νιώθει ότι ζει ένα όνειρο: «Για 
εμένα αποτέλεσε μια πολύ καλή 
ευκαιρία να δω από μέσα τους 
Ολυμπιακούς Αγώνες. Ζω όλη αυ-
τή την εμπειρία μέσα από όλους 
τους τομείς. Μοιάζει σαν να υλο-
ποιήθηκε το πιο τρελό μου όνει-
ρο. Από την αρχή μέχρι το τέλος 

τα πάντα είναι πρωτόγνωρα. Βο-
ηθάω κυρίως την ελληνική ομάδα 
και ό,τι χρειαστεί το αρχηγείο». Η 
Αλθέα έχει σπουδάσει στο Τμήμα 
Επιστήμης Φυσικής Αγωγής και 
Αθλητισμού και από μικρό παιδί 
έχει μυηθεί, μέσα από την οικο-
γένειά της, στις αθλητικές αξίες.

Η 20χρονη Αριάδνη Σετσέτι 
είναι Γαλλίδα από τον πατέρα και 
Ελληνίδα από τη μητέρα. Σπου-
δάζει νομικά στο Πανεπιστήμιο 
της Σορβόννης και, μέσα από 
την εθελοντική εμπειρία, νιώ-
θει «αναζωογονημένη από μια 
δύσκολη χρονιά». Οι τρεις εθε-
λόντριες αποτελούν την «ψυ-
χή» της ελληνικής αποστολής. 
Πρωταγωνιστούν στις εκδηλώ-
σεις υποδοχής των αθλητών 
μας αλλά και στη διοργάνωση 
πάρτι-έκπληξη για όσους έχουν 
γενέθλια. «Σχεδόν κάθε βράδυ 
ετοιμάζουμε ένα πάρτι υποδο-
χής με κομφετί κ.λπ. για αθλητές 
μας που έχουν ξεχωρίσει. Κοιτά-
ζουμε ποιοι έχουν γενέθλια και 
φροντίζουμε να υπάρχουν τούρ-

τες κ.λπ. Ολα αυτά βοηθούν για 
να αποφορτίζεται η ομάδα από 
το άγχος και για να νιώθουν οι 
αθλητές και οι αθλήτριες σαν 
να βρίσκονται μέσα στην οικο-
γένειά τους. Για έναν εθελοντή, 
κάθε μέρα είναι και διαφορετι-
κή. Από το να βοηθήσουμε για 
να μπουν κλιματιστικά στα δω-
μάτια μέχρι να δώσουμε οδηγίες 
στους αθλητές για το πώς θα πά-
νε σε κάποιον αθλητικό χώρο», 
μας είπαν οι εθελόντριες.

Τα προβλήματα στο Ολυμπι-
ακό Χωριό δεν πέρασαν απαρα-
τήρητα από τη ∆έσποινα, την 
Αλθέα και την Αριάδνη. «Από 
την αρχή μάθαμε για τις κλοπές. 
Προσέχαμε τα πράγματά μας. 
Εμείς δεν αντιμετωπίσαμε κά-
ποιο πρόβλημα, αλλά μέλη της 
αποστολής μας έπεσαν θύματα. 
Υποτίθεται πως τα μέτρα ασφα-
λείας είναι αυστηρά. Επίσης, η 
καθαριότητα δεν γίνεται σύμφω-
να με το πρόγραμμα, με αποτέ-
λεσμα να γινόμαστε αποδέκτες 
παραπόνων από μέλη της ελλη-
νικής ομάδας. Τα φαγητά δεν εί-
ναι προσαρμοσμένα στις ανάγκες 
των αθλητών, που έχουν συγκε-
κριμένο πρόγραμμα διατροφής. 
Οταν κάτι τελειώσει, δεν προσθέ-
τουν άλλα», μας είπαν.

Οι εθελοντές βρίσκονται στο 
παρασκήνιο και παρατηρούν τα 
πάντα. Με τη διάθεσή τους για 
προσφορά γίνονται και αποδέ-
κτες παραπόνων για μια διορ-
γάνωση και, από τη στιγμή που 
δεν υπάρχει έμμισθη εξάρτηση, 
αποτελούν τους πιο αντικειμενι-
κούς κριτές. 

«Στην προσπάθεια των Γάλλων 
να διοργανώσουν κάτι φαντα-
σμαγορικό χάθηκε η ουσία και 
μείναμε στο θέαμα, ειδικά στην 
τελετή έναρξης. Για τον Σηκου-
άνα δαπανήθηκαν πολλά χρήμα-
τα για μια άστοχη ιδέα. Ιδιαίτερα 
αυτή την εποχή που υπάρχουν 
έντονες βροχοπτώσεις, οι συν-
θήκες δεν είναι ιδανικές για να 
κολυμπήσουν αθλητές. Από την 
άλλη πλευρά, οι Γάλλοι περίμεναν 
περισσότερους επισκέπτες και 
τώρα προσπαθούν να βγάλουν 
χρήματα από τους εθελοντές. Εί-
ναι άδικο να μην μπορούμε να 
χρησιμοποιούμε τη διαπίστευση 
για να δούμε κάποιους αγώνες. 
Εάν οι συνθήκες ήταν ευνοϊκές 
προς τον εθελοντή και μας διέ-
θεταν μια πλήρη εμπειρία των 
Αγώνων, θα ήταν καλύτερα. Επί-
σης, δεν τηρήθηκε η εκεχειρία. 
Συνέχεια αυτό μας λένε οι αθλη-
τές αλλά και οι φίλαθλοι. Οι Ολυ-
μπιακοί αποτελούν μια γιορτή 
αριστείας, ισότητας και αλληλεγ-
γύης. Ο αθλητισμός θα πρέπει 
να ενισχύει την ειρήνη ανάμε-
σα στους λαούς. Από την άλλη 
πλευρά, όμως, όσον αφορά τον 
αριθμό των συμμετοχών, υπάρ-
χει ισότητα. Ας μην ξεχνάμε πως 
στη Γαλλία το 1900 αγωνίστηκαν 
γυναίκες στους Ολυμπιακούς και 
τώρα η απόλυτη ισότητα αποτε-
λεί ένα σημαντικό μήνυμα», μας 
είπε η ∆έσποινα Τριανταφύλλου.

Της ΣΠΥΡΙΔΟΥΛΑΣ ΣΠΑΝΕΑ

«Σχεδόν κάθε βράδυ 
ετοιμάζουμε ένα 
πάρτι υποδοχής για 
αθλητές μας που έχουν 
ξεχωρίσει. Κοιτάζουμε 
ποιοι έχουν γενέθλια 
και φροντίζουμε να 
υπάρχουν τούρτες κ.λπ. 
Ολα αυτά βοηθούν για να 
αποφορτίζεται η ομάδα».

Ανάμεσα στους 45.000 εθελοντές, που είναι ντυμένοι σε αποχρώσεις του πράσινου χρώματος, 
υπήρχαν και 74 Ελληνες. Πολύγλωσσοι, ευγενικοί, με διάθεση για προσφορά, κάποιοι εξ αυτών ταξί-
δεψαν από την Ελλάδα στη Γαλλία, κάλυψαν από το υστέρημά τους διαμονή και διατροφή και αποτέ-
λεσαν ένα είδος πρεσβευτών της Ελλάδας σε νευραλγικούς τομείς των Αγώνων.

Η Ολγα ταξί-
δεψε από την 
Κορινθία στο Πα-
ρίσι για να συ-
νεισφέρει στη 
μεγάλη αθλητική 
γιορτή. «Ο εθε-
λοντισμός είναι 
κάτι σαν μικρό-
βιο. Αυτό “κόλ-
λησα” και εγώ 
όταν συμμετείχα 
για πρώτη φο-
ρά στους Ολυ-
μπιακούς του 
Σίδνεϊ», λέει η 
Ελληνίδα εθε-
λόντρια, η οποία 
έχει συμμετά-
σχει και στις δι-
οργανώσεις της 
Αθήνας και του 
Λονδίνου.

Η 27χρονη Αλ-
θέα Συναδινού 
έχει σπουδάσει 
στο Τμήμα Επι-
στήμης Φυσι-
κής Αγωγής και 
Αθλητισμού και 
από μικρό παιδί 
έχει μυηθεί, μέ-
σα από την οικο-
γένειά της, στις 
αθλητικές αξίες. 

«Ζω όλη αυτή 
την εμπειρία μέ-
σα από όλους 
τους τομείς. 
Μοιάζει σαν να 
υλοποιήθηκε το 
πιο τρελό μου 
όνειρο», τονίζει 
στην «Κ».

R
EU

TE
R

S 
/ 

A
G

U
ST

IN
 M

A
R

CA
R

IA
N

Αντί για ματς-μουτς και αγκαλιές, 
δένουν τα φρύδια και ακονίζουν 
μαχαίρια. Αντί για δώρα, ανταλλά-
ζουν μηνύματα μέσω ραδιοφώνου 
και social media. Αντί για τραγού-
δια, βγάζουνε κραυγές, και αντί 
για όργανα με μελωδίες, παίζουνε 
ταμπούρλα με ιαχές πολεμικές. 

Για να γεμίσουν το στομαχάκι 
τους δεν κάθονται σε ρεβεγιόν, 
ούτε φυσικά και τρώνε βασιλό-
πιττα ψάχνοντας το φλουρί. Στην 
πρώτη τής νέας σεζόν, ο κόσμος 
τρώει σάντουιτς, γλισταρκές ή 
φιστίκια, και πίνει καφέ, μπύρες 
ή και κάθε λογής συνοδευτικό 
που βοηθά το αλκοόλ να κατέ-
βει καλύτερα από τον οισοφάγο.  

Η ποδοσφαιρική φυλή διατη-
ρεί χρόνια άλλες συνήθειες που 
καμία ομοιότητα δεν έχουν σε 
σχέση με το πώς γενικότερα ο 
κόσμος υποδέχεται το νέο έτος.  

Στα του ποδοσφαίρου ο καθένας 
μαζεύεται με τους ομοϊδεάτες του, 
ξεκινώντας τα τελετουργικά ενό-
ψει της νέας σεζόν. Ντυμένοι με 
τα χρώματα της ομάδας, τραγου-
δώντας παλιά ή και νέα συνθήμα-
τα, ανάμεσα σε καπνούς που θο-
λώνουν την ατμόσφαιρα –καμιά 
φορά και το μυαλό– περιμένουν 
με ανυπομονησία ν’ ανταμώσουν 
με τους παίκτες τους, ελπίζοντας 
ότι η νέα χρονιά θα είναι ακόμη 
καλύτερη απ’ ό,τι η περσινή. 

Και η φετινή, τούτη που ξεκι-
νά το ερχόμενο Σαββατοκύριακο, 
ομολογουμένως μοιάζει πέρα για 
πέρα ενδιαφέρουσα. Εκτιμάται 
ότι θα δώσει πολλές συγκινήσεις 
και κάθε λογής συναισθήματα.  
Θα έχει και μπόλικη δράση. Απ’ 
αυτή που προσφέρει μονάχα το 
κυπριακό πρωτάθλημα και η διορ-
γανώτριά του ομοσπονδία.  Ήδη 

τα δεδομένα είναι υπέρ μας. Η 
σεζόν ξεκινά με καταγεγραμμέ-
νη στο τραπέζι μια διαφωνία. ∆εν 
γουστάρουν φιλοξενούμενους 
οπαδούς υπουργείο και αστυνο-
μία, στα παλιά της τα παπούτσια 
τους έγραψαν τα σωματεία. 

Λαμβάνοντας υπόψη τη δέ-
σμευση του υπουργού: «Η αστυ-
νομία θ’ ασκεί τα καθήκοντά της 
μέσα στα πλαίσια της αναλογικό-
τητας και της λογικής σε κάθε 
περίπτωση αναλόγως του κάθε 
αγώνα και αναλόγως της συμπερι-
φοράς γενικότερα»… η επιτυχία 
της φετινής χρονιάς μοιάζει δε-
δομένη. Άμα κιόλας λάβει κανείς 
υπόψη ότι ξεκινάμε με Κύπριους 
διαιτητές έως ότου «κρίνουμε ότι 
η διαιτησία μας χρειάζεται ενί-
σχυση με διαιτητές από το εξω-
τερικό», όπως είπε ο Κούμας,  τότε 
μιλάμε για blockbuster επιτυχία. 

Και το casting δεν πάει πίσω. 
Έχουμε για πρώτη φορά στην 
ιστορία την Ομόνοια 29ης, έχου-
με τον ΑΠΟΕΛ με τα θέματά του, 
και μετά από πέντε χρόνια στους 
ομίλους, έχουμε Ομόνοια με τον 
Παπασταύρου να κάνει δυναμική 
εμφάνιση στην πιάτσα των με-
ταγραφών, τον Άρη που ψώνισε 
από τις καλύτερες των αγορών και 
θέλει να το ξαναπάρει, την Πάφο 
που επιθυμεί να κάνει το επόμενο 
βήμα μετά το κύπελλο, την ΑΕΚ 
που εργοδότησε τον καλύτερο 
ίσως προπονητή που ήρθε Κύ-
προ από το 2019 και έπειτα, την 
Ανόρθωση που ζει το δράμα της 
και ψάχνει την ελπίδα και τους 
Λεμεσιανούς, ΑΕΛ και Απόλλω-
να που μοιάζουν με άλυτο γρίφο 
και κανείς δεν ξέρει πώς θα πα-
ρουσιαστούν!

Τι άλλο θες; Καλή χρονιά!

ΑΠΟΨΗ

Καλή χρονιά!

Του 
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Η σεζόν ξεκινά με μια διαφωνία 
στο τραπέζι. ∆εν γουστάρουν φιλο-
ξενούμενους οπαδούς υπουργείο 
και αστυνομία, στα παλιά τoυς τα πα-
πούτσια τους έγραψαν τα σωματεία.
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ΜΕΣΩ ΕΡΥΘΡΑΣ ΘΑΛΑΣΣΑΣ

Εκτόξευση κόστους 
μεταφοράς κοντέινερ
Τα προβλήματα στη διακίνηση αγαθών
μέσω της Ερυθράς Θάλασσας έχουν
πλέον μονιμοποιηθεί, εκτοξεύοντας το
κόστος μεταφοράς κοντέινερ. Πέρυσι
τον Αύγουστο το μέσο κόστος μεταφο-
ράς κοντέινερ 40 ποδών από τη Σαγκάη
στη Γένοβα ήταν 2.200 δολάρια, ενώ
σήμερα είναι 7.700 δολάρια. Σελ. 9

ΞΕΝΟΙ ΕΠΕΝΔΥΤΕΣ

Σηκώνουν κεφάλαια και
εγκαταλείπουν την Κίνα
Η επιβράδυνση της κινεζικής οικονο-
μίας και οι οξυνόμενες γεωπολιτικές εν-
τάσεις αποθαρρύνουν τους ξένους
επενδυτές, που περιορίζουν σταδιακά
την έκθεσή τους στη δεύτερη οικονομία
του κόσμου. To β΄ τρίμηνο του έτους
έφυγαν από τη χώρα 15 δισ. δολ. ξένα
επενδυτικά κεφάλαια. Σελ. 10

ΣΕ ΑΘΗΝΑ-ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ

Στα ύψη παραμένουν
τα ενοίκια για φοιτητές
Εως 750 ευρώ για ένα διαμέρισμα 65
τ.μ. και έως 600 ευρώ για ένα στούντιο
20-30 τ.μ. θα κληθούν να πληρώσουν οι
φοιτητές οι οποίοι πέρασαν σε κάποιες
σχολές της Αθήνας, καθώς τα ενοίκια
συνεχίζουν να «σκαρφαλώνουν» στο
σύνολο του λεκανοπεδίου Αττικής και
στη Θεσσαλονίκη. Σελ. 12

Κύπρος 2,98% -0,03%

Γερμανία 2,26% 0,01%

Γαλλία 2,98% -0,02%

Ιταλία 3,63% -0,07%

Ισπανία 3,09% -0,04%

Ιρλανδία 2,64% -0,03%

Ελλάδα 3,32% -0,04%

Ην. Βασίλειο 3,92% -0,06%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ+ Θετική
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ+ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Με μείωση –και μάλιστα σημαντική– έκλεισε το α΄ εξάμηνο του 2024 ο κύκλος εργασιών για τις επιχειρήσεις παροχής καταλύματος και
εστίασης στους πλέον γνωστούς παγκοσμίως τουριστικούς προορισμούς, τη Μύκονο και τη Σαντορίνη. Στα δύο νησιά η μείωση των εσόδων
πλησιάζει το 10%, παρά το γεγονός μάλιστα ότι οι χρεώσεις των ξενοδοχείων και οι τιμές στα εστιατόρια έχουν αυξηθεί σε σύγκριση με πέρυσι.
Στον αντίποδα βρίσκεται η Αττική, στην οποία καταγράφεται αξιοσημείωτη αύξηση των εσόδων σε ξενοδοχεία και άλλα καταλύματα, καθώς και
στην εστίαση. Σελ. 7

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Η οικονομική θεωρία έχει τις ρίζες
της στην αρχαιότητα. Ήδη από
τον 18ο αιώνα π.Χ., ο Κώδικας
του Βασιλιά της Βαβυλώνας, Χα-
μουραμπί, περιλαμβάνει αναφο-
ρές σε δικαιώματα ιδιοκτησίας,
συμβόλαια, πίστωση και οικο-
νομική δικαιοσύνη. Αργότερα,
πολιτισμοί στη Μέση Ανατολή,
Ελλάδα, Κίνα και αλλού, ανέπτυ-
ξαν χρηματοοικονομικές έννοιες,
οι οποίες έθεσαν βασικά θεμέλια
για την εξέλιξη της οικονομικής
επιστημονικής σκέψης.

Τον 14ο αιώνα, ο Τυνήσιος
φιλόσοφος Ίμπν Χαλντούν εξέ-
τασε σημαντικά θέματα, όπως
τον καταμερισμό εργασίας, το
κίνητρο του κέρδους και το διε-
θνές εμπόριο. Τον 18ο αιώνα, ο
Σκωτσέζος φιλόσοφος Άνταμ
Σμιθ εδραίωσε τις θεμελιακές
αρχές του καπιταλισμού, που
στηρίζεται στο ελεύθερο εμπόριο

και την περιορισμένη κυβερνη-
τική παρέμβαση στις αγορές, και
έχει, ως βασικό αξίωμα, την επι-
δίωξη του ατομικού συμφέρον-
τος, ως κινητήριου μοχλού οικο-
νομικής ανάπτυξης. Τον 19ο αι-
ώνα, οι Καρλ Μαρξ και Τόμας
Μάλθους επέκτειναν διάφορες
πτυχές του έργου του Σμιθ, ενώ
οι οικονομολόγοι Λεόν Βαλράς
και Άλφρεντ Μάρσαλλ χρησιμο-
ποίησαν τη στατιστική για να
εκφράσουν έννοιες, όπως οι οι-
κονομίες κλίμακας.

Τον 20ό αιώνα, δύο οικονο-
μολόγοι, ο Βρετανός Τζων Μέυ-
ναρντ Κέυνς και ο Αμερικανός
Μίλτον Φρίντμαν, τοποθέτησαν
τις βάσεις για τις σύγχρονες κυ-
ρίαρχες οικονομικές θεωρίες. Ο
πρώτος αμφισβήτησε την τότε
επικρατούσα νεοκλασική σκέψη,
υποστηρίζοντας ότι οι κυβερνή-
σεις οφείλουν να παρεμβαίνουν

ενεργά στην οικονομία, ειδικά
σε περιόδους ύφεσης, με τη δη-
μιουργία ελλειμμάτων στον κρα-
τικό προϋπολογισμό. Ο δεύτερος
ήταν υποστηρικτής του ελεύθε-
ρου καπιταλισμού της αγοράς,
με ελαχιστοποίηση της κρατικής
παρέμβασης. Ο Φρίντμαν εναν-
τιώθηκε στην κεϋνσιανή σχολή
σκέψης, ειδικά στην έμφαση της
στη δημοσιονομική πολιτική για
σταθεροποίηση της οικονομίας,
υποστηρίζοντας ότι η νομισμα-
τική πολιτική είναι πιο αποτε-
λεσματική. Τόνισε, ωστόσο, τη
σημασία ενός σταθερού πλαισίου
και ήταν επικριτικός σε παρεμ-
βάσεις ενεργητικής νομισματικής
πολιτικής.

Πιο πρόσφατες θεωρίες, όπως,
ενδεικτικά, του Ινδού οικονομο-
λόγου Αμάρτυα Σεν, επικεντρώ-
νονται στην ενσωμάτωση της
ηθικής στους υπολογισμούς κοι-

νωνικής ευημερίας και οικονο-
μικής αποτελεσματικότητας.

Οι σύγχρονες κυβερνήσεις
χρησιμοποιούν τις οικονομικές
θεωρίες για να καθοδηγήσουν
τις αποφάσεις τους για νομισμα-
τική και δημοσιονομική πολιτική,
ρύθμιση των αγορών, κοινωνική
πρόνοια και άλλα θέματα. Οι
κεϋνσιανές ιδέες επηρέασαν ση-
μαντικά τις οικονομικές πολιτι-
κές, ιδιαίτερα μετά το τέλος του
δεύτερου παγκοσμίου πολέμου,
όταν ο ρόλος των κυβερνήσεων
στην ανόρθωση των οικονομιών
ήταν καταλυτικός. Μέχρι σήμερα,
οι θεωρίες του Κέυνς, του Φρίν-
τμαν, αλλά και πιο πρόσφατων
οικονομολόγων, όπως του Σεν,
επιδρούν στις πολιτικές των κυ-
βερνήσεων. Για παράδειγμα, οι
ιδέες του Φρίντμαν για τον ρόλο
της ελεύθερης αγοράς και τον
περιορισμό της κυβερνητικής

παρέμβασης έχουν ωθήσει πολ-
λές κυβερνήσεις να ακολουθή-
σουν πολιτικές απορρύθμισης
και ιδιωτικοποίησης, με μικτά
αποτελέσματα. Παράλληλα, οι
ιδέες του Σεν έχουν επηρεάσει
κυβερνήσεις να δώσουν μεγα-
λύτερη προσοχή σε ζητήματα
ισότητας και βιωσιμότητας.

Συνοψίζοντας, η εξέλιξη της
οικονομικής σκέψης συνέβαλλε
στην εκάστοτε διαμόρφωση οι-
κονομικών πολιτικών. Αν και τα
αποτέλεσματα δεν ήταν πάντα
τα επιθυμητά, οι σημερινές κυ-
βερνήσεις συνεχίζουν να βασί-
ζονται σε οικονομικές θεωρίες,
ενώ νέες ιδέες θα εξακολουθή-
σουν να επηρεάζουν και να κα-
θοδηγούν την εξέλιξη οικονομι-
κών πολιτικών.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Όμη-
ρος Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι.

Ιστορική αναδρομή της εξέλιξης της οικονομικής σκέψης

Χάθηκαν πολλά
δισ. ευρώ από
τα προβλήματα
στον τουρισμό
Συνέντευξη Χρ. Ψηλογένη
Καμπανάκι για τα προβλήματα
που παραμένουν άλυτα για πολλά
χρόνια στον τουρισμό κρούει
σε συνέντευξη στην «Κ», η γε-
νική διευθύντρια του ΣΤΕΚ, Χρυ-
σαίμιλη Ψηλογένη, τονίζοντας
πως τα έσοδα των τελευταίων
δεκαετιών καταδεικνύουν απώ-
λειες δισεκατομμυρίων ευρώ.
Εκτιμά πως, υπό τις συνθήκες
που υπάρχουν η φετινή χρονιά
θα είναι σχετικά ικανοποιητική,
αλλά θα μπορούσε να είναι και
καλύτερη. Σελ. 4

«Κλείνουμε»
διαδικτυακά
το τραπέζι μας
Αύξηση του online booking

Το online booking κερδίζει όλο
και περισσότερους Κύπριους, οι
οποίοι «κλείνουν» διαδικτυακά
τραπέζι στους χώρους εστίασης.
Η εφαρμογή αυτή έχει πολλά
οφέλη και για τους πελάτες και
για τις επιχειρήσεις. Σελ. 5

ΕΥΡΩΠΗ

Η μεγάλη
επιχείρηση
για «καθαρό
υδρογόνο»

Σελ. 11

Μειώθηκε ο τζίρος επιχειρήσεων σε Μύκονο και Σαντορίνη

«Ανοιχτούς λογαριασμούς» με τις
τράπεζες έχει η Βουλή και θα προ-
σπαθήσει να τους «κλείσει» μετά
το πέρας των θερινών διακοπών.
Από τον Σεπτέμβριο θα δούμε
νέες «αναμετρήσεις» της Βουλής
με τις τράπεζες για θέματα που

άπτονται επιτοκίων, χρεώσεων
και εξυπηρέτησης πελατών, μέχρι
βελτιστοποίησης του παρόντος
πλαισίου των εκποιήσεων και
υιοθέτησης επιπρόσθετων φόρων.
Οι «ανοιχτοί λογαριασμοί» θα συ-
ζητηθούν στην Επιτροπή Οικο-

νομικών αλλά και στην Επιτροπή
Εμπορίου, με την καθεμία να εξε-
τάζει τα θέματα που έχει δικαιο-
δοσία – εξειδίκευση – ενδιαφέρον.
Για όλα τα παραπάνω καταβλή-
θηκαν προσπάθειες από την αρχή
του 2024 με συνεδρίες επί συνε-

δριάσεων, ωστόσο μέχρι τα μέσα
του καλοκαιριού, που η Βουλή
έκλεισε για τις θερινές διακοπές,
δεν υπήρξε κάποιο απτό αποτέ-
λεσμα. Τα φώτα συγκεντρώνει
το ενδεχόμενο επιβολής έκτακτης
φορολογίας των τραπεζών λόγω

των κερδών που παρουσιάζουν
από τα τέλη του 2022. Πέραν των
θεμάτων που άπτονται των τρα-
πεζών, στα τέλη Σεπτεμβρίου η
Επιτροπή Οικονομικών θα συνε-
δριάζει και για τον Προϋπολογι-
σμό του 2024. Σελ. 3

Θα λογαριαστούν πάλι Βουλή-τράπεζες
Αφησαν ανοικτούς λογαριασμούς για σειρά θεμάτων και από Σεπτέμβριο θέλουν να τους κλείσουν
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Οι επενδυτέςστις αγορές πετρελαίου
αναγκάζονται και πάλι να στρέψουν
την προσοχή τους στη Μέση Ανα-
τολή. Οι Ηνωμένες Πολιτείες απέ-
στειλαν ένα υποβρύχιο ικανό να
εκτοξεύσει κατευθυνόμενους πυ-
ραύλους στην περιοχή και εξέδωσαν,
παράλληλα, ανακοίνωση ότι η Τε-
χεράνη σχεδιάζει «σοβαρές επιθέ-
σεις» κατά του Ισραήλ. Παρά την
ασθενέστερη ζήτηση, η τιμή του
αργού στη διεθνή αγορά φέρει ξανά
επασφάλιστρο κινδύνου. Εχουν πα-
ρέλθει δέκα μήνες από την έναρξη
της σύγκρουσης στη Γάζα και τις
εκατέρωθεν επιθέσεις και αντεπι-
θέσεις μεταξύ του Ισραήλ, του Ιράν
και των αντιπροσώπων τους, και οι
συναλλασσόμενοι σε μαύρο χρυσό

έχουν παύσει να ταράζονται και να
προβληματίζονται για πιθανούς κλυ-
δωνισμούς στον εφοδιασμό. Αυτό
εξηγεί και το γιατί αγνόησαν την πι-
θανότητα κλιμάκωσης στη Μέση
Ανατολή από τότε που ο Ισμαήλ Χα-
νίγια, ο πολιτικός αρχηγός της Χαμάς,
που υποστηρίζεται από το Ιράν, δο-
λοφονήθηκε στην Τεχεράνη τον
Ιούλιο. 

Οταν το Ιράν και οι πληρεξούσιοί
του εκτόξευσαν εκατοντάδες πυ-
ραύλους στο Ισραήλ τον Απρίλιο και
αφότου δολοφονήθηκαν ανώτεροι
αξιωματούχοι στη Συρία, ειδοποί-
ησαν εκ των προτέρων ότι η Τεχε-
ράνη δεν ενδιαφέρεται για έναν καθ’
ολοκληρίαν πόλεμο. Οι επενδυτές
πιστεύουν ότι το Ιράν θέλει να απο-
φύγει την κλιμάκωση, η οποία θα
θέσει σε  κίνδυνο τις πωλήσεις του
δικού του πετρελαίου. Η κυβέρνηση
του προέδρου Τζο Μπάιντεν είναι
επίσης πρόθυμη να συγκρατήσει
τις τιμές του αργού, ειδικά ενόψει

των προεδρικών εκλογών του Νο-
εμβρίου.

Συν τοις άλλοις, τα μηνύματα
περί ασθενέστερης οικονομικής πο-
ρείας, που εκπέμπονται από τις ση-
μαντικότερες καταναλώτριες πετρε-
λαίου, όπως είναι η Κίνα και οι Ηνω-
μένες Πολιτείες, αποτελούν ακόμη
έναν πρόσθετο λόγο να αναμένουμε
χαμηλότερες τιμές. Οι εντεινόμενοι
φόβοι στις χρηματοπιστωτικές αγο-
ρές για μια πιθανή ύφεση στις ΗΠΑ
οδήγησαν την τιμή του brent κάτω
από τα 80 δολάρια το βαρέλι την πε-
ρασμένη εβδομάδα, επειδή οι επεν-
δυτές μείωσαν τις θέσεις τους σε
παράγωγα πετρελαίου, σε συνδυασμό
με τις αγορές μετοχών και ομολόγων.
Σύννεφα, όμως, μαζεύονται στον
ορίζοντα και μακροπρόθεσμα. Η Διε-
θνής Υπηρεσία Ενέργειας (IEA) πε-
ριόρισε την Τρίτη την εκτίμησή της
περί ενίσχυσης της παγκόσμιας ζή-
τησης του εμπορεύματος το 2025.
Το γεγονός ότι τα συμβόλαια μελ-
λοντικής εκπλήρωσης του πετρε-
λαίου τύπου brent ανήλθαν ξανά
πάνω από τα 80 δολάρια το βαρέλι
υποδηλώνει ότι οι επενδυτές αρχί-
ζουν να συνυπολογίζουν τον κίνδυνο
μιας ευρύτερης σύγκρουσης στη
Μέση Ανατολή. 

Η τιμή του πετρελαίου συνιστά
ένα ατελές βαρόμετρο γεωπολιτικών
εντάσεων. Το Ισραήλ διαθέτει λίγα
αποθέματα πετρελαίου και θα με-
ταφραζόταν σε μια τεράστια κλιμά-
κωση για το Ιράν, εάν αποπειράτο
να κλείσει τα στενά του Ορμούζ, ένα
ζωτικό σημείο συμφόρησης για το
παγκόσμιο εμπόριο πετρελαίου.
Ωστόσο, η Τεχεράνη και οι σύμμαχοί
της θα μπορούσαν να επιτεθούν σε
περισσότερα πετρελαιοφόρα που
διέρχονται από την Ερυθρά Θάλασσα
ή να χρησιμοποιήσουν drones και
πυραύλους για να στοχεύσουν αγω-
γούς και υψίστης σημασίας ενερ-
γειακές υποδομές στον Κόλπο. Η
προοπτική μιας δυναμικής απάντη-
σης από το Ιράν θα κάνει τους επεν-
δυτές πετρελαίου να απαιτήσουν
μεγαλύτερο ασφάλιστρο κινδύνου.

Ευκαιρία για πανηγύρια 
Η κυβέρνηση αποφάσισε να ξεμπερδεύει με την
εικόνα της φροντίζοντας να ταυτιστεί με ορθές
πολιτικές διαχείρισης στη οικονομία. Άλλωστε
γνωρίζουν πολύ καλά στο προεδρικό πως όλα εί-
ναι θέμα εντυπώσεων όπως εξελίσσεται η εσω-
τερική πολιτική σκηνή. Έσπευσε λοιπόν ο κυβερ-
νητικός εκπρόσωπος με αφορμή την ανακοίνωσή
του ρυθμού αύξησης του ΑΕΠ, που κατατάσσει
την Κύπρο στην δεύτερη προνομιούχα θέση της
ΕΕ, να δηλώσει ότι ο στόχος για φέτος είναι πάνω
από 4% για να υπονοήσει ότι το 3,7% και η δεύ-
τερη θέση που πετύχαμε δεν μας ικανοποιεί. Και
κάπως έτσι επιδιώκει αυτή η κυβέρνηση να ταυτι-
στεί με θετικές επιδόσεις στην οικονομία απο-
φεύγοντας να μπλεχτεί σε περιπέτειες αντίστοι-
χες με εκείνες που έζησε προηγούμενη κυβέρ-
νηση που όταν βρήκαν οικονομικές κακοτοπιές
εφάρμοσαν ακατάλληλες πολιτικές, και ακόμη
τους ακολουθεί το πολιτικό κόστος.

••••
Ευκαιρία για
κεφαλαιοποίηση 
Η κυβέρνηση δεν συμφωνεί με τις εκτιμήσεις
ανεξάρτητων φορέων για τις αναπτυξιακές προ-
οπτικές της οικονομίας για φέτος. Όπως είδαμε
και πιο πάνω, ο κυβερνητικός εκπρόσωπος εκτι-
μά τον ρυθμό ανάπτυξης άνω του 4% για φέτος.
Με αυτή την δήλωση, η κυβέρνηση  επιθυμεί να
διαφοροποιηθεί από τις εκτιμήσεις τόσο της
κεντρικής τράπεζας της Κύπρου, όσο και του
Πανεπιστημίου Κύπρου στο κέντρο οικονομι-
κών μελετών. Και οι δύο φορείς εκτιμούν ανά-
πτυξη κοντά στο 3%, την ίδια που εκτιμούν και
οι τεχνοκράτες του υπουργείου με βάση το σχέ-
διο ανάκαμψης και ανθεκτικότητας. Προφανώς
η κυβέρνηση γνωρίζει κάποια νέα εξέλιξη που
της επιτρέπει καλύτερες από το αναμενόμενο
αποδόσεις και σπεύδει να το κεφαλαιοποιήσει. 

••••
Τα κριτήρια δεν είναι 
μόνο οικονομικά 
Οι εξελίξεις γύρω από την ηλεκτρική διασύνδε-
ση Κύπρου-Ελλάδας είναι ραγδαίες. Το έργο
πλέον αξιολογείται πέραν της οικονομική λογι-
κή και άρα η πορεία ολοκλήρωσης του εξαρτά-
ται από την στρατηγική αξία που θα προσφέρει
στην Κύπρο. Οι δυο πλευρές που καλούνται να
συμφωνήσουν στα περαιτέρω είναι οι δυο ανε-
ξάρτητοι φορείς ηλεκτρικής ενέργειας σε Κύ-
προ και Ελλάδα (ΡΑΕΚ και ΑΔΜΗΕ). Από κοντά
φυσικά βρίσκονται και οι δυο κυβερνήσεις που

αντιλαμβάνονται την γεωπολιτική αξία του έρ-
γου. Η πρόσφατη παραίτηση του επικεφαλής
της ΡΑΕΚ μπορεί να ερμηνευθεί και ως αλλαγή
πολιτικής στο συγκεκριμένο ζήτημα αφού οι αν-
τιστάσεις φαίνεται να έχουν ξεπεραστεί με την
κυβέρνηση να εμφανίζεται έτοιμη να συμφω-
νήσει για ολοκλήρωση του έργου λαμβάνοντας
υπόψη και πέραν των τεχνοκρατικών κριτηρίων
στοιχεία για την τελική της απόφαση. 

••••
Τουριστική σεζόν 
σε λεπτές ισορροπίες 
Η ευρωπαϊκή κρίση αγοραστικής δύναμης των μι-
σθών φαίνεται πως επηρεάζει περισσότερο τον

τουρισμό από ότι η ασταθής γεωπολιτική κατάστα-
ση στην περιοχή της μέσης ανατολής. Σύμφωνα
με τα έως τώρα στοιχεία, προκύπτει πως ποσοστό
τουριστών που καταφθάνει στη Κύπρο δεν κατα-
γράφεται στις διανυκτερεύσεις επίσημων καταλυ-
μάτων αφού διαπιστώνεται ανταγωνισμός από
ανεξάρτητους παρόχους τύπου Airbnb αλλά και
διανυκτερεύσεις στην κατεχόμενη περιοχή. Με
αυτό τον τρόπο κάποιοι τουρίστες επιδιώκουν να
μειώσουν τα έξοδα διαμονής με αποτέλεσμα οι
πληρότητες σε μια κατά τα άλλα καλή τουριστική
περίοδο, να περιορίζονται από 80% μέχρι 90%.
Αν ληφθεί υπόψη και η έκρυθμη κατάσταση στην
μέση ανατολή μπορούμε να πούμε ότι η φετινή
χρονιά κινείται σε λεπτές ισορροπίες. 

••••
Νέες εποχές 
στα τραπεζικά ομόλογα 
Το κούρεμα των περιουσιακών στοιχείων που
σχετίζονται με μια τράπεζα που χρεοκοπεί είναι
κάτι που γνωρίζουμε πολύ καλά στην Κύπρο. Σε
μια τέτοια περίπτωση απομειώνονται ομόλογα,
μετοχές, αξιόγραφα ακόμα και καταθέσεις. Πα-
ραδοσιακά οι επενδυτές συσσωρεύαν με ευκο-
λία τραπεζικά ομόλογα λόγω της καλής απόδο-
σης των επιτοκίων και της και ψηλής πιστοληπτι-
κής διαβάθμισης που τα καθιστούσαν ασφαλή.
Συνήθως όμως οι επενδυτές γνώριζαν ότι η τρά-
πεζα ήταν σε μεγάλο βαθμό εγγυημένη από το
κράτος. Τα τελευταία χρόνια όμως προκύπτουν
αλλαγές σε σχέση με την επιβάρυνση των φορο-
λογουμένων για διάσωση των τραπεζών. Οι νέες
εποχές θέλουν τους επενδυτές υπεύθυνους των
επιλογών τους κάτι που επηρεάζει τις αποδόσεις
αλλά και την καταλληλότητα των επενδυτών που
τοποθετούνται σε τραπεζικά ομόλογα.   
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Πλήρως Ανελαστική
Ζήτηση/Προσφορά

Πλήρως ανελαστική ζήτη-
ση/προσφορά παρουσιά-
ζουν τα αγαθά και οι υπη-
ρεσίες των οποίων η ζη-
τούμενη/προσφερόμενη
ποσότητά τους δεν παρου-
σιάζει καμία μεταβολή σε
περιπτώσεις αύξησης ή

μείωσης της τιμής τους.
Μάριος Χαραλαμπίδης
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Πυκνώνουν τα σύννεφα
στις αγορές πετρελαίου

«Γίγαντες» στους ωκεανούς
ΛΟΝΔΙΝΟ. Τάση γιγάντωσης των
κρουαζιερόπλοιων παρατηρείται
τα τελευταία είκοσι χρόνια, με το
εκτόπισμα των πλοίων να έχει δι-
πλασιασθεί τη χρονική αυτή πε-
ρίοδο. Εάν η ανάπτυξη του τομέα
της κρουαζιέρας δεν γνωρίσει ύφε-
ση, τα μεγαλύτερα πλοία της κα-
τηγορίας αυτής θα είναι οκτώ φο-
ρές μεγαλύτερα το 2050, σύμφωνα
με την περιβαλλοντική οργάνωση
Transport & Environment. Η ορ-
γάνωση διαπίστωσε επίσης ότι ο
αριθμός κρουαζιερόπλοιων αυξή-
θηκε κατά 20 φορές από το 1970.

«Τα σημερινά κρουαζιερόπλοια-
Γκοτζίλα κάνουν τον Τιτανικό να
μοιάζει με ψαρόβαρκα», λέει στην
εφημερίδα The Guardian η Ινέσα
Ουλίστινα, αναλύτρια βιώσιμης
ναυσιπλοΐας της T&E. Εκτιμήσεις
του τομέα των θαλάσσιων μετα-
φορών υποστηρίζουν ότι 35 εκα-
τομμύρια επιβάτες θα ταξιδέψουν
φέτος με κρουαζιερόπλοιο – αύ-
ξηση της τάξης του 6% συγκριτικά
με τις κρατήσεις πριν από την παν-
δημία.

Ενεργοβόρα
Ο τομέας διακρίνεται, ωστόσο,

για το μεγάλο αποτύπωμα άνθρακα
που προκαλεί. Τα κρουαζιερόπλοια
εξέπεμψαν 17% περισσότερο διο-
ξείδιο του άνθρακα το 2022, σε
σύγκριση με το 2019, ενώ οι εκ-
πομπές μεθανίου αυξήθηκαν κατά
500% την ίδια περίοδο. Ο Στέφαν
Γκόσλιν, καθηγητής στο Πανεπι-
στήμιο Λινέους της Σουηδίας, ει-
δικός του τουρισμού και της κλι-
ματικής αλλαγής, εξηγεί ότι αν και
τα κρουαζιερόπλοια ευθύνονται
για μικρό ποσοστό της παγκόσμιας
τουριστικής κίνησης, «καμία άλλη
μορφή τουρισμού δεν είναι τόσο
ενεργοβόρα όσο η κρουαζιέρα,
εφόσον συνδυασθεί και με αερο-
πορική πτήση».

Η έκθεση της οργάνωσης δη-
μοσιεύεται τη στιγμή που τα ευ-
ρωπαϊκά λιμάνια αντιμετωπίζουν

αύξηση της κίνησης, εν μέσω αλ-
λεπάλληλων καυσώνων. Σε μια
προσπάθεια να αντιμετωπίσουν
τις ανησυχίες των κατοίκων για
τον υπερτουρισμό, δήμοι όπως
αυτοί της Βαρκελώνης, του Αμ-
στερνταμ και της Βενετίας υιοθέ-
τησαν περιοριστικά μέτρα για τον
ελλιμενισμό κρουαζιερόπλοιων.
Βαρκελώνη και Αμστερνταμ θα ει-
σπράττουν φόρο από κάθε κατά-
πλου, ενώ η Βενετία απαγόρευσε
την προσέγγιση των πλοίων αυτών
στην περιβαλλοντικά ευαίσθητη
λιμνοθάλασσά της.

Η βιομηχανία της κρουαζιέρας
δεν μοιάζει, όμως, να επηρεάζεται
από τους περιορισμούς και τις επι-
κρίσεις. Το «Icon of the Seas», το
μεγαλύτερο πλοίο που ναυπηγή-
θηκε ποτέ, διαθέτει 20 καταστρώ-
ματα και 40 εστιατόρια, επτά πι-
σίνες, θέατρο και πάρκο. Το σκά-
φος των 365 μέτρων μπορεί να φι-
λοξενήσει 10.000 επιβάτες και κι-
νείται με υγροποιημένο φυσικό
αέριο. Παρότι η καύση φυσικού
αερίου εκπέμπει μικρότερο όγκο
διοξειδίου του άνθρακα από ό,τι
το ναυτικό ντίζελ, το μεθάνιο του
φυσικού αερίου ενισχύει την υπερ-

θέρμανση του πλανήτη. Τα κρουα-
ζιερόπλοια δεν υπόκεινται στους
ναυπηγικούς περιορισμούς μήκους
και εκτοπίσματος άλλων εμπορι-
κών πλοίων, πέρα από το μέγεθος
των λιμανιών που τα φιλοξενούν.
Καθώς η ζήτηση για πολυτελείς
κρουαζιέρες ενισχύθηκε, οι εται-
ρείες επιδίωξαν να αυξήσουν τη
χωρητικότητα επιβατών. «Τα έσο-
δα που θα αποφέρει ένα γιγάντιο
κρουαζιερόπλοιο είναι μεγαλύτερα
από τη δαπάνη ναυπήγησης και
συντήρησής του. Ολες οι εταιρείες
θέλουν την ίδια ώρα να έχουν το
μεγαλύτερο πλοίο», σχολιάζει ο
Μπράιαν Κόμερ, επικεφαλής του
ινστιτούτου International Council
on Clean Transportation.

Αδυναμία ηλεκτροκίνησης
Οπως τα αεροπλάνα, τα μεγάλα

ποντοπόρα πλοία δεν μπορούν να
κινηθούν με ηλεκτρικούς κινητή-
ρες, καθώς οι μπαταρίες τους θα
ήταν υπερβολικά βαριές. Ειδικοί
συστήνουν, αντίθετα, τη χρήση
συνθετικών καυσίμων. Στον οδικό
χάρτη της για μηδενικές εκπομπές
καυσαερίων μέχρι το 2050, η Διε-
θνής Υπηρεσία Ενέργειας (IEA)
εκτιμά πως ποσοστό 44% της απαι-
τούμενης ενέργειας για την προ-
ώθηση εμπορικών πλοίων θα προ-
έρχεται από αμμωνία, 19% από
υδρογόνο, 19% από βιοκαύσιμα
και 3% από μεθανόλη.

Η παγκόσμια έλλειψη πράσινων
καυσίμων και η συνεχιζόμενη καύ-
ση κακής ποιότητας ναυτικών καυ-
σίμων, πάντως, έχουν οδηγήσει
σε διαμαρτυρίες για τα ρυπογόνα
κρουαζιερόπλοια και σούπερ γιοτ.
Παρότι η βιομηχανία της κρουα-
ζιέρας δεν έχει τη δυνατότητα να
κατασκευάσει αυτόνομες υποδομές
για την παραγωγή καυσίμων, θα
μπορούσε να δεσμευθεί στην αγο-
ρά τους από άλλες πηγές.

Οι εκπομπές διοξειδίου του άν-
θρακα από κρουαζιερόπλοια στην
Ευρώπη ήταν αυξημένες το 2022

κατά 20% σε σχέση με το 2019.
Παρότι τα επιβατικά πλοία εξαι-
ρούνται από δασμούς καυσίμων,
η έκθεση επισημαίνει ότι η επιβολή
τέλους 50 ευρώ σε κάθε εισιτήριο
θα μπορούσε να αποφέρει 1,6 δισ.
ευρώ τον χρόνο για τη δημιουργία

υποδομών παραγωγής και χρήσης
εναλλακτικών καυσίμων.

Το πρόβλημα επιβεβαιώνει ο
Πέτερ ντε Μπράιν, επικεφαλής
σχεδιασμού βιώσιμου τουρισμού
της UNESCO: «Διαπιστώνουμε ότι
η ισορροπία μεταξύ κατοίκων και

τουριστών έχει διαταραχθεί. Η
αποκατάσταση της ισορροπίας εί-
ναι αναγκαία, εάν δεν θέλουμε να
δούμε το κίνημα κατά του τουρι-
σμού να διογκώνεται, όπως βλέ-
πουμε στη Βαρκελώνη».

REUTERS

Η Κύπρος –όπως συμβαίνει και στην υπόλοιπη Ευρώπη– υποφέρει από χαμηλό ρυθμό
επενδύσεων.

<<<<<<<

Τα κρουαζιερόπλοια
μεγαλώνουν, επιβαρύ-
νοντας περισσότερο το
περιβάλλον.

<<<<<<<

Εξέπεμψαν 17% περισ-
σότερο διοξείδιο του
άνθρακα το 2022, σε
σύγκριση με το 2019,
ενώ οι εκπομπές μεθα-
νίου αυξήθηκαν κατά
500% την ίδια περίοδο.

<<<<<<

Η τιμή του πετρελαίου
συνιστά ένα ατελές βα-
ρόμετρο γεωπολιτικών
εντάσεων. 

ΠΗΓΕΣ: Royal Caribbean, Marine Link, Graphic News

Ο βασιλιάς των θαλασσών
Το «Icon of the Seas» της Royal Caribbean είναι το μεγαλύτερο κρουαζιερόπλοιο στον κόσμο

και ταξιδεύει από τον Ιανουάριο στην Καραϊβική.

ταξίδι.
το παρθενικό του 
πραγματοποιεί 
Το «Icon of the Seas» 
Ιούνιος 2023

πλοίο στον κόσμο
το μεγαλύτερο 
Ο «Τιτανικός» ήταν
1912

Το «Icon of the Seas» 

Επιβάτες

Καταστρώματα

Μήκος (μέτρα)

Συνολικό εκτόπισμα (τόνους)

«Τιτανικός»

2.435
9

268,8
46.328

«Icon of the Seas»

Συνολικό εκτόπισμα (τόνους)

«Icon of the Seas»

~ 10.000
20

365
240.800

c Newshipa, Grine Linkibbean, Maryal CaroΠΗΓΕΣ: R c News

Πλήρωμα 892 2.350
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει
«ανοιχτούς λογαριασμούς» με τις
τράπεζες και θα προσπαθήσει να
τους «κλείσει» μετά το πέρας των
θερινών διακοπών. Από τον Σε-
πτέμβριο θα δούμε νέες «αναμε-
τρήσεις» της Βουλής με τις τράπεζες
για θέματα που άπτονται επιτοκίων,
χρεώσεων και εξυπηρέτησης πε-
λατών, μέχρι βελτιστοποίησης του
παρόντος πλαισίου των εκποιήσεων
και υιοθέτησης επιπρόσθετων φό-
ρων. Οι «ανοιχτοί λογαριασμοί» θα
συζητηθούν στην Επιτροπή Οικο-
νομικών, αλλά και στην Επιτροπή
Εμπορίου, με την καθεμία να εξε-
τάζει τα θέματα που έχει δικαιο-
δοσία – εξειδίκευση – ενδιαφέρον.
Για όλα τα παραπάνω έγιναν προ-
σπάθειες από την αρχή του 2024
με συνεδρίες επί συνεδριάσεων,
ωστόσο μέχρι τα μέσα του καλο-
καιριού, που η Βουλή έκλεισε για
τις θερινές διακοπές, δεν υπήρξε
κάποιο απτό αποτέλεσμα. Πέραν
των θεμάτων που άπτονται των
τραπεζών, από τα τέλη Σεπτεμβρίου
η Επιτροπή Οικονομικών θα έχει
να συνεδριάζει και για τον Προ-
ϋπολογισμό του 2024, άρα το πρό-
γραμμά της αναμένεται να είναι
«βαρυφορτωμένο». Ζητήματα ωστό-
σο που άπτονται χρεώσεων, επι-
τοκίων και εξυπηρέτησης πελατών
θα εξετάζονται από την Επιτροπή
Εμπορίου.

Είναι γεγονός ότι το καλοκαίρι
του 2024 σε επίπεδο Βουλής και
τραπεζών δεν ήταν «θερμό». Αν
φέρει κανείς στη μνήμη του τα γε-
γονότα, από το 2018 κάθε καλοκαίρι
ήταν «θερμό» λόγω της συσσώρευ-
σης των μη εξυπηρετούμενων δα-
νείων και σκοπός ήταν η αντιμε-
τώπισή τους. Η Βουλή έφτανε την

ύστατη και συγκεκριμένα καλείτο
στην τελευταία ολομέλεια πριν από
το κλείσιμο για τι θερινές διακοπές
να λάβει σημαντικές αποφάσεις
που επηρέαζαν, ή που θα επηρέαζαν

τις τράπεζες σημαντικά. Ενδεικτικά,
το καλοκαίρι του 2018 ήταν οι απο-
φάσεις για το Συνεργατισμό, τις
πλείστες χρονιές ήταν το κεφάλαιο
ΜΕΔ και οι εκποιήσεις, ενώ την
προηγούμενη χρονιά άνοιξε για
πρώτη φορά η υπόθεση εργασίας
για έκτακτη φορολόγηση των τρα-
πεζών, του «windfall tax». Το 2024
ενώ υπήρξαν συνεδρίες για την πι-
θανή επιβολή ενός «windfall tax»
και στις κυπριακές τράπεζες, δεν
υπήρχε εκείνη η ένταση αντίστοι-
χων ετών.

Τα υπερκέρδη
Τα φώτα από όλα τα ζητήματα

που θα ανοίξουν από Σεπτέμβριο,
συγκεντρώνει το ενδεχόμενο επι-
βολής έκτακτης φορολογίας των
τραπεζών λόγω των κερδών που

παρουσιάζουν από τα τέλη του
2022. Οι τράπεζες έχουν βάλει σα-
φείς κόκκινες γραμμές ότι δεν πρέ-
πει να εφαρμοστεί αντίστοιχη φο-
ρολογία στο πρότυπο που έχουν
εφαρμόσει άλλα ευρωπαϊκά κράτη,
με την επιχειρηματολογία να είναι
πλούσια. Η πρόταση του ΑΚΕΛ
προνοεί τη δημιουργία Ταμείου
Αλληλεγγύης για στήριξη των δα-
νειοληπτών, με τη βασική πηγή
εσόδων να είναι η υιοθέτηση ενός
έκτακτου τέλους 5% (αρχής γενο-
μένης του 2024) πάνω στα αυξη-
μένα -κατά το ΑΚΕΛ- έσοδα που
έχουν οι τράπεζες λόγω των απο-
φάσεων για τα επιτόκια. Με αυτή
την πρόταση διαφωνούν κάθετα
και η κυβέρνηση και η Κεντρική
Τράπεζα της Κύπρου και οι τρά-
πεζες.

«Tune» στις εκποιήσεις
Στα τέλη του 2023 υπήρξε διεύ-

ρυνση των αρμοδιοτήτων του θε-
σμού του χρηματοοικονομικού επι-
τρόπου και έγινε η τροποποίηση
του Νόμου περί της Σύστασης και
Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα
Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών Χρη-
ματοοικονομικής Φύσεως Νόμου.
Οι αιτήσεις όμως που είχαν υπο-
βληθεί κάτω από το καθεστώς νέου
νομικού πλαισίου μέχρι τα μέσα
Μαΐου ήταν χαμηλά. Συγκεκριμένα
είχε «κοντά του ο θεσμός», δέκα
αιτήσεις. Για τα τερματισμένα δά-
νεια δε, βάσει στοιχείων που είχε
παρουσιάσει η νέα χρηματοοικο-
νομική επίτροπος κα Βαλεντίνα Γε-
ωργιάδου, ο Φορέας είχε δεχθεί μέ-
χρι τα μέσα Μαΐου περίπου 15 αι-
τήσεις. Αν και η πλήρης εικόνα
εφαρμογής του νέου Πλαισίου θα
αποτυπωθεί σε περίπου ένα χρόνο
και δεν είναι αντιπροσωπευτική
στην παρούσα κατάσταση, η Βουλή
έχει εντοπίσει τρωτά σημεία τα
οποία θα θελήσει να διορθώσει –
βελτιστοποιήσει. Κύριο αντεπιχεί-
ρημα των βουλευτών που επιχει-
ρούν να αλλάξουν το Πλαίσιο των
Εκποιήσεων μέσω προτάσεων νό-
μου είναι ότι το υφιστάμενο αδυ-
νατεί να προσφέρει επαρκή προ-
στασία στους δανειολήπτες, που
σε πολλές περιπτώσεις είναι άδι-
κες.

Καταθετικά – Δανειστικά
Η Βουλή, πιθανότατα από την

έδρα της Επιτροπής Εμπορίου, θα
κληθεί να εξεύρει λύση στην ψαλίδα
μεταξύ καταθετικών και δανειστι-
κών επιτοκίων, ενός κυπριακού
φαινομένου, η λύση του οποίου
δεν είναι εύκολη. Από το καλοκαίρι
του 2022 που η Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα αποφάσισε να λάβει

αποφάσεις για μείωση του πληθω-
ρισμού «σηκώνοντας» τα επιτόκια,
η Κύπρος προχωρούσε άμεσα στην
αύξηση των δανειστικών επιτοκίων,
ενώ αντίστοιχη αύξηση δεν γινόταν
και στα καταθετικά. Δύσκολη η εξί-
σωση αυτή, καθώς το κόστος δα-
νεισμού στην Κύπρο είναι δυσα-
νάλογα ψηλό σε σχέση με τις κα-
ταθέσεις και το επιτόκιο που τις
συνοδεύει. Ενδεικτικά, μέχρι πριν
από λίγο καιρό τα καταθετικά επι-
τόκια στην Κύπρο ήταν τα τρίτα
χαμηλότερα στην Ευρωζώνη.

Debate μηχανών και χρεώσεων
Οι βουλευτές από πλευράς τους

αναδεικνύουν τα προβλήματα που
προκύπτουν μετά το κλείσιμο των
καταστημάτων στις κοινότητες
από τις τράπεζες, αλλά και τον πε-
ριορισμό των ταμειακών μηχανών
που διαθέτουν (ΑΤΜ) σε αυτές τις
περιοχές. Οι τράπεζες από την άλλη,
εκτιμούν ότι τα ΑΤΜ και τα κατα-
στήματα που λειτουργούν στις απο-
μακρυσμένες περιοχές και στις κοι-
νότητες είναι πέρα για πέρα ικα-
νοποιητικά. Το debate μεταξύ των
δύο μερών είναι γεγονός, ενώ και
γι’ αυτό επίσης δύσκολα θα εξευ-
ρεθεί λύση. Οι τράπεζες έχουν το
στρατηγικό τους πλάνο και η Βουλή
δυστυχώς ή ευτυχώς δύσκολα θα
επιβάλει τη δημιουργία νέων κα-
ταστημάτων και εγκατάσταση πε-
ρισσότερων ΑΤΜ’s. Πάντως, η τε-
χνολογία είναι σύμμαχος στην επι-
χειρηματολογία των τραπεζών επί
τούτου.

Η εξυπηρέτηση εντούτοις της
ηλικιακά μεγάλης μερίδας του πλη-
θυσμού που κατοικεί σε απομα-
κρυσμένες περιοχές είναι δικαίωμα
και είναι και κόστος, το οποίο για
μερικά χρόνια πιθανώς οι τράπεζες
να μπορούν να βάλουν «νερό στο
κρασί» τους και να το επωμισθούν.

Ανοιχτούς λογαριασμούς έχουν Βουλή - τράπεζες
Eκτακτη φορολογία επί των κερδών, πλαίσιο εκποιήσεων, επιτόκια, χρεώσεις, ΑΤΜ και εξυπηρέτηση τα ανοιχτά κεφάλαια

<<<<<<

Τα φώτα από όλα τα ζη-
τήματα που θα ανοίξουν
από Σεπτέμβριο, συγ-
κεντρώνει το ενδεχό-
μενο επιβολής έκτακτης
φορολογίας των τραπε-
ζών λόγω των κερδών
που παρουσιάζουν από
τα τέλη του 2022.

Πέραν των θεμάτων που άπτονται των τραπεζών, από τα τέλη Σεπτεμβρίου η Επιτροπή Οικονομικών θα έχει να συνε-
δριάζει και για τον Προϋπολογισμό του 2024, άρα το πρόγραμμά της αναμένεται να είναι «βαρυφορτωμένο».

Η Τράπεζα Κύπρου στο πλαίσιο των εορτασμών για τα 125 χρόνια της 
παρουσιάζει το πολιτιστικό γεγονός της χρονιάς:

ΕΙΣΙΤΗΡΙΑ :

ΕΠΙΣΗΜΟΣ ΑΕΡΟΜΕΤΑΦΟΡΕΑΣ :ΧΟΡΗΓΟΣ: ΧΟΡΗΓΟΙ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ:

Η α ΚύπζεπΤράΗ αίσλο πτρου σα Κύπ ασμών για ττροιο των εαίσ α 125 χασμών για τ νια της ρόα 125 χ νια της Η 
ρουαπ

α ΚύπζεπΤράΗ 
οο πι τεζιάσρου

αίσλο πτρου σα Κύπ
γοεό γτικιτισλο
ασμών για ττροιο των εαίσ

νιάς:ρονός της χγο
α 125 χασμών για τ

νιάς:
νια της ρόα 125 χ νια της 

ΕΙΣΙΤΗΡΙΑ :

:ΟΣΟΡΗΓΧ

ΕΙΣΙΤΗΡΙΑ :

ΕΠΙΣΗΜΟΣ ΑΕΡΟΜΕ ΑΦΟΡΕΑΤΤΑΕΠΙΣΗΜΟΣ ΑΕΡΟΜΕ ΑΦΟΡΕΑΣ : ΟΙΝΩΝΙΑΣΟΙ ΕΠΙΚΟΡΗΓΧ :ΟΙΝΩΝΙΑΣ
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Η ανάπτυξη του μουσικού και αθλητικού τουρισμού
Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Της ΑΜΠΙΓΚΕΪΛ ΓΚΛΙΚΜΑΝ / BLOOMBERG

Εάν τώρα τελευταία έχετε χάσει
τον λογαριασμό για το πόσα άτομα
στον κοινωνικό περίγυρό σας
έχουν δημοσιεύσει φωτογραφίες
τους από έναν αγώνα της Φόρμου-
λα 1 ή συναυλία της Τέιλορ Σουίφτ,
το πιθανότερο είναι ότι δεν είστε
οι μόνοι. Σύμφωνα με νέα έρευνα
της Collinson International, η
οποία ελέγχει τα σαλόνια αερο-
δρομίων Priority Pass και Loun-
geKey παγκοσμίως, ο αθλητικός
και ο μουσικός τουρισμός ανα-
πτύσσονται με πρωτοφανείς ρυθ-
μούς. Εως το 2032 θα αντιπροσω-
πεύουν μια βιομηχανία 1,5 τρισ.
δολαρίων. Επί του ποσού αυτού,

το μεγαλύτερο μέρος αφορά τις
αθλητικές διοργανώσεις, οι οποίες
αποτιμώνται ως τουριστική ατρα-
ξιόν στα 564,7 δισ. δολάρια για το
2023 και αναμένεται να εκτοξευ-
θούν σε 1,33 τρισ. δολάρια τα επό-
μενα οκτώ χρόνια. Ο μουσικός
τουρισμός, εν τω μεταξύ, προβλέ-
πεται να φθάσει στα 13,8 δισ. δο-
λάρια, υπερδιπλασιάζοντας την
τρέχουσα αποτίμηση των 6,6 δισ.
δολ. Σε σύνολο 8.537 ερωτηθέντων
από 17 χώρες, περισσότεροι από
τέσσερις στους πέντε (83%) έχουν
πετάξει για να παρακολουθήσουν
ένα αθλητικό γεγονός, ενώ το 71%
έχει κάνει το ίδιο για μια συναυλία

τα τελευταία τρία χρόνια ή το σχε-
διάζει στους επόμενους 12 μήνες.
«Οι άνθρωποι δίνουν μεγάλη αξία
στις εμπειρίες που βιώνουν μέσω
ενός αθλητικού γεγονότος ή μιας
συναυλίας», επισημαίνει ο Κρί-
στοφερ Ρος, πρόεδρος της Collin-
son International Ευρώπης, Μ.
Ανατολής και Αφρικής. «Αν πρό-

κειται να παρακολουθήσετε μια
αθλητική ή μουσική εκδήλωση, η
εμπειρία σας δεν ξεκινά όταν μπεί-
τε στο γήπεδο. Είναι ο προγραμ-
ματισμός, το ίδιο το ταξίδι και ο
ενθουσιασμός». Περίπου το 83%
των ανθρώπων που ταξιδεύουν
για εκδηλώσεις, πηγαίνει σε αγώνες
ποδοσφαίρου και μπάσκετ, στους
Ολυμπιακούς Αγώνες, στη Φόρ-
μουλα 1 ή στα τουρνουά τένις. Αυ-
τά είναι τα πέντε πιο δημοφιλή
αθλητικά γεγονότα, με φθίνουσα
σειρά. Το ποδόσφαιρο συγκέντρω-
σε το 69% των θεατών της έρευνας,
οι οποίοι ανέφεραν ότι είχαν τα-
ξιδέψει πρόσφατα για να δουν ζων-

τανά έναν αγώνα ή πως θα το κά-
νουν το 2025.  Η Φόρμουλα 1, εν
τω μεταξύ, έχει αυξηθεί σε δημο-
τικότητα στις νεότερες γενιές, απ’
όταν το Netflix μετέδωσε το ντο-
κιμαντέρ «Drive to Survive», το
2019. Το 2023, το μέσο αγωνιστικό
Σαββατοκύριακο είχε περισσότε-
ρους από 270.000 θεατές από
195.000 το 2019. Οι τιμές των ει-
σιτηρίων ανέρχονται επίσης. Τα
εισιτήρια για τους αγώνες στο
Ηνωμένο Βασίλειο αυτό το καλο-
καίρι έχουν ανέλθει στις 600 λίρες,
ενώ η γενική είσοδος φτάνει στις
400 λίρες από 300 λίρες προ διε-
τίας.

Τέλος, όπως παρατηρεί ο Κρί-
στοφερ Ρος, τα εισιτήρια είναι
μόνο μία πτυχή της οικονομίας
του αθλητικού τουρισμού, η οποία
περιλαμβάνει επιπλέον διαμονή,
φαγητό, βόλτες με ταξί, αγορές
κ.λπ. Τα στοιχεία του Collinson
δείχνουν ότι το 77% των ταξιδιω-
τών φθάνει μία ή δύο ημέρες προ
της διοργάνωσης και περίπου το
80% θα μείνει μία έως τρεις ημέρες
κατόπιν. Οι τουρίστες αθλητικών
διοργανώσεων ξοδεύουν τα πε-
ρισσότερα, όπου το 51% ξεπερνά
τα 500 δολάρια κατά κεφαλήν, μη
συμπεριλαμβανομένων των εισι-
τηρίων της εκδήλωσης.

<<<<<<

Οι αγώνες ποδοσφαί-
ρου είναι το πιο 
δημοφιλές αθλητικό 
γεγονός.

Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Καμπανάκι για τα προβλήματα που
παραμένουν άλυτα για πολλά χρό-
νια στον τουρισμό κρούει η γενική
διευθύντρια του ΣΤΕΚ, Χρυσαίμιλη
Ψηλογένη, τονίζοντας πως τα έσο-
δα των τελευταίων δεκαετιών κα-
ταδεικνύουν απώλειες δισεκατομ-
μυρίων ευρώ.

Στη συνέντευξή της στην «Κ»,
η γενική διευθύντρια του ΣΤΕΚ
επισημαίνει πως οι αφίξεις από
μόνες τους δεν μπορούν να απο-
τελούν κριτήριο για το αν μία του-
ριστική χρονιά τελικά ήταν καλή,
αναδεικνύει το ζήτημα της επο-
χικότητας, και εξηγεί πως οι βρα-
χυχρόνιες μισθώσεις ζημιώνουν
το τουριστικό προϊόν της Κύπρου.
Η κα Ψηλογένη εκτιμά πως, υπό
τις συνθήκες, η φετινή θα είναι
μία σχετικά ικανοποιητική χρονιά,
αλλά προφανώς θα μπορούσε να
είναι και καλύτερη.
- Σε πρόσφατη δημοσιογραφική
διάσκεψη παρουσιάσετε κάποια
ανησυχητικά στοιχεία σε σχέση
με την πορεία του κυπριακού
τουρισμού. Τις σας προβλημα-
τίζει περισσότερο;

- Με την ευκαιρία που μου δί-
νετε, να ξεκαθαρίσω πως στόχος
μας δεν είναι να στοχοποιήσουμε
τον οποιονδήποτε, πόσο μάλλον
το υφυπουργείο Τουρισμού, με το
οποίο έχουμε άριστη σχέση. Άλ-
λωστε, στην παρουσίασή μας ανα-
φερθήκαμε με στοιχεία όχι για το
τι ισχύει σήμερα αλλά διαχρονικά
από το 2001. Αντιλαμβάνεστε πως
για μια περίοδο 23 ετών, η όποια
ευθύνη δεν αφορά απλώς ένα άτο-
μο ή ένα φορέα, αλλά πολλούς, μη
εξαιρουμένων κι εμάς των ίδιων. 

Ως γενικό συμπέρασμα, αυτό
που μας προβληματίζει περισσό-
τερο είναι ο κορεσμός που παρου-
σιάζει το τουριστικό μας προϊόν
όπως αντικατοπτρίζεται στα δια-
χρονικά έσοδα των τελευταίων
δεκαετιών, τα οποία αναλύοντάς
τα καταδεικνύουν απώλειες δισε-
κατομμυρίων. Μας προβληματίζει
επίσης το γεγονός πως τα μεγάλα
προβλήματα του τομέα, ποιότητα,
εποχικότητα, εξάρτηση από συγ-
κεκριμένες αγορές, παραμένουν
τα ίδια εδώ και πολλά χρόνια.
- Ωστόσο, το τουριστικό προϊόν
της χώρας έχει δείξει ιδιαίτερη
ανθεκτικότητα παρά τις αντι-
ξοότητες των τελευταίων ετών
κυρίως. 

- Δεν διαφωνούμε ούτε μηδενί-
ζουμε. Την ίδια ώρα, όμως, ούτε
πρέπει να εφησυχάζουμε. Θα εθε-
λοτυφλούσαμε αν δεν λέγαμε ότι
μας προβληματίζει το γεγονός πως
τα τελευταία χρόνια είχαμε απώλειες
δισεκατομμυρίων εσόδων αν λά-
βουμε υπόψη και τον πληθωρισμό.
Θα αδικούσαμε τους εαυτούς μας
αν λέγαμε πως δεν μας προβλημα-
τίζει η εξάρτηση από συγκεκριμένες
αγορές, με ό,τι αυτό συνεπάγεται
για ένα προορισμό έχοντας και φρέ-
σκια την ανάμνηση της απώλειας
της δεύτερης μεγαλύτερης μας αγο-
ράς, της Ρωσίας. Ή που η μέση ακα-
θάριστη πληρότητα των ξενοδο-
χείων 3, 4 και 5 αστέρων το 2023
(56,6%) ήταν χαμηλότερη από το
2001 (58,5%). Δεν δακτυλοδείχνου-
με, απλώς υποδεικνύουμε στη βάση

στοιχείων τα μεγάλα διαχρονικά
προβλήματα του τομέα, τα οποία
θα πρέπει να μας προβληματίσουν
όλους και όσο το δυνατό πιο σύν-
τομα να αναλάβουμε δράση για την
αντιμετώπισή τους.

Το «issue» εποχικότητα
- Αναφερθήκατε προηγουμένως
στο θέμα της εποχικότητας. Εί-
ναι τόσο έντονο όσο και πριν
από 20 χρόνια; 

- Ίσως να είναι και εντονότερο
σήμερα. Το 2002, την καλοκαιρινή
περίοδο (Απρίλιο-Οκτώβριο) είχαμε
το 81,5% των αφίξεων και το 83,3%
των εσόδων ολόκληρου του έτους
μόνο σε αυτούς τους μήνες και το
2023, τα συγκεκριμένα ποσοστά
αυξήθηκαν σε 82,9% και 88% αν-
τίστοιχα. Σε αντίστοιχα επίπεδα
ήταν τόσο το 2022 όσο και το 2019,

δηλαδή πριν από την πανδημία.
Η τόσο έντονη εποχικότητα δη-
μιουργεί σημαντικά διαρθρωτικά
προβλήματα τα οποία σχετίζονται
με την ποιότητα των υπηρεσιών,
εργασιακά θέματα, θέματα υπο-
δομών και ούτω καθεξής. 

Την ίδια ώρα, ο κίνδυνος της
κλιματικής αλλαγής πλέον δεν μας
κτυπά την πόρτα, έχει εισέλθει
στις ζωές μας. Ήδη τα τελευταία
χρόνια -και ειδικά φέτος- βλέπουμε
δημοσιεύματα σε διεθνή Μέσα
που αποθαρρύνουν τους τουρίστες
από το να επισκεφθούν χώρες στη
νότια και νοτιοανατολική Ευρώπη
λόγω των υψηλών θερμοκρασιών.
Με δεδομένο ότι η άνοδος της θερ-
μοκρασίας θα συνεχιστεί, παρά
τις προσπάθειες που γίνονται, ποια
θα είναι η μοίρα ενός προορισμού
που σε μεγάλο βαθμό προσελκύει
τουρίστες κατά τους μήνες που οι
θερμοκρασίες θα είναι, για πολ-
λούς, ανυπόφορες; Την ώρα μάλι-
στα που λόγω του ήπιου συγκριτικά
χειμερινού κλίματος, η χώρα μας
άνετα μπορεί να προωθηθεί ως
ιδανικός προορισμός για όλους
τους μήνες του χρόνου.
- H φετινή χρονιά τελικά θα
είναι καλή για τον κυπριακό
τουρισμό; 

- Το καλή είναι μία πολύ γενική
λέξη. Σίγουρα δεν μηδενίζουμε,

ούτε μεμψιμοιρούμε. Υπό τις συν-
θήκες που υπάρχουν θα είναι μία
σχετικά ικανοποιητική χρονιά,
αλλά προφανώς θα μπορούσε να
είναι και καλύτερη. Ξέρετε, μετά
την πανδημία έχουμε εισέλθει για
τα καλά στην εποχή του υπερ-του-
ρισμού. Βλέπουμε σε ολοένα και
περισσότερες χώρες και περιοχές
να γίνονται διαμαρτυρίες για τις
πολύ μεγάλες ροές τουριστών και
τα προβλήματα που δημιουργούνται
για τους ντόπιους κατοίκους. Οι
αφίξεις λοιπόν από μόνες τους δεν
μπορούν να αποτελούν κριτήριο
για το αν μία τουριστική χρονιά
τελικά ήταν καλή. Σίγουρα έρχονται
τουρίστες, όμως απ’ εκεί και πέρα
πρέπει να δούμε και πολλούς άλλους
παράγοντες πριν αποφασίσουμε
για το πόσο επιτυχημένη είναι μία
χρονιά ή πολύ περισσότερο για να
αποφασίσουμε αν το τουριστικό
μας προϊόν είναι επιτυχημένο και
μακροχρόνια βιώσιμο. Στη σύγ-
χρονη εποχή όλοι οι τομείς βασί-
ζονται στη συλλογή και ανάλυση
δεδομένων για να καταλήξουν σε
συμπεράσματα και να κτίσουν τη
στρατηγική τους. Είναι κάτι στο
οποίο υστερούμε και θα πρέπει να
δώσουμε ιδιαίτερη έμφαση το συν-
τομότερο δυνατό, ώστε οι όποιες
αποφάσεις λαμβάνουμε να τεκμη-
ριώνονται επιστημονικά.

Κορεσμός στο κυπριακό τουριστικό προϊόν 
Χρυσαίμιλη Ψηλογένη: Αλυτα παραμένουν τα μεγάλα προβλήματα του τομέα - Χάθηκαν έσοδα δισεκατομμυρίων

- Ως Σύνδεσμος δηλώσατε πολ-
λές φορές την αντίθεση σας
με το φαινόμενο της βραχυ-
χρόνιας μίσθωσης. Με δεδο-
μένο ότι πρόκειται για μια τάση
που επιζητούν οι τουρίστες,
θεωρείτε πως είναι σοφό να
μην την παρέχουμε ως τουρι-
στικός προορισμός; 

- Αντιλαμβανόμαστε, κατανο-
ούμε και δεχόμαστε ότι πρόκειται
για μια τάση ιδιαίτερα δημοφιλή
ανάμεσα στους τουρίστες. Δεν
ζητήσαμε ποτέ την πλήρη απα-
γόρευση των βραχυχρόνιων μι-
σθώσεων. Από την άλλη, δεν θα
ήταν υπερβολή να πούμε πως αρ-
γήσαμε πολύ να ρυθμίσουμε το

συγκεκριμένο ζήτημα και ακόμα
και σήμερα δεν το πράττουμε
στο βαθμό που θα έπρεπε. Ως
αποτέλεσμα, τα ξενοδοχεία εδώ
και χρόνια αντιμετωπίζουν άνισο
ανταγωνισμό σε όλα τα επίπεδα
(τα εγγεγραμμένα αυτοεξυπηρε-
τούμενα καταλύματα διαθέτουν
σήμερα περίπου το 38% των κλι-
νών που προσφέρουν οι ξενοδο-
χειακές εγκαταστάσεις ενώ άλλες
τόσες εκτιμάται πως είναι οι κλί-
νες σε μη αδειοδοτημένα αυτο-
εξυπηρετούμενα), το κράτος είχε
απώλειες δεκάδων εκατομμυρίων
ευρώ όλα αυτά τα χρόνια, και η
τουριστική φήμη της χώρας ήταν
σε ρίσκο λόγω του ελλιπούς ελέγ-

χου λειτουργίας. Την ίδια ώρα,
έχουν δημιουργηθεί και έντονα
κοινωνικά προβλήματα, αφού η

μείωση της προσφοράς για μα-
κροπρόθεσμη ενοικίαση έχει οδη-
γήσει προς τα πάνω τις τιμές των
ενοικίων. 

Οι δικές μας εισηγήσεις είναι
συγκεκριμένες και συνοψίζονται
στα εξής: 

• Η εκμίσθωση ακινήτου για
βραχυχρόνια περίοδο να επιτρέ-
πεται μόνο για συγκεκριμένο χρο-
νικό διάστημα, το οποίο να μην
ξεπερνά τις 90 ημέρες ετησίως.

• Στα κέντρα των πόλεων όπου
το πρόβλημα εξεύρεσης μόνιμης
στέγης είναι εντονότερο, να εξε-
ταστεί σοβαρά το ενδεχόμενο
πλήρους απαγόρευσης της βρα-
χυχρόνιας μίσθωσης ακινήτων. 

• Να καταστεί υποχρεωτική
η καταβολή τέλους διανυκτέρευ-
σης.

• Να υιοθετηθούν κανονισμοί
ασφάλειας και υγείας από τα συγ-
κεκριμένα καταλύματα.

• Να συλλέγονται στατιστικά
στοιχεία από τις πλατφόρμες,
ώστε να υπάρχει πραγματική ει-
κόνα των τουριστικών διανυκτε-
ρεύσεων στο νησί και να επαλη-
θεύεται η σωστή δήλωση των ει-
σοδημάτων στο Τμήμα Φορολο-
γίας.

• Να εγκρίνεται η βραχυχρόνια
μίσθωση διαμερίσματος από τη
διαχειριστική επιτροπή του κτι-
ρίου.

<<<<<<

Αργήσαμε πολύ να
ρυθμίσουμε το ζήτη-
μα των βραχυχρό-
νιων μισθώσεων και
ακόμα και σήμερα
δεν το πράττουμε
στον βαθμό που θα
έπρεπε.

Ανισος ο ανταγωνισμός ξενοδοχείων και Airbnb

Η μέση ακαθάριστη πληρότητα των ξενοδοχείων 3, 4 και 5 αστέρων το
2023 (56,6%) ήταν χαμηλότερη από το 2001 (58,5%), τονίζει η γενική
διευθύντρια του ΣΤΕΚ.

<<<<<<

Υπό τις συνθήκες που
υπάρχουν θα είναι μία
σχετικά ικανοποιητική
χρονιά για τον τουρι-
σμό, αλλά προφανώς
θα μπορούσε να είναι
και καλύτερη.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     5Ε Π Ι Χ Ε Ι Ρ Η Σ Ε Ι ΣKυριακή 18 Αυγούστου 2024

Της ΑΝΝΑΣ ΠΟΛΥΒΙΟΥ

Στροφή κάνουν τα τελευταία χρό-
νια οι Κύπριοι προς το online bo-
oking, τη διαδικτυακή δηλαδή
κράτηση στους χώρους εστίασης.
Με την τεχνολογία να έχει μπει
για τα καλά στην καθημερινότητά
μας, τα εργαλεία που προσφέρει
καλύπτουν ένα ευρύ φάσμα δυ-
νατοτήτων, μεταξύ αυτών και τη
διαδικασία για διαδικτυακή κρά-
τηση. Χωρίς δυσκολία και καθυ-
στερήσεις, μέσα από το κινητό,
σε λίγα μόνο βήματα, μπορούν να
γίνουν σήμερα οι κρατήσεις σε
εστιατόρια και χώρους διασκέδα-
σης. 

Αρκετές είναι οι εφαρμογές που
προσφέρουν τη δυνατότητα της
διαδικτυακής κράτησης, μεταξύ
αυτών το Wiz bookonline, τo Open-
Table, το Eat App, το Picado κ.ά.,
με την πορεία της να τείνει ανο-
δικά, καθώς φαίνεται πως έχει κερ-
δίσει τον κόσμο, αφού αποτελεί
την ιδανική λύση για κρατήσεις. 

Οι εφαρμογές
Το OpenTable είναι μια παγ-

κόσμια εφαρμογή που ιδρύθηκε
το 1998 στο Σαν Φρανσίσκο της
Καλιφόρνια, όπου ξεκίνησε τη λει-
τουργία του με μια περιορισμένη
επιλογή εστιατορίων. Σήμερα, έχει
παρουσία σε διάφορες χώρες, με-
ταξύ των οποίων και η Κύπρος,
έχοντας καταχωρημένα 26 εστια-
τόρια. Το Eat App είναι μια εφαρ-
μογή η οποία έχει και αυτή πα-
ρουσία σε διάφορες χώρες, παρέ-
χοντας δυνατότητα διαχείρισης
σε εστιατόρια, ξενοδοχεία και άλ-
λους χώρους. Στην Κύπρο έχει κα-
ταχωρημένα 38 εστιατόρια. Αν-
τίθετα με τα προηγούμενα, το Pi-
cado είναι μια κυπριακή εφαρμογή

διαδικτυακής κράτησης, και δια-
θέτει 6 εστιατόρια. 

Wiz bookonline
Το Wiz bookonline αποτελεί την

υπηρεσία διαχείρισης κρατήσεων
για επιχειρήσεις εστίασης και δια-
σκέδασης από το WiZ Guide, τον
μεγαλύτερο οδηγό εξόδου στην
Κύπρο, ο οποίος περιλαμβάνει πε-
ρισσότερες από 2500 επιχειρήσεις
εστίασης και διασκέδασης σε όλη
την χώρα. 

Πρόκειται για μία καινοτόμα μέ-

θοδο διαδικτυακής κράτησης εστια-
τορίων και μπαρ στην Κύπρο, μέσω
της οποίας, γρήγορα και εύκολα,
μπορείτε να επιλέξετε ένα από τα
59 εστιατόρια και μπαρ του νησιού
που είναι συμβεβλημένα -μέχρι τώ-
ρα- με την υπηρεσία και να κάνετε
την κράτησή σας, χωρίς καθυστε-
ρήσεις και δυσκολίες.

Όπως ανέφερε ο Μιχάλης Μι-
χαηλίδης, αρχισυντάκτης lifestyle

content στον Όμιλο Sppmedia,
όπου ανήκει το WiZ Guide, από
την αρχή του έτους μέχρι σήμερα,
τα καταχωρημένα εστιατόρια και
μπαρ έχουν σχεδόν διπλασιαστεί
από αυτά που υπήρχαν μέχρι τα
τέλη του 2023. Το γεγονός αυτό
επιβεβαιώνει την αυξητική τάση
της διαδικτυακής κράτησης τόσο
από τον κόσμο, όσο και από τους
επαγγελματίες εστιάτορες που επι-

λέγουν να καταχωρήσουν τα εστια-
τόριά τους στις πλατφόρμες διαδι-
κτυακής κράτησης. 

Κατά το πρώτο εξάμηνο του 2024
(Ιανουάριος – Ιούνιος), διεκπεραι-
ώθηκαν στο Wiz bookonline 1.660
κρατήσεις, διπλάσιες σχεδόν από
την αντίστοιχη περσινή περίοδο,
που ήταν 897. Αξιοσημείωτο είναι
το γεγονός πως πέρσι πραγματο-
ποιήθηκαν μέσω της εφαρμογής

συνολικά 1.556 κρατήσεις καθ’ όλη
τη διάρκεια τους έτους. Με δεδομένο
πως το πρώτο εξάμηνο του 2024
έχουν καταχωρηθεί ήδη περισσό-
τερες κρατήσεις από τις συνολικές
περσινές, επιβεβαιώνεται πως η τά-
ση –πλέον- στρέφεται στη διαδι-
κτυακή κράτηση, με την ταχύτητα
και την ευκολία να είναι αυτά που
αναζητά ο κόσμος. Να αναφερθεί,
επίσης, πως από την ημέρα λει-

τουργίας του Wiz bookonline, πε-
ρισσότερα από 10.000 άτομα έχουν
επισκεφτεί τα 59 εστιατόρια και
μπαρ που είναι καταχωρημένα. 

Οι αριθμοί είναι η καλύτερη από-
δειξη για τη δυναμική που έχει απο-
κτήσει το Wizbookonline, αναφέρει
ο κ. Μιχαηλίδης, καθώς, «τον τε-
λευταίο χρόνο έχουν υπερδιπλα-
σιαστεί οι κρατήσεις, αλλά και ο
αριθμός των ατόμων που επισκέ-
πτονται τα εστιατόρια που υιοθέ-
τησαν την υπηρεσία». «Σε μια εποχή
που η τεχνολογία μας δίνει τη δυ-
νατότητα να κάνουμε τα πάντα σε
χρόνο μηδέν μέσα από το κινητό
μας, το να μπορείς να κάνεις κρά-
τηση με ένα κλικ, μέσω μιας σο-
βαρής και έγκυρης πλατφόρμας,
δεν είναι απλώς πολυτέλεια, αλλά
αποτελεί σχεδόν ανάγκη, τόσο για
τους πελάτες όσο και για τους εστιά-
τορες», συμπληρώνει. Στο Wiz bo-
okonline, οι επισκέπτες μπορούν
εύκολα να πραγματοποιήσουν την
κράτησή τους στα καλύτερα και
πιο δημοφιλή εστιατόρια του νη-
σιού, σε ένα εύχρηστο περιβάλλον,
αφού το user experience/εμπειρία
χρήστη αποτελεί προτεραιότητα
για την πλατφόρμα. Ένα επιπλέον
συγκριτικό πλεονέκτημα του Wiz
bookonline, σε σχέση με τον αν-
ταγωνισμό, είναι η δυνατότητα
που υπάρχει για προώθηση των
χώρων εστίασης που έχουν συμ-
βληθεί με την υπηρεσία, μέσω αρ-
θρογραφίας και άλλων προωθητι-
κών ενεργειών στο WiZ Guide. 

Όπως όλα δείχνουν, η διαδι-
κτυακή κράτηση ήρθε για να μείνει,
με τον κόσμο να την επιλέγει όταν
πρόκειται να κλείσει στο αγαπημένο
του μαγαζί, καθώς μέσω αυτής, του
παρέχεται μία πλούσια γκάμα δυ-
νατοτήτων και επιλογών, χωρίς κα-
θυστερήσεις και δυσκολίες.

Κλείνουν τραπέζι διαδικτυακά οι Κύπριοι
Κατά το πρώτο εξάμηνο του 2024, καταχωρήθηκαν στο Wiz bookonline 1.660 κρατήσεις – Οφέλη για πελάτες και επιχειρήσεις

<<<<<<

«Σε μια εποχή που η 
τεχνολογία μάς δίνει τη
δυνατότητα να κάνουμε
τα πάντα σε χρόνο 
μηδέν μέσα από το κι-
νητό μας, το να μπορείς
να κάνεις κράτηση με
ένα κλικ, δεν είναι
απλώς πολυτέλεια, 
αλλά αποτελεί σχεδόν
ανάγκη», δήλωσε 
ο Μ. Μιχαηλίδης.

Το Wiz bookonline αποτελεί την υπηρεσία διαχείρισης κρατήσεων για επιχειρήσεις εστίασης και διασκέδασης από
το WiZ Guide, τον μεγαλύτερο οδηγό εξόδου στην Κύπρο.

Η Παλαιά Ελιά στον Στρόβολο και το Farmyard στον Κάθηκα. Και τα δύο
έχουν συμβληθεί με την υπηρεσία διαχείρισης κρατήσεων του Wiz.
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Μια υποθετική διαδρομή ενός πλοί-
ου από την Ιαπωνία στον Παναμά 
μέσω της ∆ιώρυγας του Σουέζ και 
της Μεσογείου αποκαλύπτει μια 
σειρά από νέους κινδύνους όπως 
ενισχύονται ή και προκαλούνται 
λόγω της κλιματικής αλλαγής. Αυ-
ξημένα περιστατικά καύσωνα, 
τυφώνα, καταιγίδας και ανεμοθύ-
ελλας θα συναντήσουν τα πλοία, 
οδηγώντας σε πιθανές καθυστε-
ρήσεις –κυρίως στα λιμάνια– και 
στην ανάγκη κατάρτισης κλιμα-
τικού κινδύνου για το δρομολό-
γιο. O Κωνσταντίνος Καρτάλης, 
καθηγητής Φυσικής Περιβάλλο-
ντος και Κλίματος του ΕΚΠΑ και 
μέλος της Επιστημονικής Επι-
τροπής της Ευρωπαϊκής Ενωσης 
για την Κλιματική Αλλαγή, εξηγεί 
τους κινδύνους. 
1. Στην Ιαπωνία, στην αφετηρία 
της διαδρομής, αυξάνεται η έκθε-
ση των πλοίων σε ακραία καιρικά 
φαινόμενα, καθώς η Εκθεση της 
∆ιακυβερνητικής Επιτροπής για 
την Κλιματική Αλλαγή των Ηνω-
μένων Εθνών (2022) επισημαίνει 
την απόκλιση των τροχιών των 
τροπικών κυκλώνων προς βορειό-
τερα γεωγραφικά πλάτη. Αντίθε-
τα, μικρότερη θα είναι η έκθεση 
σε πλοία που πλέουν στη Θάλασ-
σα των Φιλιππίνων.
2. Στη Νοτιοανατολική Ασία, οι 
επιστημονικές μελέτες και τα κλι-
ματικά μοντέλα δείχνουν ότι οι 
μουσώνες θα γίνουν πιο έντονοι 

και απρόβλεπτοι λόγω της κλι-
ματικής αλλαγής, προκαλώντας 
προβλήματα στη ναυσιπλοΐα λό-
γω αλλαγών στη διεύθυνση των 
(ισχυρών) εποχικών ανέμων, έντο-
νων καταιγίδων, ισχυρών ρευμά-
των και υψηλού κυματισμού. Πα-
ράλληλα εκτιμώνται επιπτώσεις 
στη λειτουργία και στις υποδομές 
των λιμανιών στην περιοχή, καθυ-
στερώντας φορτώσεις/εκφορτώ-
σεις αλλά και επηρεάζοντας την 
εφοδιαστική αλυσίδα.  
3. Ανατολικώς της Αραβικής Χερ-
σονήσου και πλέοντας προς το 
Σουέζ, οι κλιματικές εκτιμήσεις 
αναφέρουν τον διπλασιασμό των 
ακραίων επεισοδίων καύσωνα 
(θερμοκρασίες άνω των 45 βαθ-
μών Κελσίου) το 2050 σε σχέση 
με σήμερα και επταπλασιασμό 
το 2100 (κατά το απαισιόδοξο σε-
νάριο του ΟΗΕ, όσον αφορά τις 
εκπομπές αερίων θερμοκηπίου). 
Αναφέρονται επίσης αύξηση των 
επεισοδίων μεταφοράς σκόνης 
στην περιοχή, καθώς και αλλαγές 
στην αλατότητα και πυκνότητα 
των υδάτων που δυνητικά επη-
ρεάζουν την ψύξη και την από-
δοση των μηχανών των πλοίων.  
4. Στην Ανατολική Μεσόγειο, ο 
πρώτος κίνδυνος αφορά τις αμ-
μοθύελλες που εμφανίζονται με 
αυξημένη συχνότητα. Η σύνδε-
σή τους με την κλιματική αλλα-
γή δεν είναι προφανής, παρά το 
γεγονός ότι οι κλιματικές μετα-
βολές μπορούν να επηρεάζουν 
τη μεταφορά αερίων μαζών από 

περιοχές που υπόκεινται σε ερη-
μοποίηση. Οι αμμοθύελλες συνι-
στούν έναν κίνδυνο που επηρεά-
ζει σημαντικά και τη λειτουργία 
των λιμενικών εγκαταστάσεων.
5. Στη Μεσόγειο, ο πλους επη-
ρεάζεται από την αύξηση των 
μεσογειακών κυκλώνων (όπως ο 
«Ιανός» και ο «Daniel» που έπλη-
ξαν την Ελλάδα και άλλες περιο-
χές της Μεσογείου το 2020 και το 
2023). Κατά τις τελευταίες δύο δε-
καετίες παρατηρείται αύξηση στη 

συχνότητα και στην ένταση των 
μεσογειακών κυκλώνων σε σχέ-
ση με τη δεκαετία του 1980, με 
την αύξηση αυτή να συνεχίζεται 
σύμφωνα με τις εκτιμήσεις των 
κλιματικών μοντέλων λόγω της 
υπερθέρμανσης των θαλασσών 
και της περισσότερης ενέργειας 
που παρέχεται για την ανάπτυξη 
των κυκλώνων.
6. Επιπλέον κλιματικός κίνδυ-
νος στη Μεσόγειο είναι τα λεγό-
μενα συνδυασμένα φαινόμενα 
(compound events). Πρόκειται 
ουσιαστικά για την εμφάνιση θα-

λασσίων καυσώνων, με αποτέλε-
σμα την έντονη τροφοδοσία της 
ατμόσφαιρας με υδρατμούς και 
την ανάπτυξη επαναλαμβανόμε-
νων καταιγίδων ισχυρής έντασης.  
7. ∆ιασχίζοντας τον Ατλαντικό 
Ωκεανό, το πλοίο φθάνει στην Κα-
ραϊβική Θάλασσα, περιοχή στην 
οποία αναπτύσσονται τυφώνες. 
Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις των 
κλιματικών μοντέλων και λόγω 
της αύξησης της θερμοκρασίας 
της επιφάνειας της θάλασσας, 
οι τυφώνες θα είναι συχνότεροι, 
περισσότερο έντονοι και με μεγα-
λύτερη διάρκεια. Χαρακτηριστικά 
αναφέρεται ο τυφώνας «Beryl» 
που έπληξε χώρες της Καραϊβι-
κής στο τέλος Ιουνίου 2024, κα-
θώς είναι ο πρώτος που έφθασε 
στην κλίμακα 5 (μέγιστη) τόσο 
νωρίς κατά τη θερινή περίοδο. 
8. Η διαδρομή ολοκληρώνεται 
στη ∆ιώρυγα του Παναμά, για το 
πέρασμα από τον Ατλαντικό Ωκε-
ανό προς τον Ειρηνικό. Στην πε-
ριοχή καταγράφεται συστηματι-
κή αύξηση κατά την τελευταία 
30ετία των συνεχόμενων ξηρών 
ημερών και των επεισοδίων ξη-
ρασίας, γεγονός που επηρεάζει 
τη στάθμη των υδάτων στη δι-
ώρυγα και προκαλεί σημαντικές 
καθυστερήσεις στη διέλευση των 
πλοίων. Χαρακτηριστικά σημει-
ώνονται τα προβλήματα λειτουρ-
γίας της διώρυγας τον Ιανουάριο 
2024 και οι σημαντικές καθυστε-
ρήσεις στη διέλευση των πλοίων 
κατά την ίδια περίοδο. 

9-10. Η κλιματική αλλαγή προ-
βλέπεται ότι θα διαμορφώσει νέ-
ες διαδρομές στον Αρκτικό Κύ-
κλο λόγω της τήξης των πάγων 
στην ευρύτερη περιοχή μεταξύ 
του Καναδά και της Γροιλανδίας 
(9), αλλά και στις θαλάσσιες εκτά-
σεις στα βόρεια της Ρωσίας, από 
το Μουρμάνσκ μέχρι τον Βερίγ-
γειο Πορθμό (10). Αν και οι νέες 
αυτές διαδρομές διευκολύνουν 
σημαντικά τις θαλάσσιες μεταφο-
ρές, εκτιμάται ότι η χρήση τους 
θα είναι περιορισμένη λόγω των 
εξαιρετικά ευάλωτων αρκτικών 
οικοσυστημάτων.

Σύμφωνα με τον κ. Καρτάλη, οι 
κλιματικοί κίνδυνοι επηρεάζουν 
λιγότερο την ασφάλεια των πλοί-
ων, ιδιαίτερα λαμβάνοντας υπόψη 
τις νέες προδιαγραφές τους. Κύρια 
επίπτωσή τους είναι η διαταραχή 
που προκαλούν στα δρομολόγια 
των πλοίων και στη λειτουργία 
των λιμένων, δηλαδή σε παράγο-
ντες που επηρεάζουν και τις εφο-
διαστικές αλυσίδες. Μελέτη του 
Πανεπιστημίου της Οξφόρδης, 
που δημοσιεύθηκε στο Nature 
(2023), αναφέρει πως στο 5% των 
λιμένων σε παγκόσμια κλίμακα, 
οι λειτουργίες είτε θα διακόπτο-
νται ή θα περιορίζονται σημαντι-
κά λόγω κλιματικών κινδύνων, με 
αποτέλεσμα καθυστερήσεις που 
θα ξεπερνούν σε ετήσια βάση τις 
πέντε ημέρες. Πρόκειται για λιμά-
νια που βρίσκονται κυρίως στον 
Ειρηνικό, στην Κεντρική Αμερι-
κή και στην Καραϊβική, αλλά και 

στην Πορτογαλία και στο Σουέζ. 
Στη Μεσόγειο, οι αντίστοιχες κα-
θυστερήσεις θα είναι περίπου 1,5 
ημέρα κατά μέσον όρο, με υψη-
λότερες τιμές στη Μασσαλία και 
στην Κωνσταντινούπολη (δύο 
ημέρες). Στην ίδια μελέτη εκτι-
μάται ότι 81 δισ. δολ. παγκόσμι-
ου εμπορίου είναι σε κίνδυνο σε 
ετήσια βάση λόγω διαταραχών 
που προκαλούνται από ακραία 
φαινόμενα. 

Οπως σημειώνει ο καθηγη-
τής Κ. Καρτάλης, «σε κάθε περί-
πτωση, οι συνθήκες που διαμορ-
φώνονται επιβάλλουν ανάλυση 
κλιματικού κινδύνου ανά διαδρο-
μή, εκπαίδευση του προσωπικού 
στους νέους κινδύνους και χρή-
ση συστημάτων έγκαιρης πρό-
γνωσης που διευκολύνουν τον 
εντοπισμό των κινδύνων καθώς 
και την εξέλιξή τους χωρικά και 
χρονικά. Για τα λιμάνια, είναι ανα-
γκαία η ενίσχυση, με έργα προ-
ληπτικού χαρακτήρα, της ανθε-
κτικότητας στους κλιματικούς 
κινδύνους, ουσιαστικά στην άνο-
δο της στάθμης της θάλασσας, 
αλλά και στα ακραία καιρικά φαι-
νόμενα και στους καύσωνες που 
ενισχύονται λόγω της κλιματικής 
αλλαγής. ∆υστυχώς, δεν υπάρχει 
μαγική λύση για τον μηδενισμό 
των κλιματικών κινδύνων. Η μόνη 
διαδρομή για την αποκατάσταση 
της κλιματικής ισορροπίας είναι 
η σταδιακή εξάλειψη της χρή-
σης των ορυκτών καυσίμων σε 
κάθε τομέα».

Στα λιμάνια της Μεσο-
γείου οι καθυστερήσεις 
στα δρομολόγια πλοίων 
αναμένεται να είναι 
περίπου 1,5 ημέρα 
κατά μέσον όρο.

Κλιματικοί κίνδυνοι απειλούν τη ναυτιλία 
Τα νέα προβλήματα σε λιμάνια και παγκόσμιο εμπόριο λόγω αυξημένων περιστατικών καύσωνα, τυφώνα και καταιγίδων

Το στοίχημα της μετάβασης σε μια 
λειτουργία με λιγότερες εκπομπές 
διοξειδίου του άνθρακα έχουν αρ-
χίσει να βάζουν πολλά λιμάνια της 
χώρας. Στην προσπάθεια αυτή, 
προβάδισμα αποκτούν λιμάνια 
υπό διαχείριση του ΤΑΙΠΕ∆ αλλά 
και ιδιωτικοποιημένοι οργανισμοί, 
όπως του Πειραιά, της Θεσσαλο-
νίκης, της Ηγουμενίτσας και του 
Ηρακλείου. 

Οι πρωτοβουλίες αυτές λαμβά-
νονται σε ένα περιβάλλον πίεσης 
από τους ευρωπαϊκούς κανονι-
σμούς αλλά και από τους χρήστες 
των λιμανιών, όπως και τις τρά-
πεζες, οι οποίες αναζητούν πλέον 
βελτιωμένες επιδόσεις στο μέτω-
πο αυτό όταν αξιολογούν χρημα-
τοδοτήσεις. Η υποχρεωτική εφαρ-
μογή της δέσμης μέτρων «Fit for 
55» της Ε.Ε. καθιστά πρακτικά και 
τυπικά υποχρεωτική την ηλεκτρι-
κή διασύνδεση τουλάχιστον του 
90% των πλοίων με επίγεια συ-
στήματα ηλεκτροδότησης. 

Η ∆ιεύθυνση Βιώσιμης Ανά-
πτυξης, ESG και Κλιματικής Αλλα-

γής του ΤΑΙΠΕ∆ έχει διαμορφώσει 
μια στρατηγική με βασικό άξονα 
τη μετάβαση των λιμένων στην 
κλιματική ουδετερότητα, δεδομέ-
νου ότι αποτελεί μοναδικό μέτο-
χο σε πολλά λιμάνια και συμμε-
τέχει στο μετοχικό κεφάλαιο με 
μειοψηφικό ποσοστό σε αρκετά 
ακόμα. Επιπλέον ενεργεί ως Αρ-
χή Σχεδιασμού Λιμένων για τους 
Οργανισμούς Λιμένων Πειραιώς, 
Θεσσαλονίκης και 16 ακόμα πε-
ριφερειακούς λιμένες. 

Χαρακτηριστικό παράδειγμα 
καθίσταται το τελευταίο διάστη-
μα το λιμάνι του Λαυρίου, όπου 
μελέτη δείχνει πως τα επόμενα 
χρόνια οι ενεργειακές ανάγκες 
του θα πολλαπλασιαστούν κατά 
30 φορές, καθώς τα πλοία που 
εξυπηρετεί θα στρέφονται στην 
ηλεκτροδότησή τους από τη στε-
ριά. Από το σημερινό επίπεδο των 
1.500 MWh/έτος, εκτιμάται ότι 
η μελλοντική κατανάλωση στο 
Λαύριο θα ξεπεράσει τις 26.000 
MWh/έτος σε βάθος 10ετίας και 
θα ανέλθει στις 35.000 MWh/έτος 
έως το 2050. Ετσι, εξετάζεται κατ’ 
αρχάς η εγκατάσταση φωτοβολ-

ταϊκών ισχύος περίπου 1.450 kW, 
διεσπαρμένων σε μικρότερα συ-
στήματα. Εκτιμάται ότι το επό-
μενο βήμα θα είναι η εγκατάστα-
ση μικρών γεννητριών αλλά και 
η ανάπτυξη δικτύου ηλεκτροδό-
τησης σκαφών τόσο στο επιβα-
τηγό λιμάνι όσο και στη μαρίνα. 
Την ίδια ώρα, ολοκληρώνεται στις 
αρχές του φθινοπώρου η μελέτη 
εξωτερικού συμβούλου του ΤΑΙ-

ΠΕ∆ για την κατάρτιση σχεδίων 
μείωσης του ενεργειακού αποτυ-
πώματος των λιμένων Ραφήνας, 
Πάτρας, Αλεξανδρούπολης και 
Ρόδου. Εν τω μεταξύ, προ διμή-
νου σε συνεργασία με το υπουρ-
γείο Ναυτιλίας και την υποστή-
ριξη εξωτερικού εξειδικευμένου 
συμβούλου ξεκίνησε η εκπόνηση 
μελέτης σκοπιμότητας σε εθνικό 

επίπεδο για την ηλεκτροδότηση 
ελλιμενιζόμενων πλοίων στους 
λιμένες της χώρας. Θα προσδιο-
ρίσει τις ενεργειακές ανάγκες και 
τις απαιτούμενες θέσεις ηλεκτρο-
δότησης ανά λιμένα, θα εκτιμήσει 
το κόστος, ενώ θα γίνει και ανάλυ-
ση κόστους - οφέλους. Εξάλλου το 
ΤΑΙΠΕ∆ οργάνωσε σε κοινή πρό-
ταση τη συμμετοχή τεσσάρων λι-
μένων (Λαύριο, Ραφήνα, Κέρκυρα, 
Καβάλα) οι οποίοι έλαβαν χρημα-
τοδότηση 10 εκατ. ευρώ από τον 
ευρωπαϊκό μηχανισμό CEF για 
την ανάπτυξη υποδομών παροχής 
από ξηράς ηλεκτρικής ενέργειας 
σε πλοία. Το έργο συνδυάζει την 
κατασκευή 4 θέσεων ηλεκτροδό-
τησης πλοίων σε 4 θέσεις εξυπη-
ρέτησης ακτοπλοΐας του λιμένα 
Ραφήνας, τεχνικές μελέτες για 
9 θέσεις ηλεκτροδότησης στον 
λιμένα Λαυρίου, 11 θέσεις στον 
λιμένα της Κέρκυρας και 9 στον 
λιμένα Καβάλας.

Βήματα γίνονται βεβαίως και 
στα μεγάλα ιδιωτικοποιημένα λι-
μάνια. Ηδη ο Οργανισμός Λιμένος 
Πειραιώς ολοκλήρωσε το χρημα-
τοδοτούμενο με ευρωπαϊκά κον-

δύλια έργο CIPORΤ - Cold Ironing 
in the Port of Piraeus, μια μελέτη 
για την υλοποίηση της ηλεκτρι-
κής διασύνδεσης ελλιμενισμένων 
πλοίων. Στο έργο συμμετέχουν και 
οι ∆Ε∆∆ΗΕ, Εθνικό Μετσόβιο Πο-
λυτεχνείο, Protasis Engineering, 
Hydrus Engineering και Gates 
Systems. Στο πλαίσιο του CIPORT 
εκπονούνται για τον λιμένα Πει-
ραιά οι μελέτες FEED για τέσσερις 
θέσεις ελλιμενισμού κρουαζιερό-
πλοιων στην ακτή Θεμιστοκλέους. 
Αλλά και ο Οργανισμός Λιμένος 
Θεσσαλονίκης έχει εντάξει στο 
επενδυτικό του σχέδιο την ανά-
πτυξη τέτοιων υποδομών, ενώ ο 
ιταλικός όμιλος Γκριμάλντι, που 
απέκτησε τον έλεγχο των λιμα-
νιών της Ηγουμενίτσας και του 
Ηρακλείου, θα επιχειρήσει να υλο-
ποιήσει ένα ακόμα πιο φιλόδο-
ξο βραχυπρόθεσμο πρόγραμμα: 
όχι μόνο δηλαδή την ανάπτυξη 
υποδομών ηλεκτρικής διασύνδε-
σης, αλλά και τροφοδοσίας τους 
με ηλεκτρισμό παραγόμενο κατά 
100% από ανανεώσιμες πηγές. 
Για τον σκοπό αυτό αναμένεται 
να αναπτύξει σε χερσαίες ζώνες 

των λιμανιών τόσο φωτοβολταϊ-
κά όσο και άλλα συστήματα πα-
ραγωγής ανανεώσιμης ενέργειας. 

Παράλληλα, οι ακτοπλοϊκές 
επιχειρήσεις και οι εταιρείες κρου-
αζιέρας προετοιμάζονται να μετα-
τρέψουν τα πλοία τους έτσι ούτως 
ώστε να ηλεκτροδοτούνται από 
τη στεριά και να μη χρειάζεται 
να έχουν γεννήτριες αναμμένες. 
Από πλευράς κόστους, για τη με-
τασκευή και χρήση της ηλεκτρι-
κής διασύνδεσης ενός ακτοπλοϊ-
κού με απαίτηση ισχύος 2 MVA η 
δαπάνη αυτή υπολογίζεται κατά 
μέσον όρο άνω των 300.000 ευρώ. 
Ο Σύνδεσμος Επιχειρήσεων Επι-
βατηγού Ναυτιλίας (ΣΕΕΝ) έχει 
έρθει σε συμφωνία με τη σχολή 
ναυπηγών μηχανολόγων του Πο-
λυτεχνείου με αντικείμενο την 
ολοκληρωμένη και αποτελεσμα-
τική ανάπτυξη και λειτουργία των 
συστημάτων αυτών. Ηδη ολοκλη-
ρώθηκε το έργο για τη διασφάλι-
ση της διαλειτουργικότητας, των 
συστημάτων και των εγκαταστά-
σεων παροχής ρεύματος των λιμέ-
νων με τον εξοπλισμό των πλοίων 
μέσω ενός ομοιογενούς προτύπου.

Στην... πρίζα τα πλοία για να σβήνουν οι γεννήτριες στα λιμάνια

Ηλεκτροδότηση 
από τη στεριά 
και εγκαταστάσεις 
ΑΠΕ στα λιμάνια.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΕΛΑΦΡΟΥ 

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ 
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Με απώλειες και μάλιστα σημα-
ντικές έκλεισε το α΄ εξάμηνο 
του 2024 ο κύκλος εργασιών 
για τις επιχειρήσεις παροχής 
καταλύματος και εστίασης 
στους πλέον γνωστούς πα-
γκοσμίως τουριστικούς προ-
ορισμούς, τη Μύκονο και τη 
Σαντορίνη. Αν και συνολικά 
στην Ελλάδα ο τζίρος των επι-
χειρήσεων αυτών των δύο κα-
τηγοριών, που έχουν άμεση 
σχέση με τον τουρισμό, έχει 
αυξηθεί το διάστημα Ιανουα-
ρίου - Ιουνίου 2024 σε σύγκρι-
ση με το αντίστοιχο διάστημα 
του 2023 κατά 8,71% ή κατά 
περίπου 600 εκατ. ευρώ, στη 
Μύκονο και τη Σαντορίνη η 
μείωση των εσόδων πλησιάζει 
το 10%, παρά το γεγονός ότι 
οι χρεώσεις των ξενοδοχείων 
και οι τιμές των εστιατορίων 
έχουν αυξηθεί σε σύγκριση με 
πέρυσι. Στους «χαμένους» θα 
πρέπει να προστεθεί και η Μα-
γνησία, η οποία προφανώς λό-
γω των μεγάλων καταστροφών 
που υπέστη τον περυσινό Σε-
πτέμβριο από την κακοκαιρία 
«Daniel», δεν είναι πια το ίδιο 
ελκυστική. Στον νομό όπου το 
Πήλιο προσέλκυε Ελληνες και 
ξένους τουρίστες όλες τις επο-
χές του χρόνου, ο τζίρος των 
επιχειρήσεων καταλυμάτων 
και εστίασης υποχώρησε κα-
τά 4,6% και 6,5% αντιστοίχως 
κατά το β΄ τρίμηνο του 2024. 

Στον αντίποδα βρίσκονται η 
Αττική, στην οποία καταγρά-
φεται αξιοσημείωτη αύξηση 
των εσόδων σε ξενοδοχεία και 
άλλα καταλύματα, καθώς και 
στην εστίαση –καθώς ειδικά 
η Αθήνα έχει μετατραπεί πλέ-
ον σε τουριστικό προορισμό 
όλων των εποχών–, παραδο-
σιακοί τουριστικοί προορισμοί 
όπως η Κρήτη, η Κέρκυρα και 
η Κεφαλονιά, αλλά και τα νη-
σιά του Βορείου Αιγαίου, όπως 
η Λέσβος και η Χίος λόγω πλέ-

ον και της μεγάλης αύξησης 
τουριστών από την Τουρκία.  

Σύμφωνα, λοιπόν, με τα 
στοιχεία που ανακοίνωσε η Ελ-
ληνική Στατιστική Αρχή (ΕΛ-
ΣΤΑΤ), ο τζίρος των επιχειρή-
σεων παροχής καταλύματος 
διαμορφώθηκε το β΄ τρίμηνο 
του 2024 σε 2,81 δισ. ευρώ ένα-
ντι 2,54 δισ. ευρώ το β΄ τρίμη-
νο του 2023 καταγράφοντας 
αύξηση 10,7%. Ο τζίρος των 
επιχειρήσεων παροχής υπηρε-
σιών εστίασης διαμορφώθηκε 

το β΄ τρίμηνο του 2024 σε 2,55 
δισ. ευρώ από 2,41 δισ. ευρώ 
το β΄ τρίμηνο του 2023 σημει-
ώνοντας αύξηση 5,8%. Κατά 
το α΄ εξάμηνο του 2024 ο συ-
νολικός κύκλος εργασιών των 
επιχειρήσεων παροχής υπηρε-
σιών καταλύματος ανήλθε σε 
3,25 εκατ. έναντι 2,93 εκατ. 
ευρώ το αντίστοιχο διάστημα 
του 2023, καταγράφοντας αύ-
ξηση περίπου 11%. Αύξηση 
καταγράφηκε και στον κύκλο 
εργασιών των υπηρεσιών πα-
ροχής εστίασης της τάξης του 
7,15% κατά το α΄ εξάμηνο του 
2024 σε σύγκριση με το α΄ εξά-
μηνο του 2023. 

Αν και στη συντριπτική 
πλειονότητα των νομών της 
χώρας καταγράφεται αύξηση 
του κύκλου εργασιών και στους 
δύο αυτούς βασικούς επιχειρη-
ματικούς κλάδους, δεν ισχύει 
το ίδιο για τη Μύκονο και τη 

Σαντορίνη. Στη Μύκονο ο κύ-
κλος εργασιών στους κλάδους 
καταλυμάτων και εστίασης 
υποχώρησε αντιστοίχως κατά 
12,1% και 7,4% το β΄ τρίμηνο 
του 2024 σε σύγκριση με το β΄ 
τρίμηνο του 2023. Μάλιστα, η 
Μύκονος αποτελεί την περιοχή 
όπου καταγράφηκε η μεγαλύτε-
ρη ποσοστιαία μείωση τζίρου 
σε αμφότερους τους κλάδους. 
Συνολικά στο α΄ εξάμηνο του 
2024 οι απώλειες εσόδων σε 
καταλύματα και εστίαση ήταν 
πάνω από 13 εκατ. ευρώ (μείω-
ση 9,84%). Περί τα 17,86 εκατ. 
ευρώ είναι οι απώλειες το ίδιο 
διάστημα στη Σαντορίνη (μεί-
ωση τζίρου 7,53% συνολικά σε 
καταλύματα και εστίαση). Αξί-
ζει να σημειωθεί ότι αυτή είναι 
η δεύτερη χρονιά που καταγρά-
φεται μείωση του τζίρου στις 
επιχειρήσεις παροχής υπηρε-
σιών καταλύματος και στα δύο 
παγκοσμίως γνωστά νησιά. Το 
2023 ο συνολικός τζίρος του 
εν λόγω κλάδου ήταν στη Μύ-
κονο 322,83 εκατ. ευρώ από 
364,53 εκατ. ευρώ το 2022, ενώ 
στη Σαντορίνη υποχώρησε στα 
527,11 εκατ. ευρώ το 2023 από 
538,71 εκατ. ευρώ το 2022. 

Τα παραπάνω είναι πιθα-
νόν μία ακόμη επίπτωση του 
υπερτουρισμού που πλήττει 
τα δύο δημοφιλή νησιά, δεδο-
μένου ότι τα προβλήματα που 
αυτός προκαλεί αποτρέπουν 
πολλούς από το να τα επισκε-
φθούν, καθώς και της μεγά-
λης προσέλευσης τουριστών 
από κρουαζιερόπλοια, οι οποί-
οι όμως αφήνουν λίγα χρήματα 
στα τοπικά εστιατόρια και κα-
θόλου στα καταλύματα.  

Τα έσοδα στην Αττική, από 
την άλλη, ήταν αυξημένα κα-
τά 205 εκατ. ευρώ το α΄ εξά-
μηνο ή κατά 7,54%, ενώ πολύ 
μεγάλη ποσοστιαία αύξηση το 
β΄ τρίμηνο στα έσοδα του κλά-
δου παροχής καταλύματος κα-
τέγραψαν η Χίος (45,3%) και η 
Λέσβος (39,7%).

Συνολικά στην Ελλάδα 
ο κύκλος εργασιών 
στις επιχειρήσεις 
των δύο κατηγοριών 
αυξήθηκε σε ετήσια 
βάση κατά 8,71%. 

Ανοδική πορεία κατέγραψε τον 
Ιούλιο, όπως και κατά το επτά-
μηνο, η επιβατική κίνηση στα 14 
περιφερειακά αεροδρόμια που 
διαχειρίζεται η Fraport Greece. 

Ειδικότερα, τον Ιούλιο το σύ-
νολο των επιβατών που διακινή-
θηκαν από τους μεγαλύτερους 
περιφερειακούς αερολιμένες της 
χώρας (Ακτιο, Χανιά, Κέρκυρα, 
Καβάλα, Κεφαλονιά, Θεσσαλο-
νίκη, Ζάκυνθος, Κως, Μυτιλήνη, 
Μύκονος, Ρόδος, Σάμος, Σαντο-
ρίνη, Σκιάθος) ενισχύθηκε κατά 
3,8%, σε 6,4 εκατομμύρια άτο-
μα, σε ετήσια βάση σύγκρισης.

Οι επιβάτες εσωτερικού ενι-
σχύθηκαν τον περασμένο Ιούλιο 
κατά 4,8%, σε 905.800, έναντι 
του ίδιου μήνα του 2023, ενώ 
οι ταξιδιώτες από το εξωτερικό 
ανήλθαν σε 5,51 εκατ., έχοντας 
ενισχυθεί κατά 3,6%. 

Κατά τον προτελευταίο μή-
να του καλοκαιριού, στα αερο-
δρόμια της Μυτιλήνης και της 
Ρόδου η επιβατική κίνηση εμ-
φάνισε τη μεγαλύτερη ποσο-
στιαία αύξηση, 17,5% και 13% 
αντιστοίχως. Μονοψήφια άνοδο 
εμφάνισε η κίνηση επιβατών σε 
Χανιά (6,4%), Ζάκυνθο (4,8%), 
Κέρκυρα (4,1%), Σάμο (1,8%), 
Κεφαλονιά (1,5%), Σκιάθο (1,4%), 
ενώ οριακά ενισχύθηκε ο αριθ-
μός των επιβατών σε Σαντορί-
νη και Κω, κατά 0,9% και 0,8% 
αντιστοίχως.

Ωστόσο, η Μύκονος για έναν 
ακόμη μήνα εξακολούθησε 
να εμφανίζει χαμηλότερη επι-
βατική κίνηση, η οποία υπο-
χώρησε κατά 4,2%, σε περίπου 
378.000, σε σύγκριση με τον Ιού-
λιο του 2023. 

Πτωτικά κινήθηκε τον Ιούλιο 
και η επιβατική κίνηση στη Θεσ-
σαλονίκη, η οποία ήταν 0,7% μι-
κρότερη σε σχέση με πέρυσι. Τη 
μεγαλύτερη ποσοστιαία πτώση 
εμφάνισαν τα αεροδρόμια της 
Καβάλας και του Ακτίου, όπου 
ο αριθμός των επιβατών υπο-

χώρησε κατά 13,2% και 3,1% 
αντιστοίχως.

Κατά το διάστημα Ιανουαρί-
ου - Ιουλίου, σε σύγκριση με το 
αντίστοιχο  επτάμηνο του 2023, 
η επιβατική κίνηση στα 14 αερο-
δρόμια της Fraport Greece αυ-
ξήθηκε κατά 6,4%, σε 19,1 εκατ. 

Υποχώρηση κατά 4,9% και 
2,1% αντιστοίχως καταγράφηκε 
σε Καβάλα και Μύκονο. 

Στο «Μακεδονία» και στο 
αεροδρόμιο Ακτίου ο αριθμός 

των επιβατών αυξήθηκε κα-
τά 5,2% και 1,8% αντιστοίχως. 
Το «Οδυσσέας Ελύτης» στη Μυ-
τιλήνη και το «∆ιαγόρας» στη 
Ρόδο κρατούν τα σκήπτρα της 
ανόδου, με την επιβατική κί-
νηση να ενισχύεται το φετινό 
επτάμηνο, σε σχέση με το αντί-
στοιχο του 2023, κατά 15,6% 
και 12,3%. 

Την αμέσως υψηλότερη άνο-
δο επιβατικής κίνησης εμφα-
νίζουν τα αεροδρόμια Χανίων 
(7,6%), Κέρκυρας (6,9%), Σκιά-
θου (5,3%), Κω (4,9%), Σάμου 
(4,4%) και Σαντορίνης (3,9%).

Σημειώνεται ότι, με χρονικό 
ορόσημο το 2019, οι επιδόσεις 
των 14 περιφερειακών αερο-
δρομίων είναι οι μεγαλύτερες 
σε σύγκριση με αυτές των υπό-
λοιπων αερολιμένων που δια-
χειρίζεται ο γερμανικός όμιλος 
Fraport μέσω της θυγατρικής 
του, Fraport Greece.

Νέα άνοδος της κίνησης
στα περιφερειακά
αεροδρόμια

Μείωση τζίρου για καταλύματα και εστίαση
σε Μύκονο και Σαντορίνη το α΄ εξάμηνο

Τον Ιούλιο 
διακινήθηκαν 
6,4 εκατ. επιβάτες – 
Η μεγαλύτερη 
ποσοστιαία αύξηση 
σημειώθηκε 
στους αερολιμένες 
Ρόδου και Μυτιλήνης.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Σε ηπειρωτικούς προορισμούς, με 
χερσαία δηλαδή πρόσβαση, κι-
νήθηκε ένα πολύ μεγάλο μέρος 
των Ελλήνων εκδρομέων του ∆ε-
καπενταύγουστου φέτος, καθώς 
οι υψηλές τιμές των ξενοδοχείων 
αλλά και οι επίμονα ακριβές τι-
μές των ακτοπλοϊκών εισιτηρίων 
αποθάρρυναν πολλούς οικογενει-
άρχες. ∆εν αποθάρρυναν όμως 
νεότερες ηλικίες, που ταξιδεύ-
ουν συνήθως χωρίς αυτοκίνητο 
σε παρέες και οι οποίες κατέκλυ-
σαν νησιά των Κυκλάδων όπως 
η Πάρος, η Τήνος και η Νάξος, 
προορισμούς στον Αργοσαρω-
νικό και εναλλακτικούς νησιω-
τικούς προορισμούς στο βόρειο 
Αιγαίο, όπως η Ικαρία αλλά και 
η Σαμοθράκη. 

Παράλληλα, πολλοί Ελληνες, 
όπως κάθε χρόνο και ακόμη πε-
ρισσότερο φέτος, εξέδραμαν σε 
ιδιόκτητα και σπίτια συγγενών 
τους, κυρίως σε χωριά και στους 
τόπους καταγωγής. Ολοι ωστόσο 
εμφανίζονται να έχουν μικρότε-
ρης διάρκειας διακοπές φέτος, πε-
ριορίζοντας τις διανυκτερεύσεις 
προκειμένου να προσαρμοστούν 
στους σφιχτούς λόγω πληθωρι-
σμού προϋπολογισμούς. Επίσης, 
ένα μέρος των αδειούχων του ∆ε-
καπενταύγουστου, μεγαλύτερο 
από ό,τι συνήθως, έχει επιλέξει 
να κάνει διακοπές στο εξωτερικό, 
όπου πλέον μπορεί να βρει συχνά 
φθηνότερα κόστη διαμονής και 
εστίασης από ό,τι σε δημοφιλείς 
ελληνικούς προορισμούς.

Αυτά εξηγούν μιλώντας στην 
«Καθημερινή» άνθρωποι της ελ-
ληνικής τουριστικής βιομηχανί-
ας, όπως ο γενικός γραμματέας 
της Πανελλήνιας Ομοσπονδίας 
Ξενοδόχων, Αγγελος Καλλίας. Ο 
κ. Καλλίας υπογραμμίζει ότι Πε-
λοπόννησος, Ηπειρος, Μαγνησία 

αλλά και Χαλκιδική έχουν φέτος 
την τιμητική τους. 

Παρά τις υψηλές τιμές των 
καυσίμων και το πλήθος των δι-

οδίων στους μεγάλους αυτοκινη-
τοδρόμους, τα κόστη μετάβασης 
σε ηπειρωτικούς προορισμούς 
ακόμη και σε μακρινές αποστά-
σεις δεν ήταν απαγορευτικά. Αυτό 
δεν σημαίνει πως οι πληρότητες 
στα πλοία της ακτοπλοΐας αλλά 
και στα αεροπορικά δρομολόγια 
εσωτερικού τον ∆εκαπενταύγου-
στο ήταν χαμηλές. Το αντίθετο. 
Ωστόσο εδώ αυξήθηκε το μερίδιο 
των ξένων επιβατών. 

Στη Χαλκιδική οι περισσότε-
ροι προορισμοί κατακλύστηκαν 

από Θεσσαλονικείς και κατοίκους 
της Βορείου Ελλάδος. Η κοντινή 
απόσταση, σε συνδυασμό με τη 
φυσική ομορφιά και την ύπαρξη 
μεγάλου πλήθους υψηλής ποιότη-
τας παραλιών, λειτουργεί σταθερά 
ως μαγνήτης, εξηγούν ξενοδόχοι 
της περιοχής.

Την ανατολική Μαγνησία και 
ειδικότερα τις παραλίες του Πη-
λίου αλλά και προορισμούς εντός 
του Παγασητικού επέλεξαν για 
τις διακοπές του ∆εκαπενταύ-
γουστου περισσότεροι εκδρομείς 

από τη Θεσσαλία, την Κεντρική 
Ελλάδα κ.ά.

Μεγαλύτερη επιτυχία γνωρίζει 
η Ηπειρος, η οποία έχει αναδει-
χθεί τα τελευταία χρόνια σε δω-
δεκάμηνο προορισμό, προσελκύο-
ντας επισκέπτες από την Ελλάδα, 
όχι μόνο στα παράλια αλλά και 
στα ορεινά. Η εικόνα εκδρομέων 
που κάνουν μπάνιο σε ποτάμια 
της Ηπείρου είναι πλέον ολοένα 
και συχνότερη. Η εύκολη πρόσβα-
ση στην περιφέρεια με την ανά-
πτυξη δύο μεγάλων οδικών αξό-

νων τα τελευταία χρόνια αλλά και 
η σταδιακή αύξηση των υποδο-
μών φιλοξενίας εκεί, σε συνδυα-
σμό με τις ανταγωνιστικές ακόμη 
τιμές σε σχέση με την υπόλοιπη 
Ελλάδα, αποτελούν τους βασικούς 
λόγους του φαινομένου. 

Την ίδια ώρα, η Πελοπόννη-
σος –και όχι μόνον στους κλασι-
κούς προορισμούς στις ανατολι-
κές ακτές, όπως Μέθανα, Πόρος, 
Επίδαυρος, Ερμιόνη, Πόρτο Χέλι, 
αλλά στο σύνολο της περιφέρει-
ας– έχει κατακλυστεί από Ελλη-
νες εκδρομείς. Μεσσηνία, Κυλλή-
νη και το μεγαλύτερο μέρος των 
δυτικών ακτών της Πελοποννή-
σου γνωρίζουν υψηλές πληρότη-
τες, ενώ ασυνήθιστα υψηλά για 
την εποχή κινούνται οι κρατή-
σεις και στους ημιορεινούς και 
ορεινούς προορισμούς, γνωστό-
τερους για τις αποδράσεις τον 
χειμώνα. Οπως έχει αποκαλύψει 
στην «Καθημερινή» ο πρόεδρος 
του Τουριστικού Οργανισμού 
Πελοποννήσου, Κωνσταντίνος 
Μαρινάκος, ο οποίος είναι και 
αντιπρόεδρος της Πανελλήνι-
ας Ομοσπονδίας Ξενοδόχων, τα 
τελευταία δύο χρόνια καταγρά-
φεται σημαντική αύξηση στους 
αριθμούς των επισκεπτών της 
Πελοποννήσου, με το μεγαλύτε-
ρο μέρος της αύξησης αυτής να 
προέρχεται από Ελληνες. Φέτος η 
αύξηση αυτή, με βάση τις πρώτες 
εκτιμήσεις, εκτιμάται πως είναι 
της τάξης του 10%. Σύμφωνα με 
τον κ. Μαρινάκο, οι ταξιδιώτες 
που επισκέπτονται την Πελοπόν-
νησο ιστορικά ήταν σε ποσοστό 
65% Ελληνες και 35% ξένοι. Τα 
τελευταία χρόνια τα ποσοστά αυ-
τά έχουν μεταβληθεί σε 70% για 
τους Ελληνες και 30% για τους 
ξένους, καθώς η εγχώρια αγορά 
στρέφεται ξανά εκεί.

Στη Χαλκιδική (φωτογραφία) οι περισσότεροι προορισμοί κατακλύστηκαν από Θεσσαλονικείς και κατοίκους της Βορείου Ελλάδος. Την ίδια ώρα, η Πελοπόν-
νησος –και όχι μόνον στους κλασικούς προορισμούς στις ανατολικές ακτές, αλλά στο σύνολο της περιφέρειας– έχει κατακλυστεί από Ελληνες εκδρομείς. Μεσ-
σηνία, Κυλλήνη και το μεγαλύτερο μέρος των δυτικών ακτών της Πελοποννήσου γνωρίζουν υψηλές πληρότητες, ενώ ασυνήθιστα υψηλά για την εποχή κινού-
νται οι κρατήσεις και στους ημιορεινούς και ορεινούς προορισμούς.

Με Ι.Χ. ταξίδεψαν τον Δεκαπενταύγουστο οι Ελληνες

Οι νεότερες ηλικίες 
επιμένουν σε Κυκλάδες 
και βόρειο Αιγαίο – Σε 
άνοδο και τα ταξίδια 
στο εξωτερικό.

Περιόρισαν τη διάρκεια των διακοπών και απέφυγαν λόγω ακρίβειας τα νησιά – Ποιες περιοχές ήταν στις πρώτες επιλογές
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Την ανακοπή της καθοδικής πο-
ρείας του πληθωρισμού ήρθε 
την περασμένη βδομάδα μετά 
τη Eurostat να επιβεβαιώσει και 
η Ελληνική Στατιστική Υπηρε-
σία (ΕΛΣΤΑΤ), ανακοινώνοντας 
ότι ο δείκτης τιμών καταναλωτή 
αυξήθηκε τον Ιούλιο του 2024 
κατά 2,7% σε σύγκριση με τον 
Ιούλιο του 2023. Αν και ο πλη-
θωρισμός παρέμεινε κάτω από 
το 3%, το βέβαιο είναι ότι επιτα-
χύνθηκε εκ νέου, καθώς τον Ιού-
νιο είχε διαμορφωθεί σε 2,3%. 
Υπηρεσίες και ενέργεια είναι οι 
παράγοντες που πυροδοτούν τις 
νέες πληθωριστικές πιέσεις, με 
τις τιμές, πάντως, και στα τρό-
φιμα να παραμένουν υψηλές, 
χωρίς μάλιστα να λείπουν και 
οι σημαντικές ανατιμήσεις σε 
βασικά είδη διατροφής ακόμη 
και σε μηνιαία βάση, σε σχέση 
δηλαδή με όσα ίσχυαν τον Ιού-
νιο του 2024. 

Αποκλιμάκωση των τιμών 
δεν διαφαίνεται εύκολα στο εγ-
γύς μέλλον, δεδομένων των νέ-
ων εστιών έντασης στη Μέση 
Ανατολή, αλλά και του συνεχι-
ζόμενου πoλέμου στην Ουκρα-
νία, καθώς και λόγω της κρί-
σης στην Ερυθρά Θάλασσα που 
ανεβάζει σημαντικά το κόστος 
των εμπορευμάτων. Εάν προ-
στεθούν και οι επιπτώσεις από 
την κλιματική κρίση, είτε αυτό 
αφορά τις φυτείες καφέ στο Βι-
ετνάμ είτε την πατατοκαλλιέρ-
γεια στην Ελλάδα, τότε γίνεται 
όλο και πιο πιθανό το σενάριο 
που θέλει τις τιμές να μην επι-
στρέφουν ποτέ στην προ του 
2022 περίοδο. 

Καθοριστικό ρόλο στην εκ 
νέου επιτάχυνση του πληθω-
ρισμού διαδραμάτισαν οι ανα-
τιμήσεις σε σειρά υπηρεσιών: 
κατά 18,4% στα αεροπορικά ει-
σιτήρια, κατά 14% στα ασφά-
λιστρα υγείας, κατά 12,6% στα 
ξενοδοχεία, ενώ ισχυρή ήταν 
η αύξηση στην τιμή του φυσι-
κού αερίου, 23,4%, έπειτα από 
μακρά περίοδο μειώσεων. Τα 

τρόφιμα, η στάθμιση των οποί-
ων στη διαμόρφωση του πλη-
θωρισμού είναι πολύ μεγάλη 
και το μερίδιό τους στις δαπά-
νες των νοικοκυριών το πλέον 
σημαντικό, σημείωσαν αύξηση 
τιμών κατά 2,4% από 2,1% τον 
Ιούνιο. Σε ετήσια βάση ξεχωρί-
ζουν οι ανατιμήσεις στο ελαιό-
λαδο (56,7%), στα αναψυκτικά 
και χυμούς φρούτων (8,6%), στα 
νωπά ψάρια (8,4%), στα δημη-
τριακά (7,4%), στα σοκολατο-
ειδή - γλυκά (4,1%), στα νωπά 

λαχανικά (3,5%). Μάλιστα, πα-
ρατηρούνται και κάποιες σημα-
ντικές ανατιμήσεις σε τρόφιμα 
σε μηνιαία βάση. Ετσι, τον Ιού-
λιο του 2024 σε σύγκριση με 
τον Ιούνιο του 2024 αυξήθηκαν 
μεταξύ άλλων οι τιμές των δη-
μητριακών κατά 6%, των νω-
πών λαχανικών κατά 6%, του 
φρέσκου γάλακτος κατά 2,1%, 
του γιαουρτιού κατά 2,5%, των 
ψαριών κατά 3,6%.  

Μεγάλες ανατιμήσεις σε μη-
νιαία βάση παρατηρούνται και 
σε σειρά υπηρεσιών, όπως τα 
αεροπορικά εισιτήρια τα οποία 
ακρίβυναν κατά 7,3% τον Ιούλιο 
σε σύγκριση με τον Ιούνιο, αλλά 
και τα ξενοδοχεία με αυξήσεις 
των χρεώσεων κατά 3,5%. Αύ-
ξηση κατά 9,5% σημείωσε και η 
τιμή του ηλεκτρικού ρεύματος, 
κάτι, άλλωστε, που όλοι οι κα-
ταναλωτές αντιλήφθηκαν όταν 
είδαν τους λογαριασμούς. Οι 
προβλέψεις σημειωτέον είναι 
δυσοίωνες και για τα τιμολόγια 
του ηλεκτρικού ρεύματος τον 

ερχόμενο Σεπτέμβριο. 
Σε ετήσια βάση, βεβαίως, 

καταγράφονται ακόμη πιο 
σημαντικές ανατιμήσεις στις 
υπηρεσίες, τάση που επικρα-
τεί συνολικά στην Ευρωζώνη, 
όπως έδειξαν και τα πρόσφα-
τα στοιχεία της Eurostat για 
τον εναρμονισμένο δείκτη τι-
μών καταναλωτή τον Ιούλιο. Τα 
αεροπορικά εισιτήρια αυξήθη-
καν κατά 18,4%, τα ασφάλιστρα 
υγείας κατά 14%, τα ασφάλι-
στρα οχημάτων κατά 5,6%, η 
διαμονή σε ξενοδοχείο κοστίζει 
12,6% ακριβότερα σε σύγκριση 
με πέρυσι, οι τιμές στην εστί-
αση έχουν αυξηθεί κατά 6,6%, 
ενώ ανατιμήσεις καταγράφο-
νται στα δίδακτρα όλων των 
βαθμίδων εκπαίδευσης, από 
2,8% στην τριτοβάθμια εκπαί-
δευση έως 4% στην προσχο-
λική και πρωτοβάθμια εκπαί-
δευση. Ακόμη και η επίσκεψη 
στο κομμωτήριο κοστίζει φέτος 
4,9% περισσότερο σε σύγκριση 
με πέρυσι. 

Πάνω από 6,2 εκατ. είναι οι ενερ-
γοί χρήστες του mobile banking 
στη χώρα μας, ξεπερνώντας αυ-
τούς του internet banking, που 
σύμφωνα με στοιχεία των τρα-
πεζών αριθμούν περί τα 3,6 
εκατ. Πρόκειται για χρήστες που 
έχουν κάνει τουλάχιστον μια φο-
ρά τον μήνα login στον τραπεζι-

κό τους λογαριασμό, προκειμέ-
νου να κάνουν μια συναλλαγή, 
ενώ αυτοί που έχουν «επισκε-
φθεί» τον τραπεζικό τους λογα-
ριασμό μέσω υπολογιστή τουλά-
χιστον μία φορά τον τελευταίο 
χρόνο ανέρχονται σε 6,7 εκατ. 
και μέσω κινητού τα 7,6 εκατ. 

Τα υψηλά νούμερα των 
ενεργών χρηστών του internet 
και mobile banking που κατα-
γράφονται στη χώρα μας ερμη-
νεύονται από το γεγονός ότι 
αρκετοί είναι αυτοί που δια-
τηρούν λογαριασμό σε πάνω 
από μία τράπεζα. Σε κάθε πε-
ρίπτωση όμως η τάση είναι 
γεωμετρικά αυξητική, καθώς 
πριν από δύο χρόνια ο αριθ-

μός των χρηστών του mobile 
banking ήταν 4,4 εκατ. Γεγο-
νός είναι επίσης η υπεροχή του 
mobile banking σε σχέση με το 
internet banking ως συνέπεια 
και της ευρείας χρήσης των 
smartphones, επιβεβαιώνο-
ντας την ταχεία ανάπτυξη του 
κινητού ως βασικού εργαλείου 
για καθημερινές συναλλαγές, 
είτε αυτές είναι η πληρωμή λο-
γαριασμών και υποχρεώσεων 
και η μεταφορά χρημάτων, είτε 
η υλοποίηση πιο πολύπλοκων 
λογαριασμών όπως η σύναψη 
ενός καταναλωτικού δανείου. 

Σύμφωνα με στοιχεία των 
τραπεζών το α΄ εξάμηνο του 
έτους πραγματοποιήθηκαν 

118 εκατ. εγχρήματες συναλ-
λαγές μέσω mobile banking 
έναντι 113 εκατ. συναλλαγών 
που πραγματοποιήθηκαν μέσω 
internet banking. Οι συναλ-
λαγές μέσω κινητού αυξήθη-
καν κατά 34% σε ετήσια βάση 
σε αντίθεση με τις συναλλα-
γές μέσω υπολογιστή να πα-
ραμένουν σχεδόν σταθερές, 
αποδεικνύοντας ότι το mobile 
κερδίζει συνεχώς έδαφος σε 
σχέση με το internet banking. 
Να σημειωθεί ότι εγχρήματες 
συναλλαγές σημαίνει ότι κά-
ποιος δεν χρησιμοποίησε το 
mobile banking απλώς για να 
ενημερωθεί για το υπόλοιπο 
του λογαριασμού του, αλλά 

προχώρησε και σε τουλάχι-
στον μια συναλλαγή. 

Ψηφιακά πορτοφόλια
Η χρήση του κινητού για κα-

θημερινές συναλλαγές επιβε-
βαιώνεται και από τα στοιχεία 
για την ταχεία αύξηση των ψη-
φιακών πορτοφολιών (digital 
wallets), που σύμφωνα με στοι-
χεία των τραπεζών κατέγραψαν 
το β΄ τρίμηνο του έτους άνο-
δο κατά 25,4% σε σχέση με το 
αντίστοιχο περυσινό τρίμηνο. 
Ο αριθμός των καρτών που βρί-
σκονται σε ψηφιακά πορτοφό-
λια ανέρχεται πλέον σε 3,8 εκατ. 
σε σύνολο 21,1 εκατ. που είναι 
το σύνολο των χρεωστικών, πι-
στωτικών και προπληρωμένων 
καρτών που κυκλοφορούν στην 
ελληνική αγορά, δείχνοντας ότι 
1 στις 5 περίπου κάρτες είναι και 
σε ψηφιακή μορφή. Ο αριθμός 
μάλιστα των συναλλαγών που 
πραγματοποιείται μέσω digital 
wallets στο εσωτερικό αυξήθη-
κε το β΄ τρίμηνο του έτους κα-
τά 63,7%, φθάνοντας τα 98,4 
εκατ., ενώ ο αριθμός των συ-
ναλλαγών που πραγματοποιείται 
μέσω digital wallets από Ελλη-
νες που ταξιδεύουν στο εξωτε-
ρικό εκτινάχθηκε την ίδια περί-
οδο κατά 159,4% στα 16,4 εκατ. 
συναλλαγές. Η αξία των συναλ-
λαγών που πραγματοποιήθηκε 
μέσω digital wallets στο εσω-
τερικό αυξήθηκε την ίδια περί-
οδο κατά 56,2% σε 1,7 δισ. ευ-
ρώ, ενώ η αξία των συναλλαγών 
που πραγματοποίησαν οι Ελλη-
νες στο εξωτερικό μέσω ψηφι-
ακών πορτοφολιών αυξήθηκε 
κατά 185% στα 567 εκατ. ευρώ.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 

Σημαντικές 
ανατιμήσεις
σε μηνιαία βάση 
σημειώθηκαν
σε δημητριακά, νωπά 
λαχανικά, φρέσκο 
γάλα, γιαούρτι
και ψάρια.

Πλέον 3,8 εκατ. 
κάρτες έχουν 
εισαχθεί σε κινητά 
τηλέφωνα για την 
πραγματοποίηση 
συναλλαγών 
μέσω ψηφιακού 
πορτοφολιού.

Ιστορικό υψηλό σημείωσαν οι ει-
σαγωγές ρωσικού αερίου τον Ιού-
λιο του 2024, οι οποίες κάλυψαν 
το 60% των συνολικών εισαγω-
γών αερίου της χώρας, εκτοπίζο-
ντας τα φορτία LNG στις εγκατα-
στάσεις της Ρεβυθούσας. Πάνω 
από 50% (51,7%) διαμορφώνεται 
το μερίδιο του ρωσικού φυσικού 
αερίου στις εισαγωγές της χώρας 
στο 7μηνο του έτους έναντι με-
ριδίου μόλις 14,2% το αντίστοιχο 
7μηνο του 2023. Σύμφωνα με τα 
τελευταία διαθέσιμα στοιχεία του 
∆ΕΣΦΑ, τον Ιούλιο 2024 η συνο-
λική εγχώρια κατανάλωση αερίου 
ξεπέρασε τις 6 TWh (6,24 TWh). 
Ηταν η δεύτερη υψηλότερη της 
εξαετίας (2019-2024) για τον μήνα 
Ιούλιο, μετά το 2021 (6,69 TWh).

Οι εισαγωγές ρωσικού αερίου 
μέσω αγωγού (3,69 ΤWh) ήταν 
σχεδόν διπλάσιες σε σχέση με 
τον Ιούλιο του 2023. Ως αποτέ-
λεσμα, το μηνιαίο μερίδιο των 
εισαγωγών από τον Turkstream 
έφτασε σχεδόν το 60% (59%). 
Από την άλλη, η μηνιαία ροή 
LNG από την πύλη της Αγίας 
Τριάδας υποδιπλασιάστηκε τον 
Ιούνιο 2024 (1,21 ΤWh) σε σχέ-
ση με τον αντίστοιχο μήνα του 
2023 (2,51 ΤWh). Μάλιστα μειώ-
θηκε συγκριτικά και με τον προ-
ηγούμενο μήνα (Ιούνιος 2024), με 
αποτέλεσμα να πέσει στην τρίτη 
θέση με μερίδιο 19,3% στις συνο-
λικές μηνιαίες εισαγωγές. Εκτός 
από την πύλη της Αγίας Τριάδας, 
από τις τελευταίες μέρες του Φε-
βρουαρίου διεξάγονται εισαγω-
γές υγροποιημένου ορυκτού αε-
ρίου από τον νέο σταθμό FSRU 
της Αλεξανδρούπολης, ο οποίος 

δεν έχει τεθεί ακόμα σε εμπορική 
λειτουργία. Από την πύλη αυτή, 
με βάση όσα δεδομένα έχουν δη-
μοσιευθεί μέχρι στιγμής, έχουν 
εισαχθεί 0,28 ΤWh. Στη δεύτερη 
θέση τον Ιούλιο βρέθηκε το αζε-
ρικό αέριο από τον ΤΑΡ μέσω Νέ-
ας Μεσημβρίας με μερίδιο 21,7% 
(1,36 ΤWh), καταγράφοντας αύ-
ξηση 129,6% σε σχέση με τον 
Ιούλιο 2023. Αξίζει να σημειωθεί 
ότι οι εξαγωγές προς τα Βαλκάνια 
ήταν τον Ιούλιο για 11ο συνεχό-
μενο μήνα μηδενικές.

Από τη Ρωσία το 60%
των εισαγωγών αερίου
στη διάρκεια του Ιουλίου

Νέα επιτάχυνση στο 2,7%
του πληθωρισμού τον Ιούλιο

Η τράπεζα στο κινητό για 6,2 εκατ. Ελληνες

Υπηρεσίες και ενέργεια πυροδότησαν τις πιέσεις, αυξήσεις και στα τρόφιμα

Στο επτάμηνο
το μερίδιο του ρωσικού 
αερίου στο σύνολο των 
εισαγωγών υπερβαίνει 
το 50%, έναντι 14,2% 
πέρυσι.

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Ο αριθμός των συναλλαγών που πραγματοποιείται μέσω digital wallets 
στο εσωτερικό αυξήθηκε το β΄ τρίμηνο του έτους κατά 63,7%, φθάνοντας 
τα 98,4 εκατ. πληρωμές.
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Οι ποσότητες του ρωσικού αερίου 
ξεπέρασαν αυτές του LNG στη Ρε-
βυθούσα.
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Τη χαμηλότερη επίδοση των τελευ-
ταίων πέντε μηνών κατέγραψε 
ο δείκτης οικονομικού κλίματος 
τον Ιούλιο, με την επιδείνωση να 
αποδίδεται τόσο στο εξωτερικό 
περιβάλλον όσο και στην εγχώρια 
κατάσταση, με τις γεωπολιτικές 
εξελίξεις και την ακρίβεια να δι-
αδραματίζουν πρωτεύοντα ρόλο.

Σύμφωνα με το Ιδρυμα Οικο-
νομικών και Βιομηχανικών Ερευ-
νών (ΙΟΒΕ), ο δείκτης οικονομι-
κού κλίματος διαμορφώθηκε τον 
Ιούλιο στις 106,8 μονάδες από τις 
110,5 μονάδες τον Ιούνιο. «Αν και 
γενικά η θερινή περίοδος προκα-
λεί θετικές επιδράσεις σε διάφο-
ρους κλάδους, φαίνεται πως οι 
προσδοκίες “διορθώνουν” την 
ανοδική πορεία των τελευταίων 
μηνών, καθώς είχαν ίσως προε-
ξοφληθεί περισσότερο αισιόδοξες 
εξελίξεις», επισημαίνει το ΙΟΒΕ, 
το οποίο διενεργεί τη μηνιαία 
έρευνα οικονομικής συγκυρίας. 
Βεβαίως, προσθέτει ότι αν και 
«η διόρθωση του Ιουλίου είναι 
σημαντική, απομένει να φανεί 
εάν θα μετατραπεί σε τάση κα-
τά τους επόμενους μήνες». Ο δεί-
κτης επιχειρηματικών προσδοκι-
ών στη βιομηχανία εξασθένησε 
έντονα τον Ιούλιο, υποχωρώντας 
στις 101,4 μονάδες από 108,3 τον 
Ιούνιο.Υποχώρηση κατέγραψε 
και ο δείκτης επιχειρηματικών 
προσδοκιών στις κατασκευές, 
στις 152,4 μονάδες από 164,2 τον 
Ιούνιο, αποτέλεσμα κυρίως της 
έντονης εξασθένησης των προσ-
δοκιών στα δημόσια έργα.

Εντονη υποχώρηση κατέγρα-
ψε ο δείκτης επιχειρηματικών 
προσδοκιών στον τομέα των υπη-
ρεσιών, καθώς διαμορφώθηκε 
τον Ιούλιο στις 118,1 μονάδες 
από 132,4 τον Ιούνιο. Μάλιστα, 
υποχώρηση κατέγραψε ακόμη 
και ο επιμέρους δείκτης επιχειρη-
ματικών προσδοκιών στον κλάδο 
ξενοδοχείων - εστιατορίων - του-
ριστικών πρακτορείων, εξέλιξη 
μάλλον αξιοπρόσεκτη εν μέσω 
θέρους και με την τουριστική κί-
νηση σε ανοδική τροχιά.

Στον αντίποδα βρίσκεται το 
λιανεμπόριο, με τον σχετικό δεί-
κτη επιχειρηματικών προσδο-
κιών να βελτιώνεται τον Ιούλιο 
και να διαμορφώνεται στις 107,3 
μονάδες από 104,7 τον Ιούνιο.

Σε ό,τι αφορά τους Ελληνες 
καταναλωτές, εξακολουθούν να 
είναι οι πιο απαισιόδοξοι στην 
Ε.Ε., με τον δείκτη καταναλωτι-
κής εμπιστοσύνης να επιδεινώ-
νεται τον Ιούλιο και να διαμορ-
φώνεται στις -43,9 μονάδες από 
-42,7 τον Ιούνιο. Το ζήτημα της 
ακρίβειας εξακολουθεί να ανησυ-
χεί τα νοικοκυριά, αφού το 56% 
από αυτά αναμένει και νέα άνο-
δο τιμών με τον ίδιο ή ταχύτε-
ρο ρυθμό. 

Επιπλέον, το ποσοστό των κα-
ταναλωτών που δηλώνει ότι «μό-
λις τα βγάζει πέρα» διαμορφώθη-
κε εκ νέου στο 61%, ενώ στο 13% 
από 11% ενισχύθηκε το ποσοστό 
όσων αναφέρουν ότι αντλούν από 
τις αποταμιεύσεις τους. Οι κατα-
ναλωτές που δήλωσαν ότι αποτα-
μιεύουν λίγο ή πολύ αποτελούν 
18% του συνόλου, ενώ το ποσο-
στό όσων δήλωσαν ότι «έχουν 
χρεωθεί» διατηρήθηκε στο 8%, 
όσο και τον προηγούμενο μήνα.

Στα χαμηλότερα επίπεδα
του 5μήνου ο δείκτης
οικονομικού κλίματος

Μεγάλη πτώση κατέγραψε και ο 
δείκτης επιχειρηματικών προσδοκι-
ών στις υπηρεσίες τον Ιούλιο, στις 
118,1 μονάδες από 132,4 τον Ιούνιο.
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Αυξάνονται σταθερά τις τελευταί-
ες δύο δεκαετίες τα εμβάσματα 
που στέλνουν μετανάστες στις 
χώρες προέλευσής τους, αλλά 
την τελευταία πενταετία έχουν 
κυριολεκτικά εκτοξευθεί. Aιτία 
της απότομης αύξησής τους 
ήταν η πανδημία, καθώς και η 
ύπαρξη των  νέων τεχνολογιών 
που χρησιμοποιούνται στις χρη-
ματοπιστωτικές υπηρεσίες και οι 
οποίες διευκολύνουν την ταχύ-
τερη και φθηνή μεταφορά των 
χρημάτων. Σύμφωνα με την Πα-
γκόσμια Τράπεζα, το 2022 σε πα-
γκόσμιο επίπεδο τα εμβάσματα 
σημείωσαν ρεκόρ, φθάνοντας τα 
831 δισ. δολ.,  από 128 δισ. δολ. 
που ήταν το 2000. Σε ό,τι αφο-
ρά το περασμένο έτος, έφθασαν 
τα 650 δισ. δολ. μόνον όσα εμ-
βάσματα έστειλαν σε χώρες με-
σαίου και χαμηλού εισοδήματος 
μετανάστες εργαζόμενοι στις 
ΗΠΑ, στην Ε.Ε. και τις πλούσιες 
χώρες του Κόλπου, στην Σαου-
δική Αραβία, στο Κατάρ και τα 
Αραβικά Εμιράτα. Το ποσό αυ-
τό υπερβαίνει τις άμεσες ξένες 
επενδύσεις και την αναπτυξιακή 
βοήθεια που εισέρρευσαν στο 
ίδιο χρονικό διάστημα στις χώ-
ρες προορισμού των εμβασμά-
των. Η τάση αναμένεται να συ-
νεχιστεί και εκτιμάται πως στη 
διάρκεια του 2024 τα εμβάσματα 
στις χώρες χαμηλού και μεσαίου 
εισοδήματος θα αυξηθούν κατά 
2,3%. Πρώτη πηγή των εμβα-
σμάτων ήταν οι ΗΠΑ, σύμφω-
να με την Παγκόσμια Τράπεζα, 
που επισημαίνει πως η ισχυρή 
αγορά εργασίας στην υπερδύ-
ναμη ήταν αυτή που προσέλ-
κυσε τον μεγαλύτερο αριθμό 
μεταναστών. Οι πλούσιες πε-
τρελαιοπαραγωγοί χώρες του 
Κόλπου κατέγραψαν, αντιθέτως, 
μικρότερες εκροές εμβασμάτων 
φέτος εξαιτίας των σχετικών 
χαμηλών τιμών του πετρελαίου 
που επηρέασαν την αγορά ερ-

γασίας στη Μέση Ανατολή. Μι-
λώντας για το θέμα στο δίκτυο 
Al Jazeera, ο Κίλιαν Κλίφορντ, 
υπεύθυνος για θέματα οικονομι-
κής και χρηματοπιστωτικής ενί-
σχυσης των μεταναστών στον 
∆ιεθνή Οργανισμό Μετανάστευ-
σης, εξήγησε πως «στη διάρκεια 
της πανδημίας ήταν κλειστά τα 
σύνορα και οι ανεπίσημοι δίαυ-
λοι μεταφοράς χρημάτων δεν 
λειτουργούσαν. Ως εκ τούτου 
τα εμβάσματα μεταφέρονταν 

αναγκαστικά μέσω των επίση-
μων διαύλων  –μέσω τραπεζών ή 
οργανισμών μεταφοράς χρημά-
των– και έτσι κατέστη δυνατόν 
να καταγραφεί η αύξησή τους 
με ακρίβεια». Ο ίδιος τόνισε πως 
οι νέες τεχνολογίες χρηματο-
πιστωτικών, όπως και οι πλατ-
φόρμες ψηφιακών πληρωμών, 
έχουν διεισδύσει στην αγορά 
των εμβασμάτων και μέσα στα 
τελευταία 10 χρόνια έχουν μει-
ώσει το κόστος μεταφοράς χρη-
μάτων κατά 30%. Εχουν έτσι 
συνεισφέρει στην αύξηση των 
χρημάτων που στέλνουν οι με-
τανάστες στις οικογένειές τους.  
Εξάλλου, κυβερνήσεις και ρυθ-
μιστικές αρχές χρηματοπιστωτι-
κών υπηρεσιών ανά τον κόσμο 
έχουν διαμορφώσει το κατάλ-
ληλο περιβάλλον που διευκο-
λύνει τις ροές των εμβασμάτων 
και έχουν βοηθήσει όσους απο-
κλείονταν άλλοτε από τα χρη-
ματοπιστωτικά συστήματα να 

διατηρούν τώρα τραπεζικούς 
λογαριασμούς και να μπορούν 
να στέλνουν χρήματα πολύ πιο 
εύκολα.

Ανάμεσα στις χώρες στις 
οποίες εισέρρευσαν πέρυσι εμ-
βάσματα ξεχωρίζει η Ινδία, που 
έλαβε ποσά ύψους 125 δισ. δολ. 
και ακολουθεί η Κίνα με εισροές 
ύψους 50 δισ. δολ., αλλά και οι 
χώρες της Νότιας Ασίας όπου 
οι εισροές εμβασμάτων αυξή-
θηκαν κατά 5,2%, φθάνοντας 
συνολικά στα 186 δισ. δολ. Τα 
εμβάσματα στις χώρες της Μέ-
σης Ανατολής και της Βόρειας 
Αφρικής μειώθηκαν στα 55 δισ. 
δολ. συνολικά, ενώ μειώθηκαν 
επίσης και στις χώρες της υπο-
σαχάριας Αφρικής και της Λα-
τινικής Αμερικής, όπου περιο-
ρίστηκαν στα 54 δισ. δολ. και 
156 δισ. δολ. αντιστοίχως.  Στις 
χώρες της Ευρώπης και της Κε-
ντρικής Ασίας μειώθηκαν κατά 
10,3%, στα 71 δισ. δολ.

Το περασμένο έτος έφθασαν τα 650 δισ. δολ. μόνον όσα εμβάσματα έστειλαν σε χώρες μεσαίου και χαμηλού 
εισοδήματος μετανάστες εργαζόμενοι στις ΗΠΑ, στην Ε.Ε. και στις πλούσιες χώρες του Κόλπου.
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Αιτία της αύξησής 
τους ήταν εν μέρει 
η ανάπτυξη νέων 
τεχνολογιών που 
χρησιμοποιούνται στις 
χρηματοπιστωτικές 
υπηρεσίες.

Εκτίναξη των μεταναστευτικών
εμβασμάτων την τελευταία 5ετία
Το 2023 ξεπέρασαν τις άμεσες ξένες επενδύσεις στις χώρες προορισμού τους

ΑΝΑΛΥΣΗ

Oσοι και όσες έλαβαν τα μετάλλιά 
τους τοποθετημένα σε δίσκους με 
το σήμα της Louis Vuitton, προ-
τού τους παραδώσουν ένα έξυπνο 
κινητό τηλέφωνο Samsung για 
να βγάλουν μια αυτοφωτογραφία 
νίκης, δείχνουν να προαναγγέλ-
λουν μια νέα εποχή Ολυμπιακών 
Αγώνων. Αυτή εμπεριέχει τη (δι-
αφημιστική) τοποθέτηση προϊό-
ντων, την οποία θα αναβαθμίσει 
περαιτέρω το Λος Αντζελες σε μία 
τετραετία. Η φωτογραφία στο βά-
θρο δεν οργανώθηκε τυχαία. Ο 
νοτιοκορεατικός όμιλος Samsung 
ανέφερε στο Reuters ότι ξεκίνη-
σε συνομιλίες με τη ∆ιεθνή Ολυ-
μπιακή Επιτροπή 18 μήνες πριν 
από τους Αγώνες για να σχεδιά-

σουν το ζήτημα της τοποθέτησης 
προϊόντος. Η οριακή τοποθέτηση 
ειδών από διακεκριμένους χορη-
γούς, όπως οι LVMH και Samsung 
στο Παρίσι, είναι ενδεικτική τού 
πώς οι εν λόγω αναζητούν νέες 
εμπορικές ευκαιρίες στο πλαίσιο 
μιας διοργάνωσης, η οποία εξα-
κολουθεί να υπόκειται σε αυστη-
ρούς κανόνες για τη διαφήμιση. Η 
Samsung είπε ότι η στρατηγική 
αυτή «οδήγησε στο να δοθούν 
κίνητρα και να γίνει πιο εμφανές 
το νέο Galaxy Z Flip6 παγκοσμί-
ως», αν και δεν υπεισήλθε σε λε-
πτομέρειες για τις πωλήσεις του 
από τότε που ξεκίνησαν οι Αγώ-
νες έως τη λήξη τους.

Εν τω μεταξύ, οι διαδικτυα-
κές αναζητήσεις για τον όμιλο 
LVMH αυξήθηκαν κατά 43% στις 
Ηνωμένες Πολιτείες την πρώτη 
εβδομάδα των Αγώνων, σύμφω-
να με τον όμιλο ψηφιακής ανά-

λυσης Captify. Κατά την τελε-
τή έναρξης δε, οι καλλιτέχνιδες 
Lady Gaga, Αγιά Νακαμούρα και 
Σελίν Ντιόν φορούσαν ενδύματα 
του οίκου Dior, που ανήκει στον 
οίκο LVMH, ενώ η εκδήλωση πε-
ριλάμβανε ολιγόλεπτο βίντεο που 
παρουσίαζε το σχέδιο και την κα-
τασκευή των πυρσών της Ολυμπι-
ακής Φλόγας και των δίσκων των 
μεταλλίων από τη Louis Vuitton. 
«Το Παρίσι έχει προχωρήσει ση-
μαντικά για όλους και δημιούρ-
γησε κάτι σαν το απόλυτο λούνα 
παρκ των εμπορικών σημάτων», 
δήλωσε ο Στιβ Μάρτιν, ιδρυτικός 
συνεργάτης της MSQ Sport and 
Entertainment, μιας εταιρείας 
αθλητικού μάρκετινγκ. Στη φετι-
νή ολυμπιακή διοργάνωση, τόσο 
οι χορηγοί όσο και τα ηλεκτρο-
νικά μέσα χρησιμοποίησαν την 
τοποθέτηση προϊόντων, τους 
φορείς επιρροής και τους σχο-
λιαστές διασημοτήτων, όπως ο 
Αμερικανός ράπερ Snoop Dogg, 
για να προσεγγίσουν το νεανι-
κό κοινό και τις νέες αγορές. Η 
∆ιεθνής Ολυμπιακή Επιτροπή 
την εβδομάδα που μας πέρασε 
δήλωσε ότι ασπάζεται την τάση 
και τη διευκολύνει.

Οι διοργανωτές του Λος Αντζε-
λες το 2028 λένε ότι οι Αγώνες 
τους, με προϋπολογισμό στα 6,9 
δισ. δολ., θα χρηματοδοτηθούν 
ιδιωτικά μέσω ενός συνδυασμού 
χορηγιών, εσόδων από εισιτή-
ρια, δικαιωμάτων τηλεοπτικής 
μετάδοσης και εμπορευμάτων, 
και όχι με χρήματα των φορολο-
γουμένων.  Πάντως, η αυξημένη 
τοποθέτηση προϊόντων στο Πα-
ρίσι είναι πιθανό να προκαλέσει 
συζητήσεις για το πόσο μακριά 
θα φθάσει αυτή η προωθητική εκ-
στρατεία. Ο Μάικλ Πέιν, πρώην 
διευθυντής μάρκετινγκ της ∆ΟΕ, 
είπε: «Αν αφήσεις αυτό το τζίνι 
να βγει από το μπουκάλι, δεν θα 
το βάλεις ποτέ πίσω».

Οι νέοι δρόμοι που 
άνοιξε το Παρίσι με 
LVMH και Samsung.

Ολυμπιακοί Αγώνες
και τοποθέτηση προϊόντων

Των ΣΙΛΑ ΝΤΑΝΓΚ και ΜΙΜΟΖΑ ΣΠΕΝΣΕΡ / REUTERS

Ιστορικό χαμηλό 15ετίας για
την ανεργία των νέων παγκοσμίως

Το ποσοστό ανεργίας των νέων 
στον κόσμο υποχώρησε στο 
13% το 2023, στο χαμηλότε-
ρο επίπεδο των τελευταίων 15 
ετών, σύμφωνα με τη ∆ιεθνή 
Οργάνωση Εργασίας και χαμη-
λότερα σε σύγκριση με το 13,8% 
του 2019, πριν από την πανδη-
μία. Στην Ελλάδα διαμορφώθη-
κε στο 22,3%.Ο αριθμός των 
άνεργων νέων υπολογίζεται πως 
ανέρχεται σε 64,9 εκατομμύρια. 
Επιπλέον, η εργασιακή επισφά-
λεια, ή αλλιώς ο περιστασιακός 
χαρακτήρας των θέσεων που 
βρίσκουν, προκαλεί «αυξανό-
μενα άγχη».

Η ∆ΟΕ χαρακτηρίζει ταυτό-
χρονα ανησυχητικό τον αριθμό 
των νέων 15 έως 24 ετών που 
δεν βρίσκονται ούτε σε θέση 
εργασίας, ούτε σε εκπαίδευση, 
ούτε σε κατάρτιση.Επισημαί-
νει ακόμη πως η ανάκαμψη της 
αγοράς εργασίας μετά την παν-
δημία του κορωνοϊού δεν είναι 
ενιαία σε όλο τον κόσμο. «Οι 
νέοι σε ορισμένες περιφέρει-
ες, ιδιαίτερα οι νέες γυναίκες, 
διαπιστώνεται πως δεν επω-
φελούνται από την ανάκαμψη 
της οικονομίας». Επίσης, «στα 
αραβικά κράτη, στην ανατολική 
Ασία, στη νοτιοανατολική Ασία 
και στον Ειρηνικό, τα ποσοστά 
ανεργίας των νέων ήταν υψηλό-
τερα το 2023 απ’ ό,τι το 2019», 
σημειώνει η ∆ΟΕ.

Η έκθεση υπογραμμίζει ότι η 
«παγκόσμια τάση» της επισφά-
λειας της εργασίας είναι πηγή 
«αυξανόμενης ανασφάλειας για 
τους νέους και τις νέες που επι-
θυμούν να αποκτήσουν οικονο-
μική ανεξαρτησία και να περά-
σουν στα επόμενα στάδια της 
ενήλικης ζωής τους».

«Κανείς μας δεν μπορεί να 

ελπίζει σε σταθερό μέλλον όταν 
εκατομμύρια νέοι στον κόσμο 
δεν έχουν αξιοπρεπή δουλειά 
και, κατά συνέπεια, αισθάνο-
νται ανασφαλείς, ανίκανοι να 
οικοδομήσουν καλύτερη ζωή 
για τους εαυτούς τους και τις 
οικογένειές τους», τόνισε ο 
γενικός διευθυντής της ∆ΟΕ, 
Ζιλμπέρ Ουγκμπό, στο δελτίο 
Τύπου που δημοσιοποίησαν 
οι υπηρεσίες της οργάνωσης. 
Σε παγκόσμια κλίμακα, οι μι-
σοί και πλέον νέοι εργαζόμενοι 
απασχολούνται στον ανεπίση-
μο τομέα, διαπιστώνει η ∆ΟΕ, 
σύμφωνα με την οποία «οι πιθα-
νότητες πρόσβασης σε αξιοπρε-
πείς δουλειές παραμένουν περι-
ορισμένες σε αναδυόμενες και 

αναπτυσσόμενες οικονομίες».
Στην έκθεση τονίζεται επί-

σης πως το 2023 ο ένας νέος 
στους πέντε, με άλλα λόγια το 
20,4% παγκοσμίως, ανήκει στην 
κατηγορία αυτών που δεν εργά-
ζονται, ούτε μορφώνονται, ού-
τε βρίσκονται στο στάδιο της 
επαγγελματικής κατάρτισης. Τα 
δύο τρίτα είναι γυναίκες. Οι νέ-
οι επωφελήθηκαν περισσότερο 
από την ανάκαμψη της αγοράς 
εργασίας διεθνώς από τις νέες: 
τα ποσοστά ανεργίας των νέων 
γυναικών (12,9%) και των νέ-
ων ανδρών (13%) το 2023 σχε-
δόν εξισώθηκαν, αντίθετα με τα 
χρόνια πριν από την πανδημία, 
όταν αυτά των νέων ανδρών 
ήταν αισθητά υψηλότερα. 

Το ποσοστό ανεργίας των νέων στον κόσμο υποχώρησε στο 13% το 
2023, χαμηλότερα σε σύγκριση και με το 13,8% του 2019.

Σε μόνιμη εξελίσσεται πλέον η 
κρίση στην Ερυθρά Θάλασσα, η 
οποία ξεκίνησε στα τέλη του πε-
ρασμένου έτους, αποτελώντας νέα 
εστία διαταραχής της εφοδιαστι-
κής αλυσίδας και κατά συνέπεια 
νέα εστία πληθωριστικών πιέσε-
ων που απειλεί τους οικογενεια-
κούς προϋπολογισμούς αλλά και 
τα κέρδη των επιχειρήσεων. Οι 
ναύλοι για τη μεταφορά των κο-
ντέινερ έχουν σχεδόν τετραπλα-
σιασθεί σε σύγκριση με πέρυσι, 
ενώ ταυτόχρονα ο διπλασιασμός 
του χρόνου παράδοσης των εμπο-
ρευμάτων δημιουργεί προβλήμα-
τα στον εφοδιασμό της αγοράς με 
πρώτες και δεύτερες ύλες, αλλά 
και τελικά προϊόντα. 

Ο σύνθετος δείκτης Drewry, 
στον οποίο αποτυπώνονται οι ναύ-
λοι όλων των βασικών διαδρομών 
πλοίων μεταφοράς εμπορευματο-
κιβωτίων, είναι αυξημένος κατά 
210% σε σύγκριση με τις αρχές 
του περυσινού Αυγούστου, ενώ το 
κόστος μεταφοράς εμπορευματοκι-
βωτίων 40 ποδιών από τη Σαγκάη 
στο λιμάνι της Γένοβας είναι υψη-
λότερο κατά 253% σε σύγκριση με 
πέρυσι. Με άλλα λόγια, ενώ πέρυσι 
τον Αύγουστο το μέσο κόστος για 
τη μεταφορά ενός κοντέινερ 40 
ποδών από τη Σαγκάη ήταν 2.200 
δολάρια, τώρα είναι 7.700 δολάρια. 

«Η ένταση στη Μέση Ανατο-
λή σε συνδυασμό με την κορύ-
φωση των καθυστερήσεων στις 
παραδόσεις εμπορευμάτων κατά 
το κρίσιμο δεύτερο εξάμηνο του 
έτους έχουν δημιουργήσει νέα, 
ασύμμετρα προβλήματα στην τρο-
φοδοτική αλυσίδα. Ο χρόνος πα-
ράδοσης των εμπορευμάτων έχει 
διπλασιαστεί και το κόστος έχει 
εκτοξευθεί, καθιστώντας αδύνα-
το τον προγραμματισμό και την 
ομαλή εξυπηρέτηση της αγοράς», 
ανέφερε σε ανακοίνωσή του ο όμι-

λος Jumbo, ο οποίος εισάγει το 
μεγαλύτερο μέρος των εμπορευ-
μάτων του από τη νοτιοανατολι-
κή Ασία. «Ενώ αρχικά, το κλείσι-
μο της διώρυγας του Σουέζ είχε 
προσωρινό χαρακτήρα, τώρα πια 
φαίνεται να επηρεάζει ολόκληρο 
το 2024 αφού –προς το παρόν– 
δεν διακρίνονται σημάδια προό-
δου. (...) Χωρίς αμφιβολία, η αδυ-
ναμία παράδοσης των προϊόντων 
εντός των συγκεκριμένων χρονο-
διαγραμμάτων επηρεάζει αρνητι-
κά τα επίπεδα των αποθεμάτων 
για το 2024», επισημαίνεται στην 
ίδια ανακοίνωση. Αξίζει, μάλιστα, 
να σημειωθεί ότι η Jumbo, λόγω 
των παραπάνω εξελίξεων, προ-
χώρησε σε αναθεώρηση προς τα 
κάτω των προβλέψεών της για τις 
πωλήσεις και τα κέρδη του 2024, 
εκτιμώντας ότι οι πωλήσεις της 
θα είναι αυξημένες σε σύγκριση 
με το 2023 κατά 4%, αντί για 8% 
και τα κέρδη θα διατηρηθούν στα 
ίδια επίπεδα με το 2023 αντί για 
αύξηση κατά 8%. 

Ανάλογα συμπεράσματα προ-
κύπτουν και από τα στοιχεία του 

δείκτη PMI στη μεταποίηση. Σύμ-
φωνα με τη σχετική ανάλυση της 
S & P Global που καταρτίζει τον 
δείκτη, οι διαταραχές στην αλυσί-
δα εφοδιασμού συνεχίστηκαν κα-
τά τη διάρκεια του Ιουλίου, με τις 
καθυστερήσεις στις ναυτιλιακές 
μεταφορές να οδηγούν σε υψη-
λότερο κόστος μεταφοράς για τις 
ελληνικές μεταποιητικές επιχει-
ρήσεις, που σε συνδυασμό με τις 
υψηλότερες τιμές πρώτων υλών 
προκάλεσε άνοδο του πληθωρι-
σμού. Μάλιστα, ο ρυθμός αύξησης 
της επιβάρυνσης κόστους ήταν ο 
δριμύτερος που έχει καταγραφεί 
από τον Νοέμβριο του 2022 και 
ήταν αυξημένος με βάση τα ιστο-
ρικά δεδομένα.

Εντονος προβληματισμός επι-
κρατεί και στις ελληνικές εξαγω-
γικές επιχειρήσεις, οι οποίες μετά 
τις απώλειες που υφίστανται από 
τη μειωμένη ζήτηση στην Ευρώ-
πη, συνεπεία της επιβράδυνσης 
της ανάπτυξης, το υψηλό κόστος 
δεν τους επιτρέπει να είναι όσο 
ανταγωνιστικές θα ήθελαν να εί-
ναι στις διεθνείς αγορές. 

Εκτόξευση του κόστους μεταφοράς κοντέινερ

Τα προβλήματα στην Ερυθρά Θάλασσα έχουν αποκτήσει πλέον μόνιμο 
χαρακτήρα, με αποτέλεσμα ο σύνθετος δείκτης Drewry, που αποτυπώνει 
τους ναύλους όλων των βασικών διαδρομών πλοίων μεταφοράς εμπορευ-
ματοκιβωτίων, να είναι αυξημένος κατά 210% σε σύγκριση με τις αρχές του 
περυσινού Αυγούστου.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 
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Ενα πρωτοφανές κύμα μετανά-
στευσης των βαθύπλουτων του 
κόσμου βρίσκεται σε εξέλιξη και 
εκτιμάται πως θα κορυφωθεί φέ-
τος. Οι πλούσιοι μεταναστεύουν 
με τον ευκολότερο τρόπο από 
χώρες όπως η Βρετανία, η Γαλ-
λία και η Νορβηγία στην Ελβετία, 
στο Ντουμπάι και στη Σιγκαπού-
ρη, ακόμη και στην Ελλάδα, στην 
Κύπρο, στην Ιταλία, στην Πορτο-
γαλία και στην Ισπανία, που τα 
τελευταία χρόνια προσφέρουν 
κίνητρα για να τους προσελκύ-
σουν στο έδαφός τους. Γενικότε-
ρα εγκαταλείπουν παλαιότερους 
φορολογικούς παραδείσους ή γε-
νικότερα χώρες που τους πρό-
σφεραν ευνοϊκή φορολογική με-
ταχείριση αλλά τώρα δεν τους 
ευνοούν πλέον και εγκαθίστα-
νται σε χώρες που τους παρέ-
χουν νέα κίνητρα.

Στη Βρετανία η νεοεκλεγείσα 
κυβέρνηση των Εργατικών σχε-
διάζει να καταργήσει το ευνοϊκό 
φορολογικό καθεστώς που πρό-
σφερε στους πλουσίους, το μα-
κροβιότερο ευνοϊκό φορολογικό 
καθεστώς με ιστορία 200 ετών 
και κατάλοιπο της εποχής της 
αποικιοκρατίας. Η αλλαγή πολι-
τικής έχει ήδη οδηγήσει σε μια 
μαζική έξοδο πλουσίων από τη 
χώρα. Την ίδια στιγμή στη Γαλ-
λία η πολιτική αβεβαιότητα που 
επικράτησε μετά τις πρόωρες 
εκλογές και την ανάδειξη των 
αριστερών κομμάτων σε νικητές 
ανάγκασε πολλούς πλούσιους να 
εκπονήσουν σχέδια εγκατάστα-
σης σε άλλες χώρες υπό τον φό-
βο ότι μια αριστερή διακυβέρνη-
ση θα υλοποιήσει την υπόσχεσή 

της και θα επιβάλει φόρο στη 
μεγάλη περιουσία. Εχει προηγη-
θεί κάτι ανάλογο στη Νορβηγία, 
που εδώ και δύο χρόνια υιοθέτη-
σε φόρο στη μεγάλη περιουσία 
και στις αποδόσεις κεφαλαίου, 
με αποτέλεσμα να ακολουθήσει 
έκτοτε μια σταθερή φυγή βαθύ-
πλουτων προς την Ελβετία. Και 
η κυβέρνηση της Τζόρτζια Με-
λόνι αποφάσισε την περασμέ-
νη εβδομάδα να αυξήσει στις 
200.000 ευρώ, από 150.000 ευ-
ρώ που ήταν έως τώρα, τον ενι-
αίο φόρο που επιβάλει σε όσους 
πλούσιους αλλοδαπούς επιλέ-

ξουν την Ιταλία ως φορολογική 
τους έδρα. Πολλές ευρωπαϊκές 
χώρες αναγκάζονται να επιβά-
λουν αυστηρότερο φορολογικό 
καθεστώς ή και να αναιρέσουν 
πλήρως την ευνοϊκή φορολογική 
μεταχείριση που επιφύλασσαν 
έως τώρα στους πλούσιους ξέ-
νους υπό την πίεση των ψηφο-
φόρων τους. Κι αυτό γιατί με την 
εγκατάστασή τους οι πλούσιοι 
φέρνουν πλούτο και κατανάλω-
ση σε μια χώρα, τα οποία όμως 
συνοδεύονται από προβλήμα-
τα για τον εγχώριο πληθυσμό. 
Ανάμεσά τους η εκτόξευση των 
τιμών των ακινήτων, οι μεγάλες 
πιέσεις στις δημόσιες υποδομές 
και συχνά η αλλοίωση του χαρα-
κτήρα των περιοχών στις οποίες 
εγκαθίστανται, εις βάρος πάντα 
των μόνιμων κατοίκων τους.

Οι εύκολες μετακινήσεις των 
βαθύπλουτων εις άγραν ευνοϊ-
κού φορολογικού καθεστώτος 
έχει εντείνει τον ανταγωνισμό 

ανάμεσα στις ενδιαφερόμενες 
χώρες που τους προσφέρουν κί-
νητρα για να εγκατασταθούν στο 
έδαφός τους. Εχουν, έτσι, αναδυ-
θεί νέοι φορολογικοί παράδεισοι, 
όπως το Ντουμπάι και η Σιγκα-
πούρη, που ανταγωνίζονται τους 
παλαιότερους, όπως η Ελβετία 
και το Μονακό. Οπως αναφέρει 
δημοσίευμα των Financial Times, 
οι χώρες που είτε πρόσφεραν έως 
τώρα είτε προσφέρουν και σήμε-
ρα ευνοϊκή φορολογική μεταχεί-
ριση στους βαθύπλουτους αλλο-
δαπούς συχνά τους επιτρέπουν 
να συνάπτουν ειδικές φορολο-
γικές συμφωνίες με τις τοπικές 
αρχές. Σύμφωνα με τη βρετανική 
εφημερίδα, τα τελευταία στοιχεία 
καταδεικνύουν ότι τουλάχιστον 
4.500 άνθρωποι έχουν πληρώσει 
φόρους με αυτόν τον τρόπο τα 
τελευταία χρόνια.

Η συμβουλευτική εταιρεία για 
θέματα παγκόσμιας μετανάστευ-
σης Henley & Partners επισημαί-
νει πως τα κίνητρα που προσφέ-
ρουν όλο και περισσότερες χώρες 
έχουν ενισχύσει την τάση των 
εκατομμυριούχων να διαπραγ-
ματεύονται ευνοϊκή φορολογική 
μεταχείριση και να μετακινού-
νται από τη μια χώρα στην άλλη. 
Επειτα από έρευνά της μεταξύ 
τουλάχιστον 150.000 βαθύπλου-
των, η εταιρεία προβλέπει πως 
μέσα στο 2024 θα καταγραφεί 
το μεγαλύτερο έως τώρα κύμα 
μετανάστευσης μεγιστάνων. Θα 
μεταναστεύσουν 128.000 εκατομ-
μυριούχοι και δισεκατομμυριού-
χοι και θα είναι το νέο ρεκόρ μετά 
το προηγούμενο των 120.000 που 
κατεγράφη το περασμένο έτος.

Το Ντουμπάι και η Σιγκαπούρη ανταγωνίζονται παλαιότερους φορολογικούς 
παραδείσους, όπως η Ελβετία και το Μονακό.
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Παράδειγμα προς μίμηση για τις 
υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες 
και για την Ευρωπαϊκή Ενωση 
ως οντότητα, καθώς συνδυάζει 
καινοτομία στην τεχνολογία και 
ισχυρά κοινωνικά προγράμματα, 
είναι η Σουηδία σύμφωνα με τον 
Μάριο Ντράγκι, που σύντομα θα 
παρουσιάσει τις θέσεις του για 
το πώς μπορεί να ανακτήσει η 
Ε.Ε. τη χαμένη ανταγωνιστικό-
τητά της. Και σύμφωνα με τους 
New York Times, η ευρωπαϊκή 
χώρα που ίσως θα μπορούσε να 
διδάξει την Ε.Ε. πώς να ξαναγί-
νει ανταγωνιστική.

Το μισό τουλάχιστον του ΑΕΠ 
της Σουηδίας προέρχεται από τις 
εξαγωγές, με τον τεχνολογικό 
της τομέα να αντιπροσωπεύει 
το 11% του συνόλου των εξαγω-
γών της – βάσει στοιχείων του 
2022. Οπως τονίζει η αμερικα-
νική εφημερίδα, η επιτυχία της 
Σουηδίας είναι απόρροια πρω-
τοβουλιών και πολιτικών που 
προώθησε στη διάρκεια της δε-
καετίας του 1990 με στόχο να 
αυξήσει στο έπακρο τη χρήση 
προσωπικών υπολογιστών και 
Ιντερνετ μεταξύ των πολιτών 
της. Τότε οι περισσότεροι Ευ-
ρωπαίοι εκπαιδεύονταν ακόμη 
στη χρήση παλαιών συμβατικών 
μόντεμ. Σύμφωνα με την επεν-
δυτική Atomico, η Σουηδία έρχε-
ται δεύτερη στην Ευρώπη μετά 
την Εσθονία ως προς τον αριθμό 
των κατά κεφαλήν «μονόκερων» 
–νεοφυών εταιρειών με χρηματι-
στηριακή αξία τουλάχιστον ενός 
δισ. δολ.– που έχει δημιουργή-
σει, ενώ οι εταιρείες της Spoti-
fy και Skype έχουν παγκόσμια 
παρουσία και φήμη. Αναλυτές 
επισημαίνουν πως ένας άλλος 

παράγοντας καθοριστικός στην 
επιτυχία της Σουηδίας είναι η 
παράδοσή της στις επενδύσεις 
δημόσιου και ιδιωτικού τομέα 
στην έρευνα και ανάπτυξη και 
οι οποίες ανέρχονται σήμερα 
στο 3,4% του συνολικού ΑΕΠ 
της, σε ένα από τα υψηλότερα 
ποσοστά στην Ευρώπη. 

Υπήρχε από παλιά μια με-
γάλη δεξαμενή περιουσιακών 
στοιχείων από ιδρύματα οικο-
γενειών, όπως οι Βάλενμπεργκ 
και το ίδρυμα Ikea, καθώς και το 
κρατικά ελεγχόμενο σύστημα 
συνταξιοδοτικών ταμείων, που 
προσφέρονταν ως πηγές αρχι-
κών κεφαλαίων για επενδύσεις. 
Και οι σουηδικές επιχειρήσεις 

ενθαρρύνονταν πάντα από το 
κράτος να αναζητήσουν πελάτες 
εκτός της χώρας, της οποίας ο 
πληθυσμός ανέρχεται μόλις σε 
10 εκατομμύρια. 

Η πολιτική αυτή έχει οδηγή-
σει τόσο τις νεοφυείς εταιρείες 
της όσο και γενικότερα τη βιομη-
χανία της να είναι ανταγωνιστι-
κές στο πλαίσιο της παγκόσμιας 
οικονομίας. Οπως επισημαίνουν 
άλλωστε οι Financial Times, το 
βόρειο μέρος της Σουηδίας έχει 
δυνατότητες να είναι η ευρωπα-
ϊκή πράσινη Σίλικον Βάλεϊ, με 
ορυχείο σιδηρομεταλλεύματος 
και κοίτασμα σπάνιων γαιών που 
εντοπίστηκε πέρυσι. 

Ο Μάριο Ντράγκι 
«δείχνει» τη Σουηδία 
ως πρότυπο για την Ε.Ε.

Μαζική μετακίνηση μεγιστάνων
σε νέους φορολογικούς παραδείσους
Φέτος αναμένεται 128.000 εκατομμυριούχοι να αλλάξουν έδρα

Συνδυάζει καινοτομία 
στην τεχνολογία 
και ισχυρά κοινωνικά 
προγράμματα.

Η αλλαγή πολιτικής 
στη Βρετανία έχει ήδη 
οδηγήσει σε μια μα-
ζική έξοδο πλουσίων 
από τη χώρα.

Η παρατεταμένη επιβράδυνση της 
κινεζικής οικονομίας και οι διαρ-
κώς οξυνόμενες γεωπολιτικές 
εντάσεις αρχίζουν να αποθαρ-
ρύνουν τους ξένους επενδυτές, 
που περιορίζουν σταδιακά την 
έκθεσή τους στη δεύτερη οικο-
νομία του κόσμου.  Αυτό προδί-
δουν τα στοιχεία της κινεζικής 
υπηρεσίας ξένου συναλλάγμα-
τος, σύμφωνα με τα οποία το β΄ 
τρίμηνο του έτους εγκατέλειψαν 
τη χώρα σχεδόν 15 δισ. δολ. ξέ-
νων επενδυτικών κεφαλαίων. 
Οπως επισημαίνουν οικονομο-
λόγοι που παρακολουθούν τις 
εξελίξεις στην Κίνα, αν η τάση 
συνεχιστεί με παρόμοιο τρόπο 
και το υπόλοιπο έτος, τότε θα εί-
ναι η πρώτη φορά –τουλάχιστον 
από το 1990 και μετά– που στο 
σύνολο του έτους οι ροές κεφα-
λαίων θα είναι αρνητικές.

Ο ενθουσιασμός των επεν-
δυτών για την Κίνα βρίσκεται 
σε φθίνουσα πορεία τα τελευ-
ταία τρία χρόνια, καθώς οι ξένες 
επενδύσεις μειώνονται μετά το 
ρεκόρ των 344 δισ. δολ. που κα-
τεγράφη το 2021. Στη διάρκεια 
του πρώτου εξαμήνου του έτους 
οι άμεσες ξένες επενδύσεις ήταν 
οι χαμηλότερες που έχουν κατα-
γραφεί από την αρχή της πανδη-
μίας στις αρχές του 2020. Η κρί-
ση στην κινεζική αγορά στέγης, 
οι χαμηλοί ρυθμοί ανάπτυξης, 
αλλά και οι τεταμένες σχέσεις με 
την Ουάσιγκτον έχουν ωθήσει 
ορισμένες εταιρείες να περιορί-
σουν την έκθεσή τους. Παράλ-
ληλα, η ραγδαία στροφή της Κί-
νας στα ηλεκτροκίνητα οχήματα 
βρήκε απροετοίμαστες πολλές 
ξένες αυτοκινητοβιομηχανίες, 
που αναγκάζονται να αποχωρή-
σουν ή να μειώσουν αισθητά τις 
επενδύσεις τους στη χώρα. Ολα 
αυτά ενώ το Πεκίνο καταβάλλει 
προσπάθειες για να προσελκύ-
σει επενδυτές και να κρατήσει 

τις ξένες επενδύσεις, καθώς στη 
διάρκεια του περασμένου έτους 
σημείωσαν τη μικρότερη αύξη-
ση που έχει καταγραφεί.

Στο μεταξύ, το Πεκίνο προ-
σπαθεί να πείσει τους ξένους 
επενδυτές ότι παραμένει μια 
ανοικτή οικονομία και ότι προ-
σφέρει ελκυστικούς όρους. Ολα 
αυτά με την ελπίδα πως οι ξένες 
εταιρείες θα φέρουν μαζί τους 
προηγμένες τεχνολογίες και θα 
αντισταθούν στις πιέσεις της Ου-

άσιγκτον, που ζητεί επίμονα την 
αποσύνδεσή τους από την Κί-
να. Οι πολυεθνικές, ειδικότερα, 
έχουν κάθε λόγο να προτιμούν 
να μεταφέρουν τα κεφάλαιά τους 
εκτός Κίνας, καθώς οι αναπτυγ-
μένες οικονομίες αυξάνουν τα 
επιτόκια εδώ και περισσότερο 
από έναν χρόνο, την ώρα που 
το Πεκίνο μειώνει τα επιτόκια 
του γουάν για να τονώσει την 
οικονομία. Η κατάσταση είναι 
πάντως αντίστροφη σε ό,τι αφο-
ρά τις επενδύσεις της Κίνας και 
των εταιρειών της στο εξωτερικό, 
καθώς το β΄ τρίμηνο του έτους 
έφτασαν στα 71 δισ. δολ., σημει-
ώνοντας αύξηση 80% σε σύγκρι-
ση με τα 39 δισ. δολ. στα οποία 
έφτασαν την αντίστοιχη περίοδο 
του περασμένου έτους.

Οι κινεζικές επιχειρήσεις 
έχουν αυξήσει θεαματικά τις 
επενδύσεις τους στο εξωτερικό 
και στρέφουν τα κεφάλαιά τους 
κυρίως σε σχέδια παραγωγής 

ηλεκτροκίνητων οχημάτων και 
σε μονάδες παραγωγής μπατα-
ριών. Σε ό,τι αφορά το διαβόητο 
πλέον εμπορικό πλεόνασμα της 
Κίνας, εξακολουθεί να διογκώνε-
ται περαιτέρω και το β΄ τρίμηνο 
του έτους έφτασε στο επίπεδο 
ρεκόρ των 87 δισ. δολ. Εκτιμάται 
πως για το σύνολο του α΄ εξαμή-
νου του έτους το εμπορικό πλε-
όνασμα της Κίνας άγγιξε οριακά 
τα 150 δισ. δολ. Το εντυπωσιακό 
ποσό συμπίπτει με τις εκτιμήσεις 
του αμερικανικού υπουργείου 
Οικονομικών, που προσφάτως 
κάλεσε την Κίνα να εξηγήσει για-
τί και πώς συγκεντρώνει τόσο 
μεγάλο πλεόνασμα. Σύμφωνα 
με το ∆ΝΤ, η μεγάλη απόστα-
ση ανάμεσα στις δύο οικονομίες 
οφείλεται κατά κύριο λόγο στις 
διαφορετικές μεθοδολογίες που 
εφαρμόζουν οι Αρχές των δύο 
χωρών για να υπολογίσουν τις 
εξαγωγές και τις εισαγωγές τους.

BLOOMBERG

Η ραγδαία στροφή της Κίνας στα ηλεκτροκίνητα οχήματα βρήκε απροετοίμαστες πολλές ξένες αυτοκινητοβιο-
μηχανίες, που αναγκάζονται να αποχωρήσουν ή να μειώσουν αισθητά τις επενδύσεις τους στη χώρα.
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Στη διάρκεια του πρώ-
του εξαμήνου οι άμε-
σες ξένες επενδύσεις 
ήταν οι χαμηλότερες 
που έχουν καταγρα-
φεί από τις αρχές
του 2020.

Οι ξένοι επενδυτές συνεχίζουν
να εγκαταλείπουν την Κίνα
Στα 15 δισ. δολ. ανήλθαν οι εκροές κεφαλαίων το δεύτερο τρίμηνο του έτους

ΑΝΑΛΥΣΗ

Η Ινδία έχει γίνει το επόμενο μεγά-
λο στοίχημα για την PepsiCo, τη 
Unilever και άλλους κολοσσούς 
συσκευασμένων προϊόντων, 
που θέλουν να καλύψουν το κε-
νό στην ανάπτυξη των δραστη-
ριοτήτων τους, διότι η ανάκαμψη 
της Κίνας αποδεικνύεται ανομοι-
ογενής. ∆εδομένου ότι η οικο-
νομία της Ινδίας επεκτείνεται 
με τον ταχύτερο ρυθμό μεταξύ 
των μεγάλων αναδυόμενων αγο-
ρών, οι εταιρείες προσπαθούν να 
εξυπηρετήσουν τις διαφορετικές 
προτιμήσεις της. Κι αυτό το κά-
νουν λανσάροντας νέες γεύσεις 
και παραλλαγές μεγέθους τροφί-
μων και ζαχαρωδών, που στοχεύ-
ουν στην προσέλκυση του τερά-
στιου πληθυσμού της χώρας και 
της αναξιοποίητης αγοράς της 
υπαίθρου. «Αν και την τελευταία 
δεκαετία οι εταιρείες επικεντρώ-
θηκαν στις πωλήσεις στην Κίνα, 
η επόμενη αφορά την Ινδία», δή-
λωσε ο Μπράιαν Τζάκομπσεν, 
ανώτερος οικονομολόγος στην 
Annex Wealth Management. Οι 
πολυεθνικοί κολοσσοί με έδρα 
την Ινδία, την πολυπληθέστερη 
χώρα του κόσμου, αναμένουν 
υψηλότερες κρατικές δαπάνες 
και αναζωπύρωση της ιδιωτικής 
κατανάλωσης τα επόμενα τρίμη-
να, ώστε να ωφεληθεί η κερδο-
φορία τους. Αυτό αναμένεται να 
αυξήσει το αθροιστικό μερίδιο 
αγοράς των πέντε κορυφαίων 
πολυεθνικών εταιρειών, Coca-
Cola, P&G, PepsiCo, Unilever και 
Reckitt, στο 20,53% το 2023 από 
το 19,27% το 2022, κυρίως στον 
τομέα της βρεφικής φροντίδας, 
της προσωπικής υγείας, των καλ-
λυντικών και των αναψυκτικών, 
σύμφωνα με την εταιρεία ερευ-
νών GlobalData.

Το συνολικό μερίδιο αγοράς 
τους στην Κίνα προβλέπεται να 
συρρικνωθεί στο 4,30% το 2023 

από το 4,37% το 2022, όπως έδει-
ξαν τα στοιχεία. «Η Κίνα πέρασε 
από έναν μακρύ και εκτεταμένο 
κορωνοϊό, ακόμη και μια σύντο-
μη περίοδο αρνητικής ανάπτυξης 
και έπειτα από αυτό η ανάπτυξη 
ήταν ιδιαιτέρως υποτονική. Συ-
γκριτικά, η ανάπτυξη στην Ινδία 
γύρω στο 4% φαίνεται ως υγιής 
ρυθμός συνολικά για καταναλω-
τικά αγαθά ταχείας κινητικότη-
τας», δήλωσε ο Κ. Ραμακρισνάν, 
διευθύνων σύμβουλος Νότιας 
Ασίας της Kantar. Οι εταιρείες 
καταναλωτικών αγαθών έχουν 
διοχετεύσει χρήματα στην Ινδία, 
λανσάροντας το τραγανό σνακ 
Kurkure Chaat Fills της PepsiCo, 
αναβαθμίζοντας συσκευασίες 
της Coca-Cola, ώστε να παρατεί-
νει τη διάρκεια ζωής των προϊ-
όντων της και προωθώντας τα 
σχέδια της Nestlé να παρουσιά-
σει την πρώτης ποιότητας μάρκα 
καφέ Nespresso. Ως αποτέλεσμα, 
η διείσδυση της Coca-Cola στα 
νοικοκυριά της Ινδίας αυξήθηκε 
κατά 24% το δωδεκάμηνο Ιου-
λίου 2023 - Ιουνίου 2024, κατά 
12,7% της PepsiCo, κατά 6,7% 
της Nestlé και της Reckitt κατά 
περίπου 3,8%, σύμφωνα με στοι-
χεία από την Kantar.

Η Mondelez International, ει-
δικότερα, συνεργάζεται με την 
εταιρεία παρασκευής μπισκό-
των Lotus Biscoff και σχεδιάζει 
να κυκλοφορήσει νέα μεγέθη συ-
σκευασίας Oreo αυτόν τον μή-
να. Η εταιρεία ανέφερε μεσαία 
μονοψήφια ποσοστιαία αύξηση 
στην κατηγορία της σοκολάτας 
στην Ινδία το δεύτερο τρίμηνο. 
Η PepsiCo, τέλος, εμφάνισε αυ-
ξημένες πωλήσεις στην Αφρι-
κή, στη Μέση Ανατολή και στη 
Νοτιοανατολική Ασία, αναμένο-
ντας η Ινδία να είναι ο «μεγάλος 
χώρος ανάπτυξης» στην περιφέ-
ρεια αυτή.

Η Ινδία, το επόμενο
στοίχημα των πολυεθνικών

Της ΑΝΑΝΙΑ ΜΑΡΙΑΜ ΡΑΤΖΕΣ / REUTERS
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Μετά τη συνάντησή της με 
τον Ιάπωνα υπουργό Οικονο-
μίας, Εμπορίου και Βιομηχα-
νίας, η επίτροπος της Ε.Ε. για 
την Ενέργεια, Κάντρι Σίμσον, 
σχολίασε την επεκτατική πο-
λιτική της Κίνας, επικρίνοντας 
«τη χρήση ευρέος φάσματος 
πολιτικών και πρακτικών που 
δεν έχουν καμία σχέση με την 
αγορά, καθώς και τις επιδοτή-
σεις σε βιομηχανίες που τελι-
κά οδηγούν σε στρεβλώσεις 
της αγοράς και τη μετατροπή 
τους σε όπλο».

Ο διευθύνων σύμβουλος 
της Hydrogen Europe, Γιώρ-
γος Χατζημαρκάκης, τάχθηκε 
υπέρ της συνεργασίας της Ε.Ε. 
με την Ιαπωνία και τόνισε προ-
σφάτως πως «η προηγμένη 
τεχνολογία και καινοτομία της 
Ιαπωνίας την καθιστούν κρί-
σιμο εταίρο στον καθορισμό 
των διεθνών προδιαγραφών», 
προσθέτοντας πως αυτού του 
είδους η συνεργασία «διευρύ-
νει την επιρροή και των δύο 
πλευρών στα σώματα που κα-
θορίζουν τα διεθνή στάνταρ».

Στρεβλώσεις

Συνεργασία

30
πυρηνικοί αντιδραστήρες βρί-
σκονται στο στάδιο της κατα-
σκευής στην Κίνα.

97%
των φωτοβολταϊκών στην 
Ευρωπαϊκή Ενωση έχουν 
εισαχθεί από την Κίνα.

Σχολιάζοντας τη δυναμική 
ανάπτυξη του πυρηνικού το-
μέα της Κίνας, ο πρόξενος της 
Κίνας στο Χονγκ Κονγκ, Κούι 
Τζιανστούν, τόνισε: «Κάπο-
τε ακολουθούσαμε αλλά τώ-
ρα είμαστε ηγετική δύναμη». 
Προσέθεσε δε, πως «μάλλον 
δεν υπάρχουν περισσότερες 
από επτά χώρες που να δια-
θέτουν τη δυνατότητα να σχε-
διάσουν, να κατασκευάσουν 
και να θέσουν σε λειτουργία 
μονάδες παραγωγής πυρηνι-
κής ενέργειας».

Επτά χώρες

Ελάχιστα είναι πλέον τα οχυρά 
των δυτικών βιομηχανιών και 
της δυτικής τεχνολογίας που 
εξακολουθούν να αποτελούν πε-
δίο κυριαρχίας της ∆ύσης, κα-
θώς τόσο οι ΗΠΑ όσο και η Ε.Ε. 
αφυπνίστηκαν όψιμα όταν κα-
τέγραψαν τη διαστημική εκτό-
ξευση της Κίνας. 

Από τη βιομηχανία για τις 
σπάνιες γαίες, που πριν από 60 
χρόνια ήταν τομέας κυριαρχίας 
των ΗΠΑ, μέχρι τα φωτοβολταϊ-
κά στα οποία ηγήθηκε αρχικά η 
Γερμανία, στρατηγικής σημασί-
ας βιομηχανίες και τεχνολογίες, 
πράσινες και όχι μόνον, αποτε-
λούν πλέον σε μεγάλο βαθμό 
βασίλειο της Κίνας. 

Σχεδόν το 97% των φωτοβολ-
ταϊκών που είναι εγκατεστημένα 
σε ταράτσες και ηλιακά πάρκα 
στην Ε.Ε. έχουν εισαχθεί από 
την Κίνα και έχουν παραχθεί 
σε κινεζικές βιομηχανίες. Και 
σε ό,τι αφορά όλη τη βιομηχα-
νία γύρω από τις σπάνιες γαίες 
η Κίνα διαθέτει παγκόσμιο μο-
νοπώλιο, με τουλάχιστον το 75% 
της παγκόσμιας εξόρυξης και 
παραγωγής τους να βρίσκεται 
υπό τον έλεγχό της. Και τώρα η 
Κίνα αναπτύσσει με ραγδαίους 
ρυθμούς μεγάλο στόλο πυρηνι-
κών αντιδραστήρων, ενώ οι Ευ-
ρωπαίοι διστάζουν. Ενδέχεται, 
έτσι, οι ΗΠΑ όσο και η πρωτοπό-
ρος στον τομέα Γαλλία να δουν 
σύντομα την Κίνα παγκόσμια 
ηγετική δύναμη στην πυρηνι-
κή ενέργεια. Αυτή τη στιγμή, 
πάντως, η Ε.Ε. αγωνίζεται να 
εμποδίσει την κυριαρχία της Κί-
νας στο καύσιμο του μέλλοντος 
αν όχι και του παρόντος, στο 
καθαρό υδρογόνο.

Οι ευρωπαϊκές επιχειρήσεις 
έχουν θορυβηθεί και έχουν 
ασκήσει πιέσεις στην Κομι-
σιόν ώστε να επιβάλει πολιτική 
«made in Europe» και να απο-
τρέψει την κυριαρχία της Κίνας 
στο υδρογόνο. Η Κομισιόν έχει 
στραφεί στην καινοτόμο Ιαπω-
νία, που πρώτη παρουσίασε την 
εθνική της στρατηγική για το 
υδρογόνο το 2017 και ήδη βι-
ομηχανίες της όπως η Toyota 
χρησιμοποιούν τις εφαρμογές 
του υδρογόνου. Αυτός ήταν και 
ο στόχος επίσκεψης της επιτρό-
που Ενέργειας, Κάντρι Σίμσον, 
στο Τόκιο τον Ιούνιο από όπου 
σε κοινή συνέντευξη Τύπου με 
τον Ιάπωνα υπουργό Οικονομίας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας Κεν 
Σάιτο καταφέρθηκε κατά των 
στρεβλώσεων που προκαλούν οι 
πολιτικές της Κίνας, χωρίς ωστό-
σο να την κατονομάζει ευθέως. 
Πολλοί αναλυτές εκτιμούν πως 
η Ε.Ε. και η Ιαπωνία είναι πλέον 
φυσικοί σύμμαχοι καθώς μπο-
ρούν να αναπτύξουν από κοινού 
την απαιτούμενη τεχνολογία, να 
καλλιεργήσουν ζήτηση και να 
διαμορφώσουν μια εφοδιαστική 
αλυσίδα θωρακισμένη από τους 
εξαναγκασμούς που μπορεί να 
συνεπάγεται οποιαδήποτε εξάρ-
τηση από την Κίνα.

Τόσο η Ευρωπαϊκή Ενωση 
όσο και η Ιαπωνία έχουν θέσει 

στόχο να μηδενίσουν το 2050 
τις εκπομπές καυσαερίων και 
σύμφωνα με τη ∆ιεθνή Υπηρε-
σία Ενέργειας, το 2050 θα εισά-
γουν μεγάλο όγκο υδρογόνου. 
Τότε, όμως, οι Ηνωμένες Πολι-
τείες και η Κίνα θα είναι κύριοι 
εξαγωγείς του νέου καυσίμου 
και η Ε.Ε. πρέπει να αποφύγει 
την εξάρτηση από την Κίνα. 
Εχει, άλλωστε, εντατικοποιήσει 
τις προσπάθειές της να διασφα-
λίσει την προσφορά ενέργει-
ας, συμπεριλαμβανομένου του 
υδρογόνου, από τη στιγμή που 
η Ρωσία διέκοψε την προσφορά 

φυσικού αερίου. Πέραν των ευ-
ρύτερων προσπαθειών της να 
ανακόψει την περαιτέρω επέλα-
ση της Κίνας, η Ε.Ε. έχει τώρα 
πρόσθετους λόγους να αποφύ-
γει την εξάρτησή της από τον 
ασιατικό οικονομικό γίγαντα 
για το υδρογόνο, καθώς θα μπο-
ρούσε να επαναληφθεί ένα σε-
νάριο παρεμφερές με εκείνο της 
Ρωσίας και του πολέμου στην 
Ουκρανία. Αν η Κίνα εισβάλει 
στην Ταϊβάν και επιδεινωθούν 
οι σχέσεις της με την Ευρώπη, 
το Πεκίνο θα μπορούσε να δι-
ακόψει την προσφορά.

Ιαπωνικές 
βιομηχανίες, 
όπως η Toyota, 
χρησιμοποιούν 
ήδη το νέο καύσιμο.

Η κυριαρχία της Κίνας στα ηλε-
κτροκίνητα οχήματα, που ίσως 
αποτελέσει το εναρκτήριο λάκτι-
σμα εμπορικού πολέμου, έχει τις 
ρίζες της στα εργαστήρια ενός 
πανεπιστημίου στο Τέξας. Εκεί 
πριν από πολλές δεκαετίες ομά-
δα ερευνητών ανακάλυψε πώς 
μπορούν να παραχθούν μπα-
ταρίες από μέταλλα που βρί-
σκονταν σε αφθονία γι’ αυτό 
και είναι φτηνά. Οι κινεζικές 
επιχειρήσεις αξιοποίησαν την 
ανακάλυψη και δεκαετίες μετά 
παράγουν με μικρό κόστος με-
γάλες ποσότητες μπαταριών, 
όπως επίσης και τα περισσότε-
ρα ηλεκτροκίνητα οχήματα στον 

κόσμο καθώς και πολλά άλλα 
συστήματα καθαρής ενέργειας.

Οι μπαταρίες δεν είναι παρά 
ένα παράδειγμα του πώς κατορ-
θώνει η Κίνα να φτάσει ή και να 
ξεπεράσει τις προηγμένες βιο-

μηχανικές δημοκρατίες στις τε-
χνολογίες και στη μεταποίηση. 
Και καταγράφει επιτεύγματα σε 
έναν μακρύ κατάλογο τομέων 

από τις φαρμακοβιομηχανίες μέ-
χρι τα drones και τα φωτοβολ-
ταϊκά υψηλής απόδοσης. Το πώς 
απειλεί η Κίνα την πρωτοκαθε-
δρία που κατείχαν οι ΗΠΑ στην 
τεχνολογία από τον Β΄ Παγκό-
σμιο Πόλεμο και μετά, μπορεί να 
το δει κανείς στις αίθουσες δι-
δασκαλίας κινεζικών εκπαιδευτι-
κών ιδρυμάτων και στους προϋ-
πολογισμούς των επιχειρήσεων, 
καθώς και στις κατευθυντήριες 
γραμμές που δίνουν τα υψηλό-
τερα κλιμάκια του Πεκίνου. Σε 
σύγκριση με τους φοιτητές άλ-
λων μεγάλων χωρών, είναι σα-
φώς μεγαλύτερη η μερίδα των 
Κινέζων φοιτητών που επιλέ-
γουν να σπουδάσουν μαθηματι-
κά, θετικές επιστήμες και μηχα-
νολογία. Και αυξάνεται συνεχώς, 

ενώ παράλληλα από το 2000 και 
μετά έχει υπερ-δεκαπλασιαστεί 
το ποσοστό όσων φοιτούν στην 
τριτοβάθμια εκπαίδευση.

Οι δαπάνες της για έρευνα 
και ανάπτυξη τριπλασιάστηκαν 
στη διάρκεια της προηγούμενης 
δεκαετίας και έχουν θέσει την 
Κίνα στη δεύτερη θέση μετά 
τις ΗΠΑ. Σύμφωνα με το Ινστι-
τούτο Στρατηγικής Πολιτικής 
της Αυστραλίας, οι ερευνητές 
της Κίνας ηγούνται παγκοσμί-
ως καθώς έχουν δημοσιεύσει 
διεθνώς αναγνωρισμένες ερ-
γασίες πάνω σε 52 από τις 64 
σημαντικότερες τεχνολογίες. 
Σε ό,τι αφορά ειδικότερα την 
τεχνολογία μπαταριών το 65,5% 
όσων διεθνώς αναγνωρισμένων 
εργασιών έχουν δημοσιευθεί 

επί του θέματος ανήκουν σε Κι-
νέζους ερευνητές. Η Κίνα έχει 
κάπου 50 προγράμματα μετα-
πτυχιακών σπουδών με αντι-
κείμενο τη χημεία μπαταριών 
ή τη μεταλλουργία μπαταριών. 
Στις ΗΠΑ, αντιθέτως, είναι λιγό-
τεροι από 10 οι καθηγητές που 
εργάζονται σε αυτόν τον τομέα. 
Και όπως επισημαίνει η Χίλα-
ρι Σμιτ, φυσικός με ειδίκευση 
στις μπαταρίες στο Swarthmore 
College, στις ΗΠΑ οι φοιτητές 
ενδιαφέρονται μεν για την έρευ-
να στον τομέα των μπαταριών 
αλλά γνωρίζουν ότι «θα πρέ-
πει να ανταγωνιστούν με πάρα 
πολλούς για πολύ λίγες θέσεις 
σε ερευνητικά κέντρα, γι’ αυτό 
και οι περισσότεροι θα προτι-
μήσουν να κάνουν κάτι άλλο».

Εχοντας κατακτήσει την πρω-
τοκαθεδρία στις ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας, η Κίνα επε-
λαύνει στην πυρηνική ενέρ-
γεια αναπτύσσοντας δυναμι-
κά τον στόλο των πυρηνικών 
της αντιδραστήρων με την 
ίδια γνωστή επιτυχημένη τα-
κτική που την έχει αναδείξει 
σε κυρίαρχη δύναμη σε πολ-
λά άλλα. Η πρώτη φορά που η 
Κίνα ενέκρινε την ανέγερση 
πυρηνικού σταθμού στο έδα-
φός της ήταν το 1981, αλλά 
σήμερα οικονομολόγοι της 
BloombergNEF προεξοφλούν 
πως το 2030 η πυρηνική της 
βιομηχανία θα έχει αφήσει πί-
σω της τις ΗΠΑ και τη Γαλλία.

Σήμερα βρίσκονται στο 
στάδιο της κατασκευής 30 πυ-
ρηνικοί αντιδραστήρες εντός 
της χώρας που δαπανά δισε-
κατομμύρια δολάρια για έρευ-
να στο πεδίο της πυρηνικής 
ενέργειας καθώς και για πει-
ράματα. Παράλληλα, δαπα-
νά πολύ περισσότερα από τις 
ΗΠΑ σε έρευνα και ανάπτυξη 
στον τομέα της πυρηνικής σύ-
ντηξης, από την οποία πολλοί 
περιμένουν να ικανοποιήσει 
το όνειρο της ανθρωπότητας 
για απεριόριστη ενέργεια. Την 
ίδια στιγμή, ο υπόλοιπος κό-
σμος και μεγάλο μέρος της 
Ευρώπης βυθίζονται στον 
προβληματισμό που προκά-
λεσε το πυρηνικό ατύχημα 

στη Φουκουσίμα. Εν μέσω της 
γενικευμένης ανησυχίας που 
είχε προκαλέσει τότε, αναγκά-
στηκε και η Κίνα να «παγώ-
σει» την έγκριση νέων μονά-
δων. Το 2019 αναίρεσε όμως 
τη σχετική απαγόρευση και 
έκτοτε το Πεκίνο έχει εγκρί-
νει 20 πυρηνικούς αντιδρα-
στήρες μέσα στα τελευταία 
δύο χρόνια. Εχει, άλλωστε, 
θέσει στόχο για το 2050 να 

παράγει από πυρηνική ενέρ-
γεια το 15% του συνόλου της 
ενέργειάς της. Εν ολίγοις, να 
είναι η πυρηνική ενέργεια η 
τρίτη σημαντικότερη πηγή 
ενέργειας για τη χώρα μετά 
την αιολική και την ηλιακή.

Μιλώντας προσφάτως στο 
Bloomberg, ο Λιν Μποκιάνγκ, 
κοσμήτορας στο Ινστιτούτο 
Μελετών Ενεργειακής Πολιτι-
κής στο Πανεπιστήμιο της Σι-
αμέν, επισήμανε εύστοχα πως 

«η Κίνα είναι η μοναδική χώ-
ρα που δεν διέκοψε ποτέ την 
κατασκευή αντιδραστήρων 
μέσα στην τελευταία δεκαε-
τία, όταν η διακοπή της σχε-
τικής δραστηριότητας σε άλ-
λες χώρες άφησε σε κάποιες 
κενό εμπειρίας και σε κάποιες 
άλλες οδήγησε αρκετές βιο-
μηχανίες στην πτώχευση». Η 
τακτική της Κίνας στην πυρη-
νική ενέργεια βασίζεται στον 
ίδιο γνωστό συνδυασμό των 
γενναίων επιδοτήσεων από 
το Πεκίνο, της ευρείας κλί-
μακας παραγωγής και μιας 
σχετικά απλής κατασκευής 
που μπορεί να αναπαραχθεί 
εύκολα. Κατασκευάζει πολ-
λούς πανομοιότυπους αντι-
δραστήρες βάσει του ίδιου 
σχεδίου και με τις ίδιες προ-
διαγραφές και διασφαλίζει 
έτοιμη εφοδιαστική αλυσί-
δα και πληθώρα εξειδικευμέ-
νου προσωπικού. Μια τακτική 
που έχει αποδειχθεί επιτυ-
χής και ιδιαίτερα τώρα κα-
θώς αναμένεται να αυξηθεί 
η ζήτηση για πυρηνική ενέρ-
γεια εν μέσω της παγκόσμιας 
προσπάθειας για στροφή σε 
καθαρή ενέργεια, αλλά και 
της ανάγκης για ενεργειακή 
ασφάλεια. Εχει, έτσι, επιτύ-
χει να αυξήσει το μερίδιό της 
στις άδειες πυρηνικής ενέρ-
γειας από το 1,3% το 2008 στο 
13,4% το περασμένο έτος.

Γιατί η Δύση χάνει τη μάχη στις προηγμένες τεχνολογίες 

Ράλι Κίνας στην πυρηνική ενέργεια

Επιχείρηση «καθαρό υδρογόνο» στην Ευρώπη
Με σύμμαχο την Ιαπωνία, αγωνίζεται να αναπτύξει νέες εφαρμογές και να αποφύγει την εξάρτησή της από την Κίνα 

Σήμερα βρίσκονται 
στο στάδιο 
της κατασκευής 
30 αντιδραστήρες 
εντός της χώρας, 
ενώ δαπανά δισ. δολ. 
για έρευνα.

Της ΡΟΥΜΠΙΝΑΣ ΣΠΑΘΗ

Του ΚΙΘ ΜΠΡΑΝΤΣΕΡ
ΤHE NEW YORK TIMES

Η αύξηση των προ-
γραμμάτων μεταπτυ-
χιακών σπουδών και 
το άλμα στις δαπάνες 
για έρευνα στην Κίνα.
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Εως 750 ευρώ για ένα διαμέρισμα
65 τ.μ. και έως 600 ευρώ για ένα
στούντιο των 20-30 τ.μ. θα κλη-
θούν να πληρώσουν φέτος οι φοι-
τητές που θα περάσουν σε κάποια
από τις σχολές της Αθήνας, καθώς
τα ενοίκια συνεχίζουν να «σκαρ-
φαλώνουν» στο σύνολο του λε-
κανοπεδίου της Αττικής. Σε σχε-
τική ανάλυση του δικτύου ηλε-
κτρονικών αγγελιών Spitogatos.gr,
στην Αττική, με βάση τον δείκτη
τιμών SPI, η μέση ζητούμενη τιμή
για φοιτητικές κατοικίες, δηλαδή
μικρής επιφανείας διαμερίσματα,
από 20 έως 65 τ.μ., που ζητούνται
περισσότερο από τους σπουδα-
στές, διαμορφώνεται φέτος σε
10,8 ευρώ/τ.μ., όντας αυξημένη
κατά 10% σε σχέση με πέρυσι.

Ταυτόχρονα, αύξηση κατά 5%
παρατηρήθηκε στην προσφορά
φοιτητικών κατοικιών σε σχέση
με την προηγούμενη χρονιά συ-
νολικά σε όλη τη χώρα, με τις δια-
θέσιμες φοιτητικές κατοικίες φέ-
τος να είναι, ωστόσο, λιγότερες
σε φοιτητουπόλεις όπως η Θεσ-
σαλονίκη, η Λάρισα και η Μυτι-
λήνη. 

Παράλληλα, βασικός παράγον-
τας επιλογής φοιτητικής κατοικίας
παραμένει ο όροφος, η επίπλωση
και ο αριθμός των υπνοδωματίων,
σύμφωνα με τα πρώτα στοιχεία
των αναζητήσεων.

Στην Αθήνα, η χαμηλότερη
μέση ζητούμενη τιμή ανά τετρα-
γωνικό μέτρο φοιτητικού σπιτιού
εντοπίζεται στην περιοχή της Νί-
καιας, στην Πατησίων - Αχαρνών

και στην Κυψέλη, ενώ η υψηλό-
τερη τιμή παρατηρείται σε Κο-
λωνάκι - Λυκαβηττό και Κουκάκι
- Μακρυγιάννη. 

Ενδεικτικά, ένα διαμέρισμα
κάτω από 65 τ.μ. στην περιοχή
του Ζωγράφου, που αποτελεί μία
από τις δημοφιλέστερες φοιτη-
τικές συνοικίες λόγω εγγύτητας
με την Πανεπιστημιούπολη και
την Πολυτεχνειούπολη, στοιχίζει
κατά μέσον όρο 516 ευρώ. Στα
400 ευρώ ανέρχεται η τιμή ενός
στούντιο στη Νίκαια, που απο-

τελεί μία από τις οικονομικότερες
περιοχές της Αττικής για αναζή-
τηση φοιτητικής κατοικίας. 

Η μεγαλύτερη αύξηση μέσης
ζητούμενης τιμής φοιτητικής κα-
τοικίας καταγράφηκε στο κέντρο
της Αθήνας και στο Μετς, με
19,1% και 21,6% αντίστοιχα.

Αύξηση κατά 9,4% σημειώνε-
ται και στην πόλη της Θεσσαλο-
νίκης, με τη μέση τιμή να κινείται

κάτω των 10 ευρώ/τ.μ., στις πε-
ρισσότερες περιοχές, πλην του
κέντρου της πόλης, όπου διαμορ-
φώνεται σε 10,3 ευρώ/τ.μ. Στη
Θεσσαλονίκη μπορεί να βρει κα-
νείς διαμέρισμα να νοικιάσει από
353 ευρώ για ένα στούντιο στον
Εύοσμο και έως 450 ευρώ για ένα

δυάρι στο κέντρο της πόλης. Οι
μεγαλύτερες αυξήσεις μέσης ζη-
τούμενης τιμής ανά τετραγωνικό
μέτρο φοιτητικού σπιτιού σημει-
ώθηκαν στην περιοχή Ανάληψη
- Μπότσαρη - Νέα Παραλία, με
13,9% συγκριτικά με πριν από
έναν χρόνο.
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Ανοδος 10% στην
Αθήνα, 9,4% στη
Θεσσαλονίκη. Ενα
διαμέρισμα κάτω από
65 τ.μ. στην περιοχή
του Ζωγράφου στοιχί-
ζει κατά μέσον όρο
516 ευρώ.

Ανοδικά
κινούνται 
τα ενοίκια για
τους φοιτητές
Απλησίαστες οι τιμές, ανάλογα 
με τον όροφο και τον εξοπλισμό

Οι προηγούμενοι μήνες ήταν γενικά
καλοί πρωτίστως για τη Λευκωσία
και δευτερευόντως για τη Λάρνακα.
Οι υπόλοιπες επαρχίες βίωναν μια
γενική μείωση επενδυτικού εν-
διαφέροντος με τη Λεμεσό να ήταν
η πιο πληγωμένη παρόλο που συγ-
κέντρωνε αξιοσημείωτα κεφάλαια
σε επενδύσεις. Ο Ιούλιος όπως θα
δούμε πιο κάτω έβαλε ένα φρένο

στην αρνητική πορεία και αναμέ-
νουμε να δούμε αν αυτό θα σημα-
τοδοτήσει μια νέα περίοδο ανόδου
ή αν αποτέλεσε μια αναλαμπή
λόγω άλλων εξωγενών παραγόν-
των.

Πάμε να δούμε τι συνέβη λοι-
πόν τον περασμένο μήνα.

Τον Ιούλιο του 2024 σημειώθη-
καν συνολικά 1.856 πωλήσεις (με-
ταβιβάσεις) ακινήτων, γεγονός
που τον κατατάσσει στην πρώτη

θέση του πρώτου επταμήνου του
τρέχοντος έτους. Τον Ιούλιο του
2023 είχαν σημειωθεί συνολικά
1.588 πωλήσεις (μεταβιβάσεις) ακι-
νήτων γεγονός που τον κατέταξε
τότε σαν τον τρίτο καλύτερο μήνα
της αντίστοιχης περιόδου του 2023
σε αριθμό πωλήσεων. Άρα η αγορά
φέτος εντός αυτής της περιόδου
(του Ιουλίου) μεγεθύνθηκε κατά
16,9% σε σχέση με την αντίστοιχη
περσινή.

Σε επίπεδο πωλητηρίων εγγρά-
φων (μελλοντικές μεταβιβάσεις
ακινήτων που έγιναν), η Παγκύ-
πρια εικόνα για τον Ιούλιο είναι
επίσης θετική αφού κατέγραψε
αύξηση κατά 22%: κατατέθηκαν
συνολικά 1.657 πωλητήρια έγγρα-
φα φέτος τον Ιούλιο σε αντίθεση
με 1.362 πωλητήρια έγγραφα τον
ίδιο μήνα πέρσι.

Η συνολική αξία συναλλαγών
τον Ιούλιο φέτος κυμάνθηκε πέριξ
των €427 εκατ. Συγκρινόμενη με
τον Ιούλιο του 2023 όπου η συνο-
λική αξία ήταν πέριξ των €388,1
εκατ., βλέπουμε μια σημαντική
αύξηση φέτος της τάξης του 10%.

Πώς κατανέμεται αυτή η συνο-
λική απόδοση του μήνα μεταξύ
των επαρχιών; Συμπεριφέρθηκαν
όλες οι επαρχίες κατά αντίστοιχο
τρόπο; 

Η Λευκωσία κατέγραψε 485 πω-
λήσεις φέτος και 417 πωλήσεις
πέρσι (αύξηση 16,3%). Ο συνολικός
όγκος συναλλαγών αυξήθηκε κατά
19% εφόσον φέτος επενδύθηκαν
πέριξ των €87,2 εκατ. ενώ πέρσι
πέριξ των €73,3 εκατ. Είχε μερίδιο
στη συνολική αγορά του Ιουλίου

26,1% επί του αριθμού πωλήσεων
και μερίδιο 20,4% επί της αξίας
συναλλαγών. Επιπλέον η Λευκωσία
κατέγραψε και 310 πωλητήρια έγ-
γραφα που είναι κατά 19% αυξη-
μένα σε σχέση με τον Ιούλιο του
2023. Παρόλο που η Λευκωσία κα-
τετάγη τέταρτη σε σειρά επαρχία
τον Ιούλιο, εξακολουθεί να είναι
πρώτη σε κατάταξη σε νέα πωλη-
τήρια έγγραφα κατά την επταμηνία
(24% συνολική αύξηση).

Η Λεμεσός κατέγραψε 553 πω-

λήσεις φέτος και 486 πωλήσεις
πέρσι (αύξηση 13,8%). Ο συνολικός
όγκος συναλλαγών ήταν πέριξ των
€170εκ φέτος και πέριξ των €153,8
εκατ. πέρσι σημειώνοντας αύξηση
10,5%. Είχε μερίδιο στη συνολική
αγορά του Ιουλίου 29,8% επί του
αριθμού πωλήσεων και μερίδιο
39,8% επί της αξίας συναλλαγών.
Επιπλέον η Λεμεσός κατέγραψε
και 552 πωλητήρια έγγραφα που
είναι κατά 29% αυξημένα σε σχέση
με τον Ιούλιο του 2023. Παρόλο

που η Λεμεσός στην επταμηνία
εξακολουθεί να είναι ελαφρώς αρ-
νητική σε νέα πωλητήρια έγγραφα
σε σχέση με την αντίστοιχη πε-
ρίοδο του 2023 (με -5%), εντούτοις
κρίνεται ως πολύ θετική αυτή η
μηνιαία ανάκαμψη της Λεμεσού
επειδή μπήκε ένα έστω προσωρινό
φρένο στην πτωτική πορεία πολ-
λών μηνών.

Η Λάρνακα κατέγραψε 346 πω-
λήσεις φέτος σε αντίθεση με 334
πωλήσεις πέρσι (αύξηση 3,6%). Ο
συνολικός όγκος συναλλαγών ήταν
πέριξ των €51,4 εκατ. φέτος και
πέριξ των €52,5 εκατ. πέρσι ση-
μειώνοντας ελαφριά συρρίκνωση
της τάξης του 2%. Είχε μερίδιο
στη συνολική αγορά του Ιουλίου
18,6% επί του αριθμού πωλήσεων
και μερίδιο 12% επί της αξίας συ-
ναλλαγών. Επιπλέον η Λάρνακα
κατέγραψε και 418 πωλητήρια έγ-
γραφα που είναι κατά 28% αυξη-
μένα σε σχέση με τον Ιούλιο του
2023. Η Λάρνακα φαίνεται να κρα-
τιέται σε καλές επιδόσεις παρά
την αντίθετη αίσθηση που εξέ-
φραζαν διάφοροι παράγοντες του
τομέα. Η επταμηνία σε νέα πωλη-
τήρια έγγραφα για την Λάρνακα
είναι κατά 12% αυξημένη σε σχέση
με την αντίστοιχη περίοδο του
2023. 

Η Πάφος κατέγραψε 386 πω-
λήσεις φέτος και 274 πωλήσεις
πέρσι σημειώνοντας αύξηση
40,9%. Ο συνολικός όγκος συναλ-
λαγών ήταν πέριξ των €102,2 εκατ.
φέτος και πέριξ των €64,2 εκατ.
πέρσι σημειώνοντας αύξηση
59,2%. Είχε μερίδιο στη συνολική

αγορά του Ιουλίου 20,8% επί του
αριθμού πωλήσεων και μερίδιο
23,9% επί της αξίας συναλλαγών.
Η Πάφος κατέγραψε και 296 πω-
λητήρια έγγραφα που είναι κατά
3% αυξημένα σε σχέση με τον Ιού-
λιο του 2023. Για την Πάφο ο Ιού-
λιος ήταν ο καλύτερος μήνας σε
ολοκληρωμένες συναλλαγές και
ο δεύτερος καλύτερος σε νέα πω-
λητήρια έγγραφα. Η επταμηνία
σε πωλητήρια έγγραφα είναι συρ-
ρικνωμένη κατά 14%.

Η Αμμόχωστος κατέγραψε 86
πωλήσεις φέτος και 77 πωλήσεις
πέρσι σημειώνοντας αύξηση
11,7%. Ο συνολικός όγκος συναλ-
λαγών ήταν πέριξ των €16,2 εκατ.
φέτος και πέριξ των €44,4 εκατ.
πέρσι σημειώνοντας δραστική μεί-
ωση 63,5%. Είχε μερίδιο στη συ-
νολική αγορά του Ιουλίου 4,6%
επί του αριθμού πωλήσεων και με-
ρίδιο 3,8% επί της αξίας συναλλα-
γών. 

Η Αμμόχωστος κατέγραψε και
83 πωλητήρια έγγραφα που είναι
κατά 36% αυξημένα σε σχέση με
τον Ιούλιο του 2023. Η Αμμόχωστος
φαίνεται να επανέρχεται σε πιο
νορμάλ ρυθμούς μετά την καλή
χρονιά που κατέγραψε πέρσι.

Γενικά ο Ιούλιος ήταν καλός
μήνας για την κτηματαγορά. Είναι
νωρίς να κριθεί αν αποτελεί σημείο
ανάκαμψης για την Λεμεσό αλλά
καταγράφεται η αξιοσημείωτη αλ-
λαγή πλεύσης.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

Οι κτηματικές επιδόσεις του Ιουλίου
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ταβιβάσεις) ακινήτων, γεγονός που τον κατατάσσει στην πρώτη θέση
του πρώτου επταμήνου του τρέχοντος έτους. 
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Η συνολική αξία συναλ-
λαγών τον Ιούλιο φέτος
κυμάνθηκε πέριξ των
€427 εκατ. Συγκρινόμε-
νη με τον Ιούλιο του
2023 όπου η συνολική
αξία ήταν πέριξ των
€388,1 εκατ., βλέπουμε
μια σημαντική αύξηση
φέτος της τάξης του
10%.

Επενδύσεις 58 εκατ. ευρώ 
στην αγορά γραφείων στο εξάμηνο
Σημαντική επενδυτική δραστηριό-
τητα στην αγορά γραφείων της Ατ-
τικής καταγράφηκε από τις αρχές
της χρονιάς έως σήμερα, βάσει έκ-
θεσης του δικτύου συμβούλων ακι-
νήτων Δανός / BNP Paribas και στοι-
χείων συναλλαγών που έχουν πραγ-
ματοποιηθεί τις τελευταίες 45 ημέ-
ρες. Ειδικότερα, κατά το διάστημα
Ιανουαρίου - Ιουνίου έλαβαν χώρα
αγοραπωλησίες αξίας 58 εκατ. ευρώ,
με τη ζήτηση για πρώτης κατηγορίας
γραφειακούς χώρους να παραμένει
ισχυρή και τις προοπτικές, τουλά-
χιστον για την επόμενη πενταετία,
να είναι θετικές. Κατά την έρευνα,
οι επενδυτές είναι διατεθειμένοι
να πληρώσουν υψηλότερο τίμημα
για ακίνητα βιοκλιματικά, τα οποία
αποτελούν και συστατικό της στρα-
τηγικής προσέλκυσης εργαζομένων
των επιχειρήσεων. Πάντως, η πλει-
ονότητα των συναλλαγών του α΄
τριμήνου είχε ως σκοπό την κάλυψη
ιδίων αναγκών στέγασης, με μόλις
μία να προέρχεται από θεσμικό
επενδυτή, γεγονός που φανερώνει
την επιφυλακτικότητα των επεν-
δυτών λόγω των υψηλών επιτοκίων. 

Βάσει της έρευνας της Δανός /
BNP Paribas, κατά το πρώτο εξάμηνο
της φετινής χρονιάς η συνολική
επιφάνεια των διαθέσιμων γραφείων
ανήλθε σε περίπου 2,6 εκατ. τετρα-
γωνικά μέτρα, από τα οποία 18.300
τ.μ. αντιστοιχούν σε καινούργιους
χώρους. Κατά μέσον όρο το ποσοστό
διαθεσιμότητας ανέρχεται σε 8%,
ενώ το 75% των μισθωτικών συμ-
φωνιών αφορά κτίρια υψηλών προ-
διαγραφών. Κατά τους αναλυτές
του δικτύου ακινήτων, μέχρι το τέ-
λος της χρονιάς υπολογίζεται ότι
θα προστεθούν 125.000 τ.μ. στο
υφιστάμενο απόθεμα βιοκλιματικών
γραφείων, ενώ μέχρι το 2026 οι νέες
σύγχρονες αναπτύξεις τοποθετούν-
ται σε 210.000 τ.μ.  Ορισμένες από
τις πιο πρόσφατες συναλλαγές στον
κλάδο γραφείων περιλαμβάνουν
την απόκτηση από την Briq Pro-
perties κτιρίου γραφείων στη Λ.
Βουλιαγμένης 152 στη Γλυφάδα,
συνολικής επιφάνειας 2.824 τ.μ.,
έναντι τιμήματος 4 εκατ. ευρώ.
Οπως και την αγορά μέσω πλειοδο-
τικού διαγωνισμού, από θυγατρική
εταιρεία της Ten Brinke, του ημι-
τελούς κτιρίου γραφείων της «Μπάμ-

πης Βωβός Διεθνής Τεχνική» στη
λεωφόρο Κηφισίας 109 στο Μαρού-
σι. Η θυγατρική της Ten Brinke υπέ-
βαλε προσφορά 4.522.858 ευρώ, με
την τιμή εκκίνησης να διαμορφώ-
νεται σε 3.840.000 ευρώ. Οσον αφο-
ρά τις αξίες, τα μισθώματα ακολου-
θούν σταθερά από το 2015 ανοδική
πορεία, με αυτά για πρώτης κατη-
γορίας χώρους να ανέρχονται σε
περίπου 33 ευρώ ανά τ.μ. στο κέντρο
της Αθήνας και σε 28 ευρώ και 27
ευρώ στις λεωφόρους Κηφισίας και
Βασ. Σοφίας αντιστοίχως. Πτωτική
είναι η πορεία και του ποσοστού
κενών χώρων, που δεν ξεπερνάει
το 1% για τα υψηλών προδιαγραφών
γραφεία, αλλά τοποθετείται περίπου
στο 16% για ακίνητα δεύτερης και
τρίτης κατηγορίας. Οι αποδόσεις
ανέρχονται σε 5,7% έως 6,5% για
πρώτης κατηγορίας γραφεία και
κυμαίνονται από 7% έως 8,5% για
ακίνητα που βρίσκονται σε λιγότερο
δημοφιλείς οδούς.

Θεσσαλονίκη
Στη Θεσσαλονίκη, όπου η αγορά

γραφείων καταγράφει σημαντική
δραστηριότητα, το ανώτατο μίσθω-
μα ανά τετραγωνικό μέτρο διαμορ-
φώνεται σε 18 ευρώ στην οδό Τσι-
μισκή και σε περίπου 12 ευρώ στην
Εγνατία. Στην πόλη η Dimand έχει
ολοκληρώσει την ανάπτυξη του
βιοκλιματικού κτιρίου HUB 26, με
συνολική επιφάνεια 31.000 τ.μ. Σε
τμήμα (5.170 τ.μ.) του κτιρίου, που
αναμένεται να εγκαινιαστεί αρχές
Σεπτεμβρίου και αποτελεί επένδυση
35 εκατ. ευρώ, πρόκειται να στε-
γαστεί η διακρατική Τράπεζα Εμ-
πορίου και Ανάπτυξης Ευξείνου
Πόντου («Παρευξείνια»).

Την ίδια στιγμή, στο πλαίσιο
στρατηγικής συνεργασίας της Di-
mand με την Τράπεζα Πειραιώς, η
εταιρεία ανάπτυξης ακινήτων θα
προχωρήσει στην αποκατάσταση
του παλιού εργοστασίου Φιξ στη
Θεσσαλονίκη που έχει επιφάνεια
127.000 τ.μ. Απαρτίζεται από κτίρια
50.000 τ.μ., από τα οποία σε 17.000
μέτρα θα αναπτυχθούν χρήσεις πο-
λιτισμού, ενώ στα υπόλοιπα θα δη-
μιουργηθούν χρήσεις γραφείων και
εμπορικές αναπτύξεις. Υπολογίζεται
ότι το εν λόγω έργο θα απορροφήσει
κεφάλαια 160 εκατ. ευρώ.
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Τον Μάρτιο του 1951, ο Χένρι 
Μουρ (1898-1986) επισκέπτεται 
για πρώτη και τελευταία φορά την 
Ελλάδα. Η περιοδεύουσα έκθεσή 
του στην Ευρώπη, η οποία είχε 
ξεκινήσει το 1949 με διοργανωτή 
το Βρετανικό Συμβούλιο, θα ολο-
κληρωνόταν στην Αθήνα. 

Η έμπνευση αυτή χρεώνεται, 
σύμφωνα με τον βιογράφο του 
Βρετανού γλύπτη, Ρότζερ Μπέρ-
τχουντ, στον τότε τεχνοκριτικό 
της «Καθημερινής»,  Αγγελο Προ-
κοπίου. Εκείνος «έριξε» την ιδέα 
στον καλλιτέχνη –τον είχε γνω-
ρίσει στην Αγγλία το 1948–, υπέ-
γραψε το κείμενο του καταλόγου 
της έκθεσης που φιλοξενήθηκε 
στο Ζάππειο σημειώνοντας ρε-
κόρ επισκεψιμότητας (περισσό-
τεροι από 3.400 άνθρωποι είδαν 
την έκθεση την πρώτη ημέρα), 
οργάνωσε επισκέψεις σε αθηνα-
ϊκά μουσεία και αρχαιολογικούς 
χώρους, και βέβαια απαντούσε με 
πάθος μέσα από άρθρα σε όσους 
εναντιώθηκαν στην αισθητική 
αξία του έργου του Αγγλου γλύ-
πτη. «Μας θυμίζεις την κατα-
γωγή της τέχνης μας», έγραφε 
την ίδια στιγμή που συνάδελφοί 
του κατακεραύνωναν τον Μουρ, 
αποκαλώντας τον «φρενοβλαβή» 
σε δημοσιογραφικά πηγαδάκια, 
ενώ δεν δίσταζαν να γράψουν 
για «εφιαλτικά απολιθώματα», 
για έργα «που στερούνταν... μού-
ρης» και γλυπτά-«προσβολή στην 
Ακρόπολη». 

«Ασχημες μορφές»
Ανάλογα σχόλια είχαν κά-

νει και οι Βρετανοί κριτικοί στα 
εγκαίνια της πρώτης έκθεσης του 
συμπατριώτη τους. «Ηταν καταδι-
καστικοί. Είχαν πει πως οι γυναι-
κείες μορφές του ήταν προσβλη-
τικές και άσχημες», μου εξηγεί ο 
διευθυντής του Ιδρύματος Χέν-
ρι Μουρ, Γκόντφρι Γουέρσντεϊλ. 
Αφορμή για τη συνομιλία μας εί-
ναι η έκθεση «Henry Moore and 
Greece» που διοργανώνει η αθη-
ναϊκή Gagosian σε συνεργασία με 
το Henry Moore Foundation, 20 
χρόνια μετά την τελευταία πα-
ρουσίαση του έργου του στην 
Εθνική Γλυπτοθήκη, στο Γουδί. 

Στην Ελλάδα, ο Μουρ θα πε-
ριηγηθεί στις Μυκήνες, στην Κό-

ρινθο, στην Ολυμπία και στους 
∆ελφούς, ενώ στην Αθήνα θα 
επισκεφθεί την Ακρόπολη και 
το Εθνικό Αρχαιολογικό Μου-
σείο. Παρότι ενήμερος για την 
εκρηκτική ατμόσφαιρα και τις 
αντιγνωμίες του εγχώριου Τύπου, 
έδωσε την πιο καθησυχαστική 
απάντηση: «Ο Παρθενώνας, κάτω 
από τον γαλάζιο ουρανό, είναι η 
μεγαλύτερη συγκίνηση που ένιω-
σα ποτέ». Μια δήλωση με ειδικό 
βάρος από έναν καλλιτέχνη που 
για περισσότερα από 30 χρόνια 
αρνούνταν πεισματικά να παρα-
δεχτεί τη σχέση του με το κλασι-
κό ιδεώδες. 

Ο κατάλογος της έκθεσης 
«Henry Moore - Υπό το φως της 
Ελλάδας» που είχε διοργανώσει 
το Ιδρυμα Βασίλη και Ελίζας Γου-
λανδρή στην Ανδρο, το 2000, ανα-
φέρει πως στα τέλη του 1921 ο 
φοιτητής ακόμη Μουρ στο Royal 
College of Art περνούσε τις Τε-
τάρτες και τις Κυριακές του στο 

Βρετανικό Μουσείο αποφεύγο-
ντας, ωστόσο, τα γλυπτά της κλα-
σικής αρχαιότητας. Γράφει, μάλι-
στα ότι είχε δώσει και όρκο. Πόσο 
πιθανό ήταν τελικά αυτό; «Ειλι-
κρινά, δεν πιστεύω ότι το έκα-
νε. Ηταν σαν σφουγγάρι, απορ-
ροφούσε κάθε πληροφορία, δεν 
νομίζω πως θα άντεχε να προσπε-
ράσει κάτι. Από την άλλη, ξεκινώ-
ντας τις σπουδές του στο Λιντς 
αρχικά και έπειτα στο Λονδίνο, 
προσπαθεί να βρει το ύφος του 
έξω από το ακαδημαϊκό περιβάλ-
λον. Το πρόγραμμα σπουδών τότε 
οργανωνόταν γύρω από την ιταλι-
κή Αναγέννηση και ό,τι ακολού-
θησε στην κεντρική Ευρώπη. Τον 
Μουρ τον ενδιέφερε συνολικά η 
ιστορία της γλυπτικής. Στρέφε-
ται λοιπόν στην τέχνη των Σου-
μερίων, των Ασσυρίων, στα κυ-
κλαδικά ειδώλια, στα αιγυπτιακά 
γλυπτά. Πηγαίνει αντίθετα σε ό,τι 

διδασκόταν τότε και, το πιο συ-
ναρπαστικό, σμιλεύει απευθείας 
το υλικό του, εναντιώνεται με κά-
θε τρόπο στη νόρμα της εποχής», 
λέει ο κ. Γουέρσντεϊλ. Του ζητώ 
να σχολιάσει τη θεωρία που θέλει 
την επίσκεψή του στην Ελλάδα 
να γεννάει το ενδιαφέρον του για 
τον αρχαίο ελληνικό πολιτισμό, 
παρότι, ξέρουμε ότι από τα φοι-
τητικά του ακόμη χρόνια υπάρ-
χουν έργα με φανερή επίδραση 
από διαφορετικές περιόδους της 
ελληνικής τέχνης. «Για τον Μουρ 
ήταν θεμελιώδες να κατανοήσει 
σε βάθος κάθε κεφάλαιο από την 
ιστορία της γλυπτικής. Μελετού-
σε, λοιπόν, απίστευτα πολύ και 
δοκίμαζε, δεν ξεφύλλιζε απλώς 
βιβλία για τη τέχνη της εποχής 
του. Για εκείνον όλες οι παραδό-
σεις συνδέονταν με έναν τρόπο. 
Αλλά η επίσκεψη στην Ελλάδα 
πρέπει να υπήρξε καθοριστική. 
Εντυπωσιάστηκε από το φως, το 
τοπίο, την τέχνη και το έργο που 

επιβεβαιώνει με τον πιο εμφατι-
κό τρόπο τη γοητεία που άσκη-
σαν επάνω του τα ελληνικά γλυ-
πτά είναι, κατά τη γνώμη μου, το 
έργο “Draped Reclining Figure” 
του 1952-53. Ο Μουρ υποστήριζε 
ότι αυτό που του δίδαξε η αρχαία 
ελληνική τέχνη είναι ότι οι πτυ-
χώσεις του ενδύματος μπορούν 
να σε βοηθήσουν να συλλάβεις 
καλύτερα την ανθρώπινη μορ-
φή, πολύ περισσότερο από ένα 
γυμνό σώμα». 

Προπλάσματα αυτού του έργου 
θα φιλοξενηθούν στην Gagosian 
όπως και του «Falling Warrior» 
(1956-57), έργο που σύμφωνα με 
τον διευθυντή του Ιδρύματος Χέν-
ρι Μουρ, επίσης απηχεί την επί-
δραση της αρχαιοελληνικής γλυ-
πτικής. Ο ίδιος στέκεται και στο 
«Standing Figure: Knife Edge» 
(1961), που παραπέμπει στο προ-
φίλ της Νίκης της Σαμοθράκης. 

Ο καλλιτέχνης εμπνεύστηκε το 
έργο όταν βρήκε το κόκαλο ενός 
ζώου στην αυλή του σπιτιού του 
στο Πέρι Γκριν· χρησιμοποίησε 
λοιπόν τη δική του εμπειρία με 
περασμένες επιδράσεις και τις 
ανέμειξε. «Κάπου σε αυτό το έργο 
υπάρχει μια σύνδεση με την απο-
καλούμενη Νίκη της Σαμοθράκης 
στο Λούβρο – και θα ήθελα να πι-
στεύω ότι και άλλοι βλέπουν κά-
τι ελληνικό σε αυτήν την όρθια 
μορφή», δηλώνει ο ίδιος το 1965.

Η κυκλαδική τέχνη
Ο κ. Γουέρσντεϊλ, ωστόσο, πα-

ραδέχεται πως η δεκαετία του 
1950 δεν έχει απασχολήσει όσο 
θα έπρεπε τους θεωρητικούς της 
τέχνης, ο Μουρ έχει ταυτιστεί, 
κυρίως, όσον αφορά την ελλη-
νική επιρροή, με την κυκλαδική 
τέχνη. «Ο Μπρανκούζι όπως και ο 
Μουρ δανείστηκαν στοιχεία από 
τον προϊστορικό πολιτισμό των 
Κυκλάδων, τα πάντρεψαν όμως 
και με άλλες σχολές, και αυτό εί-
ναι εξαιρετικά ενδιαφέρον γιατί 
κάθε φορά βλέπεις τα έργα τους 
και αναγνωρίζεις μια άλλη επί-
δραση». Σχολιάζω ότι για μένα 
είναι σημαντικό το πώς αντιμε-
τώπισε τη γυναικεία μορφή. «Με 
τρυφερότητα και ευαισθησία, δεν 
αντικειμενικοποίησε το γυναικείο 
σώμα. Η μητέρα του είχε οκτώ 
παιδιά, πολύ συχνά αναφερόταν 
στο πώς της έτριβε την πλάτη 
για να την ανακουφίσει από την 
κούραση της ημέρας. Αυτή η δι-
αδικασία τον βοήθησε τελικά να 
αντιληφθεί την ανθρώπινη φόρ-
μα. Τα βιώματά του όπως και οι 
γνώσεις του έχουν περάσει στα 
γλυπτά του».

Κλείνοντας, τον ρωτάω ποιο 
ήταν το πρώτο πράγμα που τον 
εξέπληξε όταν ανέλαβε καθήκο-
ντα στο Ιδρυμα Χένρι Μουρ, πριν 
από εννέα χρόνια. «Ο όγκος του 
έργου του. Ηταν εξαιρετικά πα-
ραγωγικός, υπάρχουν τα γλυπτά 
αλλά και εκατοντάδες σχέδια, χα-
ρακτικά, προπλάσματα, ταπισερί 
και υφάσματα, βιβλία. Μόνο στην 
Ευρώπη αυτή τη στιγμή μπορείς 
να επισκεφθείς 60 πόλεις για να 
δεις έργα του».

«Henry Moore and Greece»: από 
12/9 έως 26/10, γκαλερί Gagosian, 
Αναπήρων Πολέμου 22.

«Η Ελλάδα ήταν καθοριστική»
Ο διευθυντής του Ιδρύματος Χένρι Μουρ, Γκόντφρι Γουέρσντεϊλ, μιλάει στην «Κ» για τη σχέση του Βρετανού γλύπτη με τη χώρα μας

Της ΞΕΝΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΟΥ

Το έργο που 
επιβεβαιώνει τη γοητεία 
που άσκησαν πάνω του 
τα ελληνικά γλυπτά είναι 
το «Draped Reclining 
Figure» του 1952-53.

Για εκείνον όλες
οι παραδόσεις 
συνδέονταν με έναν 
τρόπο. Αλλά η επίσκεψη 
στην Ελλάδα πρέπει
να υπήρξε καθοριστική.

Το χάλκινο γλυπτό «Falling Warrior» (1956-57), έργο που σύμφωνα με τον Γκόντφρι Γουέρσντεϊλ, απηχεί την επίδραση της αρχαιοελληνικής γλυπτικής στον καλλιτέχνη. 
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Το έργο «Standing Figure: Knife Edge» (1961), που παραπέ-
μπει στη Νίκη της Σαμοθράκης, φωτογραφημένο στον λόφο 
του Φιλοπάππου το 1965, στο πλαίσιο της ∆ιεθνούς Εκθέσε-
ως Γλυπτικής της Αθήνας.
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Ο Χένρι Μουρ στην Ακρόπολη, το 1951. «Ο Παρθενώνας, 
κάτω από τον γαλάζιο ουρανό, είναι η μεγαλύτερη συγκίνηση 
που ένιωσα ποτέ», είχε δηλώσει ο Βρετανός καλλιτέχνης.
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Η αποκαρδιωτική εικόνα του «Ακροπόλ Παλάς» 
Από την οδό Τοσίτσα, το επιβλητικό 
κτίριο του παλιού αριστοκρατικού 
ξενοδοχείου «Ακροπόλ Παλάς» δι-
ακρίνεται σε όλη του τη μεγαλο-
πρέπεια. Κενό χρήσης τόσα χρό-
νια, παραμένει εν αναμονή νέων 
ανακοινώσεων για τη λειτουρ-
γία του από το υπουργείο Πολιτι-
σμού. Ωστόσο, αρκεί να πλησιά-
σει κανείς για να διαπιστώσει την 
αποκαρδιωτική κατάσταση στην 
οποία έχει περιέλθει όλη η βάση 
του κτιρίου επί της οδού Πατησί-
ων (κυρίως), αλλά και από τις πα-
ράπλευρες οδούς Μάρνη και Αβέ-
ρωφ. ∆εν είναι μόνο τα γκράφιτι 
που έχουν βανδαλίσει τα μασίφ 
μάρμαρα της δεκαετίας του 1920, 
είναι η πλήρης εγκατάλειψη, με 
σκουπίδια και βρωμιά, που σφρα-
γίζει πλέον όλη τη ζώνη ισογείου 
του «Ακροπόλ Παλάς».

Αν πλησιάσει κανείς στην εί-
σοδο, όπου έχει τοποθετηθεί μια 

φθηνή ξύλινη πόρτα με σκου-
ριασμένο πλέον και το πόμολο, 
θα δει ότι τα τζάμια έχουν στρώ-
σεις βρωμιάς και τα σκαλοπάτια 
έχουν συγκεντρώσει ό,τι μπο-
ρεί να μαζέψει μια αφρόντιστη 
επιφάνεια στην οδό Πατησίων. 
Κοιτάς το κτίριο, που στους ορό-
φους υψώνεται μεγαλοπρεπές. 
Στα δικά μου μάτια συμβολίζει 
την κρατική ανικανότητα. Πόσο 
κρίμα αυτό το επιστέγασμα της 
ιδιωτικής πρωτοβουλίας του Με-
σοπολέμου, έργο του διαπρεπούς 
και πολυτάλαντου αρχιτέκτονα 
Σωτηρίου Μαγιάση (που σχεδί-
αζε και έπιπλα), να έχει πέσει σε 
ένα ελληνικό ∆ημόσιο που δεν 
είναι σε θέση επί 25 χρόνια να 
ανακοινώσει μία χρήση και να 
θέσει αυτό το κτίριο - κόσμημα 
σε λειτουργία. Μας το κρατάνε 
μυστικό τι θα γίνει. Προφανώς 
είναι εξαιρετικά δύσκολο ένα κτί-

ριο πέντε ψηλοτάβανων ορόφων 
με ρουφ γκάρντεν και τεράστιους 
χώρους υποδοχής, από όπου είχε 
περάσει όλη η κοσμική Αθήνα, 
να μετατραπεί σε κτίριο πολιτι-

σμού, όπως το εννοεί το ελληνι-
κό ∆ημόσιο. Πώς να δώσεις ζωή 
σε ένα κτίριο που σχεδιάστηκε 
ειδικά για ξενοδοχείο; Πώς να ζω-
ντανέψεις ένα κτίριο, που μόνο 

ξενοδοχείο έπρεπε να ξαναγίνει, 
όταν ως κράτος το φτιάχνεις σαν 
να είναι το γεφύρι της Αρτας, το 
αφήνεις να καίγεται και το ξανα-
φτιάχνεις, το εγκαινιάζεις δυο-
τρεις φορές χωρίς χρήση παρά 
μόνον περιγραφές χρήσης και ευ-
χολόγια στην ξύλινη γλώσσα της 
γραφειοκρατίας, φωτογραφίζεις 
μέσα υπουργούς, υφυπουργούς 
και παρατρεχάμενους και επί σει-
ρά ετών στέλνεις δελτία Τύπου; 
Και πώς γίνεται να κάνεις απο-
κατάσταση ενός παλιού ξενοδο-
χείου χωρίς να ξέρεις τη χρήση;

Και πάνω σε όλα αυτά, να έρ-
χεσαι ως υπουργείο Πολιτισμού 
και να καρατομείς την ιστορική 
ονομασία αυτού του ξενοδοχεί-
ου - τοποσήμου, συνδεδεμένου 
με μνήμες Αθηναίων επί σειράν 
ετών γενεών, με βάθος χρόνου 
και κουλτούρας, που κανένας γρα-
φειοκράτης δεν μπορεί να υποψι-

αστεί καν... Και να λες, δεν μου 
αρέσει το «Ακροπόλ Παλάς» ως 
ονομασία, παρότι αυτή είναι η 
ιστορική ονομασία του κτιρίου. 
Και δεν μας αρέσει –ως υπουρ-
γείο Πολιτισμού– το «Παλάς» για-
τί μήπως θυμίζει Ανάκτορα και 
προτιμάμε να επιδείξουμε όλο 
το εύρος του γραφειοκρατικού 
επαρχιωτισμού και να το πούμε 
«Ακροπόλ Ακρός», προς δόξαν 
κάθε κακογουστιάς και ψυχικού 
συμπλέγματος. 

Και έφτασε το κράτος να ξο-
δεύει επί 25 και πλέον χρόνια και 
να μην είναι σε θέση να ανακοι-
νώσει κάτι σοβαρό. Περιμένου-
με τώρα που έχουμε φτάσει στο 
«και πέντε» να ακούσουμε το νέο 
πλάνο με νέα πρόσωπα. Ας ευχη-
θούμε καλή επιτυχία, ελπίζοντας 
ότι τα προηγούμενα 25 χρόνια θα 
αποτελέσουν μια απλή, πολυετή 
παρένθεση.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Σταύρος Ξαρχάκος, 
Ρεμπέτικο
Η Τράπεζα Κύπρου στο πλαίσιο των εορτασμών για τα 125 χρόνια 
της παρουσιάζει τη συναυλία «Σταύρος Ξαρχάκος, Ρεμπέτικο, 40 
χρόνια μετά». Ο Σταύρος Ξαρχάκος, μαζί με 20 ακόμα μουσικούς, 
τραγουδιστές και ψάλτες, θα μας μεταφέρει τη συγκίνηση, τον διο-
νυσιασμό, το φως, αλλά και τα γοητευτικά σκοτάδια των ορχηστρι-
κών και των τραγουδιών του εμβληματικού αυτού έργου που φέτος 
έκλεισε σαράντα χρόνια από τότε που ρίζωσε στις καρδιές μας. 
Όλοι μαζί παίζουν, τραγουδούν, συνθέτουν μια σύγχρονη ρεμπέτι-
κη κομπανία, δημιουργείται η συνθήκη του ρεμπέτικου πάλκου του 
σήμερα, με τη σύγχρονη μουσική ματιά του Σταύρου Ξαρχάκου πά-
νω στο ιστορικό πλέον αυτό έργο του και μας αποκαλύπτουν, πώς 
σαράντα χρόνια μετά, το έργο αυτό συνεχίζει να εξελίσσεται, να 
πρωτοπορεί και να εκφράζει τα μύχια της ανθρώπινης ψυχής. Σα-
ράντα χρόνια πριν, παρά τις επιθυμίες εταιρειών, επέλεξε να βρει 
φωνές που να ταιριάζουν σ� αυτό που ονειρεύτηκε, φωνές με βί-
ωμα και ιδιαίτερο χρώμα. Έτσι και τώρα επιλέγει την ομαδικότητα 
στην παρουσίαση αυτού του έργου χωρίς κραυγαλέα ονόματα και 
δίνει τον πρώτο λόγο στην ορχήστρα του. Συναυλίες Τετάρτη 11 Σε-
πτεμβρίου, Αμφιθέατρο Μακαρίου Γ΄ (Σχολή Τυφλών) – Λευκωσία 
και Πέμπτη 12 Σεπτεμβρίου, ∆ημοτικό Κηποθέατρο Μάριος Τόκας  
- Λεμεσός. Ώρα έναρξης συναυλιών 8:30 μ.μ. Εισιτήρια από την 
ticketmaster.cy και τα ACS COURIER.

ΣΙΝΕΜΑ

Τελευταίο καλοκαίρι
Θερινό σινεμά στην αυλή του μουσείου Πιερίδη με την «Τελευταίο 
Καλοκαίρι» της Αντονέτα Αλαμάτ Κουσιγιανοβιτς. Η ταινία κέρδισε 
τη Χρυσή Κάμερα στο Φεστιβάλ των Καννών και βρίσκει τον Μάρτιν 
Σκορσέζε στο ρόλο του παραγωγού. Μία μεθυστική ματιά στην κα-
ταπίεση, στη γεύση της ελευθερίας και στην συνειδητοποίηση του 
πόσο περίπλοκος μπορεί να είναι ο κόσμος των μεγάλων για μια 
έφηβη που ανακαλύπτει τον εαυτό της. Οι εντάσεις κλιμακώνονται 
ανάμεσα στην ανήσυχη έφηβη Γιούλια και τον καταπιεστικό πατέρα 
της Άντε, όταν τους επισκέπτεται ένας παλιός οικογενειακός φίλος 
στο σπίτι τους σε ένα νησάκι της Κροατίας. Η Γιούλια προσπαθεί 
να ξεφύγει από την ηρεμία και την απομόνωση, επιζητώντας την 
παρέα του ισχυρού επισκέπτη, ο οποίος της προσφέρει ένα Σαβ-
βατοκύριακο ελευθερίας που ξυπνά την επιθυμία και τη βία. Μου-
σείο Πιερίδη, Ζήνωνος Κιτιέως 4, Λάρνακα, ώρα 8:30 μ.μ. Είσοδος 
ελεύθερη. Πληροφορίες www.larnakacinema.com.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Γιώργος Κοτσώνης – 
η κληρονομιά της Αφροδίτης
Με αφορμή τη συμπλήρωση 10 χρόνων από τον θάνατο 
του Κύπριου μουσικοσυνθέτη Γιώργου Κοτσώνη (1937-
2014) η συναυλία «Γιώργος Κοτσώνης – η κληρονομιά της 
Αφροδίτης» αποτελεί ένα μοναδικό αφιέρωμα στη μνή-
μη του και παρουσιάζει το έργο του εφ’ όλης της ύλης. Ο 
εξαίρετος μελοποιός και ιδρυτής και επί σειρά ετών διευ-
θυντής του Τρίτου Προγράμματος του ΡΙΚ, έθεσε ανεξίτη-
λη σφραγίδα στο χώρο της μουσικής, του παραδοσιακού 
πολιτισμού και της άυλης πολιτιστικής κληρονομιάς όπου 
με τις συνθέσεις του ύμνησε τους αγώνες και τις αγωνί-
ες του κυπριακού λαού. Συνθέτης και τραγουδοποιός ο 
Γιώργος Καλογήρου. Τρίτη, 20 Αυγούστου, Πέρα Ορεινής, 
πλατεία της κοινότητας, ώρα 8:30 μ.μ.

ΥΠΟΒΟΛΕΙΟ
Του ΒΑΣΙΛΗ ΑΓΓΕΛΙΚΟΠΟΥΛΟΥ

Η Μεγάλη Φωτιά που απανθράκωσε (πάλι) με-
γάλο μέρος της βορειοανατολικής Αττικής έκα-
ψε και τη διάθεσή μου να σημειώσω εδώ μερι-
κές εντυπώσεις μου από την Ολυμπιάδα. ● Από 
την άλλη δεν θέλω και να πω κουβέντα για την 
πυρκαγιά. ● Οχι μόνο διότι ήδη καλύφθηκαν τα 
πάντα όλα, αλλά και διότι από πολύ νέος απο-
φεύγω την «πληροφόρηση» για δύο θέματα: 
● Για τις φωτιές που καίνε δάση και για τα περι-
στατικά βασανισμού ζώων. ● Ποτέ δεν τα άντε-
ξα πέρα από «τίτλους». ●  Είναι όμως σήμερα 
σβησμένες επιτέλους οι φλόγες, είναι «∆εκαπε-
νταύγουστος» και είναι που θέλω εντέλει να πω 
κάτι για όσα είδα στην Ολυμπιάδα. ● Σημειώνω 
λοιπόν, έτσι σκόρπιες, μερικές μου διαπιστώσεις 
από τη σπουδαία αυτή στιγμή του Παρισιού: 
● Η τελετή έναρξης στον Σηκουάνα εμπνευσμέ-
νη ως πρόθεση και συχνά μεγαλειώδης ως εκτέ-
λεση, ακούρδιστη όμως κι ασυμμάζευτη, χαώδης 
εν τέλει – και αχρείαστα προκλητική στις υπέρ 
τσιμπημένες, έως και άχαρες, «σκηνές ταυτότη-
τας φύλων», για να το πω κομψά. ● Ολα τα λεφτά 
τα δάκρυα του Απόστολου Χρήστου, κι όταν έχα-
σε κι όταν νίκησε. ● Στο όνομά του συμπεριλαμ-
βάνω όλων των αθλητών το δάκρυ, το γέλιο, την 
κραυγή χαράς ή απογοήτευσης. ● Παιδιά σχεδόν 
όλοι τους ακόμα. ● Η χαρά τους χαρά μας, κα-
τάδικό μας και το δάκρυ τους. ● Τους χρωστάμε 
πολλά, πολλά κίνησαν μέσα μας. ● Εχω δίκιο που 
νομίζω ότι ήταν περισσότερα τα «έγχρωμα» παι-
διά ανάμεσα στους αθλητές που εκπροσώπησαν 
τις ευρωπαϊκές χώρες; ● Οι κοινωνίες της Ευρώ-
πης είναι πια πολυφυλετικές, αλλά μου φάνηκε 
ότι οι «έγχρωμοι» αθλητές τους ήταν πια περισ-
σότεροι από τους άλλους. ● Ενδιαφέρουσα και η 
τελετή λήξης, επιφύλασσε δε για μας τους Ελλη-
νες στιγμές τιμής και συγκίνησης· ● κατά τα άλλα, 
πλατιάσματα και κοιλιές ακόμη και στα καλύτερά 
της. ● Οταν δε προς το τέλος άρχισαν τα όργανα, 
εγώ πήγα για επίσκεψη στην κουζίνα· 
● και οριστικά για ύπνο όταν βγήκαν τα φρικιά 
Λος Αντζελες. ● Τέλος, η ΕΡΤ οφείλει να ενημε-
ρώσει επειγόντως τους αθλητικούς εκφωνητές 
της· αφόρητα φλύαροι πλέον. ● Υπάρχει εικόνα, 
εμείς βλέπουμε κι εσείς λέτε, λέτε, λέτε... 
● Αποπροσανατολίζετε τον θεατή, χανόσαστε και 
μας κάνετε να χανόμαστε. ● Ο Χατζηδημητρίου 
λ.χ., γνώστης του αντικειμένου του αναμφίβο-
λα, αλλά δεν βάζει γλώσσα μέσα. ● Ούτε βαλτός, 
μη μας αφήσει να δούμε – ιδίως σε αγώνες μπά-
σκετ. ● Χρόνια πια αυτή η «σχολή» που έχουν 
στήσει στην ΕΡΤ. ● Πολλές φορές έχω κλείσει 
τον ήχο για να βλέπω ανεμπόδιστα τον αγώνα. 
● Πολύ ενοχλημένος από τη φλυαρία των ΕΡΤια-
νών, έτυχε αυτές τις μέρες να διαβάσω και ένα 
εξαιρετικά ενδιαφέρον και εκ βαθέων αποκα-
λυπτικό κείμενο του ∆ημήτρη Παπαϊωάννου στη 
LIFO με τίτλο «2004 - 2024 Είκοσι Χρόνια Μετά»· 
● για το πώς συνέλαβε και πώς έστησαν αυτός και 
οι συνεργάτες του την αλησμόνητη τελετή έναρ-
ξης της δικής μας Ολυμπιάδας. ● Συνιστώ από 
καρδιάς να το βρείτε και να το διαβάσετε. ● Πα-
ραθέτω εδώ μικρό απόσπασμα για να γίνει πλή-
ρως αντιληπτό πώς ένας φλύαρος κι απύλωτος 
«σχολιασμός» μπορεί να καταστρέψει ακόμη και 
μια εκπληκτική καλλιτεχνική δημιουργία, όπως η 
θαυμαστή «Κλεψύδρα» της Αθήνας 2004. ● Λέ-
ει ο Παπαϊωάννου σχετικά: «Την μουσική, βέ-
βαια, (της Κλεψύδρας, του Κων. Βήτα) δεν την 
απολαύσαμε στη live αναμετάδοση. Η λογο-
διάρροια του Αλέξη Κωστάλα μάς στέρησε τη 
μέθεξη. ∆εν έβαλε γλώσσα μέσα, δυστυχώς. 
Κρίμα. ● Μέχρι και σήμερα δεν έχω καταφέρει 
να παρακολουθήσω ολόκληρη την τελετή με 
τη δική του αφήγηση. Το ξέρω πως έγινε από 
αγάπη, που μετατράπηκε σε αμετροέπεια, αλ-
λά τι να το κάνεις; Αφόδευσε πάνω στη μεγάλη 
στιγμή που πρωτοεπικοινωνούσαν με την υφή-
λιο το τεράστιο ταλέντο τους τρεις από τους πιο 
αγαπημένους μου ανθρώπους: ο Aγγελος (Μέ-
ντης), η Αγγελική (Στελλάτου) και ο Κωνσταντί-
νος (Βήτα)».

ΧΑΡΑΚΤΙΚΗ

Κύπρος 1974
Με χαρακτικά έργα Κυπρίων καλλιτεχνών και με το εμβληματικό «Κύπρος 74» του Α. Τάσ-
σου, άνοιξε στο Μουσείο Χαρακτικής Χαμπή στα Πλατανίσκια η έκθεση «Κύπρος 1974», 
σε επιμέλεια Hélène Reeb. Η έκθεση χωρίζεται στις ενότητες: Ι. Παραδοσιακή αλλά και 
διαταραγμένη Κύπρος, ΙΙ. Πραξικόπημα, ΙΙΙ. Εισβολή – Εκτελέσεις, IV. Η μοιρασμένη και 
ρημαγμένη Κύπρος – Πρόσφυγες και αγνοούμενοι – Ελπίδες. Εκτίθενται ξυλογραφίες, 
λινογραφίες, μεταξοτυπίες, κολλάζ, όφσετ, δεκατεσσάρων καλλιτεχνών: Α. Τάσσου, Τη-
λέμαχου Κάνθου, Στας Παράσχου, Χαμπή, Κώστα Αβερκίου, Στέλιου Στυλιανού, Άντη Χα-
τζηαδάμου, Παναγιώτη Λάρκου, Φρίξου Παπαντωνίου, Χαράλαμπου Κρασιά, Κώστα Οικο-
νόμου, Λευτέρη Οικονόμου, Λευτέρη Ολύμπιου, Πάρη Μεταξά. Η έκθεση θα παραμείνει 
ανοικτή μέχρι τον Φεβρουάριο του 2025. Επίσης, στο Μουσείο Χαρακτικής Χαμπή στα 
Πλατανίσκια, είναι ανοικτές και οι εκθέσεις «Έλληνες και Κύπριοι χαράκτες στη Γαλλία, 
1920 – 2000» και «Χαμπής εικονογράφος». Πλατανίσκια, Λεμεσός.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Collective 
personal

Η Edit Gallery παρουσι-
άζει την ομαδική έκθε-
ση «Collective Personal», 
η οποία εξερευνά το κοινό 
τραύμα της Κύπρου και την 
ελπίδα για ειρήνη. Η έκθεση 
παρουσιάζει εννέα διαφορε-
τικούς καλλιτέχνες των οποί-
ων τα έργα εμβαθύνουν στα 
σύνθετα συναισθήματα και 
τις αφηγήσεις που απορρέ-
ουν από την ταραχώδη ιστο-
ρία της Κύπρου. Εστιάζοντας 
στις κοινές εμπειρίες και 
προωθώντας την ενσυναί-
σθηση, η έκθεση στοχεύει 
να ξεπεράσει τις εδραιωμέ-
νες διαφορές και να καλλι-
εργήσει ένα αίσθημα ενότη-
τας και ελπίδας. Στην έκθεση 
Collective Personal συμμε-
τέχουν: ∆ανάη Πάτσαλου, 
Φίκος, Ibrahim Ince, Λευκή 
Σαββίδου, Λία Λαπίθη, Μα-
ριάντρη, Nurtane Karagil, 
Νικόλας Κυρίλλου, Yeti. Επι-
μέλεια έκθεσης: Μαριάντρη. 
The Edit Gallery, Αγίας Ζώ-
νης 1, Λεμεσός. Εγκαίνια: 
Παρασκευή, 12 Ιουλίου, ώρα 
6:30 μ.μ. ∆ιάρκεια έκθεσης 
έως 14 Σεπτεμβρίου. Πληρο-
φορίες τηλέφωνο 25251710, 
theeditgallery.com.

ΘΕΑΤΡΟ ΣΚΙΩΝ

Κρυμμένος 
θησαυρός
Οι μυστηριακές μαγικές φιγούρες του 
Καραγκιόζη, του παραδοσιακού ήρωα 
του Θεάτρου Σκιών με την παράσταση 
«Κρυμμένος Θησαυρός» με τον Βασί-
λη Παφίτη και τον Izel Seylani παρου-
σιάζεται στο πλαίσιο της πολιτιστικής 
αποκέντρωσης του υφυπουργείου Πο-
λιτισμού. Παραστάσεις: 22 Αυγούστου, 
Ορούντα, προαύλιο του Κέντρου Νεό-
τητας, 23 Αυγούστου, Αρακαπάς, προ-
αύλιο Πολλαπλής Αίθουσας, 24 Αυγού-
στου, Οδού, πλατεία του χωριού και 30 
Αυγούστου, Κάτω Μονή, πλατεία Μετα-
μόρφωσης του Σωτήρος. Όλες οι παρα-
στάσεις αρχίζουν στις 8:00 μ.μ.

Λεπτομέρεια από τη σημερινή κατάσταση που χαρακτηρίζει τη βάση του 
παλαιού, ιστορικού ξενοδοχείου «Ακροπόλ Παλάς». 



Β Ι Β Λ Ι Ο

Κυριακή 18 Αυγούστου 2024 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η   ●   3

ΡΑΝΤΟΥΑΝ ΝΑΣΣΑΡ
Ενα ποτήρι οργή
μτφρ.: Αθηνά Ψυλλιά

εκδ. Πατάκη, 2023, σελ. 88
Το 1970 ο Ραντουάν Νασσάρ ζού-
σε σε μια αγροτική γειτονιά στα 
περίχωρα του Σάο Πάολο. Εργα-
ζόταν ως αρχισυντάκτης στην 
εφημερίδα Jornal do Bairro, που 
είχε ιδρύσει λίγα χρόνια πριν με 
τέσσερα από τα αδέλφια του. Στη 
διάρκεια δύο εβδομάδων, γράφο-
ντας πυρετωδώς, κατόρθωσε να 
ολοκληρώσει μια πρώτη εκδοχή 
του βιβλίου που μια οκταετία αρ-
γότερα θα κυκλοφορούσε με τον 
τίτλο «Ενα ποτήρι οργή». Ενα ζευ-
γάρι δίνει ραντεβού σε ένα επαρ-
χιακό αγροτόσπιτο. Επειτα από 
μια ολονύχτια σεξουαλική συνεύ-
ρεση, ένα τονωτικό ντους και ένα 
ραχάτικο πρωινό, οι δυο τους, για 
μια φαινομενικά ασήμαντη αφορ-
μή, εμπλέκονται σε έναν άξεστο, 
φοβερής έντασης καβγά. Η ορμή 
της επίθεσής τους είναι τρομακτι-
κή, σαν το παθιασμένο μοίρασμα 
της γύμνιας τους το προηγούμενο 
βράδυ να ήταν μια προθέρμανση 
για το βίαιο γδύσιμο της ψυχής 
τους και το ξέσκισμα της σάρ-
κας τους. Η γλώσσα τους κοφτε-
ρή, αδηφάγα, μοιάζει να θέλει να 
καταβροχθίσει του καθενός την 
ύπαρξη αφού την κόψει σε μικρά 

βασανισμένα κομμάτια. Η αφήγη-
ση και η γραφή είναι σαρωτικές, 
αδιάκοπες, ρέουν με μια δύναμη 
καταλυτική. Είναι δύσκολο να τις 
παρακολουθήσει κανείς, γιατί δεν 
κυλούν με τη γοητευτική γοργάδα 
του ρυακιού αλλά με την αντάρα 
του φουσκωμένου ποταμού. Κά-
θε ένα από τα επτά κεφάλαια του 

βιβλίου είναι ουσιαστικά μία και 
μόνη πρόταση, μία και μόνη πα-
ράγραφος, ένα αναπόσπαστο κομ-
μάτι μιας φρενήρους αφήγησης.

Ο Νασσάρ γελούσε συνεχώς, 
έχει παραδεχτεί σε μια από τις 
σπάνιες δημόσιες εξομολογήσεις 
του, καθώς έγραφε αυτό το βιβλίο, 
στο οποίο έχει βάλει περιστατικά 
και χαρακτήρες από τη δική του 
ζωή. Γεννημένος το 1935, γιος Λι-
βανέζων μεταναστών που εγκα-
ταστάθηκαν στην περιοχή του 
Σάο Πάολο τη δεκαετία του 1920, 
μεγάλωσε σε μια μικρή αγροτική 
πόλη, όπου, σε ένα μικρό κομμάτι 
γης, ο πατέρας του καλλιεργού-
σε πορτοκαλιές και κερασιές και 
εξέτρεφε πουλιά και κουνέλια. Ο 
Νασσάρ δέθηκε με τη γη, τα ζώα, 
την καλλιέργεια, την αγροτική 
ζωή. Αναφορές στην αγροτική 
ζωή είναι εμφανείς στο «Ενα πο-
τήρι οργή», όπου άλλωστε ο αφη-
γητής είναι ένας κτηματίας που 
ασχολείται με τη γη.

Στα 16 του μετακόμισε στο 
Σάο Πάολο, στο πανεπιστήμιο 
του οποίου σπούδασε λογοτεχνία 
και νομική επιστήμη και στη συ-
νέχεια φιλοσοφία. Το 1967 ίδρυ-
σε με τα αδέλφια του την εφημε-
ρίδα Jornal do Bairro, από όπου 
παραιτήθηκε έξι χρόνια αργότε-
ρα, λόγω διαφωνιών με τον με-
γαλύτερο αδελφό του. Τότε, το 
1973, έγραψε το βιβλίο «Αρχαία 
καλλιέργεια» (είναι υπό έκδοση 
από τις εκδ. Πατάκη), που έφτα-

σε στα ράφια των βιβλιοπωλείων 
δύο χρόνια αργότερα και αμέσως 
απέσπασε διθυραμβικές κριτικές. 
Ακολούθησε η κυκλοφορία του 
«Ενα ποτήρι οργή» τρία χρόνια 
μετά, που επιβεβαίωσε όσους εί-
χαν αρχίσει να πιθανολογούν ότι 
θα διεκδικούσε με αξιώσεις μια 
θέση ανάμεσα στους μεγάλους 
της βραζιλιάνικης λογοτεχνίας, 
ότι είχαν στα χέρια τους τα βιβλία 
ενός σύγχρονου κλασικού. Σύντο-
μα έλαβε το σημαντικότερο βρα-
βείο λογοτεχνίας της χώρας του, 
το βραβείο Jabuti, και μία ακόμα 
διάκριση από την Ακαδημία Γραμ-
μάτων της Βραζιλίας. 

Κι όμως, λίγα χρόνια μετά, το 
1984, στο απόγειο της δόξας του 
και, όπως θεωρούσαν όλοι, της 
δημιουργικότητάς του, ο Νασ-
σάρ, μέσω μιας συνέντευξης στη 
μεγαλύτερη σε κυκλοφορία βρα-
ζιλιάνικη εφημερίδα, ανακοίνω-

σε την απόφασή του να σταμα-
τήσει τη συγγραφή. Η είδηση 
έπεσε σαν βόμβα στο αναγνω-
στικό κοινό και στον κύκλο του 
βιβλίου. Για καιρό, όλοι περίμε-
ναν να αποδειχθεί ότι επρόκειτο 
για ένα αστείο, για μια μπλόφα, ή 
να μάθουν ότι άλλαξε γνώμη. Ο 
Νασσάρ όμως αγόρασε μια μεγά-
λη φάρμα και επέστρεψε σε αυ-
τό που είχε μάθει να αγαπά από 
παιδί, στη γη. Αποσύρθηκε εκεί 
και άρχισε να καλλιεργεί σόγια, 
καλαμπόκι, φασόλια και σιτάρι. 
∆υσκολεύτηκε πολύ, πέρασαν 
χρόνια μέχρι να μπορέσει να έχει 
έσοδα από το κτήμα. ∆εν αναίρε-
σε όμως ποτέ την απόφασή του. 

Ολα αυτά τα χρόνια, εκδότες 
και ατζέντηδες δεν σταμάτησαν 
να προσπαθούν να ανακαλύψουν 
κρυμμένα χειρόγραφα στα συρτά-
ρια του, να παρακαλούν για ένα 
κείμενό του. Εκείνος επέμενε ότι 

δεν είχε κάτι. Τελικά, το 1997, πα-
ρέδωσε σε έναν εκδοτικό οίκο ένα 
μικρό διήγημα που είχε γράψει 
κάποια στιγμή στη δεκαετία του 
1950, το οποίο κυκλοφόρησε υπό 
τον τίτλο «Menina a Caminho», 
ενώ την ίδια δεκαετία δημοσιεύ-
θηκε σε ένα περιοδικό της Βρα-
ζιλίας ένα δοκίμιό του με τίτλο 
«Maozinhas de Seda». 

Οταν το 2011 ο Νασσάρ δώ-
ρισε τη φάρμα του στο Πανεπι-
στήμιο του Σάο Κάρλος, για την 
ανέγερση ενός νέου κτιρίου, ήταν 
πολλοί εκείνοι που για λίγο ήλπι-
σαν ότι μπορεί να επέστρεφε στη 
συγγραφή. Εκείνος όμως απλά 
συνέχισε την αρκετά ερημίτικη 
ζωή του σε μια μικρότερη φάρμα 
όπου ζει μέχρι σήμερα. Αλλωστε, 
έχει πει ότι η ενασχόληση με τη 
γη ήταν πάντα η κύρια εργασία 
του και η συγγραφή «μία ακόμη 
ασχολία».

Της ΜΑΡΙΑΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ

Μια νύχτα μόνο 
και μετά η καταιγίδα
Ο συγγραφέας που πιο πολύ απ’ όλα αγάπησε τη γη 

Σε μια σπάνια δημόσια εξομολόγηση, 
ο Νασσάρ έχει παραδεχθεί πως στο 
«Ενα ποτήρι οργή» έχει βάλει περιστα-
τικά και χαρακτήρες από τη ζωή του.

Τη στιγμή που όλοι 
πίστεψαν στο ταλέντο 
του, ο Ραντουάν Νασσάρ 
ανακοίνωσε πως δεν 
θα γράψει ποτέ ξανά.

Επειτα από μια θυελλώδη νύχτα έρωτα, οι ήρωες έρχονται σε σύγκρουση. Η αφήγηση του Νασσάρ είναι σαρωτική, 
αδιάκοπη, ρέει όχι με τη γοητευτική γοργάδα του ρυακιού, αλλά με την αντάρα του φουσκωμένου ποταμού.
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«Η λογοτεχνία προσφέρει ανεκτί-
μητες περιγραφές του κοινωνικού 
κόσμου και μας επιτρέπει να συλ-
λάβουμε το περίγραμμα της κοι-
νωνικής δομής», λέει στην «Κ» ο 
φιλόσοφος και κοινωνιολόγος Ντι-
ντιέ Εριμπόν, με αφορμή το νέο 
του βιβλίο «Η ζωή, τα γηρατειά 
και ο θάνατος μιας γυναίκας του 
λαού» (μτφρ.: Γιάννης Στεφάνου, 
εκδ. Νήσος). Ο κορυφαίος Γάλλος 
στοχαστής, που μας πρόσφερε 
μια ακτινογραφία της ευρωπα-
ϊκής και γαλλικής κοινωνίας με 
το εμβληματικό «Επιστροφή στη 
Ρενς» (μτφρ. Γιάννης Στεφάνου, 
εκδ. Νήσος), ξαναγυρνά με το νέο 
του βιβλίο στον επισφαλή κόσμο 
της γαλλικής επαρχίας, προσπα-
θώντας να ανασυστήσει τη ζωή 
και το τέλος της μητέρας του. Ο 
Εριμπόν θέτει και πάλι κοινωνι-
κά θέματα με γνήσιους πολιτι-
κούς όρους και γίνεται η φωνή 
των ανθρώπων που δεν μπορούν 
να μιλήσουν για το εαυτό τους.

 
– Eχουν περάσει 15 χρόνια από 
την «Επιστροφή στη Ρενς», και 
από τότε μεσολάβησε μια μεγά-
λη οικονομική κρίση, η πανδη-
μία και ο πρώτος ευρωπαϊκός 
πόλεμος του 21ου αιώνα. Η απο-
δυνάμωση της κοινωνίας που 
περιγράφετε έγινε εντονότερη; 

– Oταν έγραψα την «Επιστρο-
φή στη Ρενς», ήθελα να περιγρά-
ψω τις κοινότητες της εργατικής 
τάξης που διαλύονταν από την 
αποβιομηχάνιση, την ανεργία και 
την εργασιακή επισφάλεια. Τις 
δεκαετίες του 1970 και του 1980, 
η μητέρα μου δούλευε σε ένα ερ-
γοστάσιο που απασχολούσε 1.700 
ανθρώπους. Τα συνδικάτα εκεί 
ήταν πολύ ισχυρά, οργάνωναν μα-
κροχρόνιες, μαζικές απεργίες για 
να αντιπαλέψουν την οικονομική 
και κοινωνική βία των αφεντικών, 
να διεκδικήσουν υψηλότερους 
μισθούς και καλύτερες συνθήκες 
εργασίας. Οταν έκλεισε το εργο-
στάσιο, οι εργάτες βρέθηκαν στην 
πρόωρη συνταξιοδότηση ή στην 
ανεργία. Η μητέρα μου, που έπαιρ-
νε μέρος σε απεργίες και ψήφιζε 
αριστερά, βρέθηκε απομονωμέ-
νη, όπως και πολλοί άλλοι. Ηταν 
θυμωμένη, αλλά πια δεν είχε τρό-
πο να εκφράσει αυτόν τον θυμό. 
Το Κομμουνιστικό Κόμμα, που 
μπορούσε να παρουσιάζεται σαν 
«το κόμμα της εργατικής τάξης», 
ουσιαστικά εξαφανίστηκε, και το 
Σοσιαλιστικό Κόμμα, όπως και τα 
άλλα σοσιαλδημοκρατικά κόμμα-
τα στην Ευρώπη, μεταστράφηκαν 
στη νεοφιλελεύθερη ατζέντα... κι 

έτσι οι ψήφοι της εργατικής τάξης 
(με την ευρύτατη έννοια) πέρα-
σαν σταδιακά στην άκρα ∆εξιά. 
Οταν νιώθεις ότι δεν σε αντιπρο-
σωπεύει πια ένα κόμμα, ψηφίζεις 
ένα άλλο. Και η ψήφος που κάπο-
τε περιστρεφόταν γύρω από ένα 
ταξικό «εμείς», έγινε μια ψήφος 
που περιστρέφεται γύρω από ένα 
εθνικό εμείς («εμείς οι Γάλλοι»). 
Βλέπουμε σήμερα τα αποτελέ-
σματα αυτής της εγκατάλειψης 
της εργατικής τάξης από τους σο-
σιαλδημοκράτες, στη Γαλλία, στη 
Γερμανία και αλλού. 

 
– Τι θα πει κοινωνική ετυμηγο-
ρία; Μπορούμε να πούμε ότι σή-
μερα οι περισσότεροι άνθρωποι, 
στην Ευρώπη τουλάχιστον, δεν 
μπορούν να κατανοήσουν τους 
μηχανισμούς της κυριαρχίας 
και είναι σε μεγαλύτερο βαθμό 
αδιάφοροι; 

– Αυτό που ονομάζω κοινωνι-
κές ετυμηγορίες είναι όλες οι κα-
τηγοριοποιήσεις που επιβάλλει 
ο κοινωνικός κόσμος στα άτομα. 
Είναι τα δίχτυα που ρίχνουν πά-
νω μας η ιζηματοποιημένη ιστο-
ρία και οι κοινωνικές δομές. Ο 
κόσμος στον οποίο γεννιόμαστε 
και ζούμε είναι ένας κόσμος με 
ιεραρχήσεις, διακρίσεις και τρό-
πους κυριαρχίας που συγκροτούν 

το ποιοι είμαστε, ατομικά και συλ-
λογικά. Οι κατηγορίες προηγού-
νται και μας σημαδεύουν. Ορί-
ζουν το ποιοι είμαστε και τη θέση 
μας στον κόσμο. Μας αποδίδουν 
ένα είδος ένταξης σε μια τάξη, 
σε ένα φύλο, σε μια φυλή, σε μια 
σεξουαλικότητα, κ.ο.κ. Είναι δύ-
σκολο να «εφεσιβάλουμε» αυτές 
τις ετυμηγορίες. Τα πολιτισμικά 
και πολιτικά κινήματα, αλλά και 
ο θεωρητικός στοχασμός και η 
λογοτεχνία, είναι τα μέσα που δι-
αθέτουμε για να «εφεσιβάλουμε» 
και να μεταμορφώσουμε αυτούς 
τους ορισμούς και μηχανισμούς 
κυριαρχίας. 

 
– Γιατί χρησιμοποιείτε λογοτε-
χνικά εργαλεία στο έργο σας; 

– Η λογοτεχνία προσφέρει ανε-
κτίμητες περιγραφές του κοινω-
νικού κόσμου και μας επιτρέπει 
να συλλάβουμε το περίγραμμα 
της κοινωνικής δομής, το γενικό 
πλαίσιο της πραγματικότητας, και 
ταυτόχρονα να αγγίξουμε το απεί-
ρως μικρό, δηλαδή τις λεπτομέ-
ρειες της καθημερινής ύπαρξης, 

αισθήματα, σχέσεις μεταξύ ατό-
μων... Αλλά μας προσφέρει επί-
σης αναλύσεις και θεωρίες που 
μας επιτρέπουν να σκεφτούμε 
την κοινωνική πραγματικότητα 
και τους μηχανισμούς της κυρι-
αρχίας. Αρκεί να διαβάσουμε Τόνι 
Μόρισον, Τζέιμς Μπόλντουιν, Ζαν 
Ζενέ, Ασιά Τζεμπάρ, αλλά και τους 
κλασικούς (από τους Γάλλους, 
μπορώ να αναφέρω τον Μπαλ-
ζάκ, τον Ζολά, τον Προυστ)... Οι 
μεγάλοι συγγραφείς είναι συχνά 
και μεγάλοι θεωρητικοί. Στο τε-
λευταίο μου βιβλίο παραθέτω πολ-
λά λογοτεχνικά κείμενα, γιατί, με 
λίγες σπάνιες εξαιρέσεις, όπως το 
βιβλίο της Σιμόν ντε Μποβουάρ 
«Τα γηρατειά», τα θεωρητικά βι-
βλία έχουν δώσει πολύ μικρή προ-
σοχή στο ζήτημα του γήρατος. 

 
– Μετά τις φετινές ευρωεκλο-
γές, θεωρείτε ότι ο ευρωσκε-
πτικισμός και ο εθνικισμός δεν 
είναι πια απλή έκφραση δυσα-
ρέσκειας, αλλά κάτι πιο δομικό; 

– Προσωπικά, ανέκαθεν ήμουν 
ευρωπαϊστής. Αλλά ονειρευόμουν 

μια κοινωνική Ευρώπη, μια Ευ-
ρώπη του πολιτισμού. ∆εν ήρθαν 
έτσι τα πράγματα. Η Ευρώπη που 
χτίστηκε μέσα στα χρόνια τείνει 
να διαλύσει τις δημόσιες υπηρε-
σίες και την κοινωνική πρόνοια. 
Οι πολιτικές λιτότητας έχουν προ-
καλέσει φτώχεια, εργασιακή επι-
σφάλεια, μνησικακία και θυμό. 
Ολες οι μελέτες δείχνουν ότι οι 
πολιτικές λιτότητας και η διάλυ-
ση των κοινωνικών υπηρεσιών 
είναι από τους κυριότερους πα-
ράγοντες πίσω από την άνοδο της 
άκρας ∆εξιάς. ∆εν είναι απλώς 
βραχυπρόθεσμη δυσαρέσκεια, 
αλλά μια βαθιά απόρριψη των ευ-
ρωπαϊκών θεσμών, της ίδιας της 
ιδέας της Ευρώπης. Η συνέπεια 
είναι μια εθνικιστική περιχαρά-
κωση που αποτελεί σοβαρή απει-
λή για την ευρωπαϊκή ενοποίηση. 
Είναι προφανές ότι ένας πολιτικός 
όπως ο Μακρόν, οπαδός του αυ-
ταρχικού νεοφιλελευθερισμού και 
της βίαιης καταστολής της κοινω-
νικής διαμαρτυρίας, δεν είναι ο 
σωτήρας της Ευρώπης, όπως μέ-
χρι πολύ πρόσφατα ισχυριζόταν 
ο γερμανικός Τύπος! Είναι ο κα-
ταστροφέας της. Αυτός έχει ενι-
σχύσει την εκλογική απήχηση 
της άκρας ∆εξιάς. Πριν εκλεγεί, 
το 2017, είχα γράψει: «Αν εκλεγεί 
ο Μακρόν, το Εθνικό Μέτωπο θα 
φτάσει στο 40% μέσα σε πέντε 
χρόνια». Να που έγινε, κι έχου-
με ένα ακροδεξιό κόμμα που εί-
ναι πολύ εχθρικό προς την Ευρώ-
πη. Είναι αποτέλεσμα αυτής της 
βάναυσης πολιτικής της οποίας 
ηγούνται οι λεγόμενοι «μοντέρ-
νοι» πολιτικοί μας.

 
– Μήπως η συνήθεια να θεωρού-
με τις συντηρητικές δυνάμεις 
ισχυρότερες, αν όχι ανίκητες, 
μας εμποδίζει να διατυπώσου-
με αναγκαίες και επιτακτικές 
πολιτικές διεκδικήσεις για την 
κοινωνία; 

– Οι συντηρητικές δυνάμεις 
είναι πάντα πολύ ισχυρές και 
κινητοποιούνται ενάντια στην 
κοινωνική πρόοδο. Πριν από την 
ψηφοφορία στο κοινοβούλιο σχε-
τικά με το δικαίωμα γάμου για 
ομόφυλα ζευγάρια, έγιναν στη 
Γαλλία τεράστιες διαδηλώσεις 
με εκατοντάδες χιλιάδες κόσμου 
ενάντια στο δικαίωμα αυτό. Κι 
όμως, ό,τι έμοιαζε αδύνατο μέ-
χρι μόλις λίγα χρόνια πριν έγινε 
πράξη, χάρη στην κινητοποίηση 
ΛΟΑΤΚΙ οργανώσεων, διανοου-
μένων και καλλιτεχνών που υπο-
στήριξαν τις διεκδικήσεις τους, 
και σήμερα, δέκα χρόνια μετά, 
είναι νομικά κατοχυρωμένο δι-
καίωμα, μπορούμε να πούμε ότι 

μια ουτοπία έγινε πραγματικό-
τητα. Η ουτοπία μπορεί να γίνει 
πραγματικότητα όταν υποστη-
ρίζεται από ένα ισχυρό κοινω-
νικό κίνημα και από μια επιθυ-
μία για ισότητα και κοινωνική 
δικαιοσύνη.

 
– Στο νέο σας βιβλίο μια επι-
στροφή και ένα τέλος γίνονται 
ξανά αφετηρία για να εγείρετε 
ένα ζήτημα στον δημόσιο λόγο. 
Περί τίνος πρόκειται; 

– Είναι ένα πολύ προσωπικό 
βιβλίο για τη ζωή της μητέρας 
μου, όταν ήταν νέα, όταν ήταν 
εργάτρια, όταν πήρε σύνταξη, 
όταν μπήκε σε γηροκομείο, και 
ταυτόχρονα ένα βιβλίο κοινωνι-
ολογικού και θεωρητικού στοχα-
σμού για την εργατική τάξη, για 
τα γηρατειά και ευρύτερα για τη 
δυνατότητα ή την αδυνατότητα 
να λέμε «εμείς», να συγκροτού-
μαστε ως συλλογικό και πολιτικό 
υποκείμενο στη δημόσια σφαί-
ρα. Η μητέρα μου ήταν πολιτικό 
υποκείμενο όταν ήταν εργάτρια. 
Επαψε να είναι όταν μπήκε στο 
γηροκομείο. Είναι μια πολύ δρα-
ματική αλλαγή στην ύπαρξη ενός 
ανθρώπου.

 
– Θεωρείτε καθήκον σας να γί-
νεστε η φωνή ανθρώπων που 
δεν μπορούν να διαπραγματευ-
θούν; 

– Η μητέρα μου δεν μπορούσε 
να μιλήσει για τον εαυτό της επει-
δή δεν μπορούσε να σηκωθεί από 
το κρεβάτι ή να βγει από το δω-
μάτιό της στο γηροκομείο. Αφη-
νε απελπισμένα μηνύματα στον 
τηλεφωνητή μου μες στη νύχτα. 
Ηταν μηνύματα άκρως πολιτικά, 
διαμαρτυρόταν για τις συνθήκες 
ζωής της: ότι δεν υπήρχε αρκετό 
προσωπικό για να προσέχει τους 
τροφίμους κ.ο.κ. Ομως τα μηνύμα-
τά της είχαν μόνο έναν παραλή-
πτη: εμένα. Και υπάρχουν χιλιά-
δες, δεκάδες χιλιάδες άνθρωποι 
που ζουν σήμερα στις ίδιες συν-
θήκες που ζούσε εκείνη. Επομέ-
νως κάποιος πρέπει να μιλήσει γι’ 
αυτούς. Στο βιβλίο της η Σιμόν ντε 
Μποβουάρ έγραφε ότι ήθελε «να 
κάνει ν’ ακουστεί η φωνή αυτών 
των απόκληρων». Η προσέγγισή 
μου είναι συνέχεια της δικής της. 
Υπάρχουν άνθρωποι που δεν μπο-
ρούν να μιλήσουν για τον εαυτό 
τους. ∆ιανοούμενοι, συγγραφείς 
και καλλιτέχνες πρέπει να δρουν 
ως φερέφωνά τους. Αλλιώς, οι φω-
νές όλων αυτών των ανθρώπων 
δεν υπάρχουν καν. Κι έτσι αγνο-
ούνται, λησμονούνται. Θέλω η 
φωνή της μητέρας μου ν’ ακου-
στεί σήμερα.

Θάμπωσε το ευρωπαϊκό όνειρο
Ο Γάλλος φιλόσοφος και κοινωνιολόγος Ντιντιέ Εριμπόν μιλάει στην «Κ» για την άνοδο της Ακροδεξιάς και το νέο του βιβλίο

Το 2017, είχα γράψει: 
«Αν εκλεγεί ο Μακρόν, 
το Εθνικό Μέτωπο 
θα φτάσει στο 40% 
μέσα σε πέντε χρόνια». 
Να που έγινε...

Αφίσα του ακροδεξιού κόμματος Εθνική Συσπείρωση, με τη Μαρίν Λεπέν και τον Ζορντάν Μπαρντελά, έξω από εκλογικό κέντρο μικρής γαλλικής πόλης. Σύμφωνα με τον Ντιντιέ Εριμπόν, η στροφή του εκλογικού σώματος προς την Ακρο-
δεξιά οφείλεται στην εγκατάλειψη της εργατικής τάξης από τους σοσιαλιστές και τους σοσιαλδημοκράτες στα περισσότερα κράτη-μέλη της Ε.Ε.

«Οι πολιτικές λιτότητας έχουν προκαλέσει φτώχεια, εργασιακή επισφάλεια, 
και θυμό. Ολες οι μελέτες δείχνουν ότι είναι από τους κυριότερους παράγο-
ντες πίσω από την άνοδο της άκρας ∆εξιάς», λέει ο Ντιντιέ Εριμπόν. 

Συνέντευξη στη ΛΕΝΑ ΜΑΤΣΙΩΡΗ

Η ψήφος που κάποτε 
περιστρεφόταν γύρω 
από ένα «ταξικό εμείς», 
τώρα περιστρέφεται 
γύρω από ένα 
«εθνικό εμείς».
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«Βάζει τον αναγνώστη σε μια δια-
φορετική συνθήκη, σε ρόλο “πο-
λίτη του κόσμου” και τον παρα-
σύρει να εστιάσει στο ανθρώπινο 
στοιχείο, στον κοινό τόπο, σε αυ-
τά που μας ενώνουν», μας λέει η 
συγγραφέας Χριστιάννα Γύρα για 
το πρώτο της μυθιστόρημα «Pro 
bono» (εκδ. Εστία) και συγκεκρι-
μένα για το τολμηρό εγχείρημά 
της, ότι τοποθέτησε την εξέλιξη 
της ιστορίας εξ ολοκλήρου στη 
Ρίγα της Λετονίας. 

Ενα μυθιστόρημα χωρίς ίχνος 
ελληνικού στοιχείου, έστω κά-
ποιον ήρωα, κάποια μακρινή κα-
ταγωγή και από μια πρωτοεμ-
φανιζόμενη συγγραφέα, ήταν 
άραγε ρίσκο για έναν εκδότη; 
«Αυτό λειτούργησε αποτρεπτι-
κά θα έλεγα. Η πρότασή μου δεν 
ήταν ελκυστική», εξηγεί στην 
«Κ» η κ. Γύρα. Ομως, παρά το ότι 
η κυκλοφορία του βιβλίου καθυ-
στέρησε κατά οκτώ ολόκληρα 
χρόνια, αυτό τελικά λειτούργησε 
ευεργετικά, αφού έγινε ξαφνικά 
επίκαιρο με αφορμή τον πόλεμο 
στην Ουκρανία. 

Η υπόθεση του βιβλίου εκτυ-
λίσσεται τον χειμώνα του 2013, 
όταν καταρρέει η στέγη ενός 
σούπερ μάρκετ στα περίχωρα 
της Ρίγας, κοστίζοντας τη ζωή σε 
πολλούς ανθρώπους. Το δυστύ-
χημα συνδέεται με επιχειρημα-
τικά και κυβερνητικά σκάνδαλα, 
προκαλώντας πολιτικές ανακα-
τατάξεις στη Λετονία. 

Ο μεγαλοδικηγόρος Βάλντις 
Γιόνανς αναλαμβάνει αφιλοκερ-

δώς (pro bono) την υπεράσπιση 
των συγγενών των θυμάτων με 
αρχικό στόχο την προβολή του 
μέσα από μια τέτοια πολύκρο-
τη υπόθεση. Τελικά, όμως, αυτή 
του η εμπλοκή θα αποκαλύψει 
κρυμμένα συμφέροντα, πολιτι-
κή διαφθορά, με εκείνον να έρ-
χεται αντιμέτωπος με το άγνω-
στο παρελθόν του, την ύπαρξή 
του την ίδια. 

Πρόκειται για έναν ικανότα-
το και αυτοδημιούργητο, πλην 
όμως βαθύτατα συμπλεγματι-
κό, δικηγόρο. «Εχει ρίξει “μαύ-
ρη πέτρα” στο παρελθόν του, 
στην πρωτογενή οικογένεια, και 
έχει αναρριχηθεί στην κοινωνική 
ελίτ της Λετονίας, αποτελώντας ο 

ίδιος πλέον μέρος του συστήμα-
τος και της διαπλοκής», σημειώ-
νει η συγγραφέας. «Ταυτόχρονα, 
έχει πολλά προσωπικά ζητήμα-
τα που δεν μπορεί να διαχειρι-
στεί, έχει περίτεχνα βυθίσει το 
συναίσθημά του, το έχει θυσιά-
σει στον βωμό της επιτυχίας κι 
ενός άκρατου ορθολογισμού», 
προσθέτει.

Παρόλο που η συμμετοχή του 
στην υπόθεση είχε ως αφετηρία 

την αυτοπροβολή, πολύ γρήγορα 
θα αρχίσει να τον συνταράζει. 
«Υποσυνείδητα τραύματα και 
αναπάντητα, καταχωνιασμένα 
ερωτήματα βγαίνουν στην επι-
φάνεια και τον οδηγούν σε μια 
ξέφρενη πορεία αναζήτησης της 
αλήθειας και του πραγματικού 
του εαυτού».

 Ετσι καταλήγει να χάσει για 
πρώτη φορά τις πρωτοβουλίες 
και τον έλεγχο, ενώ αντιθέτως 

πολλές φορές αναγκάζεται να 
ακολουθεί απλά τις εξελίξεις. 

Το πολύνεκρο συμβάν, που 
αποτελεί τον καμβά του βιβλίου, 
θα μπορούσε να γίνει οπουδήπο-
τε. «Στις εθνικές τραγωδίες, κα-
μιά χώρα δεν έχει την αποκλει-
στικότητα στον θρήνο και στα 
συλλογικά τραύματα που προκύ-
πτουν στη συνέχεια», υπογραμ-
μίζει η κ. Γύρα, ανατρέχοντας 
στη δική μας περίπτωση, αυτή 

του δυστυχήματος των Τεμπών. 
«Γιατί λοιπόν να μην μπορεί να 
συνδεθεί ο Ελληνας αναγνώστης 
με κάτι που συμβαίνει σε μια μα-
κρινή χώρα όταν ο κοινωνικός 
και συναισθηματικός αντίκτυπος 
είναι συγκλονιστικοί;». 

Η έρευνα
Πολλά από τα στοιχεία που 

διαβάζουμε στο βιβλίο, κυρίως 
όσα αφορούν το τραγικό γεγονός, 
είναι αληθινά. Αρχικά «έπεσαν» 
τυχαία στην αντίληψη της συγ-
γραφέως, αλλά για να ενισχύσει 
το περιεχόμενο του βιβλίου, να 
εμβαθύνει στο χτίσιμο των χα-
ρακτήρων και της πλοκής και να 
διερευνήσει τα πραγματικά γε-
γονότα, το ταξίδι της στη Λετο-
νία ήταν μονόδρομος. «Ξεκίνη-

σε πολύ άτυπα. Πήγα στη Ρίγα 
αποκλειστικά για να διεξαγάγω 
έρευνα γύρω από το δυστύχημα, 
για να αφουγκραστώ, όσο μπο-
ρούσα, τον παλμό της κοινωνί-
ας, να γνωρίσω τον τόπο». Εκεί 
συνειδητοποίησε ότι οι Λετονοί 
είναι ένας συγκροτημένος λαός, 
αγαπούν την τάξη, την καθαρι-
ότητα, το πρόγραμμα. 

Η έρευνά της διήρκεσε για πε-
ρισσότερο από ενάμιση χρόνο, 
παράλληλα με τη συγγραφική δι-
αδικασία, που ολοκληρώθηκε σε 
κάτι παραπάνω από δύο χρόνια. 
«Μεγάλη τύχη αποτέλεσε η γνω-
ριμία μου με μια φίλη Ρωσίδα δι-
κηγόρο, παντρεμένη με φίλο Ελ-
ληνα δικηγόρο, η οποία με έφερε 
σε επαφή με ανθρώπους στη Ρί-
γα τους οποίους γνώρισα όταν 
πήγα. Η συμβολή τους υπήρξε 
πολύτιμη», λέει η συγγραφέας. 
«Με βοήθησαν να κατανοήσω 
καλύτερα τον κόσμο και αυτά 
που συμβαίνουν γύρω μου, που 
σίγουρα δεν περιορίζονται από 
γεωγραφικά σύνορα».

Μέσα από το βιβλίο αναδει-
κνύεται ο διάτρητος κοινωνι-
κός ιστός της Λετονίας. «Ο ιστός 
αυτός είναι σύνθετος και ποικι-
λόμορφος, με τη ρωσική μειο-
νότητα να ανέρχεται περίπου 
στο 25%-30% του πληθυσμού, 
αποτελώντας μια δυναμική, δι-
ακριτή παρουσία με τα δικά της 
έθιμα», τονίζει η κ. Γύρα. Και 
συμπληρώνει: «Αυτή η ζόρικη 
συνύπαρξη αποτελεί σημαντικό 
άξονα του “Pro bono” και την 
εξετάζω μέσα από διαφορετικά 
πρίσματα». 

Ο ανθρώπινος πόνος δεν έχει σύνορα
Η συγγραφέας Χριστιάννα Γύρα μιλάει στην «Κ» με αφορμή την κυκλοφορία του μυθιστορήματός της «Pro bono»

«Στις εθνικές τραγωδίες, 
καμιά χώρα δεν έχει 
την αποκλειστικότητα 
στον θρήνο και 
στα συλλογικά 
τραύματα».

«Πήγα στη Ρίγα αποκλειστικά για να διεξαγάγω έρευνα γύρω από το δυστύ-
χημα, για να αφουγκραστώ, όσο μπορούσα, τον παλμό της κοινωνίας, να γνω-
ρίσω τον τόπο», λέει η συγγραφέας Χριστιάννα Γύρα.

Η κατάρρευση της στέγης ενός 
σούπερ μάρκετ στη Ρίγα, το 2013, 
και όσα επακολούθησαν ήταν η 
αφορμή για το βιβλίο της Χρ. Γύρα.

Της ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΣΚΑΡΑΚΗ
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Το Μετροπόλιταν συντηρεί ένα 
αριστούργημα του Ρέμπραντ

Τα άπειρα στοιχειά του κάστρου του Γκλάμις #2

Η παρουσίαση ενός από τα πιο ιδι-
αίτερα και ατμοσφαιρικά έργα 
του Ρέμπραντ στο Μετροπόλιταν 
της Νέας Υόρκης ήταν μια ευγε-
νής επιβεβαίωση της σύμπλευσης 
της τεχνογνωσίας με την ιστο-
ρία της τέχνης. Το έργο έχει τον 
τίτλο «Ο Αριστοτέλης μπροστά 
στην προτομή του Ομήρου», φι-
λοτεχνημένο το 1653. Εκτίθεται 
και πάλι στις ανακαινισμένες αί-
θουσες ευρωπαϊκών συλλογών 
του μουσείου μετά τη συντήρη-
ση στην οποία υποβλήθηκε από 
τη συντηρήτρια Ντόροθι Μαχόν 
(Dorothy Mahon). Η επανέκθεση 
στις αίθουσες έδωσε την ελευ-
θερία, όπως εξηγεί ο επιμελη-
τής των ευρωπαϊκών συλλογών 
Ανταμ Ικερ (Adam Eaker) να αφι-
ερώσουν μια ολόκληρη αίθουσα 
σε έναν ζωγράφο. Η Αίθουσα Ρέ-
μπραντ, με τα εξαίρετα έργα που 
διαθέτει το Μετροπόλιταν, είναι 
ένας τόπος προσκυνήματος σε 
περιβάλλον υψηλής αισθητικής. 

Η συντήρηση του έργου βασί-
στηκε στην καλύτερη γνώση της 
παλαιάς τεχνολογίας. Μπορούμε 
πλέον να κατανοήσουμε τη δια-
δικασία της φθοράς και να την 
αντιμετωπίσουμε, σημειώνει η 
Ντόροθι Μαχόν. Η αφαίρεση των 
στρώσεων του χρόνου αποκάλυψε 
τη στοίβα των βιβλίων στα αριστε-
ρά του πίνακα με ένα τρόπο που 
την καθιστά ένα από τα σημαντι-

κά υποθέματα της όλης σύνθεσης. 
Αλλωστε, πρόκειται για ένα έργο 
υψηλού συμβολισμού με πολλές 
επιμέρους ενότητες. Είναι ένα από 
τα φημισμένα έργα της συλλογής 
Ρέμπραντ που κατέχει το Μετρο-
πόλιταν. Ο Ρέμπραντ διατυπώνει 
έναν στοχασμό πάνω στην έννοια 
της φήμης, όπως αναφέρεται εκ 
μέρους του μουσείου.

Ο Αριστοτέλης εμφανίζεται εν-
δεδυμένος με πλούσια ενδύματα. 
Το ένα χέρι το έχει στη μέση και 
με το άλλο αγγίζει σκεφτικός μια 
προτομή του Ομήρου, που είχε 
ζήσει αιώνες πριν από εκείνον 
(η ελληνική αρχαιότητα είχε και 
τη δική της αρχαιότητα!). Ο Αρι-
στοτέλης φοράει ένα μενταγιόν 
με το πορτρέτο του μαθητή του, 
Μεγάλου Αλεξάνδρου... Πιθανόν, 
αναφέρεται από το μουσείο, ο Αρι-
στοτέλης να στοχάζεται πάνω στη 
δική του επιτυχία σε σχέση με 
την αιώνια φήμη και το επίτευγμα 
του Ομήρου πέρα από τον χρόνο.

Αν και η σύνθεση αυτή πα-
ραπέμπει ευθέως στην ολλανδι-
κή κοινωνία και στο γούστο της 
Φλάνδρας, ο Ρέμπραντ φιλοτέχνη-
σε το έργο αυτό για έναν ευγενή 
της Σικελίας, την εποχή κατά την 
οποία τα σκοτεινά του χρώματα 
και η σχεδόν γλυπτική απόδο-
ση του χρώματος είχαν αρχίσει 
να κυλούν εκτός μόδας στο Αμ-
στερνταμ.

Μας έλεγε λοιπόν την προηγού-
μενη Κυριακή ο κύριος Γκρι, ο 
οποίος ταξίδεψε στη Σκωτία και 
στο τουριστικό –μα και αφόρητα 
στοιχειωμένο– κάστρο του Γκλά-
μις, πως ο 3ος Κόμης του Στράθ-
μορ, που οι κακές γλώσσες τον 
ήθελαν μέθυσο, τζογαδόρο και 
πορνολάγνο, ήταν πατέρας ενός 
παραμορφωμένου παιδιού με ανα-
πηρία. «Κάποιοι μιλούν ακόμα και 
για τερατογένεση και το λένε αυ-
τό με τον πόθο των ανθρώπων, 
όλων των ανθρώπων στο βάθος, 
που δεν αντέχουν δίχως κάτι πα-
ραμορφωτικό, διεστραμμένο να 
μπλέκεται στη γλώσσα τους και 
στο μυαλό τους, στη ζωή τους εν 
γένει», σχολιάζει ο κύριος Γκρι.

Το παιδί αυτό λέγεται πως πα-
ρέμεινε κλειδωμένο σε κάποιο από 
τα δεκάδες μυστικά δωμάτια του 
κάστρου. Ηταν ο φυσικός διάδο-
χος του 3ου Κόμη, αλλά το πα-

ρουσιαστικό του υποτίθεται ότι 
προκαλούσε τόση αποστροφή, 
που το δέον ήταν να μη θεαθεί 
από κανέναν πέραν του στενού 
πυρήνα της οικογένειας. Λέγεται, 
όμως, πως με εντολή του πατέ-
ρα του το δολοφόνησαν μέσα σε 
αυτό το μυστικό δωμάτιο όπου 
το έκρυβαν και μετά έχτισαν και 
την πόρτα του. Ενα οικογενεια-
κό πορτρέτο αυτού του 3ου Κό-
μη του Στράθμορ με την οικογέ-
νειά του στη μεγάλη αίθουσα με 

το τεράστιο τζάκι είναι που έχει 
προκαλέσει πλήθος ερωτημάτων 
στους ειδικούς των παραφυσικών 
ερευνών. Ενα από τα παιδιά που 
απεικονίζονται στον πίνακα δεί-
χνει όντως να έχει έναν αφύσικο 
κορμό ή πρόκειται απλώς και μό-
νο για αδεξιότητα του ζωγράφου; 
Λέγεται ακόμα πως μια νύχτα ο 
3ος Κόμης έπαιξε χαρτιά με τον 
∆ιάβολο με τίμημα την ψυχή του 
και, φυσικά, έχασε. Το 1957, ένας 
υπηρέτης στο κάστρο παραπονέ-
θηκε πως μπορούσε ακόμα να τον 
ακούσει να παίζει χαρτιά με τον 
∆ιάβολο στο μυστικό δωμάτιο που 
γνωρίζουν μονάχα οι κόμητες και 
οι απόγονοί τους...

Υπάρχει επίσης το φάντασμα 
του Τζακ του ∆ρομέα, σκελετω-
μένη μορφή που διαπερνά σαν 
αερικό τα δωμάτια του κάστρου, 
κατάλοιπο από μια άκρως σαδιστι-
κή πράξη του 3ου Κόμη: το 1466 

παγίδευσε σε ένα μπουντρούμι 
ομάδα εχθρικών γειτόνων και τους 
άφησε να πεθάνουν από την πεί-
να. Υπάρχει και το φάντασμα ενός 
Αφρικανού δούλου, που κατέφτα-
σε παιδί στο Γκλάμις σιδηροδέσμι-
ος τον 17ο αιώνα, στοιχειώνοντας 
το τεράστιο, πολυδαίδαλο κτίσμα.

Το Γκλάμις, πάντως, βρίθει και 
από άλλα αταυτοποίητα φαντά-
σματα: ο σερ Ντέιβιντ Μπόους 
Λίον, 14ος Κόμης του Στράθμορ, 
έκανε έναν απογευματινό περίπα-
το στον κήπο όταν είδε ένα άγνω-
στο κορίτσι σε ένα παράθυρο κά-
ποιου από τα μυστικά δωμάτια, να 
σφίγγει τα κιγκλιδώματα και να 
κοιτάζει έξω απλανώς, όχι όμως 
δίχως μια κάποια απελπισία. Προ-
τού προλάβει να πάει να του μι-
λήσει, είχε εξαφανιστεί. 

Λένε πως μια κατάρα καταδίω-
ξε το επιβλητικό Γκλάμις; Ποια; Η 
συνέχεια την ερχόμενη Κυριακή...

ΛΟΝΔΙΝΟ
Αλληλογραφίες
Το Ταχυδρομικό Μουσείο στο Λον-
δίνο είναι ένας θησαυρός για την 
κληρονομιά αλλά και για το μέλλον 
της επικοινωνίας. Η περιοδική έκθε-
ση στο μουσείο φωτίζει την αλληλο-
γραφία ενός στρατιώτη που πολέμη-
σε στον Α΄ Παγκόσμιο Πόλεμο. Μέσα 
από τα γράμματα και τις καρτ ποστάλ 
που ο Χάρι Μπράουν έστελνε στη μη-
τέρα του, αποκαλύπτεται ένας τρόπος 
κατανόησης της καθημερινότητας του 
πολέμου, της προσωπικής διαδρομής 
του και της καθημερινότητας στρατιω-
τών και άμαχου πληθυσμού. 

ΜΥΛΟΥΖΗ
Ιστορίες υφασμάτων
Το Μουσείο Τυπωμένων Υφασμά-
των στη Μυλούζη είναι από τα αξι-
οζήλευτα αξιοθέατα της πόλης και 
της Αλσατίας γενικότερα. Οι συλλο-
γές του μουσείου παρακολουθούν 
όλη τη μακρά ιστορία των θαυμα-
στών μοτίβων πάνω σε υφάσματα, 
όπως και την εξέλιξη της τεχνολο-
γίας. Καμπή για την ανάπτυξη αυτής 
της τέχνης ήταν η ταχεία εκβιομη-
χάνιση της παραγωγής στη διάρκεια 
της περιόδου 1815-1835. Στη φω-
τογραφία, βαμβακερό ύφασμα από 
την Αλσατία περί το 1880. 

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Προβολείς στον Μπερλιόζ
Το ονομαστό Φεστιβάλ Μπαρντ στα 
περίχωρα της Νέας Υόρκης είναι ένας 
θερινός θεσμός από το 1990. ∆ιορ-
γανώνει μουσικά γεγονότα με σαφή 
διάθεση να εκφράσει απόψεις και να 
ορίσει τάσεις. Φέτος, οι προβολείς 
πέφτουν στον ελαφρώς παραγνωρι-
σμένο Γάλλο συνθέτη του 19ου αιώνα 
Εκτόρ Μπερλιόζ (1803-1869), εκφρα-
στή του ρομαντικού πνεύματος. Το 
φεστιβάλ ανιχνεύει την πολύπλευρη 
προσωπικότητά του και αναδεικνύει 
τη συμβολή του στη διαμόρφωση της 
Ευρώπης του 19ου αιώνα.

ΜΑΔΡΙΤΗ
Ο φακός του Ντέιβιντ Γκόλντμπλατ
Το έργο που άφησε ο Νοτιοαφρι-
κανός φωτογράφος Ντέιβιντ Γκόλ-
ντμπλατ (1930-2018) είναι όχι μόνον 
αισθητικά άρτιο αλλά και συγκινη-
σιακά ενεργό, καθώς επιχείρησε 
να κατανοήσει και να αποτυπώσει 
τις σύνθετες συνθήκες της κοινωνί-
ας της πατρίδας του. Για λίγες ακόμη 
ημέρες (25/8) ολοκληρώνεται το με-
γάλο αφιέρωμα στο έργο του, που 
οργανώθηκε από το ίδρυμα MAPFRE 
στη Μαδρίτη. Οι φωτογραφίες του 
συνδυάζουν τη γαλήνη και την κοινω-
νική ένταση. 

ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ
Ελίζαμπεθ Τέιλορ
Το νέο ντοκιμαντέρ με θέμα τη ζωή 
της Ελίζαμπεθ Τέιλορ («Οι χαμένες 
μαγνητοταινίες») βγαίνει από την 
πλατφόρμα ΗΒΟ και ΜΑΧ. Βασίζεται 
σε μια συνέντευξη 40 ωρών, ανέκδο-
τη έως τώρα, που αποτέλεσε το υλικό 
για την ταινία, με τη σκηνοθεσία της 
Νανέτ Μπερστάιν. Η Ελίζαμπεθ Τέ-
ιλορ είχε συμφωνήσει να κάνει μια 
μακράς διαρκείας συνέντευξη με 
τον διάσημο Αμερικανό δημοσιογρά-
φο και βιογράφο Ρίτσαρντ Μέριμαν 
(1926-2015). Οι ανέκδοτες συνεντεύ-
ξεις βρέθηκαν στο αρχείο του. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Το κάστρο του Γκλάμις στη Σκωτία μέσα στη νύχτα. Την ημέρα είναι γεμά-
το τουρίστες και συχνά πραγματοποιούνται εκεί συναυλίες τζαζ...

Ρέμπραντ, «Ο Αριστοτέλης μπροστά 
στην προτομή του Ομήρου» (1653). 
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Υπάρχει επίσης το 
φάντασμα του Τζακ του 
Δρομέα, σκελετωμένη 
μορφή που διαπερνά 
σαν αερικό τα δωμάτια 
του κάστρου...
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ΙΣΤΟΡΙΕΣ ΑΠΟ ΤΑ ΠΑΙΔΙΑ ΤΟΥ Α΄ ΔΗΜ. ΣΧΟΛΕΙΟΥ ΕΓΚΩΜΗΣ (Ε΄ 2)
Ψηφιακή έκδοση
Read Library

Η Read Library, στο πλαίσιο της εταιρικής κοινωνικής της ευθύνης, 
για δεύτερη συνεχή χρονιά πραγματοποίησε επισκέψεις σε βιβλι-
οθήκες και σχολεία, προσφέροντας δωρεάν δράσεις δημιουργικής 
γραφής και ανάγνωσης. Βασικός σκοπός των δράσεων αυτών είναι η 
καλλιέργεια της φιλαναγνωσίας και του λογοτεχνικού γραμματισμού 
σε μαθητές κάθε ηλικίας, σε γονείς, γενικότερα σε ενήλικες και σε 
άτομα τρίτης ηλικίας α λλά και σε εμποδιζόμενες ομάδες. Μέσω αυτών 
των δράσεων, παράλληλα προσφέρεται η γνώση 
ή η ενημέρωση για το ψηφιακό βιβλίο. ∆ίνεται έμ-
φαση στον ρόλο της βιβλιοθήκης όσον αφορά την 
ανάπτυξη δεξιοτήτων ανάγνωσης και έρευνας. Η 
υλοποίηση προγραμμάτων που αναπτύσσουν τη δη-
μιουργική έκφραση και την εξωστρέφεια σε μια βι-
βλιοθήκη η οποία είναι πάντα ανοιχτή και φιλόξενη 
με άμεση και εύκολη πρόσβαση, αφενός προάγει 
την καλή ψυχική υγεία και αφετέρου, ενδυναμώ-
νει αναγνώστες για να μπορούν να επιλέγουν, να 
εκφράζουν άποψη, να έχουν φωνή, να είναι ικα-
νοί ώστε να διαμορφώνουν οι ίδιοι τη γνώμη και 
την κρίση τους. Οι δράσεις της Read Library έχουν 
παιγνιώδη και διασκεδαστική μορφή. Κατά τη διε-
ξαγωγή των δραστηριοτήτων, χρησιμοποιήσαμε δι-
άφορες τεχνικές δημιουργικής γραφής για να ενεργοποιήσουμε την 
έμπνευση και την έκφραση των παιδιών. Όπως, το διώνυμο του Τζάνι 
Ροντάρι, για το οποίο χρησιμοποιήσαμε λέξεις για τις δυο λίστες, που 
προέκυψαν από ένα παιχνίδι γρίφων. Άλλοτε χρησιμοποιήσαμε ως 
αφετηρία για έμπνευση την τεχνική της ποίησης της συσκότισης ή και 
την ανάγνωση κάποιου αποσπάσματος βιβλίου.
Βρείτε δωρεάν το ψηφιακό βιβλίο των παιδιών του A΄∆ημοτικού Σχο-
λείου Έγκωμης (Ε΄2) στην εφαρμογή Read Library. Επισκεφθείτε τον 
ιστότοπο Read-Library.com για πληροφορίες και περισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Τον Ιούλιο του ’14 ο Ντενί νοση-
λεύθηκε ξανά στο «Υγεία». Τον 
επισκεπτόμουν τα απογεύματα, 
μετά τη δουλειά. ∆εν μιλούσε 
πια. Τις περισσότερες ώρες κοι-
μόταν. Καθόμουν δίπλα του και 
διάβαζα μέχρι ο ήλιος να δύσει 
προς τον Σαρωνικό.

Εξω έκανε ζέστη και μου άρε-
σε να βρίσκομαι στο ήσυχο δω-
μάτιο του νοσοκομείου με τον 
κλιματισμό, να διαβάζω για πολ-
λοστή φορά τον «Ξένο» του Κα-
μύ, ν’ ακούω την αναπνοή του 
Ντενί και τους θορύβους από τον 
διάδρομο, το σύρσιμο των μεταλ-
λικών τρόλεϊ με τα συμπράγκαλα 
των νοσηλευτριών και τις χαμη-
λόφωνες ομιλίες των επισκεπτών 
που έκρυβαν μέσα στον ψίθυρο 
την αγωνία μιας πιθανής αμε-
τάκλητης έκβασης. Εγώ δεν εί-
χα καμιά αγωνία. Σε λίγες μέρες 
θα έφευγα για διακοπές και ήξε-
ρα πως δεν θα τον έβλεπα ξανά. 

Είχε φτάσει μέχρι τα πενήντα 
τέσσερα και βέβαια δεν ήταν αρ-
κετό. Είχε μεγαλώσει στα βουνά 
της ανατολικής Γαλλίας και από 
μικρός τού άρεσε να περπατάει, 
να ξαπλώνει κάτω από τα δέντρα 
και να διαβάζει. Του άρεσε να 
κυνηγά κουνέλια, να τα πιάνει 
και να τα χαϊδεύει. Του άρεσε 
επίσης να τα σχεδιάζει λες και 
ήταν άνθρωποι. Κάτι που δεν 
σταμάτησε ποτέ να κάνει. 

Μια μέρα, ένα αγόρι τον ση-
μάδεψε με τη σφεντόνα και ο 
Ντενί έχασε το αριστερό του μά-
τι. Ο γιατρός είπε στους γονείς 
του να μη διαβάζει τόσο, μα αυ-
τός συνέχισε να διαβάζει. Αυτό 
που κατάλαβα χρόνια αργότε-
ρα, αφού τον γνώρισα, ήταν πως 
ήταν τόσο πεισματάρης που είχε 
βαλθεί να φτιάξει μια τεράστια 
βιβλιοθήκη πίσω από το γυάλι-
νο μάτι του. Λες και ήθελε να 
στηρίξει σε κάθε του φλέβα κι 
από ένα ράφι, ψάχνοντας να βρει 
το χαμένο κομμάτι της παιδικής 
του ηλικίας. 

Η ανάγνωση είναι σαν μια δι-
αδρομή από την οικιακή κόλα-
ση στον τεχνητό παράδεισο. Ή 
ανάποδα. Βάλζερ, Γκομπρόβιτς, 
Σελίν, Προυστ, Ρεμπό. Αν δια-
βάσει κανείς το δίγλωσσο «Jour 
après jour – Μέρα με τη μέρα», 
που κυκλοφόρησε από τις εκδό-
σεις Cube Art δύο χρόνια αφού 
αρρώστησε, θα διαπιστώσει τι 

εννοώ. Η ιστορία ενός κουνε-
λιού, μέσα από σχέδια και λέξεις, 
που περιφέρεται στον κόσμο με 
την τρυφερή παραίτηση του μελ-
λοθανάτου, ήταν αναμφίβολα ο 
ίδιος ο Ντενί: «Με μικρά βήματα 
προς την άυπνη νύχτα». 

Μετά το σχολείο ήθελε να 
σπουδάσει λογοτεχνία αλλά τε-
λικά μπήκε στην Καλών Τεχνών 
της Μπεζανσόν. Εκείνη την επο-
χή είχε αφήσει μούσι και όλοι 
τον φωνάζαν «Ο φιλόσοφος». Τό-
τε γνώρισε τη Μαριάννα με την 
οποία έζησε έως το τέλος της ζω-
ής του. Εφυγε για Παρίσι, όπου ο 
Ντενί δούλεψε ως νυχτοφύλακας 
στο μουσείο του Γκιστάβ Μορό 
και μετά αποφάσισαν να έρθουν 
στην Αθήνα. Εκαναν μια κόρη, 
τη Λουκία, η Μαριάννα βρήκε 
δουλειά στην εφημερίδα και ο 

Ντενί εργαζόταν περιστασιακά 
ως εικονογράφος. 

Οταν άρχισα να τον επισκέ-
πτομαι στο διαμέρισμά τους στη 
Μακρυγιάννη, πάντα καταλήγα-
με στο γραφείο του. Ποτέ δεν 
είχα δει έναν τόσο μικρό χώρο 
εργασίας, θύμιζε περισσότερο 
τρύπα, μια μαγική τρύπα όμως με 
όλες τις απαραίτητες ανέσεις και 
τους επιθυμητούς περιορισμούς. 
Ακόμα κι όταν μεταφέρθηκαν 
σ’ ένα μεγαλύτερο σπίτι, ο Ντε-
νί χωνόταν πάντα σε μια γωνία. 

Η βιβλιοθήκη του ήταν επί-
σης, για εμένα τουλάχιστον, μυ-
θική. Οσο έπρεπε σε μέγεθος, 
χωρίς τίποτα περιττό, φιλόξενη 
και φιλική, χωρίς να σου προκα-
λεί δέος ή τρόμο. Καμιά φορά, 
όταν περνάω μπροστά από το 
διώροφο κτίριο στα Πετράλωνα, 
κοιτάζω κλεφτά από τον δρόμο 
μέσα από την μπαλκονόπορτα. 
Η βιβλιοθήκη υπάρχει ακόμα, μα 
ο Ντενί όχι, και θυμώνω.

Την πρώτη περίοδο που είχε 
αρρωστήσει, κατέβαινα στη Βού-
λα με το λεωφορείο για να τον 
δω. Ζούσαν σ’ ένα οικογενειακό 
διαμέρισμα από την πλευρά της 
Μαριάννας, δίπλα στη θάλασσα. 
Πηγαίναμε λοιπόν κατά εκεί και 

θυμάμαι να διασχίζει την παραλι-
ακή αδιαφορώντας για τ’ αμάξια. 
Του φώναζα: «Πρόσεχε, Ντενί!» 
Κι αυτός, αφού καθόμασταν σε 
κάποιο παγκάκι, μου έλεγε λα-
χανιασμένος: «Μερικές φορές 
νιώθω πως η ζωή είναι ένα κύ-
μα που έρχεται καταπάνω μου. 
Ομως, να ξέρεις, σε λίγο δεν θα 
χρειάζομαι τίποτα».

Μετά γυρίζαμε σπίτι και μου 
έδειχνε τα τελευταία του σχέ-
δια. Ηταν τα πιο ωραία σχέδια 
που είχε κάνει ποτέ. Επειδή σε 
κάθε γραμμή που είχε σχεδιάσει 
έβλεπες τον θάνατο να έρχεται. 
Και ταυτόχρονα, αναγνώριζες τη 
σημασία της ζωής, την εύθραυ-
στη και παράλογη οντότητά της, 
σε κάθε μολυβιά. Τα χέρια του 
ήδη έτρεμαν.

Ο Ντενί κατάφερε χάρη στη 
φροντίδα της Μαριάννας να προ-
σθέσει δύο βιβλία στη μικρή στοί-
βα που είχε ήδη εκδοθεί. Ετσι, δί-
πλα στο «Τρελό μονοπάτι» και 
στον «Γάμο της Ανεμί» (αμφότε-
ρα από τις εκδόσεις Αγρα), προς 
το τέλος της ζωής του κυκλοφό-
ρησαν το «Pirquetou» (Cube Art 
Editions) και το «Ροζ» (εκδόσεις 
Pαντεβού): «Φταίει το ΡΟΖ. Το 
ΡΟΖ τρώει τη νύχτα. ΡΟΖ ΜΕ-
ΧΡΙ ΘΑΝΑΤΟΥ». ∆εν θ’ ανα-
φερθώ καν στα κατάλοιπά του. 
Μπορεί κανείς να δει στο σάιτ 
του (www.denislhomme.com), 
που θυμίζει μάλλον κιβωτό από 
χαρτί καθώς βολοδέρνει αγνο-
ημένη στο ∆ιαδίκτυο, τι άφησε 
πίσω του: ημερολόγια, σχέδια, 
ποίηση, τετράδια και σημειωμα-
τάρια, φάκελοι με επιζωγραφισμέ-
νες φωτογραφίες, γεμάτα κουτιά 
από τα οποία έχεις την αίσθηση 
πως θα ξεπηδήσουν αναπάντεχα 
λευκά κουνέλια από ένα σύμπαν 
ολότελα δικό του.

Μετά την κηδεία, στο Αγκί-
στρι, πήγαμε να κάνουμε μπάνιο 
στην παραλία του Μπαχά. Βγάλα-
με τα ρούχα μας και βουτήξαμε με 
τα εσώρουχα στο νερό: η αδελφή 
του που είχε έρθει από τη Γαλλία, 
η μητέρα του, τα ανίψια του, οι 
φίλοι του, η γυναίκα του, η κόρη 
του κι εγώ. Ξαφνικά, ενώ κολυ-
μπούσαμε, και το μεσημεριανό 
φως μάς είχε σχεδόν τυφλώσει, η 
Μαριάννα γύρισε προς την ακτή 
και φώναξε: Ντενί; Πού είσαι, 
Ντενί; Ηταν κάποτε ένας άνθρω-
πος που τον λέγανε Ντενί Λομ.

Ο Νηρέας Καλιτσάνι γεννήθηκε 
και μεγάλωσε στην Αθήνα. Τον 
ελκύουν η Ιστορία και η Λογοτε-
χνία. Το «Στους λαβυρίνθους του 
μεσοπολέμου» είναι το πρώτο 
του βιβλίο (εκδόσεις Κουκκίδα).
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον και-
ρό πλάι στο κρεβάτι σας;
«Between Shades of Grey» της 
Ρούτα Σέπετυς, «Το τάνγκο» του 
Μπόρχες και το συλλογικό έργο 
«Μυστικές εταιρίες».
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον 
στοιχείο που μάθατε πρόσφα-
τα χάρη στην ανάγνωση ενός βι-
βλίου;
Η προσπάθεια μερικών πρώιμων 
ναζί να συνδυάσουν τους θρύλους 
του Γκράαλ με τις δικές τους άρ-
ρωστες, αντισημιτικές απόψεις, 
δημιουργώντας έτσι το Τάγμα των 
Νέων Ναϊτών.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
«Το δέρμα των ονείρων» του 
Κενώ.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Σεπτέμβρη, με τα πρωτοβρόχια 
και ξαπλωμένος σε μια πολυθρό-
να, αλλάζοντας συνέχεια στάση, 
προσπαθώντας να βολευτώ.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Μου φαίνεται περίεργο να νιώθεις 
ενοχές για κάτι που σου άρεσε, 

ακόμη και αν πλέον δεν σου αρέ-
σει. Μιλώντας για βιβλία πάντα.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί 
περισσότερο σε ένα βιβλίο;
Η σχέση που κάποιος ήρωας έχει 
με τον εαυτό του. Λατρεύω τους 
εσωτερικούς μονολόγους.
 
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Το «Μπόνσαϊ στόρις» της Αννας 
Γεωργάτου. Πάει καιρός που 
θέλω να το διαβάσω, συν το ότι 
της έχω υποσχεθεί να της πω τη 
γνώμη μου.
 
Στους λαβυρίνθους του Μεσο-
πολέμου, πώς προσπαθεί ο ρο-
μαντισμός να υπερισχύσει του 
σουρεαλισμού;
Το βλέπω πιο πολύ σαν ένα είδος 
συμβίωσης και όχι τόσο σαν αγώνα 
για το ποιο από τα δύο θα υπερι-
σχύσει. Ο Τζον Τόμας, ο πρωταγω-
νιστής, είναι ένας προοδευτικός 
άνθρωπος με ρομαντικές αρχές. 
Αποδέχεται τον σουρεαλισμό. Αλ-
λά όπως έχω γράψει σε ένα κεί-
μενο που δουλεύω αυτή την πε-
ρίοδο, «μέσα μας είναι που όλα 
μπορούν να συνυπάρξουν κι όμως 
μέσα μας είναι που γίνονται και οι 
μεγαλύτερες συγκρούσεις».
 
Πώς εμπνευστήκατε την ιστορία 
του βιβλίου;
Απλώς ξεκίνησα να γράφω ό,τι 
ιδέα μού ερχόταν. Πρέπει να ανα-
φέρουμε, πάντως, κάποιες ξεκά-
θαρες επιρροές μου, όπως η σειρά 
μυθιστορημάτων «Young Sherlock 
Holmes» του Αντριου Λέιν και, φυ-
σικά, ο χαρακτήρας των κόμικς, 
Κόρτο Μαλτέζε. Ο Κόρτο έχει κάνει 
τόσο ξεκάθαρη την επιρροή του 
στην πλοκή και στους συμμετέχο-
ντες του βιβλίου μου, που τόλμη-
σα μάλιστα να χρησιμοποιήσω και 
έναν από τους χαρακτήρες των δι-
κών του ιστοριών. Ο Μπράουν του 
βιβλίου μου δεν είναι άλλος από 
τον Μπράουν που παρουσιάζεται 
στο άλμπουμ του Κόρτο «Νύχτες 
του Βερολίνου» των Χουάν Ντίας 
Κανάλες και Ρουμπέν Πελεχέ-
ρο. Τουλάχιστον στο μυαλό μου.

ΘΑΝΑΣΗΣ ΧΕΙΜΩΝΑΣ
Τρότζαν
εκδ. Πατάκη, σελ. 367

 
Μυθιστόρημα γεμάτο εξυπνάδα 
και φρεσκάδα, το «Τρότζαν» κα-
ταπιάνεται με το καυτό θέμα της 
πολιτικής ορθότητας. Πού οδηγεί 
την ανθρωπότητα η απολυτότη-
τα των δικαιωματιστών; Ποιο 
μέλλον χαράσσουν οι κοινότητες 
που στο όνομα της υπεράσπι-
σης των αδυνάμων αρνούνται να 
αποδεχθούν την εγγενή αντιφα-
τικότητα της ζωής και την πολυ-
σημία της γλώσσας; Τι θα συμβεί 
όταν αγνοούνται όχι μονάχα οι 
διαφορές ανάμεσα στα φύλα, αλ-
λά και οι διαφορές ανάμεσα σε 
ζώα και ανθρώπους;

Oχι μακριά απ’ τη δική μας 
εποχή, το 2073, ο Σωτήρης Μη-
τρόπουλος βγαίνει από την κατα-
στολή στην οποία είχε υποβληθεί, 
προκειμένου να πληροφορηθεί 
σημεία και τέρατα – ότι πέθανε 
από έμφραγμα το 2027 σε ηλικία 
35 ετών, ότι έχοντας δηλώσει συμ-
μετοχή σε ένα πρόγραμμα επανα-
φοράς στη ζωή, καταψύχθηκε για 
να επανέλθει σαράντα έξι χρόνια 
αργότερα και να ανακαλύψει πως 
ο κόσμος έχει έλθει τα πάνω κά-
τω. Η Αθήνα, μια τσιμεντούπολη 
γεμάτη γκρίζους ουρανοξύστες. 
Οι πολίτες, όλοι ομοιόμορφα ντυ-

μένοι. Η ελληνική γλώσσα, χωρίς 
άρθρα και καταλήξεις, έτσι ώστε 
να εξαλειφθούν οι διαφορές ανά-
μεσα στα φύλα. Απόλυτο αγαθό η 
υγεία, για χάρη της οποίας οι άν-
θρωποι δεν κυκλοφορούν σχεδόν 
καθόλου, για να αποφεύγονται 
έως και οι ιώσεις. Τρέφονται άλ-
λωστε με φυτικές 
ίνες προκειμένου 
να γίνουν σεβα-
στά τα δικαιώμα-
τα των ζώων. Τα 
ερωτικά ραντεβού 
κλείνονται με τη 
βοήθεια αλγορίθ-
μου και εφόσον οι 
εραστές συναντη-
θούν, η συνουσία 
είναι υποχρεωτι-
κή. Το πολίτευμα 
δικτατορικό χάρη 
σε ένα παντοδύ-
ναμο λογισμικό 
το οποίο χειρί-
ζονται ολίγοι εκλεκτοί, οι οποί-
οι κυβερνούν βάσει της πλύσης 
εγκεφάλου και –βεβαίως– της τρο-
μοκρατίας. Ολόκληρη η ∆ύση, τέ-
λος, έχει διαιρεθεί σε απομονω-
μένες χώρες που βιώνουν ίδιες 
συνθήκες – όλα στο όνομα της 
ευτυχίας και της προόδου.

Η δυστοπία του Θανάση Χει-
μωνά χρησιμοποιεί τις συνήθεις 
αντιστροφές που τα απολυταρχι-

κά καθεστώτα φέρεται να χρησι-
μοποιούν, με αποτέλεσμα αντίθε-
το από αυτό που δηλώνουν πως 
επιδιώκουν. Το «Τρότζαν» φθάνει 
μάλιστα στο σημείο να εμφανίσει 
ως προπύργιο της ελευθερίας του 
λόγου τον συνασπισμό των αραβι-
κών κρατών σε αντίθεση προς το 

κολαστήριο της 
Ευρώπης. Το μυ-
θιστόρημα γίνε-
ται συναρπαστικό 
όταν αντιληφθού-
με τον κώδικά του 
(μέσα στον οποίο 
και το, όχι λίγο, 
χιούμορ του) και 
αφεθούμε στην 
πλοκή. Παράλλη-
λα προς την ιστο-
ρία του 2073, την 
οποία αφηγείται 
ο αναστημένος 
πρωταγωνιστής, 
παρακολουθούμε 

και την ερωτική του περιπέτεια 
λίγο πριν πεθάνει το 2027 (εξιστο-
ρημένη σε τρίτο πρόσωπο και τυ-
πωμένη με πλάγια στοιχεία). Πρό-
κειται για μια υπόθεση που, και 
αυτή, ακολουθεί γνωστά κλισέ. 
Ενας φτωχός φιλόλογος συνδέ-
εται με την επιχειρηματία κόρη 
μιας πλούσιας οικογένειας για την 
οποία προορίζεται ένας εξίσου 
πλούσιος γαμπρός με τις συνήθεις 

συναισθηματικές περιπλοκές. Το 
στερεότυπο αποτελεί επομένως 
υφολογικό χαρακτηριστικό του 
μυθιστορήματος, γεγονός ωστόσο 
που δεν εμποδίζει τις εκπλήξεις 
στην πλοκή. Ο Μητρόπουλος θα 
συναντήσει την παλιά του αγα-
πημένη, που είναι πλέον υπερή-
λικη, και ακόμη θα συνδεθεί με 
ομάδα αντιφρονούντων που μη 
υποκύπτοντας στην προπαγάν-
δα θα επιδιώξει να καταστρέψει 
το απαίσιο καθεστώς μέσα από 
περιπέτειες που επιφυλάσσουν 
πολλές ανατροπές.

Ενα συμπέρασμα απ’ το κεί-
μενο του άξιου πεζογράφου εί-
ναι αυτό που η ανθρωπότητα δι-
δάσκεται ξανά και ξανά σε κάθε 
της, ας πούμε καλοπροαίρετη, 
προσπάθεια να επιτύχει από-
λυτη δικαιοσύνη. Η τελειότητα 
στην ισότητα δεν είναι του κό-
σμου τούτου, δεν γίνεται ποτέ 
να επιτευχθεί καθώς, επιβαλλό-
μενη εκ των άνω μέσα στο πέλα-
γος μιας πραγματικότητας που 
είναι ρευστή, απαρέγκλιτα οδη-
γεί στον αυταρχισμό. Είμαστε δι-
αρκώς υποχρεωμένοι να παλεύ-
ουμε οδηγώντας την πολιτεία 
μας δυστυχώς όπως ο κυβερνή-
της σκάφος μέσα σε φουρτού-
να – επιδιώκοντας να επιτύ-
χουμε κάθε φορά το καλύτερο, 
στο μέτρο όμως του εφικτού.

Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Μια δυστοπία πολιτικής ορθότητας

Ενα κουνέλι που το λέγανε άνθρωπο

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

«Μερικές φορές νιώθω 
πως η ζωή είναι ένα 
κύμα που έρχεται 
καταπάνω μου. Ομως, 
να ξέρεις, σε λίγο δεν 
θα χρειάζομαι τίποτα».

Ο Ντενί Λομ είχε μεγαλώσει στα βουνά της ανατολικής Γαλλίας και από μι-
κρός τού άρεσε να περπατάει, να ξαπλώνει κάτω από τα δέντρα και να διαβά-
ζει. Του άρεσε να κυνηγά κουνέλια, να τα πιάνει και να τα χαϊδεύει.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΝΗΡΕΑ ΚΑΛΙΤΣΑΝΙ

μ
H
σ
Κ
τ
σ
ν
σ
έ
κ
β
τ

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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Η ιστορία των ∆αναΐδων, που έφυ-
γαν από τη Λιβύη ακολουθώντας 
τον πατέρα τους ∆αναό για το 
άνυδρο Αργος, επειδή φοβούνταν 
τους 50 γιους του Αιγύπτου, τα 
πρωτοξαδέλφια τους τα οποία 
απαιτούσαν να τις παντρευτούν 
σε μια εποχή ενδογαμίας, πάντα 
γοήτευε τη Μαριάννα Κάλμπα-
ρη. Κορίτσια και πατέρας επικρά-
τησαν στο Αργος γιατί δίδαξαν 
στους ανθρώπους να αρδεύουν 
νερό. Και η γη τους έγινε γονι-
μότερη και αυτοί βασιλιάδες. Ο 
∆αναός ως δισέγγονος της Ιούς, 
η οποία καταγόταν απ’ αυτά τα 
χώματα, έθεσε αξίωση επί του 
θρόνου. Το κατάφερε, αλλά για 
λίγο. Γιατί οι Αιγυπτιάδες κατέ-
φθασαν στο Αργος και απαίτη-
σαν να παντρευτούν τις κόρες 
με τη βία. Συμφώνησε ο ∆αναός, 
αλλά στις θυγατέρες του έδωσε 
από ένα μαχαίρι, να αποκεφαλί-
σουν τους άνδρες τους το πρώτο 
βράδυ του γάμου. Και εκείνες το 
έπραξαν εκτός από την Υπερμνή-
στρα, που ερωτεύθηκε τον ξάδελ-
φο Λυγκέα...

Οι ∆αναΐδες ήταν αγαπημένος 
μύθος και στην αρχαιότητα, λέει 
στην «Κ», η σκηνοθέτις και καλ-
λιτεχνική διευθύντρια του Θεά-
τρου Τέχνης, που διάλεξε ακρι-
βώς τις «Ικέτιδες» του Αισχύλου 
να παρουσιάσει το φετινό κα-
λοκαίρι. Αυτές κλείνουν στις 23 
και 24 Αυγούστου το πρόγραμ-
μα του Φεστιβάλ Αθηνών στην 
Επίδαυρο.

Η παράσταση έκανε πρεμιέ-
ρα τον Ιούλιο στου ∆ελφούς και 
ξάφνιασε το κοινό. «Το έργο δεν 
το γνωρίζουν επειδή δεν παίζε-
ται συχνά και γι’ αυτό οι περισ-
σότεροι θεατές μπερδεύουν τις 
“Ικέτιδες” του Αισχύλου με τις 
“Ικέτιδες” του Ευριπίδη, που βέ-
βαια συνδέονται με άλλο μύθο 
που ανήκει στον θηβαϊκό κύκλο. 
Το έργο του Αισχύλου για πρώ-
τη φορά ανέβηκε το 1930 σε με-
τάφραση του Ιωάννη Γρυπάρη 
στις ∆ελφικές Γιορτές που έκαναν 
ο Σικελιανός και η Εύα Πάλμερ. 
Επειτα, το 1964, το ανέβασε στην 
Επίδαυρο ο Αλέξης Σολωμός, το 
1977 ακολούθησε ο Σπύρος Ευ-
αγγελάτος και το 1994 παρουσι-
άστηκε από τους “∆εσμούς” της 

Ασπασίας Παπαθανασίου σε μορ-
φή αναλογίου».

Πρόκειται για το πρώτο και μο-
ναδικό έργο που διασώζεται από 
τη χαμένη τετραλογία του Αισχύ-
λου, τις «∆αναΐδες». «Σχεδόν κα-
νείς δεν φαινόταν να γνωρίζει τον 
μύθο όταν ανέβηκε στους ∆ελ-
φούς και εντυπωσιάστηκαν από 
την ιστορία», σημειώνει η Μα-
ριάννα Κάλμπαρη και συνεχίζει: 
«Στην ουσία είναι η ιστορία των 
Ελλήνων. Οι ∆αναοί είναι το φύ-

λο που έρχεται και επικρατεί στο 
Αργος των Πελασγών, που είναι 
τα ελληνικά χώματα. Και οι Πελα-
σγοί είναι ιστορικά το προελλη-
νικό φύλο που αφομοιώνεται και 
εκτοπίζεται από τους ∆αναούς». 

Βέβαια, ένας από τους λόγους 
που δεν ανεβαίνει συχνά είναι 
και γιατί δεν έχει και μεγάλους 
ρόλους. Τρεις όλοι κι όλοι –εδώ 
έγιναν πέντε οι ρόλοι– όμως ο 
απόλυτος πρωταγωνιστής του 
έργου παραμένει ο Χορός. «Οι 
θεατές εκπλήσσονται από το πό-
σο επίκαιρο είναι το έργο του Αι-
σχύλου, ειδικά όταν συνειδητο-
ποιούν πόσο βαθιές είναι οι ρίζες 
των προκαταλήψεων και η θέση 
της γυναίκας στον κόσμο».

Ρωτάω τη σκηνοθέτιδα γιατί 
χρησιμοποίησε τη μετάφραση 
του 1930 που έκανε ο Ιω. Γρυπά-
ρης, όσο ποιητική και αν είναι. 
«Εκανα μια επεξεργασία στη με-
τάφραση, αρκετά ώστε να μπορεί 
να μιλιέται σήμερα, αλλά και να 
μας δίνει την αίσθηση ότι προέρ-
χεται από πολύ παλιά όπως και ο 
ίδιος ο μύθος. Επιπλέον, μοίρα-
σα τον λόγο ανάμεσα στις δύο 
πιο γνωστές ∆αναΐδες, την Υπερ-
μνήστρα και την Αμυμώνη, με το 
επιχείρημα ότι είναι ουσιαστικά 
οι δυο πλευρές που ενυπάρχουν 
στα κορίτσια, δηλαδή η πλευρά 
της Αρτέμιδος και η πλευρά της 
Αφροδίτης», απαντά η Μαριάν-
να Κάλμπαρη. Και προσθέτει ότι 

στα ανεβάσματα έως το 1994, οι 
σκηνοθέτες εστίαζαν στο προ-
σφυγικό θέμα. 

«Τα τελευταία δέκα χρόνια, 
όμως, είναι σαν να έφυγε ένα 
σύννεφο από μπροστά μας και 
να βλέπουμε αυτά τα κείμενα με 
πιο καθαρό βλέμμα. Για μένα στά-
θηκε αποκαλυπτική μια κριτική 
του Μάριου Πλωρίτη για την πρώ-
τη παράσταση των “Ικέτιδων”, 
όπου υπογράμμιζε ότι το σημα-
ντικότερο σημείο για εκείνον σ’ 
αυτό το σπουδαίο κείμενο είναι 
ότι μιλάει για την πάλη των δύο 
φύλων. Αυτός λοιπόν είναι και ο 
κεντρικός άξονας στην παράστα-
σή μας. Θέματα όπως οι πρόσφυ-
γες, η δημοκρατία, η μη ανοχή 
στη βία είναι παρόντα σ’ αυτό 
το πολιτικό έργο. Εδώ οι τρεις 
εξουσίες του έργου, ο πατέρας, 
ο πολιτικός και ο Αιγύπτιος, δη-
λαδή ο ∆αναός, ο Πελασγός και ο 
εχθρός, που υποδύονται οι Ακης 
Σακελλαρίου, Λυδία Κονιόρδου, 
Γιάννης Τσορτέκης αντίστοιχα, 
διεκδικούν τα 50 κορίτσια. ∆ι-
εκδικούν το σώμα τους, όπως οι 
Αιγύπτιοι, ποιος θα αποφασίζει 
για το πώς θα ζουν και πώς θα 
συμπεριφέρονται οι άλλοι δύο».

Η παράσταση του Θεάτρου Τέ-
χνης μιλάει για την ενηλικίωση 
και τη λαχτάρα κάθε ανθρώπου 
για ελευθερία και δικαιοσύνη, θί-
γοντας ζητήματα όπως η έμφυλη 
βία. «Οι θεατές τα καταλαβαίνουν 

όλα αυτά και οι γυναίκες ακόμη 
περισσότερο. Στην εποχή μας δεν 
υπάρχει κορίτσι που δεν καταλα-
βαίνει τον φόβο του βιασμού». 
Πόσο άραγε επηρέασε το ανεξάρ-
τητο κοινωνικό κίνημα ενάντια 
στη σεξουαλική κακοποίηση και 
παρενόχληση και σε κάθε μορφή 
κακοποιητικής συμπεριφοράς, 
τις παραστάσεις που βλέπουμε 
μετά το #MeToo; «Οταν αλλά-
ζει η κοινωνία μετατοπιζόμαστε 
όλοι. Ξαναδιαβάζοντας το έργο 
αναρωτιόμουν “μα δεν το βλέ-
παμε;”. Οι ρίζες της πατριαρχίας 
και πώς καθόρισαν τη θέση της 
γυναίκας από τα αρχαία χρόνια 
έως σήμερα στην κοινωνία. Υπάρ-
χει το στοιχείο της σύγκρουσης 
των ανθρώπων αυτών με τη μοί-
ρα τους που προσπαθούν να απο-
φύγουν, όπως σε κάθε τραγωδία, 
αλλά παράλληλα υπάρχει και το 
πώς καλείται η κοινωνία να δι-
αχειριστεί αυτά τα ζητήματα». 

Στην παράσταση του Θεάτρου 
Τέχνης, που είναι συμπαραγωγή 
με το Θέατρο του Νέου Κόσμου, 
η σκηνοθέτις έκανε μικρές προ-
σθήκες, όπως το ποίημα του Σι-
μωνίδη του Αμοργίνου, «Ιαμβος 
κατά των γυναικών», καθώς και 
το απόσπασμα από τον μονόλο-
γο της Αφροδίτης, τον μόνο που 
διασώθηκε από το τρίτο έργο της 
τετραλογίας που χάθηκε. Μοί-
ρασε τον λόγο μεταξύ της Υπερ-
μνήστρας και της Αμυμώνης, που 
υποδύονται η Λένα Παπαληγούρα 
και η Λουκία Μιχαλοπούλου. «Αυ-
τές παίρνουν τον λόγο για όλες 
τις αδελφές τους. Οι Ικέτιδες μι-
λούν και για τη μετάβαση του κο-
ριτσιού από την αθωότητα στην 
ωριμότητα όταν καταλαβαίνει τι 
ζητάνε οι άλλοι από εκείνη».

Στην παράσταση, τα κορίτσια 
του χορού φορούν τα λευκά φο-
ρέματα της εικαστικού Χριστίνας 
Κάλμπαρη, που ζωγράφισε στο 
χέρι. Θυμίζουν νύφες και ταυτό-
χρονα αμαζόνες. Ιδιαίτερα στην 
Επίδαυρο ο Χορός αποτελείται 
από 50 κορίτσια από τη χορωδία 
Chóres και τη Μαρίνα Σάττι, τη 
∆ραματική Σχολή του Θεάτρου 
Τέχνης και την ακροβατική ομά-
δα «Και όμως κινείται». «Ηθελα να 
συνεργαστούμε γιατί γνώριζα τη 
δουλειά τους και δεν χρειαζόταν 
να φτιάξουμε την κοινή γλώσσα, 
την ήξεραν», εξηγεί η σκηνοθέτις. 

Μία δεκαετία στο τιμόνι του 
Θέατρου Τέχνης, η Μαριάννα 
Κάλμπαρη αντιμετώπισε την οι-
κονομική κρίση, την πανδημία 
και όλα τα προβλήματα βιωσι-
μότητας του ιστορικού θεάτρου 
σε μια περίοδο που το θέατρο αλ-
λάζει. «Αλλάζει ακριβώς επειδή 
υπάρχει κρίση και, όσο οξύμωρο 
και αν ακούγεται, η κρίση πολ-
λαπλασίασε τις παραγωγές και 
τα θεάματα. Γιατί θέατρο κάνεις 
ακόμη και χειροποίητα». Τονίζει 
με πάθος ότι το Θέατρο Τέχνης 
«πρέπει οπωσδήποτε να επιβιώ-
σει, με όποιον τρόπο» και προσθέ-
τει ότι είναι πολύ δύσκολο διότι 
αντιστέκεται στους κανόνες που 
επιβάλλει η αγορά και, ακριβώς 
γι αυτό, δεν μπορεί να ανθοφορεί 
συνεχώς. «Πρέπει να στηρίζεται 
και να επιμένει».

Χρέη ευτυχώς δεν έχει, αλλά 
«πάντα είμαστε με την ψυχή στο 
στόμα. Υποστηρίζει ότι γίνονται 
πράγματα που δημιουργούν ελ-
πίδες, «όπως το Μουσείο Κα-
ρόλου Κουν, όπου προχωράνε 
οι μελέτες σε οίκημα που μας 
παραχώρησε το ΥΠΠΟΑ. Είναι 
σημαντικό να παραμείνει η μνή-
μη ζωντανή και εξίσου σημαντι-
κό είναι το καλλιτεχνικό μέρος. 
Ομως, ρεπερτόριο δεν συνθέ-
τεις χωρίς να έχεις προϋπολο-
γισμό. Ζω με μια καθημερινή 
αγωνία για δέκα χρόνια. Κάθε 
σεζόν που ανοίγει, είμαι με μια 
θηλιά στον λαιμό».

Ο καύσωνας και τα φεστιβάλ
Η Μαριάννα Κάλμπαρη αναφέ-

ρεται και σε κάτι που τα τελευταία 
χρόνια το σπρώχνουμε κάτω από 
το χαλί και αφορά την κλιματική 
κρίση. «∆εν ξέρω για πόσα καλο-
καίρια ακόμη θα μπορούμε να κά-
νουμε περιοδείες και φεστιβάλ. Ο 
Ιούλιος και ο Αύγουστος γίνονται 
πια αφόρητοι. Θα αρχίσουμε να 
παίζουμε τέλος Μαρτίου, αρχές 
Απριλίου, όπως στην αρχαιότητα 
στα Μεγάλα ∆ιονύσια. ∆εν είναι 
μόνο οι αντοχές του κοινού που 
μειώνονται αλλά και των τεχνι-
κών. Και στον τουρισμό θα δούμε 
αλλαγές. Παλιά έρχονταν γιατί 
ήθελαν τη ζέστη αλλά η ζέστη 
δεν είναι πια ίδια.

Αυτό που θεωρούσαμε φαντα-
σία και κάτι μακρινό έρχεται με 
ταχύτητα».

Κάνουμε θέατρο με την ψυχή στο στόμα
Η Μαριάννα Κάλμπαρη μιλάει για τις «Ικέτιδες» του Αισχύλου, αλλά και για τα αδιέξοδα που αντιμετωπίζει το Θέατρο Τέχνης

Η Λυδί α Κονιό ρδου επιστρέφει στην Επίδαυρο και στο αρχαίο δράμα, υπο-
δυόμενη τον Πελασγό  στις «Ικέ τιδες» του Αισχύλου.

Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ
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«Οι θεατές εκπλήσσονται 
από το πόσο επίκαιρο εί-
ναι το έργο του Αισχύλου, 
ειδικά όταν συνειδητο-
ποιούν πόσο βαθιές είναι 
οι ρίζες των προκαταλή-
ψεων και η θέση της γυ-
ναίκας στον κόσμο».

Λέ να Παπαληγού ρα και Λουκί α Μιχαλοπού λου, η Υπερμνήστρα και η Αμυμώνη στην παράσταση των «Ικέτιδων», που ανεβάζει το Θέατρο Τέχνης στις 23 και 24 Αυγούστου στην Επίδαυρο.

Η Μαριάννα Κάλμπαρη, καλλιτεχνι-
κή διευθύντρια του Θεάτρου Τέχνης.
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“Watermelon sugar high”
HARRY STYLES

mydeejay.com.cy

ΣΤΣΕΠΑΝ ΤΒΑΡΝΤΟΧ
Ο βασιλιάς
μτφρ.: Ναταλία Σκανδάλη
εκδ. Καστανιώτη, 2023, σελ. 467

Ο Μόισες Μπερνστάιν είναι ένας 
έφηβος, ένα παιδί δεκαεπτά χρό-
νων, κοκαλιάρικο, ξεψυχισμένο, 
ορφανό. Είναι ο κανένας, δεν εί-
ναι άνθρωπος, δεν έχει πατέρα, 
είναι φτωχός, εξαθλιωμένος, αλ-
λά όχι απελπισμένος, ζει σε μια 
περίεργη κατάσταση ανάμεσα 
στη ζωή και τον φόβο, στην ανυ-
παρξία και την ακλόνητη διάθε-
ση να επιβιώσει. Είναι Εβραίος. 
Βλέπει στο ρινγκ να παλεύει με 
δύναμη, με πείσμα, με λύσσα, 
με τη στόφα του νικητή, του βα-
σιλιά, τον δολοφόνο του πατέ-
ρα του. Τον Γιάκουμπ Σαπίρο, 
Εβραίο επίσης, ένα θεριό της νύ-
χτας, του υποκόσμου, πρωτοπα-
λίκαρο του Κουμ Καπλίτσα, του 
αρχηγού αυτής της μαφίας. Και 
τον ακολουθεί, ενώ ξέρει πως 
αυτός με άγριο τρόπο δολοφό-
νησε για ένα μικρό χρέος τον 
γονιό του, τον κατακρεούργη-
σε για την ακρίβεια. Τον έλκει 
η δύναμη αυτού του άνδρα που 
τον παίρνει υπό την προστασία 
του με ανάμεικτα συναισθήματα 
λύπης, ενοχής, υποκατάστασης 
του χαμένου γονιού. 

Βαρσοβία 1937 και τα μηνύμα-
τα της ανόδου του ναζισμού είναι 
ηχηρά, οι συμπεριφορές προσ-
διορίζουν φίλους κι εχθρούς, το 
χρήμα και ο έλεγχος της ροής 
του ορίζουν τα πάντα. Ναρκωτι-
κά, πορνεία, όπλα, προστασία, η 

νύχτα κυριαρχεί με τους νόμους 
και τα ξεκαθαρίσματά της. Τό-
ση βία και τόσα βασανιστήρια, 
που οι σελίδες στάζουν αίμα. Κι 

όμως. Ο Σαπίρο ενώ εκτελεί εντο-
λές και ανθρώπους χωρίς κανέ-
ναν ενδοιασμό, συνεχίζει την 
καθημερινότητά του σαν να μην 
τον ακουμπάει απολύτως τίπο-
τα. Εχει οικογένεια και παιδιά, 
αγαπάει τη γυναίκα του, ζουν 
μια καλή ζωή με τα λεφτά του 
εγκλήματος, προσέχει την ερω-
μένη του, όλα υπό έλεγχο. 

Η εγκληματική κλίκα κινείται 
μέσα σ’ ένα ρευστό πολιτικά πε-
ριβάλλον που προμηνύει μόνο 
δεινά. Ακροδεξιοί συγκρούονται 
με τα αριστερά εργατικά συνδι-
κάτα, οι συναλλαγές κάτω από το 

τραπέζι είναι συνεχείς και αδι-
απραγμάτευτες, το χρήμα πλη-
ρώνει, εξαγοράζει, διαφθείρει, η 
μαύρη αγορά οργιάζει, η εισβολή 
του ναζισμού έχει στρωμένο χαλί. 
Για κάποιους, ανάμεσά τους και 
η μαφία του Καπλίτσα, υπάρχει 
και η άλλη, η αδιατάρακτη ζωή. 
Το πορνείο της Ρίβκα, πολυτε-
λές, προστατευμένο, σκοτεινό 
και γαλήνιο υποδέχεται όσους 
το συντηρούν, όσους διαλέγουν 
εδέσματα, ποτά, γυναίκες. 

Ολος αυτός ο υπόκοσμος, ενώ 
θριαμβεύει στη Βαρσοβία, συντη-
ρεί σταθερά μια προσδοκία. Να 

φύγει. Για την Αμερική ίσως, μα 
πιο πολύ για την Παλαιστίνη. Ο 
Σαπίρο θέλει να πάει στα χώματα 
της πατρίδας, να εγκατασταθεί 
για πάντα, να μη γυρίσει πίσω 
ποτέ, να φύγει νόμιμα με έγκυ-
ρα κι όχι πλαστά χαρτιά, με πολύ 
χρήμα. Χωμένο ίσως στο λούτρι-
νο κουκλάκι του παιδιού του που 
το κρατά σφιχτά, καθώς μπαίνει 
στο αεροπλάνο. 

Ο Μόισες Ινμπαρ είναι εξήντα 
επτά ετών, μόνος, έχει αλλάξει 
όνομα, κάθεται στη γραφομηχανή 
του και γράφει. Γράφει για τη ζωή 
που έζησε δίπλα στον Σαπίρο όλα 

αυτά τα χρόνια, για τον σάκο του 
μποξ που αγόρασε και κρέμασε 
στο ταβάνι του σαλονιού του για 
να ρίχνει γροθιές, όταν η γυναίκα 
του τον εγκατέλειψε. 

Είναι μια σκοτεινή, γοητευτι-
κή ιστορία, ένα φιλμ νουάρ πάνω 
στο χαρτί. Μια ολόκληρη πόλη, 
μικρογραφία μιας χώρας που τη 
διαφεντεύουν όσοι δεν έχουν 
αναστολές κι έχουν κίνητρο μο-
νάχα το χρήμα και την εξουσία. 
Χριστιανοί, καθολικοί, σοσια-
λιστές, ακροδεξιοί, κόσμος του 
περιθωρίου και της καλής κοι-
νωνίας, η πολιτική σκηνή σε δι-
άλυση, οι ανθρώπινες σχέσεις σε 
κατάρρευση, για να μείνει μόνο 
μια λέξη, η απληστία. 

Μα τον Τβάρντοχ τον ενδια-
φέρει κυρίως η εβραϊκή κοινό-
τητα. Αυτή πρωταγωνιστεί στην 
ιστορία του, με τον πολιτισμό 
και τη συμπεριφορά της, με την 
αδάμαστη ψυχή και το σκυμμέ-
νο κεφάλι, με τους πιστούς χα-
μηλόφωνους Εβραίους αλλά και 
με τους εγκληματίες της, που τη-
ρούν τυπικά τον εβραϊκό τρόπο 
ζωής ή τον παραβαίνουν επιδει-
κτικά για να δείξουν ότι μπορούν 
τα πάντα. Οι Εβραίοι, που άλλοι 
σε λίγα χρόνια θα αποκτήσουν 
αστέρι στο πέτο, άλλοι περιβρα-
χιόνιο στο μανίκι, αλλά όλοι θα 
κληθούν να σηκώσουν βάρος 
ασήκωτο. Οπως κι ο Γιάκουμπ 
Σαπίρο, όταν θα λύσει τα γάντια 
του μποξ και θα κατέβει από τον 
θρόνο για να εξιλεωθεί, όπως ο 
Μόισες Ινμπαρ όταν θα τα δέ-
σει για να αισθανθεί δυνατός. 
Η ύβρις έφερε την άτη, θα φέ-
ρει τη νέμεση.

Εγκλήματα στα σκοτάδια της Βαρσοβίας
Ιστορίες του υποκόσμου με τους νόμους της νύχτας να κυριαρχούν, λίγο πριν αρχίσει ο ναζιστικός εφιάλτης 

Μια ολόκληρη πόλη, 
μικρογραφία μιας χώρας 
που τη διαφεντεύουν 
όσοι δεν έχουν αναστο-
λές κι έχουν κίνητρο 
μονάχα το χρήμα και 
την εξουσία.

Ναρκωτικά, πορνεία, όπλα, προστασία, το χρήμα πληρώνει, εξαγοράζει, διαφθείρει, στη Βαρσοβία του 1937.

Το μυθιστόρημα του Τβάρντοχ εί-
ναι μια σκοτεινή, γοητευτική ιστορία, 
ένα νουάρ εστιασμένο στην εβραϊκή 
κοινότητα. Τα μέλη της ονειρεύονται 
την Παλαιστίνη ή έστω την Αμερική, 
αλλά θα καταλήξουν άλλοι με αστέρι 
στο πέτο κι άλλοι με περιβραχιόνιο...

Της  ΖΩΗΣ ΚΑΡΑΜΗΤΡΟΥ
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ΔΡΑΜΑ (2022), 165΄
Σκηνοθεσία: Αλμπερτ Σέρα
Ερμηνείες: Μπενουά Μαζιμέλ, 
Μαρκ Σουσινί

 

Ο πολύ ταλαντούχος, αν και άνι-
σος, Καταλανός κινηματογραφι-
στής Αλμπερτ Σέρα επιστρέφει με 
μία από τις σπουδαιότερες ταινίες 
τής μέχρι τώρα φιλμογραφίας του. 
Το σκηνικό εδώ στήνεται στην 
Ταϊτή, στη Γαλλική Πολυνησία, 
εκεί όπου ο Ντε Ρολέ (Μπενουά 
Μαζιμέλ) υπηρετεί ως ύπατος αρ-
μοστής της ∆ημοκρατίας.

Προσπαθώντας να ισορροπή-
σει ανάμεσα στην υψηλή γεω-
πολιτική και στις καθημερινές 
σχέσεις με τους ντόπιους, ο τε-
λευταίος θα κληθεί να αντιμετω-
πίσει τις όλο και αυξανόμενες φή-
μες που θέλουν ένα υποβρύχιο να 
καταπλέει στην περιοχή, προετοι-
μάζοντας έναν νέο γύρο γαλλικών 
πυρηνικών δοκιμών έπειτα από 
δύο δεκαετίες.

Ο Σέρα επικοινωνεί αφηγη-
ματικά με το «πνεύμα» του Γκρά-
χαμ Γκριν, δημιουργώντας μια 
ενδιαφέρουσα ιστορία πάνω 
στη σύγχρονη αποικιοκρατία, 
αλλά και στον «ανθρώπινο παρά-
γοντα» (και αυτός τίτλος του 
Γκριν), ο οποίος βρίσκεται συ-
χνά μπλεγμένος στα δίχτυα της 
Ιστορίας, έχοντας την ευθύνη να 
την επηρεάσει.

Ενας τέτοιος άνθρωπος είναι 
ο Ντε Ρολέ, ευφυής διπλωμάτης, 
επικοινωνιακός και καταρτισμέ-
νος, όχι όμως κανένας άγιος από 
ηθική άποψη και με μια ιδιότυ-
πη μελαγχολία να σκοτεινιάζει 
το βλέμμα του. Οταν βεβαιώνε-
ται για την ύπαρξη του υποβρυ-
χίου, προσπαθεί να διαχειριστεί 
την κατάσταση, έχοντας να τα 
βγάλει πέρα με τον κυνικό –και 
συχνά μεθυσμένο– Γάλλο ναύαρ-
χο, την καχυποψία των γηγενών 

ηγετών και τους υπόλοιπους ξέ-
νους διπλωμάτες.

Ο έρωτας
Κάπου εκεί, φυσικά, εμφανί-

ζεται και ο έρωτας, με τη μορφή 
μιας ιδιότυπης έλξης για μια νεα-
ρή τρανς κοπέλα που δουλεύει σε 
ένα ξενοδοχείο του νησιού. Ολα 
αυτά εμείς τα παρακολουθούμε 
μέσα από μια σειρά κατά κανόνα 
καλοστημένων σκηνών, με σε-
νάριο που πότε τεστάρει τα όρια 

του ρεαλισμού και πότε σερβίρει 
απροσδόκητα εύστοχες κοινωνι-
κοπολιτικές παρατηρήσεις. Από 
την άλλη, το πικρό σχόλιο για την 
πολιτική, μαζί με μια γενικότερη 
αίσθηση απελπισίας και ματαίω-
σης –τόσο συγγενικής με εκείνη 
του Γκράχαμ Γκριν– αντιπαραβάλ-
λονται με το μοναδικής ομορφιάς 
φυσικό τοπίο της Πολυνησίας, το 
οποίο ο Σέρα φροντίζει να προ-
βάλλει σε όλο το μεγαλείο του.

Λόγος, τέλος, πρέπει να γίνει 
και για την εξαιρετική ερμηνεία 
του Μπενουά Μαζιμέλ, η οποία 
απέφερε στον Γάλλο ηθοποιό και 
το σχετικό βραβείο Σεζάρ. Το δικό 
του μετρημένο παίξιμο, που δίνει 
εσωτερική δύναμη και ενδιαφέ-
ρον στον χαρακτήρα του, βοηθά, 
πέραν των άλλων, να κυλήσει πιο 
ομαλά η ομολογουμένως υπερβο-
λικά μεγάλη διάρκεια των δυόμισι 
και πλέον ωρών.

Το δεκαήμερο
ΜΑΥΡΗ ΚΩΜΩΔΙΑ (2024)
Δημιουργός: Καθλίν Τζόρνταν
Ερμηνείες: Ζόσια Μάμετ, 
Τάνια Ρέινολντς 

Το περίφημο «∆εκαήμερο» του 
Βοκκάκιου διασκευάζεται ελεύ-
θερα σε μια κωμική σειρά οκτώ 
επεισοδίων που κυκλοφόρησε 
πρόσφατα στο Netflix. Στη χτυ-
πημένη από τον «μαύρο θάνα-
το» (πανώλη) Ιταλία του 1348, 
μια ομάδα ευγενών –και όχι μό-
νο– βρίσκει καταφύγιο σε κάποια 
εξοχική βίλα της Τοσκάνης. Σύ-
ντομα ωστόσο εκεί θα ξεσπάσει 
απερίγραπτο χάος, καθώς οι αντα-
γωνισμοί, οι ίντριγκες και οι συ-
κοφαντίες είναι στην ημερήσια 
διάταξη, ενώ από τη σύναξη λεί-
πει ολοφάνερα ο... οικοδεσπότης. 

Η δημιουργός της σειράς, Κα-
θλίν Τζόρνταν, δίνει χαρακτήρα 
μαύρης κωμωδίας στο αναγεν-
νησιακό λογοτεχνικό της πρό-
τυπο, χρησιμοποιώντας κάποια 
τολμηρά –θα θέλαμε ακόμα πιο 
αιχμηρά– παράλληλα με τη σύγ-
χρονη εποχή. Καθένας από τους 
καλεσμένους της βίλας, μαζί και 
οι υπηρέτες τους, έχει τα δικά του 

γνωρίσματα: o γόης, ο υποχόν-
δριος, η ματαιόδοξη, ο πονηρός, 
η ραδιούργα κ.ο.κ. Οι κουβέντες 
και οι συγκρούσεις τους αποδει-
κνύονται συχνά απολαυστικές, με 
προφανείς αναφορές στην ποπ 
κουλτούρα (και μέσω του σάου-
ντρακ), καθώς φυσικά και στη 
δική μας πρόσφατη εμπειρία με 
την πανδημία και τις κωμικοτρα-
γικές συνέπειές της. Συνολικά η 
σειρά είναι από εκείνες που βλέ-
πονται απνευστί, αρκεί κανείς να 
ακολουθήσει το ανάλαφρο πνεύ-
μα της και να μην ψάχνει πρόζα 
επιπέδου... Βοκκάκιου.

 

Ο εχθρός δίπλα μου ���
ΔΡΑΜΑ (2022), 137΄
Σκηνοθεσία: Ροντρίγκο Σορογκόγιεν
Ερμηνείες: Ντενί Μενοσέτ, 
Μαρίνα Φόις 

Από την πλατφόρμα της Cosmote 
TV επιλέγουμε ένα κοινωνικά 
φορτισμένο φιλμ του Ροντρίγκο 
Σορογκόγιεν, που απέσπασε και 
9 βραβεία Γκόγια. Ο Αντουάν και 
η Ολγκα, ένα μεσήλικο ζευγάρι 
από τη Γαλλία, μετακομίζουν σε 
ένα μικρό χωριό της ισπανικής 
Γαλικίας προκειμένου να ζήσουν 

ως αγρότες. Πωλούν τα προϊόντα 
τους στην ντόπια λαϊκή αγορά, 
ανακαινίζουν ερειπωμένα σπί-
τια και μαθαίνουν την ντόπια 
διάλεκτο, ώστε να συνεννοού-
νται πιο εύκολα με τους ντόπιους. 
Οι τελευταίοι, ωστόσο, θα στρα-
φούν εναντίον τους όταν εκείνοι 
θα αρνηθούν να συναινέσουν 
στη δημιουργία αιολικού πάρ-
κου στην περιοχή. Ο Σορογκό-
γιεν παίρνει αφορμή από μια 
αληθινή ιστορία προκειμένου 
να μιλήσει για τις μικρές ξεχα-
σμένες κοινωνίες, τη σύγκρουση 
μεταξύ ανθρωπιάς και συμφέρο-
ντος, αλλά κυρίως για τη μανία 
με την οποία κάποιος στρέφε-
ται ενάντια στον συνάνθρωπο 
όταν νιώσει την «κυριαρχία» του 
να απειλείται. Φυτοζωώντας και 
μπεκροπίνοντας απομονωμένοι –
όχι όλοι– οι ντόπιοι κάτοικοι του 
χωριού βλέπουν καχύποπτα τους 
κοσμοπολίτες ξένους που έρχο-
νται να ταράξουν την ησυχία και 
την προοπτική τους για εύκολο 
κέρδος από τις ανεμογεννήτριες. 
Το βασικό πρόβλημα εδώ είναι 
αυτό της επικοινωνίας και αφορά 
πολύ περισσότερα από τα όποια 
γλωσσικά εμπόδια.

Μια εξαιρετική βραδιά μουσικής 
δωματίου πραγματοποιήθηκε 
στις 22 Μαΐου στην αίθουσα 
«∆ημήτρης Μητρόπουλος». Ο 
τσελίστας Τιμόθεος Γαβριηλί-
δης-Πέτριν και ο πιανίστας Βα-
σίλης Βαρβαρέσος παρουσίασαν 
ένα πρόγραμμα που συνδύαζε 
με επιτυχία πολλά και μεταξύ 
τους διαφορετικά. Ξεκίνησαν με 
το «Αντάτζιο και Αλέγκρο» έργο 
70 του Σούμαν και ακολούθησε 
η πρώτη Σονάτα για τσέλο και 
πιάνο, έργο 109 του Φορέ. Με-
τά το διάλειμμα ακούστηκαν το 
«Παραμύθι» του Γιάνατσεκ και 
η δεύτερη Σονάτα για τσέλο και 
πιάνο, έργο 99 του Μπραμς.

Συνθέσεις με διαφορετική αι-
σθητική και διαφορετικές εντά-
σεις έδωσαν την ευκαιρία στους 
δύο μουσικούς να ξεδιπλώσουν 
το ταλέντο τους. 

Ηδη από τα πρώτα λεπτά μπο-
ρούσε κανείς να απολαύσει τον 
εξαιρετικό ήχο του Πέτριν, μεστό 
και ευχάριστα παλλόμενο σε όλη 
του την έκταση. Ακόμα σημαντι-
κότερη είναι η τονική ακρίβεια 
του τσελίστα, όπως και γενικό-
τερα η ασφάλεια που χαρακτη-
ρίζει το παίξιμό του: σε κανένα 
σημείο των τεσσάρων έργων δεν 

δημιουργήθηκε η αίσθηση έστω 
και του παραμικρού εμποδίου, 
παρότι καθεμία από τις συνθέ-
σεις θέτει διαφορετικές τεχνι-
κές δυσκολίες στον ερμηνευτή. 
Αντίθετα, απολάμβανε κανείς 
έναν μουσικό ο οποίος είχε την 
άνεση να προτείνει στο κοινό 
δουλεμένες ερμηνείες, έχοντας 
επιλύσει όλα τα ζητήματα, που 
δεν αφορούν τον ακροατή.

Ισάξιος συνομιλητής υπήρξε 
ο Βαρβαρέσος. Με ανάλογα με-
γάλη τεχνική και δεξιοτεχνική 
άνεση, αλλά κυρίως με αίσθηση 

του ύφους κάθε μουσικής, ο πια-
νίστας συνέβαλε αποφασιστικά 
στον χαρακτήρα των ερμηνει-
ών, δηλαδή στην απόδοση του 
ονειρικού όσο και του έντονα πα-
θιασμένου, του φευγαλέου όσο 

και του λυρικού στοιχείου, όπως 
αυτά εμφανίζονται στο πλαίσιο 
των τεσσάρων έργων του προ-
γράμματος. Εντονες εναλλαγές 
διαθέσεων διέθετε ήδη το πρώτο 
έργο της βραδιάς, το «Αντάτζιο 

και αλέγκρο» του Σούμαν, αρχικά 
γραμμένο για κόρνο και πιάνο. 
Μεστός, αγέρωχος και ακριβής, 
ο ήχος του Πέτριν ανακαλούσε 
τις ποιότητες του ήχου του κόρ-
νου. Ως έγχορδο, το τσέλο είχε 

επιπλέον τη δυνατότητα υπέρο-
χα δεμένων φράσεων, που βοη-
θούσαν ιδιαίτερα το αργό πρώτο 
τμήμα του έργου. Παράλληλα, η 
απόλυτη καθαρότητα ευνόησε τη 
δεξιοτεχνική κατάληξη.

Τελείως διαφορετικός είναι 
ο κόσμος της πρώτης Σονάτας 
του Φορέ. Το απαιτητικό πρώ-
το μέρος της προβλέπει έντονο 
διάλογο ανάμεσα σε τσέλο και 
πιάνο. Οι δύο μουσικοί συνερ-
γάστηκαν άριστα και απέδωσαν 
συναρπαστικά τη συναισθημα-
τική φόρτιση της μουσικής. Στο 
ακόλουθο αργό μέρος ο Πέτριν 
έδινε σε κάθε φθόγγο το ιδιαίτε-
ρο βάρος του, με αποτέλεσμα μια 
πολύ εκφραστική ερμηνεία, ενώ 
στο τελικό μέρος η ρευστότητα 
με την οποία απέδωσε ο Βαρβα-
ρέσος το μέρος του πιάνου συνέ-
βαλε στη νεανική ανεμελιά που 
εκπέμπει η γραφή.

Ευχάριστη έκπληξη ήταν η 
ερμηνεία του «Παραμυθιού» του 
Γιάνατσεκ στην τριμερή εκδοχή 
του. Οι δύο μουσικοί ανταπο-
κρίθηκαν στον μοντερνισμό της 
γραφής, υιοθετώντας την ανάλο-
γη αισθητική. Αμέσως μετά κα-
ταδύθηκαν στη γεμάτη πάθος 
τετραμερή δεύτερη Σονάτα του 
Μπραμς, ξεδιπλώνοντας όλα τα 
εκφραστικά τους μέσα προκει-
μένου να αποδώσουν τον εντυ-
πωσιακό πλούτο του έργου με 
έντονο λυρισμό, αλλά εξίσου με 
νεύρο και ακρίβεια.

Το σύμπαν του Βοκκάκιου και της 
Ιταλίας του 1348 «ζωντανεύει», σε 
οκτώ επεισόδια, στο Netflix.

Ο «Εχθρός δίπλα μου» μιλάει 
για τις μικρές ξεχασμένες κοινωνί-
ες, με φόντο την ισπανική Γαλικία.

Μια μαύρη κωμωδία γραμμένη τον 14ο αιώνα

Συναρπαστικές ερμηνείες από τους Πέτριν και Βαρβαρέσο

Απελπισία
και ματαίωση
στην Ταϊτή
«Συνομιλώντας» με το πνεύμα

των βιβλίων του Γκράχαμ Γκριν

Οι δύο μουσικοί 
παρουσίασαν ένα 
πρόγραμμα που 
συνδύαζε πολλά 
και μεταξύ τους 
διαφορετικά.

Ο Σέρα δημιουργεί ένα 
φιλμ πάνω στη σύγχρο-
νη αποικιοκρατία, 
αλλά και στον «ανθρώ-
πινο παράγοντα», 
ο οποίος βρίσκεται 
συχνά μπλεγμένος 
στα δίχτυα της Ιστορίας.

Ο Μπενουά Μαζιμέλ χαρίζει μια εξαιρετική ερμηνεία ως ευφυής διπλωμάτης στην ταινία «Pacifiction», που του απέφερε και βραβείο Σεζάρ.

Εργα των Σούμαν, Φορέ, Γιάνατσεκ και Μπραμς έδωσαν την ευκαιρία να εκτιμηθούν οι πολλές όψεις του ταλέντου 
του πιανίστα Βασίλη Βαρβαρέσου και του τσελίστα Τιμόθεου Γαβριηλίδη-Πέτριν.

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ
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Σπίτια και περισσότερα από 2.000 
μοναδικά ευρήματα (κεραμικά αγ-
γεία, ειδώλια, εργαλεία, κοσμή-
ματα από πέτρα και κόκαλο κ.ά.) 
δείχνουν ότι το ∆ισπηλιό, που κα-
τοικείται επί 2.700 χρόνια (5700-
3000 π.Χ.) ανέπτυξε έναν ασυνή-
θιστα πλούσιο υλικό πολιτισμό σε 
διάφορους τομείς (αρχιτεκτονική, 
διατροφή, κεραμική, τεχνουργή-
ματα κ.ά.). «Η ζωή του αγροτικού 
πληθυσμού, ευάλωτη σε φυσικές 
καταστροφές, στηριζόταν στις 
σχέσεις αμοιβαιότητας και αλλη-
λεγγύης με τους γειτονικούς οι-
κισμούς», εξηγεί ο κ. Κωτσάκης. 
«Μέσα σ’ αυτό το πλαίσιο διαμορ-
φώθηκε ένας πολυπλοκότερος πο-
λιτισμός σε διάφορους τομείς (αρ-
χιτεκτονική, διατροφή, κεραμική 
κ.ά.). Τα μαγειρικά σκεύη (π.χ. τε-
τραποδικά αγγεία) εξελίσσονται, 
τα εργαλεία αυξάνονται και η τε-
χνική τους βελτιώνεται – ίσως 
ήταν και εξαγώγιμα προϊόντα. 
Μεγάλο ρόλο έπαιξε και η στρα-
τηγική του θέση – πέρασμα από 

τη Θεσσαλία προς την Αλβανία. 
Ο οψιανός λίθος που βρέθηκε στο 
∆ισπηλιό, ένα υλικό που υπήρχε 
στη Μήλο και στα Καρπάθια, 
δείχνει επικοινωνία με 
τον έξω κόσμο». 

Η νέα αναπαρά-
σταση θα στρέψει 
το βλέμμα μας σε μια 
προϊστορική εποχή η 
οποία, όπως λέει ο κ. 
Κωτσάκης, στην Ελλά-
δα «παραμελείται, δεν 
διδάσκεται ού-
τε στα σχο-
λεία. ∆υ-
στυχώς, 
στη χώ-
ρα μας η 
προϊστο-
ρία ξεκι-
νάει από 
τα ανάκτο-
ρα της Κνω-
σού. Ο νεολιθι-
κός πολιτισμός, 
όμως, είναι το 

θεμέλιο κάθε σύγχρονης ζωής. 
Εκείνη την εποχή διαμορφώνο-
νται τα βασικά στοιχεία μιας κοι-
νωνίας (σπίτια, οικισμοί, κοινω-
νική δομή) που παραπέμπουν, 
ίσως για πρώτη φορά, στην 
έννοια της ταυτότητας, της 
τοπικότητας. Στη νεολιθι-
κή εποχή, θα μπορούσαμε 
να πούμε, μπήκε ο σπόρος 
της έννοιας της πατρίδας».

Η αρχαιολογία στην Ελλάδα
Πριν από μερικές δεκαετίες η 

συμβολή των θετικών επιστη-

μών στην αρχαιολογία έμοιαζε 
με σενάριο επιστημονικής φα-
ντασίας. Σήμερα πολλές από τις 
απαντήσεις προέρχονται από το 
ερευνητικό πεδίο διαφορετικών 
κλάδων. Ποια είναι η εξέλιξή της 
στην Ελλάδα, ρωτήσαμε τον κ. 
Κωτσάκη. «∆υστυχώς, ενώ η αρ-
χαιολογική έρευνα διεθνώς τρέχει 
με αλματώδεις ρυθμούς συλλογικά 
και διεπιστημονικά, η Ελλάδα με 
έναν κρατικό μηχανισμό να έχει 
αναλάβει εξ ολοκλήρου το τερά-
στιο έργο ανάδειξης της πολιτιστι-
κής κληρονομιάς, δεν μπορεί να 
είναι ανοιχτή σε καινούργια ρεύ-
ματα. Εχουμε μείνει πίσω στην 
έρευνα παρόλο που διαθέτουμε 
υψηλού επιπέδου εξειδικευμέ-
νους επιστήμονες. Η προσέγγι-
ση του παρελθόντος, όμως, δεν 
περιορίζεται πλέον μόνο στα ευ-
ρήματα αλλά στην ερμηνεία τους 
μέσα στο ανασκαφικό πλαίσιο με 
όλα τα συν-ευρήματα και το φυ-
σικό τους περιβάλλον. Το χώμα 
π.χ. από τις ανασκαφές, το οποίο 

συνήθως πετάνε ως μπάζα γιατί 
«δεν χρειάζεται», παρέχει εκατο-
ντάδες πληροφορίες».

Το «ελληνικό φαινόμενο» για 
τον κ. Κωτσάκη είναι εξηγήσι-
μο. «Οι δάφνες της αρχαιολογικής 
υπηρεσίας συνδέονται με τη δη-
μιουργία του ελληνικού κράτους, 
επομένως σεβάσμιος ο θεσμός. 
Ωστόσο, η αρχαιολογία παραμέ-
νει ένα κρατικό μονοπώλιο και 
τα μονοπώλια δεν βοηθούν ούτε 
στην έρευνα ούτε στην οικονο-
μία. Εξίσου σοβαρό, ίσως σοβα-
ρότερο, είναι το πρόβλημα της 
χρηματοδότησης στο ερευνητι-
κό έργο», μας λέει και προσθέτει 
ότι αν δεν υπήρχε το χρηματοδο-
τούμενο ευρωπαϊκό πρόγραμμα 
για το ∆ισπηλιό, η έρευνα και η 
δημοσίευσή της δεν θα είχαν γί-
νει ποτέ. «Η ∆ΕΗ, για παράδειγ-
μα, έχει πληρώσει εκατομμύρια 
για σωστικές ανασκαφές από τις 
οποίες συγκεντρώθηκαν 75.000 
κλούβες αντικειμένων, τα οποία 
για να μελετηθούν θα χρειαστούν 

τουλάχιστον δέκα ζωές. Αν διέθε-
τε τα μισά από τα χρήματα στην 
έρευνα, τα οφέλη θα ήταν πολλα-
πλά τόσο για την ανάδειξη των 
αρχαιολογικών θέσεων διεθνώς 
όσο και για την απορρόφηση των 
εξειδικευμένων επιστημόνων οι 
οποίοι σπαταλούν τις γνώσεις 
τους επιβλέποντας, στην καλύ-
τερη περίπτωση, έναν εκσκαφέα 
που σκάβει στο χαντάκι».

Ρωτήσαμε, τέλος, τον κ. Κω-
τσάκη, ποιο μοντέλο θα ήταν ιδα-
νικό για την ελληνική αρχαιολο-
γία. «Στις ευρωπαϊκές χώρες το 
ανασκαφικό έργο εκτελείται από 
ιδιωτικές εταιρείες οι οποίες λει-
τουργούν με άδεια και κάτω από 
την εποπτεία της αρχαιολογικής 
υπηρεσίας κάθε χώρας. Ιδανικά 
και στη χώρα μας πρέπει να υπάρ-
χει μια συγκροτημένη δημόσια 
αρχαιολογική υπηρεσία που θα 
έχει επιτελικό ρόλο για τον σχε-
διασμό της έρευνας, την οργάνω-
ση, τη διάσωση και την ανάδειξη 
της αρχαιολογικής κληρονομιάς».

«Το έτος 5259 π.Χ. οι κάτοικοι της 
νεολιθικής εποχής στην περιοχή 
της Καστοριάς βίωσαν το πιο πε-
ρίεργο και εντυπωσιακό φαινόμε-
νο της ζωής τους. Τα πύρινα νεφε-
λώματα σαν το βόρειο σέλας που 
αντίκρισαν στον κόκκινο ουρα-
νό, ανεξήγητα στην εποχή τους, 
είναι βέβαιο ότι προκάλεσαν δέ-
ος και φόβο. Η ηλιακή καταιγίδα 
ήταν τόσο έντονη που αν είχε ση-
μειωθεί σήμερα, τα ψηφιακά συ-
στήματα και τα δίκτυα ηλεκτρι-
κής ενέργειας και επικοινωνίας θα 
είχαν υποστεί τεράστια ζημιά». Και 
τι σχέση έχει ένα φαινόμενο της 
αστροφυσικής που σημειώθηκε 
πριν από 7.700 χρόνια με την αρ-
χαιολογία, ήταν το ερώτημα στον 
ομότιμο καθηγητή Προϊστορικής 
Αρχαιολογίας του Αριστοτελείου 
Πανεπιστημίου Θεσσαλονίκης Κώ-
στα Κωτσάκη καθώς ξεκίνησε να 
περιγράφει την ευχάριστη έκπλη-
ξη που τους επιφύλασσε η πανεπι-
στημιακή έρευνα των τελευταίων 
ετών στον λιμναίο νεολιθικό οικι-
σμό ∆ισπηλιού Καστοριάς. 

«Μα εκείνη η ηλιακή έκρηξη, 
γνωστή ως φαινόμενο Μιγιάκι 
(Miyake event), άλλαξε τα επιστη-
μονικά δεδομένα που είχαμε έως 
τώρα για το ∆ισπηλιό, έναν από 
τους παλαιότερους παραλίμνιους 
νεολιθικούς οικισμούς στην Ευρώ-
πη. Μας βοήθησε όχι μόνο να χρο-
νολογήσουμε με ακρίβεια έτους 
την κατασκευή των νεολιθικών 
σπιτιών, αλλά μας έδωσε απίστευ-
τες πληροφορίες για τη μικροϊστο-
ρία –τη “βιογραφία σπιτιού”– τον 
τρόπο, δηλαδή της κατασκευής 
τους, τις ακριβείς διαστάσεις τους, 
τη διάρκεια ζωής τους. Το ∆ισπη-

λιό θα αποτελέσει σημείο αναφο-
ράς για όλες τις σύγχρονες θέσεις 
του καθώς λύνει τα προβλήματα 
χρονολόγησης της νεότερης νεο-
λιθικής εποχής όχι μόνο για την 
Ελλάδα και ευρύτερα στα Βαλκά-
νια αλλά και διεθνώς». 

Την έκπληξη έκρυβε ένας από 
τους πασσάλους που έστειλαν σε 
εργαστήριο της Βέρνης για δεν-
δροχρονολόγηση, η οποία πραγ-
ματοποιήθηκε με ευθύνη του Ελ-
βετού καθηγητή Αλμπερτ Χάφνερ. 
«Οι αναλύσεις έδειξαν ότι η τερά-
στια μαγνητική θύελλα από το φαι-
νόμενο Μιγιάκι εκείνης της χρο-
νιάς ήταν τόσο ισχυρή ώστε να 
αποτυπωθεί στους δακτυλίους των 
δένδρων», εξηγεί ο κ. Κωτσάκης. 
«Κατά τύχη αυτά τα δένδρα που 
είχαν υποστεί την επίδραση του 
φαινομένου χρησιμοποιήθηκαν 
για την κατασκευή ενός συγκεκρι-
μένου σπιτιού. Ετσι, γνωρίζουμε 
πλέον ότι το σπίτι αυτό κατασκευ-
άστηκε το 5259 π.Χ. Ταυτόχρονα 
έχουμε τη δυνατότητα να εντοπί-
σουμε σε αναλογία τον χρόνο κα-
τασκευής και των άλλων σπιτιών 
πριν και μετά το φαινόμενο. Συνε-
πώς, για πρώτη φορά μπορούμε να 
χρονολογήσουμε με τόση ακρίβεια 
νεολιθική κατασκευή, τις φάσεις 
των οικημάτων ακόμα και τις επι-
διορθώσεις τους».

Οι νέες ερμηνείες για το ∆ισπη-
λιό προέκυψαν 86 χρόνια μετά τον 
εντοπισμό (1938) της προϊστορικής 
παραλίμνιας θέσης από τον αρχαι-
ολόγο Αντώνιο Κεραμόπουλλο και 
36 χρόνια μετά την έναρξη της 
συστηματικής πανεπιστημιακής 
έρευνας (1992) από τον καθηγη-
τή προϊστορίας Γ. Χ. Χουρμουζιά-
δη που έφυγε από τη ζωή το 2013 
οπότε παρέλαβε τη σκυτάλη της 

ανασκαφής ο Κ. Κωτσάκης. «Μέχρι 
τώρα, εκτός από τα εκατοντάδες 
εντυπωσιακά αντικείμενα, είχαμε 
μόνο ένα δάσος από πασσάλους 
ηλικίας, ένα παλίμψηστο από αν-
θρώπινες παρεμβάσεις», λέει. Το 
«πασσαλόδασος» άρχισε να απο-
καλύπτεται το 2000 σε έκταση 
μισού περίπου στρέμματος από 
τα 17 της συνολικής αρχαιολογι-
κής θέσης στη νοτιοδυτική όχθη 
της λίμνης Ορεστιάδας. Ελλείψει 
τεκμηρίων, η αναπαράσταση του 
υπάρχοντος οικισμού που συγκε-
ντρώνει 40.000 επισκέπτες ετησί-
ως, έγινε βάσει αναπαραστάσεων 
νεολιθικών σπιτιών σε ανάλογους 

λιμναίους οικισμούς της Ευρώπης.  
Η μόνη μέθοδος για να προ-

χωρήσει η πολυετής έρευνα ήταν 
η δενδροχρονολόγηση. Μια μι-
κρή δειγματοληψία δεν θα απέδι-
δε ικανοποιητικά αποτελέσματα. 
Επρεπε να γίνει ολική λήψη των 
πασσάλων. «Ηταν μια επέμβαση 
μεγάλης κλίμακας ωστόσο το επι-
χείρημα ήταν ακράδαντο: ή θα 
κόψουμε όλους τους πασσάλους 
για να κατανοήσουμε ποιος είναι 
ο νεολιθικός οικισμός του ∆ισπη-
λιού ή θα τους αφήσουμε και θα 
συνεχίσουμε να μιλάμε μόνο με 
υποθέσεις. Εντέλει επικράτησε μια 
λογική σκέψη: Οι εμφανείς πάσσα-
λοι μετά την απελευθέρωσή τους 
από την ανασκαφή είναι καταδι-
κασμένοι να καταστραφούν. Αναλ-
λοίωτοι παραμένουν μόνο όσοι 
βρίσκονται κάτω από το έδαφος. Η 
έρευνα επομένως έπρεπε να προ-
χωρήσει». 

Τα συμπεράσματα ήταν ανέλπι-
στα. Η δενδροχρονολόγηση εντό-
πισε με ακρίβεια εννέα, άγνωστα 
μέχρι σήμερα, σπίτια που καλύ-
πτουν την περίοδο από το 5700 
έως το 5000 π.Χ. Τα οικήματα δεν 
ήταν κατασκευασμένα πάνω σε 

ξύλινες πλατφόρμες, όπως εικα-
ζόταν έως σήμερα, αλλά χτισμέ-
να στο έδαφος. Το σπίτι του 5259 
π.Χ., έπειτα από επιδιορθώσεις 
που είχε υποστεί 30 χρόνια μετά 
την κατασκευή του, είχε διάρκεια 
ζωής ενός περίπου αιώνα, σπάνιο 
για την εποχή του. 

Τα νέα στοιχεία του ∆ισπηλιού 
μπήκαν στο μικροσκόπιο 40 εξει-
δικευμένων ερευνητών για να δώ-
σουν την πλήρη εικόνα για τη νεο-
λιθική ζωή. Η έρευνα έγινε εφικτή 
χάρη στο πρόγραμμα EXPLO του 
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Ερευνας 
στο οποίο συμμετέχουν τέσσερις 
επιστημονικοί εταίροι (Βέρνης, 
Οξφόρδης, ΑΠΘ) με θέμα «Η προ-
σαρμογή των πρωίμων γεωργών 
σε διαφορετικά περιβάλλοντα». 
Καρπός αυτού θα είναι μια δίτο-
μη έκδοση για το ∆ισπηλιό που 
θα κυκλοφορήσει στην αγγλική 
γλώσσα τέλη του 2025.  

Ψηφιακή αναπαράσταση
Το νέο αφήγημα για το ∆ισπη-

λιό και τους ∆ισπηλιώτες θα απο-
καλυφθεί και στο κοινό μέσα από 
μια νέα αναπαράσταση εικονικής 
πραγματικότητας (virtual reality) 

του προϊστορικού οικισμού – έρ-
γο χρηματοδοτούμενο από ΕΣΠΑ 
της Περιφέρειας ∆. Μακεδονίας 
και αναμένεται να ολοκληρωθεί 
τέλος του χρόνου. «Μια ιδιαίτε-
ρη μέρα στο ∆ισπηλιό» θα είναι ο 
τίτλος της εικονικής περιήγησης 
που θα αναπτυχθεί σε ένα γυά-
λινο περίπτερο στην είσοδο του 
αρχαιολογικού χώρου. Ο επισκέ-
πτης φορώντας ειδικά γυαλιά θα 
βιώσει το φαινόμενο Μιγιάκι, θα 
κινείται στον νεολιθικό οικισμό 
και στον περιβάλλοντα χώρο, θα 
μπαίνει στα σπίτια του, θα «μιλά-
ει» με τους ∆ισπηλιώτες, κυνηγούς 
και ψαράδες, οι οποίοι «αναστήθη-
καν» με βάση το DNA νεολιθικών 
ανθρώπων ανάλογων θέσεων. «Ο 
οικισμός πλέον θα είναι απολύτως 
τεκμηριωμένος με τα οικήματα 
στις πραγματικές θέσεις και δια-
στάσεις», αναφέρει ο κ. Κωτσάκης. 
Τους επισκέπτες θα υποδέχεται 
ένα άβαταρ, ο «σοφός γέροντας» 
του οικισμού. Η εικόνα του προ-
έκυψε από ένα ειδώλιο σπάνιου 
τύπου, γενειοφόρου ηλικιωμένου, 
χωρίς πόδια. Φαίνεται πως ήταν 
ένα είδος μαριονέτας που έπαι-
ζε ρόλο σε δρώμενα της εποχής.

Ο ουρανός
στο Δισπηλιό
βάφτηκε
πορφυρός
Τα μυστικά του νεολιθικού οικισμού

Πρόσωπα νεολιθικών ανθρώπων, 
ένα κορίτσι (αριστερά) και ένας 
άνδρας (δεξιά), για την εφαρμογή 
εικονικής πραγματικότητας 
e-Dispilio. Οι ∆ισπηλιώτες με βάση 
το DNA νεολιθικών ανθρώπων της 
εποχής είχαν καστανά μάτια και 
μαλλιά, λευκό αλλά ηλιοκαμένο 
δέρμα. Στη μέση, το «δάσος» από 
ξύλινους πασσάλους μαρτυρούσε 
τη θέση του προϊστορικού 
οικισμού, στη νοτιοδυτική όχθη 
της λίμνης Ορεστιάδας.

Αναπαράσταση εικονικής πραγματικότητας του νεολιθικού οικισμού, απολύτως τεκμηριωμένου, με τα σπίτια στις πραγματικές θέσεις και διαστάσεις. Οι τοίχοι τους 
είναι φτιαγμένοι από πλεκτά ξύλα και πηλό και η στέγη τους καλυμμένη με φύλλα από ένα ειδικό καλάμι που φύεται στην περιοχή.

Ο «Σοφός γέρος» του 
∆ισπηλιού, ένα σπάνιο 

ειδώλιο τύπου μαριονέτας, 
θα υποδέχεται τους επισκέπτες 
στην εικονική αναπαράσταση. Ο 

ηλικιωμένος γενειοφόρος άνδρας 
εικονίζεται με ρυτίδες και τη 

χαρακτηριστική για την ηλικία του 
στάση της στήριξης της μέσης. 

Της ΓΙΩΤΑΣ ΜΥΡΤΣΙΩΤΗ

Το φαινόμενο Μιγιάκι, 
πριν από 7.700 χρόνια, 
είχε καταγραφεί στους 
δακτυλίους των δένδρων 
με τα οποία χτίστηκαν 
τα σπίτια δίπλα 
στη λίμνη Ορεστιάδα, 
στην Καστοριά.
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Επικοινωνία και ανταλλαγές αγαθών με άλλους πληθυσμούς
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Τταβά της πόλης
Γλυκόξινο κοτόπουλο α λα κυπριακά

Μελιτζάνες στον φούρνο
με κρέμα γιαουρτιού

Καρυδόπιτα με άρωμα Κύπρου
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